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Tisdagen den 19 mars

Kammaren sammanträdde kl. 16.00; 
och dess förhandlingar leddes av herr 
förste vice talmannen.

Justerades protokollet för den 8 in
nevarande månad.

Herr Österdahl, åt vilken kammaren 
tidigare beviljat ledighet från riks- 
dagsgöromålen till och med den 15 
i denna månad, erhöll nu på därom 
gjord ansökning fortsatt ledighet på 
grund av sjukdom till och med den 29 
mars.

Anmäldes och godkändes statsutskot
tets förslag till riksdagens skrivelser till 
Konungen:

nr 7, i anledning av Kungl. Maj :ts i 
statsverkspropositionen gjorda fram
ställningar rörande utgifterna för bud
getåret 1968/69 inom finansdepartemen
tets verksamhetsområde; och

nr 10, i anledning av Kungl. Maj :ts i 
statsverkspropositionen gjorda fram
ställningar rörande utgifterna för bud
getåret 1968/69 inom handelsdeparte
mentets verksamhetsområde.

Anmäldes och godkändes jordbruks
utskottets förslag till riksdagens skrivel
se, nr 103, till Konungen i anledning 
av Kungl. Maj :ts proposition angående 
överlåtelse av viss staten tillhörig mark, 
in. m.

Anmäldes och godkändes andra lag
utskottets förslag till riksdagens skrivel
ser till Konungen:

nr 107, i anledning av motioner om 
vårdbidrag till handikappade barn un
der 16 år;

nr 108, i anledning av motioner an
gående ersättning enligt lagen om all
män försäkring i samband med trans- 
plantation; och

nr 109, i anledning av motioner om 
vårdbidrag till fosterföräldrar.

Föredrogos och hänvisades till stats
utskottet Kungl. Maj:ts propositioner:

nr 48, angående inrättande av en da
tamaskinfond och anslag till statskonto
ret för budgetåret 1968/69, m. in.; samt 

nr 52, med förslag om statlig garanti 
för Aktiebolaget Atomenergis förpliktel
ser enligt atomansvarighetslagen den 8 
mars 1968.

Föredrogos och bordlädes ånyo stats
utskottets utlåtanden nr 5, 9, 41 och 42, 
bevillningsutskottets betänkanden nr 19 
och 22, bankoutskottets utlåtanden nr 
14—16, första lagutskottets utlåtanden 
nr 18 och 19, andra lagutskottets utlå
tanden nr 12—17, tredje lagutskottets 
utlåtanden nr 13, 14 och 19—24, jord
bruksutskottets utlåtanden nr 3, 8 och 
9 samt allmänna beredningsutskottets 
utlåtanden nr 11 och 12

Anmäldes och bordlädes följande till 
kammaren överlämnade kungl. propo
sitioner:

nr 43, med förslag till lag angående 
ändrad lydelse av 4 § lagen den 21 maj 
1964 (nr 143) om bidragsförskott;

nr 47, med förslag till lag angående 
upphävande av lagen den 4 juni 1926 
(nr 189) om upplåtelse under åboriitt 
av viss jord, m. in.;

nr 50, angående införande av färg
television m. m.;
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nr 65, angående anslag till klass- och 
ämneslärarutbildning m. m. för bud
getåret 1968/69; samt

nr 108, med förslag till stat för för
svarets fastighetsfond för budgetåret 
1968/69.

Anmäldes Kungl. Maj:ts till kamma
ren överlämnade skrivelse nr 73, angå
ende muntligt meddelande till riksda
gen enligt 56 § riksdagsordningen.

Av nämnda kungl. skrivelse, som nu 
föredrogs, inhämtades, att Kungl. Maj :t 
beslutat, att meddelande om Sveriges 
utrikes- och handelspolitik skulle göras 
till riksdagen enligt 56 § riksdagsord
ningen samt förordnat, att meddelandet 
skulle framföras i första kammaren av 
statsministern Erlander och i andra 
kammaren av ministern för utrikes 
ärendena Nilsson.

Herr förste vice talmannen yttrade, 
att han i anslutning till den nu före

dragna skrivelsen finge tillkännagiva, 
att enligt överenskommelse med hans 
excellens herr statsministern Erlander 
det i skrivelsen avsedda meddelandet 
komme att lämnas vid kammarens sam
manträde torsdagen den 21 mars.

På sedermera gjord proposition be
slöts att förevaran de kungl. skrivelse 
skulle läggas till handlingarna.

Anmäldes och bordlädes statsutskot
tets memorial nr 49, angående överläm 
nande till lagutskott av en till statsut
skottet hänvisad motion.

Justerades protokollsutdrag för den
na dag, varefter kammarens samman
träde avslutades kl. 16.06.

In fidem 

Bengt Lambe

/Solveig Gemert
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Onsdagen den 20 mars förmiddagen

Kammaren sammanträdde kl. 10.00.

Herr Sörenson anmälde, att han åter 
infunnit sig vid riksdagen.

Justerades protokollet för den 12 in
nevarande månad.

Föredrogos och hänvisades till lagut
skott Kungl. Maj:ts propositioner:

nr 43, med förslag till lag angående 
ändrad lydelse av 4 § lagen den 21 
maj 1964 (nr 143) om bidragsförskott; 
och

nr 47, med förslag till lag angående 
upphävande av lagen den 4 juni 1926 
(nr 189) om upplåtelse under åborätt 
av viss jord, m. m.

Föredrogos och hänvisades till stats
utskottet Kungl. Maj:ts propositioner:

nr 50, angående införande av färgtele
vision m. m.;

nr 65, angående anslag till klass- och 
ämneslärarutbildning m. m. för budget
året 1968/69; samt

nr 108, med förslag till stat för för
svarets fastighetsfond för budgetåret 
1968/69.

Ang. ändrad remiss av motionen II: 762

Föredrogs statsutskottets memorial nr 
49, angående överlämnande till lagut
skott av en till statsutskottet hänvisad 
motion.

I motionen II: 762, av herrar Antons- 
son och Dahlgren, hade yrkats, att riks
dagen skulle i skrivelse till Kungl. Maj :t

anhålla om utredning och förslag till 
förarplatsförsäkring för av stat och 
kommun ägda fordon. Motionen hade 
hänvisats till statsutskottet.

Utskottet hade i det nu föreliggande 
memorialet hemställt, att motionen II: 
762 måtte överlämnas till lagutskott.

Därjämte hade utskottet hemställt, att 
förevarande ärende måtte företagas till 
avgörande efter allenast en bordlägg
ning.

På gjord proposition bifölls denna 
hemställan.

Herr LARSSON, HERBERT, (s):
Herr talman! Första lagutskottet har 

under behandling två likalydande mo
tioner om obligatorisk förarplatsför
säkring. I den till statsutskottet hänvi
sade motionen behandlas frågan om fö
rarplatsförsäkring för av stat och kom
mun ägda fordon. Inom utskotten är vi 
överens om att motionerna bör behand
las av ett och samma utskott.

Jag ber, herr talman, att få yrka bi
fall till utskottets hemställan.

Efter härmed slutad överläggning bi
fölls vad utskottet i det nu ifrågavaran
de memorialet hemställt.

Föredrogs ånyo och företogs punktvis 
till avgörande statsutskottets utlåtande 
nr 5, i anledning av Kungl. Maj:ts i 
statsverkspropositionen gjorda fram
ställningar rörande utgifterna för bud
getåret 1968/69 inom socialdepartemen
tets verksamhetsområde jämte motio
ner.

Punkterna 1—3

Vad utskottet hemställt bifölls.
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Punkten 4

Ang. ungdomstandvården, m. m.

Kungl. Maj :t hade föreslagit riksda
gen att till Bidrag till sjukförsäkringen 
för budgetåret 1968/69 anvisa ett för
slagsanslag av 505 000 000 kronor.

I detta sammanhang hade utskottet 
behandlat

dels de likalydande motionerna I: 
340, av fru Elvy Olsson och fru Ham- 
rin-Thorell, samt II: 414, av herr Ham- 
rin i Kalmar m. fl., vari anhållits, att 
riksdagen måtte i skrivelse till Kungl. 
Maj :t hemställa om förslag syftande till 
en förbättring av den förebyggande 
tandvården och upplysningsverksamhe
ten på detta område,

dels de likalydande motionerna 1: 
411, av fru Elvy Olsson och fru Ham- 
rin-Thorell, samt II: 510, av herr Ham- 
rin i Kalmar in. fl., vari, under åbero
pande av motionerna I: 340 och II: 414, 
yrkats, att riksdagen skulle i skrivelse 
till Kungl. Maj :t hemställa om förslag, 
innebärande att ungdom i åldern 16— 
19 år skulle äga rätt till samma tand- 
vårdsförmåner som nu gällde inom 
mödratan dvården,

dels ock motionen 11:289, av fru 
Marklund m. fl., vari föreslagits, att 
riksdagen i skrivelse till Kungl. Maj:t 
skulle hemställa, dels att de i motionen 
anförda alternativen för en lösning av 
frågan om ungdomstandvård skyndsamt 
måtte prövas samt att förslag måtte fö
reläggas riksdagen härom, dels att som 
försöksverksamhet måtte meddelas er
forderliga anvisningar rörande bevil
jandet av dispens till landsting som an
sökte därom från gällande statsbidrags- 
villkor för folktandvården.

Utskottet hade i den nu föredragna 
punkten på anförda skäl hemställt,

1. att riksdagen till Bidrag till sjuk
försäkringen för budgetåret 1968/69 
måtte anvisa ett förslagsanslag av 
505 000 000 kronor,

2. att riksdagen måtte avslå motio
nerna II: 289 och I: 411 och II: 510, den

förstnämnda motionen i vad den avsåge 
tandvårdsförmåner för ungdom enligt 
mödratandvårdens principer,

3. att riksdagen måtte avslå motionen 
II: 289 i vad den ej behandlats under 2,

4. att riksdagen måtte avslå motio
nerna I: 340 och II: 414.

Reservation hade avgivits av herrar 
Axel Andersson (fp), Edström (fp) och 
Nils-Eric Gustafsson (ep), fru Elvy Ols
son (ep) samt herrar Mattsson (ep), 
Gustafsson i Skellefteå (fp), Mundebo 
(fp), Nilsson i Tvärålund (ep) och 
Westberg (fp), vilka ansett, att utskot
tets yttrande bort i viss angiven del ha
va den lydelse, reservationen visade, 
samt att utskottet bort under 2 hem
ställa, att riksdagen med bifall till mo
tionerna 1:411 och 11:510 samt i an
ledning av motionen 11:289, den sist
nämnda motionen såvitt nu vore i frå
ga, måtte giva Kungl. Maj:t till känna 
vad reservanterna anfört om tandvårds
förmåner för ungdom enligt mödra
tandvårdens principer.

Herr EDSTRÖM (fp):
Herr talman! När 1961 års sjukför- 

säkringsutredning för två år sedan fram
lade sitt betänkande angående tand
vårdsförsäkring var det under den för
hoppningen att man skulle kunna ge
nomföra en allmän tandvårdsförsäkring 
redan från och med innevarande år, 
alltså 1968. Under remissförfarandet 
tillstyrktes förslaget i stort sett. Dock 
framkom en del betänkligheter med 
hänsyn till personalbristen. Utredning
en själv hade också understrukit att svå
righeterna att genomföra förslaget låg i, 
att det var brist på personal inom tand
vården, främst inom folktandvården. 
Därför lade departementschefen försla
get på is, och vi fick en ny utredning 
som kallas 1967 års folktandvårdsutred- 
ning. Från början var meningen att den
na utredning skulle arbeta mycket 
snabbt, men det har visat sig, att den 
knappt kommit i gång, fastän den ar
betat ett helt år. Det verkar därför som 
om den skulle hålla på lång tid, och det
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ser ut som om det skulle dröja länge, in
nan vi får en allmän tandvårdsförsäk
ring.

Som redan sjukförsäkringsutredning- 
en påpekade, är det emellertid inte 
möjligt att praktiskt genomföra försla
get om allmän tandvårdsförsäkring utan 
att först mycket omfattande åtgärder 
vidtas i form av profylax mot tandsjuk
domarna. Även på denna punkt har 
en försening inträtt på grund av bris
tande initiativ från regeringens sida — 
måste man tyvärr säga — vilket med
för att vi även härigenom får en ytter
ligare försening, innan vi kan genom
föra förslaget.

Utredningen underströk att det fram
för allt var viktigt att genomföra tre 
ting för att man skulle få ett minskat 
anspråk på tandläkare och tandvårds
personal.

Det första var att man måste få till 
stånd en bättre munhygien och därför 
bl. a. utbilda tandhygienister. Detta för
slag har legat i flera år sedan det först 
framfördes av medicinalstyrelsen, in
nan regeringen tog upp det. Först all
deles nyligen har den första kursen 
kommit i gång. Ännu tar det ytterligare 
något år, innan vi får de första tand
hygienisterna, och då är det ändå bara 
den första gruppen. Det innebär alltså 
eu försening.

Den andra punkten var frågan om 
bättre kostvanor. Vi har i många år 
diskuterat varför svenska folket, liksom 
många andra av de högt stående kul
turfolken, har så dåliga tänder och 
framför allt karies. Det beror helt en
kelt på dåliga kostvanor. Därför måste 
man vid sidan av en bättre munhygien 
sätta in en agitation för bättre kostva
nor och detta särskilt inom skolorna. Nu 
har främst Tandvärnet emellertid satt i 
gång något här; därigenom kan man 
vinna en viss profylax såväl när det 
gäller tandkaries som när det gäller 
tandlossningssjukdomar.

Men det allra viktigaste momentet i 
profylaxen är fluorideringen, fluorbe
handlingen av tänderna. Det är framför
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Ang. ungdomstandvården, m. m. 
allt där som det är fråga om försum
melser. Man har inte kommit i gång 
på grund av att regeringen fortfarande 
inte fattat något beslut med tillåtelse att 
börja med vattenfluoridering i en hel 
del av våra storstäder.

Fluoridering är här en återgång till 
den väg som naturen själv har anvisat 
oss. Det är ju främst i städerna och 
de större samhällena som man har brist 
på naturligt fluor i vattnet på grund av 
att man använder ytvatten. Därigenom 
uppstår i kroppen en utarmning av 
fluor, vilket leder till en bristande håll
fasthet i emaljen. Fluorideringen är — 
kan man säga — naturens egen väg till 
botande av detta. Det är bara att återgå 
till ett normalt tillstånd, om man åter
ställer den naturliga fluorhalt som finns 
i våra grundvatten och som oftast finns 
i dricksvattnet ute på landet samt även 
i de städer, där man utnyttjar grund
vattentäkter. Fluoridering är inte nå
gon medicinering utan en justering till 
det normala vid bristande fluorhalt i 
vattnet i områden där vattnet har all
deles för låg halt av fluor. Att tillsätta 
fluor till vattnet är lika litet medicine
ring som berikandet av naturliga livs
medel med vitaminer och mineraläm
nen, säger t. ex. amerikanska tandläkar
sällskapet. Vi vet ju själva hur vi t. ex. 
berikar margarin, och det betraktar vi 
inte som någon medicinering.

Det är viktigt att här påpeka att om 
vi nu så att säga återgår till naturen så 
blir framför allt småbarnens tandemalj 
bättre, vilket medför en bättre resistens 
med som resultat ett minskat antal hål i 
tänderna av karies.

Vår främste expert på detta område, 
professor Yngve Ericsson vid tandlä- 
karhögskolan, säger i ett uttalande: 
»Fluortillförsel till dricksvatten är den 
metod som naturen anvisat och som ut
nyttjas i form av kontrollerad vatten
fluoridering av åtminstone 60 miljoner 
människor i alla världsdelar utom Af
rika. Det ger ett starkt automatiskt ver
kande kariesskydd för alla åldrar och 
har inte i något fall medfört några häl-
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Ang. ungdomstandvården, m. m. 
sofarliga eller ogynnsamma biverkning
ar.»

Vid Göteborgs tandläkaresällskaps 70- 
årsjubileum för någon tid sedan gjor
des följande uttalande: »De argument 
som lagts fram mot fluor i bekämpan
det av tandröta baseras på okunniga, 
halvkunniga och ensidiga tolkningar av 
en liten del av den rikhaltiga litteratur 
som finns om fluoridering och dess bio
logiska verkningar. Fluoridering måste 
rekommenderas så länge inga likvärdi
ga alternativ finnes.»

Tidigare var vissa experter litet tvek
samma beträffande fluorideringen, och 
det rådde delade meningar på denna 
punkt, men man har ändrat uppfatt
ning. Den som tidigare främst var mot
ståndare till fluoridering var nobelpris
tagaren professor Hugo Theorell. Han 
är nu anhängare av fluoridering.

Medicinalstyrelsen tillsatte en kom
mitté rörande fluorideringsfrågorna, 
som inlämnade sitt betänkande till so
cialdepartementet under våren 1967. 
Kommittén hade undersökt dessa för
hållanden och fick uppdraget att i fort
sättningen fungera som en rådgivande 
kommitté till departementet med upp
gift att följa utvecklingen inom detta 
område. Men det har inte skett nagon 
utveckling. Ännu har inga städer fått 
tillstånd till vattenfluoridering. Det vä
sentliga är att spädbarnen blott på det
ta sätt kan påverkas — och även i öv
rigt uppnås härigenom den bästa effek
ten.

Fluor har ju hittills i vårt land bara 
kunnat användas vid tandborstning. 
Men bara därigenom har lokalt antalet 
angrepp av karies hos skolbarnen kun
nat minskas med mellan 40 och 60 pro
cent. Det innebär mycket stora bespa
ringar i arbetstimmar för tandläkarna. 
Vi räknar med att om vattenfluoride
ring i våra storstäder genomföres kom
mer tandläkarna där att hinna med 
minst 50 procent ytterligare individer 
när det gäller barntandvården, det vik
tigaste i detta sammanhang.

Genomförandet av tandborstning med

fluor i Jönköping och i Göteborg har 
medfört en förbättring, men det måste 
tas helt andra tag, om vi skall kunna 
få verklig rätsida på problemen så att 
en tandvårdsförsäkring kan genomföras 
under närmaste år. På denna punkt ef
terlyser jag krafttag från regeringens 
sida.

Det måste skapas en effektivare pro
fylax, och denna profylax måste verka 
några år innan en tandvårdsförsäkring 
kan genomföras, såvida det inte skall 
utbildas betydligt fler tandläkare och 
tandsköterskor — vi har ju redan i dag 
det största antalet tandläkare och tand
sköterskor per invånare i hela världen.

Vad skall vi då göra när det nu ver
kar som om någon tandvårdsförsäkring 
inte skulle kunna genomföras under de 
närmaste åren. Då måste man ju till
gripa det näst bästa, och det blir, som 
sjukförsäkringsutredningen diskuterat, 
en delreform. Det gäller att hjälpa de 
åldersgrupper som framför allt behöver 
hjälp. Det råder väl ingen som helst 
tvekan om att den åldersgrupp som 
framför allt behöver hjälp är ungdomen 
omedelbart efter skolgångens slut då 
folktandvårdens behandling upphört. 
Denna behandling omfattar, som vi vet, 
bortåt 90 procent av skolbarnen upp 
till 16-årsåldern. Men även i 16—19- 
årsåldern förekommer mycket karies, 
och då kan mycket av det som gjorts 
under tidigare år förstöras.

Det finns här möjlighet att lösa frå
gan på ungefär det sätt som utred
ningen anvisade, om man nu vill ge
nomföra det näst bästa i stället för det 
bästa. Frågan om 16—19-åringarnas 
tandvård skulle då lösas på samma sätt 
som den i dag har lösts beträffande 
mödratandvården. Unga mödrar utsätts 
för mycket starka angrepp av karies — 
och de har ett stort behov av tandvård. 
Detta har ordnats så att de med stöd 
av statsbidrag får behandling genom 
folktandvården. På samma sätt hade vi 
nu tänkt oss det skulle ordnas för ung
dom i åldern 16—19 år. Detta är motio
nernas innebörd. Jag tycker att detta är
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en mycket allvarlig och viktig sak, ef
tersom tandhälsan för hela livet grund- 
lägges just under ungdomen.

Förra veckan diskuterade vi om vi 
på likartat sätt skulle hjälpa pensionä
rerna med tandvård; detta var jag 
mindre med på, ty där vinner vi myc
ket mindre. Dels har de mycket mindre 
karies — i stället har de tandlossnings- 
sjukdomar —- dels har de ofta proteser. 
Tandläkarkostnaderna för pensionärer
na är därför ej så stora som för ung
domarna. I åldrarna 16—19 år har ung
domarna därtill i regel mycket små in
komster. Många av dem studerar. Det 
vore högeligen angeläget att dessa ung
domar fick sina tänder fortsatt omsed
da några år efter 16-årsåldern. På det 
viset skulle vi även få en mycket bättre 
folkhälsa, ty som vi vet påverkar tand
hälsan också folkhälsan.

Det är detta som ligger bakom mo
tionerna och reservationen. Jag ber 
med dessa ord få yrka bifall till reser
vationen, där vi anhåller att frågan om 
att göra förmånerna inom mödratand- 
vården även tillämpliga för ungdomar 
mellan 16 och 19 år bör snabbutredas 
och förslag snarast föreläggas riksda
gen. Den snabbutredningen bör kunna 
bli färdig mycket fort, ty sjukförsäk- 
ringsutredningen har redan i stort ut
rett saken. Det bör kunna räcka med 
att det sker en bearbetning inom depar
tementet.

Fru OLSSON, ELVY, (ep):
Herr talman! Som herr Edström re

dan har redogjort för lade 1961 års 
sjukförsäkringsutredning fram ett för
slag år 1965 att inom den allmänna 
försäkringens ram skulle införas även 
tandvårdsförsäkring. Vi vet nu att den
na, som vi väl alla anser, mycket an
gelägna reform har skjutits på framti
den av flera skäl, kanske mest beroende 
av det statsfinansiella läget, men även 
bristen på tandläkare har väl varit en 
bidragande orsak. En annan orsak är 
också att allt inte fungerar så väl inom

Ang. ungdomstandvården, m. m.
folktandvården. En översyn av dess or
ganisation bör ske innan detta kan ge
nomföras. Man måste således beklaga 
att denna önskvärda reform är skjuten 
på framtiden, av skäl som jag nämnt.

Även om man skjuter på den stora 
reformen, så anser vi motionärer att 
en delreform skall kunna genomföras, 
nämligen för ungdomar i åldersgruppen 
16—19 år. Nu får ungdomar tandvård 
till 16 års ålder. Sedan får de ställa sig 
i ko vid folktandvården, där väntetiden 
som vi alla vet ofta är mycket lång. Upp 
till tre år är ingen ovanlighet. Privat 
tandvård för dessa ungdomar blir i de 
flesta fall för kostsam, beroende på att 
många av dem har för små inkomster 
eller att de fortfarande går i skola. För
äldrarna har också svårigheter att orka 
med kostnaderna för tandvård för sina 
barn just när de är i 16-årsåldern och 
kostar så mycket, och då samtidigt sam
hällets stöd så bryskt avtar. Jag tänker 
på barnbidrag, familjebostadsbidrag 
och förvärvsavdrag, som upphör just 
när barnen fyllt 16 år. Att samhällets 
stöd så reduceras när barnet fyllt 16 
år var kanske en lagom gräns när refor
merna genomfördes; många började ett 
förvärvsarbete då. Men i dag, när de 
flesta fortsätter sin utbildning, är grän
sen föråldrad.

Den trängda ekonomiska situation 
som många föräldrar befinner sig i 
när barnen är i övre tonåren gör att 
det många gånger är tandläkarbesöken 
som ej blir av, utan tänderna får mer 
eller mindre förfalla. Det har också vi
sat sig att t. ex. av de värnpliktiga har 
16 procent ej varit hos tandläkaren se
dan skoltandvården upphörde och 11 
procent endast vid tandvärk. Det har 
också visat sig att vårdbehovet för des
sa ungdomsgrupper är dubbelt så stort 
som för samtliga vuxna över 16 år. Re
dan nu finns en delreform för en kate
gori, som herr Edström sade, nämligen 
för barnaföderskor som får återbäring 
på sin tandläkarräkning med tre fjärde
delar av en av Kungl. Maj:t fastställd 
taxa, och ersättningen utgår från sjuk-
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Ang. ungdomstandvården, m. in.
försäkringen. Vi motionärer menar att, 
i avvaktan på den stora reformen, ett 
liknande system för ungdom i förut 
nämnd ålder bör kunna vara tillämp
ligt, och vi anser att detta bör snabb- 
utredas och förslag föreläggas riksda
gen.

Herr talman! Jag yrkar bifall till re
servationen.

Herr ANDERSSON, BIRGER, (s):
Herr talman! Det är inte första gång

en vi diskuterar denna fråga. Det gjor
de vi senast förra året. Vi är väl också 
alla överens om att det är en allvarlig 
fråga. Det har ju under en följd av år 
skett förbättringar beträffande tandvår
den i detta land. Man har oavbrutet 
ökat antalet tandläkare och man har för
bättrat folktandvården. Man har gjort 
en hel rad insatser för att gagna med
borgarna i fråga om tandvård.

De motioner som nu föreligger är ju 
ungefär desamma som de vi hade att 
behandla förra året, då utskottet förkla
rade att man i avvaktan på den utred
ning som är i gång bör låta med de nu 
föreslagna särreformerna bero. Men 
man kan givetvis göra vissa ting under 
tiden.

Det är en sak som har slagit mig här. 
Man menar att om man nu skulle gå 
med på reservanternas önskemål om en 
snabbutredning, så skulle det lindra svå
righeterna. Nu är det ju köer och träng
sel framför tandläkarnas stolar, och 
de köerna blir ju inte mindre om det 
skall bli ännu fler patienter. Framför 
allt är det nödvändigt att undan för 
undan utbilda tandläkare och att göra 
de tandvårdskliniker vi har funktio
nella.

Med detta anförande, herr talman, 
yrkar jag bifall till utskottets förslag.

Herr statsrådet ASPLING:
Herr talman! Det var herr Edström 

som uppkallade mig till en kort replik. 
Han tog bl. a. upp frågan om fluoride-

ringen av dricksvattnet. Vi har inte på 
något sätt fördröjt fluorfrågan. Det före
ligger nu framställningar från ett antal 
städer om tillstånd att tillföra vatten- 
ledningsvattnet fluor. Dessa ärenden 
har varit föremål för remissbehandling. 
Beslut kommer att fattas inom den när
maste tiden. Vi har, herr Edström, varit 
angelägna om att förbereda denna vik
tiga fråga mycket noggrant. Därför har 
en särskild fluorkommitté knutits till 
socialstyrelsen. Kommittén har till upp
gift att ingående undersöka och pröva 
bl. a. de tekniska förutsättningarna för 
tillförsel av fluor till dricksvattnet. 
Kommittén har nu undersökt de tek
niska frågorna, vilka är av stor bety
delse för den framtida utvecklingen på 
detta område.

Får jag sedan, herr talman, bara kny
ta ett par korta reflexioner till de mo
tioner och framställningar som före
ligger på denna punkt i utlåtandet. När 
sjukförsäkringsutredningen föreslog in
förandet av allmän tandvårdsförsäkring 
framhöll utredningen även att en tand
vårdsförsäkring innebar vissa risker 
bl. a. för folktandvården. Remissbe
handlingen av förslaget visade också att 
vissa grundläggande frågor rörande 
folktandvården måste mer ingående 
klarläggas innan ställning kunde tas till 
frågan om tandvårdsförsäkring, bl. a. 
för att undvika risken av att försäk
ringen äventyrar folktandvårdens ut
veckling. Fördenskull tillsatte vi i bör
jan av 1967 utredningen angående folk
tandvårdens ställning och organisation 
m. m. Bland de frågor som utredningen 
enligt sina direktiv skall ta upp till 
prövning återfinnes även frågan om 
förtursrätt för ungdomar till behandling 
inom folktandvården. Det är därför 
ganska märkligt att mittenpartierna nu 
vill bryta ut en bit av detta stora fråge- 
komplex som rör folktandvården och 
tandvårdsförsäkringen och som redan 
är föremål för prövning inom en sit
tande utredning. Jag tycker det är rim
ligt att frågan om en allmän tandvårds
försäkring tas upp i ett sammanhang för
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att därmed undvika den situationen att 
man får skilda lösningar i fråga om 
tandvårdsförmånerna för olika befolk
ningsgrupper.

Mittenpartiernas utredningsalternativ 
torde inte medföra att frågan om ung
domarnas tandvårdsförmåner löses sär
skilt mycket snabbare än om den får 
behandlas i ett större, och jag skulle 
vilja säga sitt naturliga, sammanhang. 
Enligt vad jag inhämtat kan man räk
na med förslag från folktandvårdsutred- 
ningen under nästa år. Möjligheterna 
torde vara små att genom en ny utred
ning få fram ett snabbare ställnings
tagande. Sett i det här perspektivet ter 
sig förslaget om att bryta ut frågan om 
ungdomstandvården ur det större sam
manhanget än mera betänkligt.

Herr EDSTRÖM (fp):
Herr talman! Herr Birger Andersson 

säger att vi skall utbilda fler tandläkare 
innan vi kan lösa dessa frågor. Detta är 
ej viktigast. Jag tror inte, att vad vi 
främst behöver är att utbilda fler tand
läkare om vi angriper de profylaktiska 
problemen på rätt sätt, så att våra tand
läkare hinner med 50 till 60 procent fler 
patienter. Det är därför jag under
stryker vikten av att verkligen på all
var pröva och gå in för profylaktiska 
åtgärder. Jag är ledsen att jag behöver 
polemisera med herr statsrådet och so
cialministern, ty redan i december ef
ter min interpellation i detta ärende 
var vi ganska överens om att dessa pro
blem skulle lösas så fort som möjligt. 
Bland annat skulle vissa städer få till
stånd att fluorera sitt dricksvatten. 
Det är nu tre månader sedan dess, men 
fortfarande har ingenting skett. Såvitt 
jag förstod var emellertid redan då de 
tekniska förutsättningarna klara.

Jag hemställer till herr statsrådet att 
verkligen lägga manken till i denna frå
ga, ty den är av mycket stor vikt. Ju 
förr vi får i gång en vattenfluoridering 
desto bättre är det. Resultaten kommer

Ang. ungdomstandvården, m. m. 
inte med detsamma — det tar några år 
innan de kommer — men vi kan på 
grund av personalbrist inte genomföra 
en allmän tandvårdsförsäkring förrän 
en profylaktisk, mera allmän vatten
fluoridering varit genomförd i många 
av våra storstäder under några år.

Sedan vill jag också polemisera mot 
kritiken mot denna delreform i för
väntan på folktandvårdsutredningens 
betänkande. Det förhåller sig som be
kant så att 1961 års sjukförsäkringsut- 
redning redan har utrett detta. Det är 
dessutom inget större problem, utan 
kan, som jag redan sagt, mycket lätt lö
sas genom en kort kompletterande ut
redning inom departementet, en utred
ning som inte behöver ta mer än någon 
månad. Det gäller endast vissa prak
tiska detaljer, om man vill lösa proble
met efter samma principer som mödra- 
tandvården.

Vi hörde nyss att även detta år kom
mer att gå, innan vi får något betän
kande från 1967 års folktandvårdsutred- 
ning. Det var inte särskilt omfattan
de uppgifter som den utredningen fick 
sig ålagd. Det var dessutom, om jag inte 
missminner mig, fråga om en skyndsam 
utredning. Man väntade sig nästan att 
den skulle vara färdig redan nu. Nu 
kommer den tydligen i alla fall att ta 
minst ett år till. Sedan följer remiss
behandling osv. Det kan alltså inte bli 
något förslag 1969 heller, utan tidigast 
1970. Varför kan vi inte då redan in
för 1969 fatta ett beslut om dessa ung
domar, där vi vinner så mycket för var
je år, om deras tandvård sköts på ett 
bättre sätt?

Enligt mitt förmenande är motive
ringarna i reservationen och motioner
na mycket starka.

Herr ANDERSSON, BIRGER, (s ):
Herr talman! Det heter att man skall 

vara glad över syndare som sig bättrar 
och omvänder. Förra året hade vi en 
debatt om antalet tandläkare. Den me-
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Ang. ungdomstandvården, m. m. 
ningsriktning som herr Edström före
träder ansåg då att det utbildas för få 
tandläkare. I dag säger herr Edström att 
vi har tillräckligt många tandläkare, 
och det låter ju bra. Rätt vad det är har 
vi väl för många enligt herr Edströms 
uppfattning.

Det faktiska förhållandet är att vi har 
för få tandläkare vid många av våra 
tandvårdspolikliniker. Många lands- 
tingsmän är bekymrade över svårighe
ten att få tandläkare till mindre orter. 
Möjligen finns det ett överflöd av tand
läkare i storstäderna. Tandläkarna där 
vägrar emellertid att flytta ut. En stor 
del av dem har inga köer framför sina 
mottagningsdörrar, utan köerna finns 
vid folktandvårdspoliklinikerna ute i 
landet, och det är där en förstärkning 
behövs.

Herr statsrådet ASPLING:
Herr talman! Herr Edström vidhåller 

att vi har fördröjt frågan om att ge vis
sa städer tillstånd att tillsätta fluor i 
vattnet. Jag vill säga till herr Edström 
att jag tror att många andra har den 
meningen att det är angeläget att den
na fråga blir prövad in i minsta detalj. 
Det är oerhört viktigt att de tekniska 
frågorna är tillfredsställande lösta, in
nan vi startar fluorideringen. Som herr 
Edström vet, står vi nu vid begynnel
sen av en utveckling; en rad städer be
handlar dessa frågor och några har fat
tat beslut att söka tillstånd.

Jag har sagt det tidigare här i kam
maren -— jag delar alltså herr Edströms 
uppfattning härvidlag — att här är det 
fråga om en mycket viktig angelägen
het ur både tandvårds- och folkhälso
synpunkt. Min inställning är sålunda 
positiv, men jag vill, som jag sagt tidi
gare, sannerligen ha dessa frågor tek
niskt i alla avseenden prövade, innan 
vi startar. Jag tror att det finns en opi
nion här i landet för en seriös behand
ling av dessa frågor, och vi har verkli
gen försökt ge dem en sådan.

Herr EDSTRÖM (fp):
Herr talman! Om jag får börja med 

det sista vill jag framhålla, att jag liar 
precis samma uppfattning som herr 
statsrådet, nämligen att denna fråga är 
seriös och måste allvarligt tekniskt un
dersökas. Men vi har dock en mycket 
omfattande erfarenhet av dessa pro
blem från andra håll i världen. Jag 
nämnde till exempel att 60 miljoner 
människor i USA lever inom sådana 
områden, där man sedan många år till
baka utför vattenfluoridering. Där har 
man alltså tekniskt löst dessa frågor. 
Det finns redan en världsomfattande 
teknisk erfarenhet. Jag instämmer helt 
och hållet med herr statsrådet, att en 
seriös behandling av de tekniska frågor
na måste ske, men jag har nog den 
känslan att denna tekniska utredning 
har gått väl långsamt och att man i Sve
rige inte utnyttjat de erfarenheter, som 
finns överallt i världen.

Jag är alltså fullt överens med stats
rådet om att tillstånd ej bör ges utan 
att man verkligen har allvarligt helt löst 
de tekniska problemen. Jag hoppas 
dock ännu mera än jag hoppades i de
cember, att det verkligen nu skall bli 
ett resultat. Även i december lovade 
nämligen statsrådet att någonting snart 
skulle ske, men ännu har ingenting 
skett. Månad efter månad går utan att 
någonting blir gjort, vilket inte är till
fredsställande. Det tar också tid för 
kommunerna att genomföra de tekniska 
arrangemangen i sina vattenverk, när 
tillstånd erhållits. Det går alltså inte att 
genomföra fluorideringen med detsam
ma. Och effekten av densamma märks 
först åratal efteråt.

Sedan vill jag vända mig till herr 
Birger Andersson. Att vi i dag har brist 
på tandläkare är det väl ingen som 
ifrågasätter. Det har jag fullt klart för 
mig. Att folktandvården har det sämst 
ställt beror på att tandläkarna där har 
de sämsta arbetsvillkoren. Det är ingen 
som helst diskussion om den saken. Jag 
sitter själv i en folktandvårdsstyrelse 
sedan många år tillbaka, och jag vet
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precis hur förhållandena är. Det är 
inte så lätt att få tandläkare dit. Att det 
skulle finnas för många tandläkare i 
storstäderna, kan diskuteras.

Om vi genomför ordentliga profylak- 
tiska åtgärder kommer emellertid tand
läkarna att hinna med 50 procent flera 
patienter. Då är det inte säkert att vi 
behöver utbilda så ytterligt många fler 
nya tandläkare. Vi har dock i dag den 
största tandläkartätheten i världen. Det 
är möjligt att vi skulle kunna praktiskt 
lösa problemen genom att utbilda flera 
tandläkare under ett par år framöver 
genom extra kurser eller på annat sätt, 
men jag tror att den utbildning av tand
läkare som vi i dag har i det långa 
loppet är i det närmaste fullt tillräck
lig, om en bättre och mycket effektiva
re profylax genomföres. Dessutom mås
te vi främst hjälpa ungdomarna att få 
tandvård. Det är framför allt ungdomar
nas tänder som angrips av karies, och i 
de åldersklasserna har vi därför mest 
att vinna.

Efter det överläggningen förklarats 
härmed slutad, yttrade herr talmannen, 
att med anledning av vad därunder yr
kats propositioner beträffande utskot
tets i förevarande punkt gjorda hem
ställan komme att framställas först sär
skilt angående mom. 2 samt därefter 
särskilt i fråga om utskottets hemstäl
lan i övrigt.

Med avseende å mom. 2, fortsatte herr 
talmannen, hade yrkats dels att utskot
tets hemställan skulle bifallas, dels ock 
att det förslag skulle antagas, som inne
fattades i den vid punkten avgivna re
servationen.

Sedermera gjorde herr talmannen 
propositioner enligt dessa båda yrkan
den och förklarade sig anse propositio
nen på bifall till utskottets hemställan 
vara med övervägande ja besvarad.

Herr Edström begärde votering, i an
ledning varav uppsattes samt efter gi
ven varsel upplästes och godkändes en 
så lydande omröstningsproposition:

Ang. lekskolans uppgift
Den, som bifaller vad statsutskottet 

hemställt i sitt utlåtande nr 5 punkten 
4 mom. 2, röstar

Ja;
Den, det ej vill, röstar 

Nej;

Vinner Nej, antages det förslag, som 
innefattas i den vid punkten avgivna 
reservationen.

Sedan kammarens ledamöter intagit 
sina platser samt voteringspropositio- 
nen ånyo upplästs, verkställdes till en 
början omröstning genom uppresning. 
Herr talmannen förklarade, att enligt 
hans uppfattning flertalet röstat för ja
propositionen.

Då emellertid herr Edström begärde 
rösträkning, verkställdes nu votering 
medelst omröstningsapparat; och be- 
funnos vid omröstningens slut rösterna 
hava utfallit sålunda:

Ja — 93;
Nej — 43.

Därjämte hade 4 ledamöter tillkänna
givit, att de avstode från att rösta.

Härefter bifölls på gjord proposition 
vad utskottet i övrigt hemställt i denna 
punkt.

Punkterna 5—8

Vad utskottet hemställt bifölls.

Punkten 9

Ang. lekskolans uppgift

Kungl. Maj :t hade föreslagit riksda
gen att till Bidrag till anordnande av 
barnstugor för budgetåret 1968/69 an
visa ett reservationsanslag av 31 000 000 
kronor.

I detta sammanhang hade utskottet 
behandlat

dels de likalydande motionerna 1:4, 
av herr Werner, och II: 7, av herr Her
mansson m. fl., såvitt nu vore i fråga,

dels de likalydande motionerna I: 
461, av fröken Mattson och fru Land-



16 Nr 12 Onsdagen den 20 mars 1968 fm.

Ang. lekskolans uppgift
berg, samt II: 573, av fru Ekendahl och 
fru Skantz,

dels ock de likalydande motionerna 
I: 556, av herrar Dahlén och Bengtson, 
samt II: 713, av herrar Hedlund och 
Wedén.

I motionerna I: 556 och II: 713 hade 
anhållits, såvitt nu vore i fråga, att riks
dagen måtte i skrivelse till Kungl. Maj :t 
giva till känna vad i motionerna an
förts angående lekskolorna. I dessa mo
tioner hade framhållits, att lekskolan 
borde ses som en skolform, i vilken 
barnen skulle förberedas för grundsko
lan, och icke som en tillsynsform.

Utskottet hade i den nu förevarande 
punkten på åberopade grunder hem
ställt,

1. att riksdagen måtte avslå motioner
na 1:4 och 11:7 i vad de avsåge en 
femårsplan och visst åläggande för kom
munerna,

2. att riksdagen i anledning av motio
nerna 1:461 och 11:573 måtte giva 
Kungl. Maj :t till känna vad utskottet i 
punkten anfört om barnstugans inre 
verksamhet,

3. att riksdagen måtte avslå motio
nerna I: 556 och II: 713 i vad de av
såge skrivelse om lekskolans uppgift,

4. att riksdagen måtte avslå motioner
na I: 4 och II: 7 i vad de avsåge barn- 
stugeverksamhetens departementala an
knytning,

5. att riksdagen till Bidrag till anord
nande av barnstugor för budgetåret 
1968/69 måtte anvisa ett reservations
anslag av 31 000 000 kronor.

Reservation hade anförts av herrar 
Virgin (h), Axel Andersson (fp), Kaij- 
ser (h), Ottosson (h), Edström (fp) och 
Nils-Eric Gustafsson (ep), fru Elvy Ols
son (ep), herrar Bohman (li), Mattsson 
(ep) och Gustafsson i Skellefteå (fp), 
fröken Ljungberg (h) samt herrar Mun- 
debo (fp), Nilsson i Tvärålund (ep) 
och Westberg (fp), vilka ansett, att ut
skottets yttrande bort i viss del erhålla 
den lydelse, som i reservationen angi

vits, samt att utskottet bort under 3 
hemställa, att riksdagen med bifall till 
motionerna I: 556 och II: 713, såvitt nu 
vore i fråga, måtte giva Kungl. Maj :t 
till känna vad reservanterna anfört om 
lekskolans uppgift.

Fru OLSSON, ELVY, (ep):
Herr talman! Anledningen till att vi 

i motion och reservation har tagit upp 
lekskolorna till diskussion är att fa- 
miljedaghemsutredningen anförde, att 
den fann det angeläget att tillsynstider- 
na — lägg märke till ordet — vid lek
skolorna förlängdes så att man kunde 
ta emot barn till deltidsarbetande för
äldrar.

Jag finner barntillsynsfrågorna yt
terst angelägna och får tillfälle att se
nare i dag återkomma till dem. Men att 
man fortfarande inte kan hålla isär 
barntillsyn och lekskola, som är en för
beredelse för grundskolan, anser jag 
vara högst beklagligt. Lekskolan måste 
ses som en skolform och ingenting an
nat, där alla barn skall få gå oavsett 
om föräldrarna förvärvsarbetar eller 
inte.

Föredragande statsrådet har inte ta
git upp utredningens tankegångar men 
inte heller uttalat en avvikande mening, 
varför vi är ovissa om inställningen 
därifrån.

Eftersom mittenpartierna har väckt 
en motion om allmän förskola som 
riksdagen senare kommer att behand
la, nöjer jag mig för dagen med att 
yrka bifall till reservationen, vari hem
ställes att riksdagen skall ge Kungl. 
Maj:t till känna vad utskottet anfört om 
lekskolans uppgift.

Herr ANDERSSON, BIRGER, (s):
Herr talman! Utskottet har haft att 

ta ställning till en del motioner beträf
fande denna punkt och funnit, att nå
got särskilt uttalande just nu inte er
fordras. Utskottet har ansett att de me
ningar som framförts dels av motionä
rer och reservanter, dels av utskottets
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majoritet är vad man egentligen kan 
säga i dag — vi får avvakta vad som 
så småningom kan komma fram av det 
hela.

Lekskolorna har stor betydelse. Om 
de skall vara obligatoriska eller inte 
blir en senare fråga — den dagen vi 
skall ta ställning till det problemet 
kommer en hel del svårigheter att 
torna upp sig. Blir lekskolan obligato
risk krävs det en mängd nya skolbygg
nader och annat som kommer att binda 
stora resurser. Det gör att man får vara 
litet försiktig i sina bedömningar, in
nan man vet mer än man nu gör.

Herr talman! Jag yrkar bifall till ut
skottets förslag.

Statsrådet fru ODHNOFF:
Herr talman! Jag vill först understry

ka att den del av statsverkspropositio
nen, som fru Olsson refererade till, rör 
familjedaghem. Det fanns ingen anled
ning att där gå in på någon diskussion 
om lekskolor.

Jag finner det beklagligt att man tyd
ligen inte känner till att den pedago
giska målsättningen är densamma i dag
hem och lekskolor. Reservanterna an
ser att lekskolan skall ses som en skol
form och inte som en tillsynsform 
men glömmer då bort att daghemmet i 
lika stor utsträckning som lekskolan är 
en form av förskoleundervisning för 
barn som är i den åldern att de kan 
tillgodogöra sig sådan undervisning.

Hela denna diskussion är väl ändå till 
sist en strid om påvens skägg. Barnstu
gorna har pedagogiska uppgifter vid si
dan av tillsynsuppgiften lika väl som 
grundskolan, i synnerhet på lågstadiet, 
har tillsynsfunktioner vid sidan av 
sina pedagogiska uppgifter.

Fru OLSSON, ELVY, (ep):
Herr talman! Jag noterar med tack

samhet att utskottets talesman också 
ville understryka lekskolornas stora be
tydelse.

Ang. lekskolans uppgift
Det är alldeles riktigt, som statsrådet 

säger, att det är familjedaghemmen som 
vi i dag diskuterar. Som jag förut sade 
var anledningen till att vi tog upp den
na fråga att familjedaghemsutredningen 
också behandlade frågan om tillsynsti- 
derna vid lekskolorna. Eftersom det tor
de vara allom bekant att vi från mit
tenpartiernas sida alltid har ansett 
barndaghemmen vara en tillsynsform 
och lekskolorna en förberedelse till 
grundskolan, har vi tyckt att någonting 
nytt här har smugit sig in.

Nu säger statsrådet att det inte är 
någon skillnad på lekskola och barn
daghem. Jag är glad över allt gott som 
uträttas vid barndaghemmen, men jag 
kan väl ändå inte tro att någon vill 
göra gällande att barn som vistas en hel 
dag på ett barndaghem hela dagen skall 
vara föremål för undervisning. Det tror 
jag inte de orkar med, och jag skulle 
vilja säga: stackars barn. Detta är väl 
ändå skilda saker. Vi vill kanske inte 
heller kalla denna form för lekskola 
utan snarare förskola och då lägga frå
gan under ett annat departement. Vi 
har emellertid som jag tidigare har sagt 
en motion i denna fråga som det blir 
tillfälle att återkomma till.

Herr JACOBSSON, PER, (fp):
Herr talman! Jag hade inte tänkt del

ta i denna debatt om lekskolorna, men 
jag känner mig i viss mån uppkallad 
med anledning av statsrådets yttrande.

Det är klart att lekskolorna och fa
miljedaghemmen har som gemensam pe
dagogisk uppgift att vänja barnen vid 
bättre anpassning till varandra, att ge 
dem större möjligheter att anpassa sig 
både i hemmet och utanför hemmet. 
Men vi skall väl ändå inte förneka att 
barndaghemmens uppgift i första hand 
är att ge barntillsyn för de föräldrar 
som behöver lämna in sina barn för den 
tid då de själva är sysselsatta i förvärvs
arbete.

Lekskolorna ger, om man så vill, en 
form av barntillsyn men också en form
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Ang. bidrag till kommunala familjedaghem 
av förberedelse för grundskolan. Vi 
hoppas väl också alla att denna form av 
förberedande undervisning så småning
om skall slå allmänt igenom och att de 
allra flesta barn i vårt samhälle skall 
komma i åtnjutande av den. Det gäller 
alltså inte bara de föräldrar som måste 
lämna sina barn för tillsyn under en 
viss tid av dagen utan även de föräldrar 
som väl kan ordna tillsynen själva men 
vilkas barn ändå behöver komma till en 
lekskola för den förberedelse för den 
obligatoriska skolan som alla barn har 
behov av.

Jag tror därför att det är väsentligt 
att man försöker hålla begreppen isär 
och har klart för sig att man inte löser 
barntillsynsfrågan i stort genom att en
bart öka antalet lekskoleplatser.

Sedan överläggningen ansetts härmed 
slutad, yttrade herr talmannen, att med 
anledning av vad därunder yrkats pro
positioner beträffande utskottets i före
varande punkt gjorda hemställan kom- 
me att framställas först särskilt angåen
de mom. 3 samt därefter särskilt röran
de utskottets hemställan i övrigt.

Härpå gjorde herr talmannen enligt 
de avseende mom. 3 förekomna yrkan
dena propositioner, först på bifall till 
utskottets hemställan samt vidare på 
antagande av det förslag, som innefat
tades i den vid punkten avgivna reser
vationen; och förklarade herr talman
nen, efter att hava upprepat proposi
tionen på bifall till utskottets hemstäl
lan, sig finna denna proposition vara 
med övervägande ja besvarad.

Fru Olsson, Elvy, begärde votering, i 
anledning varav uppsattes samt efter 
given varsel upplästes och godkändes 
en omröstningsproposition av följande 
lydelse:

Den, som bifaller vad statsutskottet 
hemställt i sitt utlåtande nr 5 punkten 
9 mom. 3, röstar

Ja;
Den, det ej vill, röstar 

Nej;

Vinner Nej, antages det förslag, som 
innefattas i den vid punkten avgivna 
reservationen.

Sedan kammarens ledamöter intagit 
sina platser samt voteringspropositio- 
nen ånyo upplästs, verkställdes till en 
början omröstning genom uppresning. 
Herr talmannen förklarade, att enligt 
hans uppfattning flertalet röstat för ja
propositionen.

Då emellertid fru Olsson, Elvy, begär
de rösträkning, verkställdes nu vote
ring medelst omröstningsapparat; och 
befunnos vid omröstningens slut röster
na hava utfallit sålunda:

Ja — 73;
Nej — 65.

Därjämte hade 2 ledamöter tillkänna
givit, att de avstode från att rösta.

Sedermera bifölls på gjord proposi
tion vad utskottet i övrigt hemställt i 
denna punkt.

Punkten 10
Utskottets hemställan bifölls.

Punkten 11

Ang. bidrag till kommunala familje
daghem

Kungl. Maj:t hade föreslagit riksda
gen att godkänna de i statsrådsproto
kollet över socialärenden för den 3 ja
nuari 1968 förordade grunderna för bi
drag till kommunala familjedaghem att 
gälla från och med den 1 januari 1969.

Enligt Kungl. Maj ds förslag skulle bi- 
dragsrätt föreligga enligt en kvotregel, 
när kommunens organiserade barntill
syn — genom både barnstugor och fa
miljedaghem — nått en viss omfattning 
uttryckt i platser per antal invånare i 
kommunen. För det första 10 000-talet. 
invånare skulle krävas en plats per 200 
invånare och för invånare därutöver en 
plats per 100 invånare. En balansregel 
avsåges gälla endast kommuner med 
mer än 10 000 invånare och innebära,
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att bidrag icke utginge för fler familje- 
daghemsplatser än som motsvarade an
talet statsbidragsberättigade barnstuge- 
platser i kommunen. I fråga om statsbi
dragets storlek hade Kungl. Maj :t före
slagit ett bidrag med 35 procent av 
kommunens kostnader för dagbarnvår- 
darens lön och sociala förmåner utom 
omkostnadsersättning och efter avdrag 
för föräldraavgifter.

I detta sammanhang hade utskottet 
behandlat

dels de likalydande motionerna I: 
332, av herrar Kaijser och Blomquist, 
samt II: 429, av herr Werner m. fl., vari 
föreslagits, att riksdagen skulle besluta, 
att statsbidrag till kommunala familje
daghem skulle utformas på så sätt, att 
bidragsrätt förelåge när det i daghem, 
fritidshem, gemensamma barnstugeav- 
delningar och kommunala familjedag
hem funnes sammanlagt minst en plats 
per hundra invånare i kommuner med 
mer än 10 000 invånare samt minst en 
plats per 200 invånare i kommuner med 
upp till 10 000 invånare, varvid i samt
liga fall inskränkningar i bidragsgiv- 
ningen med hänsyn till tillsynsformen 
icke borde ske,

dels de likalydande motionerna I: 
556, av herrar Dahlén och Bengtson, 
samt II: 713, av herrar Hedlund och 
Wedén, vari, såvitt nu vore i fråga, an
hållits,

A. att riksdagen måtte godkänna de 
förordade grunderna för bidrag till 
kommunala familjedaghem att gälla 
från den 1 januari 1969 med de änd
ringarna, att

1. de i propositionen föreslagna in
skränkningarna i statsbidragsrätten som 
kvotreglerna utgjorde borde utgå,

2. statsbidrag skulle utgå med 45 pro
cent av kommunens kostnader för dag
barnvårdare^ lön och sociala förmå
ner inklusive omkostnadsersättningen,

3. omkostnadersättningen skulle utgö
ra 8 kronor per barn och dag,

B. att riksdagen i skrivelse till Kungl. 
Maj:t måtte uttala sig angående beho-

vet av information angående familje- 
daghemsverksamheten i enlighet med 
vad i motionerna anförts,

dels motionen 11:403, av herr An
derson i Sundsvall och herr Larsson 
i Umeå, vari yrkats, att riksdagen skul
le besluta, att statsbidrag skulle utgå 
med 45 procent av kommunens kostna
der för dagbarnvårdare^ lön och so
ciala förmåner efter avdrag för influtna 
föräldraavgifter, samt att de i proposi
tionen föreslagna inskränkningarna i 
bidragsrätten, som kvoteringsreglerna 
utgjorde, icke skulle medtagas i grun
derna för bidragsgivningen,

dels ock motionen 11:417, av fru 
Holmquist m. fl., varit hemställts, att 
statsbidragsbestämmelserna för familje
daghem måtte givas en sådan utform
ning, att kommun med ett invånaran
tal upp till 10 000 — om särskilda skäl 
förelåge — kunde medgivas rätt till 
statsbidrag även om villkoren för kvo
tering ej skulle föreligga.

Utskottet hade i den nu ifrågavaran
de punkten av angivna orsaker hem
ställt,

1. att riksdagen måtte avslå motioner
na 1:556 och 11:713 i vad de avsåge 
storleken av omkostnadsersättningen,

2. att riksdagen måtte avslå motio
nerna 1:556 och 11:713 i vad de av
såge uttalande om behovet av infor
mation,

3. att riksdagen
a) med bifall till Kungl. Maj:ts för

slag, i anledning av motionerna I: 332 
och II: 429 och med avslag å motioner
na II: 403 samt I: 556 och II: 713, samt
liga motioner såvitt nu vore i fråga, 
måtte godkänna vad i statsrådsproto
kollet över socialärenden för den 3 ja
nuari 1968 anförts om en kvotregel,

b) i anledning av motionen 11:417 
måtte giva Kungl. Maj :t till känna vad 
utskottet i punkten anfört om tillämp
ning av kvotregeln i vissa kommuner,

4. att riksdagen
a) med bifall till Kungl. Maj:ts för

slag och med avslag å motionerna I: 332

Ang. bidrag till kommunala familjedaghem
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Ang. bidrag till kommunala familjedaghem
och 11:429, 11:403 samt 1:556 och 
11:713, samtliga motioner såvitt nu 
vore i fråga, måtte godkänna vad i 
statsrådsprotokollet anförts om en ba
lansregel,

b) måtte giva Kungl. Maj:t till känna 
vad utskottet anfört om viss tillämp
ning av balansregeln,

5. att riksdagen med bifall till Kungl. 
Maj :ts förslag och med avslag å motio
nerna 11:403 samt 1:556 och 11:713, 
samtliga motioner såvitt nu vore i fråga, 
måtte godkänna vad i statsrådsproto
kollet anförts om bidragsunderlagets be
räkning,

6. att riksdagen med bifall till Kungl. 
Maj :ts förslag och med avslag å motio
nerna 11:403 samt 1:556 och 11:713, 
samtliga motioner såvitt nu vore i fråga, 
måtte godkänna vad i statsrådspro
tokollet anförts om statsbidragets pro
centuella storlek,

7. att riksdagen med bifall till Kungl. 
Maj:ts förslag och motionerna 1:556 
och II: 713, såvitt nu vore i fråga, måt
te godkänna i statsrådsprotokollet för
ordade grunder för bidrag till kommu
nala familjedaghem att gälla från och 
med den 1 januari 1969 i vad dessa 
grunder ej behandlats under 3—6.

Reservationer hade avgivits
a) av herrar Axel Andersson (fp), 

Edström (fp) och Nils-Eric Gustafsson 
(ep), fru Elvy Olsson (ep) samt her
rar Mattsson (ep), Gustafsson i Skellef
teå (fp), Mundebo (fp), Nilsson i Tvärå- 
lund (ep) och Westberg (fp), vilka an
sett, att utskottets yttrande bort i viss 
angiven del hava den lydelse, reserva
tionen visade, samt att utskottet bort 
under 3 hemställa, att riksdagen med 
avslag å Kungl. Maj :ts förslag och mo
tionerna 1:332 och 11:429, med bifall 
till motionerna 11:403 samt 1:556 och 
11:713 och i anledning av motionen 
11:417, de fem förstnämnda motioner
na såvitt nu vore i fråga, måtte giva 
Kungl. Maj :t till känna vad reservanter
na anfört om en kvotregel;

b) av herrar Virgin (h), Axel Anders
son (fp), Kaijser (h), Edström (fp) och 
Nils-Eric Gustafsson (ep), fru Elvy Ols
son (ep) samt herrar Mattsson (ep), 
Gustafsson i Skellefteå (fp), Mundebo 
(fp), Nilsson i Tvärålund (ep) och 
Westberg (fp), vilka ansett, att utskot
tets yttrande bort i viss del erhålla den 
lydelse, som i reservationen angivits, 
samt att utskottet bort under 4 hem
ställa, att riksdagen med avslag å Kungl. 
Maj :ts förslag och med bifall till mo
tionerna I: 332 och II: 429, II: 403 samt 
I: 556 och II: 713, samtliga motioner så
vitt nu vore i fråga, måtte giva Kungl. 
Maj :t till känna vad reservanterna an
fört om en balansregel;

c) av fröken Ljungberg, utan angiven 
mening;

d) av herrar Axel Andersson (fp), 
Edström (fp) och Nils-Eric Gustafsson 
(ep), fru Elvy Olsson (ep) samt her
rar Mattsson (ep), Gustafsson i Skellef
teå (fp), Mundebo (fp), Nilsson i Tvä
rålund (ep) och Westberg (fp), vilka 
ansett, att utskottets yttrande i viss del 
bort hava den avfattning, som i denna 
reservation angivits, samt att utskot
tet bort under 6 hemställa, att riksda
gen med avslag å Kungl. Maj :ts förslag 
och med bifall till motionerna II: 403 
samt 1:556 och 11:713, samtliga mo
tioner såvitt nu vore i fråga, måtte giva 
Kungl. Maj:t till känna vad reservan
terna anfört om statsbidragets procen
tuella storlek.

Vid punkten fanns därjämte fogat ett 
särskilt yttrande av herrar Axel An
dersson (fp), Edström (fp) och Nils- 
Eric Gustafsson (ep), fri! Elvy Olsson 
(ep) samt herrar Mattsson (ep), Gus
tafsson i Skellefteå (fp), Mundebo (fp), 
Nilsson i Tvärålund (ep) och Westberg 
(fp).

Statsrådet fru ODHNOFF:
Herr talman! En samhällsservice för 

barntillsyn betraktar jag som en mycket 
viktig del i familjepolitiken. På detta 
område har en snabb utbyggnad nu



Onsdagen den 20 mars 1968 fm. Nr 12 21

kommit i gång. Inte minst de höjda stat
liga stimulansbidragen som infördes för 
barnstugorna under 1966 torde ha bi
dragit till denna ökade aktivitet. Sedan 
de höjda statsbidragen infördes och till 
utgången av innevarande budgetår räk
nar vi med att det byggs så att vi får 
över 10 000 nya platser i daghem och 
gemensamma barnstugor. Detta tillskott 
motsvarar nästan hela det platsantal 
som fanns för några år sedan. Under de 
närmaste två budgetåren kan man räk
na med ett ytterligare tillskott av 10 000 
å 12 000 nya sådana platser. För att 
kunna förverkliga kommunernas omfat
tande utbyggnadsplaner för nya barn
stugor har kammaren nyss bifallit re
geringens förslag om ytterligare ökade 
anslag härför. Riksdagen har tidigare 
i år också bifallit regeringens förslag 
om en ökad elevintagning vid förskole- 
seminarierna under nästa budgetår.

.lag vill understryka att det behövs en 
fortsatt snabb planering och utbyggnad 
av barnstugeverksamheten. En sådan 
målmedveten utbyggnad av barnstugor
na bör vara grundvalen för samhällets 
insatser för att ordna barntillsynen. För 
att möta det stora behovet av barntill
syn med ytterligare åtgärder från sam
hällets sida bör man också få till stånd 
en ökad verksamhet med kommunalt or
ganiserade familjedaghem, parallellt 
med en snabb utbyggnad av barnstu
gorna. Jag anser liksom familjedag- 
hemsutredningen att en utbyggnad av 
familjedaghemsverksamheten förutsät
ter att verksamheten samtidigt blir före
mål för en kvalitativ förstärkning. Ut
redningen har i detta syfte föreslagit en 
rad olika åtgärder som det tycks råda 
allmän enighet om. Utredningen har 
också grundligt prövat frågan om stats
bidrag till kommunala familjedaghem 
och formerna för en sådan bidragsgiv- 
ning.

Som jag har framhållit i statsverks
propositionen anser jag att utredningen 
lyckats finna sådana godtagbara grun
der för ett statsbidrag som man förut 
har saknat i debatten i denna fråga. Till

Ang. bidrag till kommunala familjedaghem 
skillnad från tidigare förslag som har 
figurerat är det statsbidragssystem som 
utredningen har utarbetat och som re
geringen lagt fram i statsverksproposi
tionen medvetet inriktat på att stimule
ra tillkomsten av nya familjedaghem 
och en kvalitativ förstärkning av fa
miljedaghemsverksamheten.

Den kvotregel som ingår i bidrags
systemet innebär att kommunens orga
niserade barntillsyn skall ha nått en 
viss omfattning för att statsbidrag skall 
utges. Denna regel är alltså avsedd att 
stimulera en utbyggnad av den kom
munalt organiserade barntillsynen. Re
geln medför att det nya statsbidraget i 
huvudsak kommer att utgå till nya fa- 
miljedaghemsplatser. I bidragssystemet 
ingår också en s. k. balansregel som 
har tillkommit för att ett statsbidrag 
till kommunala familjedaghem inte skall 
motverka en utbyggnad av barnstuge
verksamheten. Den gäller för kommun 
med mer än 10 000 invånare och inne
bär att antalet familjedaghemsplatser 
vid beräkningen av statsbidraget inte 
får överstiga antalet statsbidragsberät- 
tigade barnstugeplatser.

I en av reservationerna till statsut
skottets utlåtande tycks man mena att 
denna regel skulle begränsa den enskil
des möjligheter att välja mellan olika 
tillsynsformer. Jag vill i det samman
hanget bara erinra om att bl. a. familje- 
daghemsutredningens undersökning har 
visat att föräldrarna själva till övervä
gande del vill ha plats för barnen i barn
stugor. Jag vill understryka att den stat
liga bidragsgivningen för den kommu
nalt organiserade barntillsynen motive
ras med att det är önskvärt att stimu
lera en utbyggnad av verksamheten. Det 
statliga stödet till barnstugeverksamhe
ten har bl. a. genom ett kraftigt bidrag 
till byggnadskostnaderna inriktats på 
att underlätta tillkomsten av nya barn
stugor. Det nu föreslagna statsbidraget 
till kommunala familjedaghem har sam
ma syfte när det gäller de kommunalt 
organiserade familjedaghemmen. Som 
jag nämnt är avsikten att statsbidraget
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främst skall utgå för nya familjedag- 
hemsplatser. Kvotregeln och balansre
geln innebär att statsbidrag i mindre ut
sträckning kommer att utgå för sådana 
platser som redan finns och i större ut
sträckning för nytillkommande platser. 
Av totalt 45 000 beräknade kommunala 
familjedaghemsplatser 1969 beräknas 
statsbidrag utgå till omkring 25 000.

Centerpartiets och folkpartiets reser
vation innebär att statsbidrag skulle ut
gå bl. a. till alla de platser som redan 
finns. Detta betyder alltså inte någon 
ökad platstillgång för barnfamiljerna i 
jämförelse med propositionens förslag. 
Däremot innebär det att statens kost
nader blir väsentligt högre. Uttunning
en av balansregeln skulle kosta om
kring 5 miljoner kronor, slopandet av 
kvotregeln omkring 13 miljoner och en 
höjning av bidragsprocenten 12 miljo
ner kronor. Det är sammanlagt 30 mil
joner kronor mera i statsbidrag än en
ligt propositionen, utan att man därför 
åstadkommer något större platsantal. 
För lika många platser — alltså 45 000 
— som enligt propositionen kostar sta
ten 25 miljoner kronor vill folkpartiet 
och centerpartiet betala 55 miljoner 
kronor.

Håller man sig till folkpartiets och 
centerpartiets motion som dessutom in
nebär statsbidrag till den s. k. omkost
nadsersättningen, så skulle statsbidrags- 
kostnaden bli 89 miljoner kronor eller 
64 miljoner kronor högre än enligt pro
positionen, fortfarande utan något yt
terligare platstillskott. Men jag skall inte 
uppehålla mig vid motionsyrkandet. 
Det blev ju för mycket till och med för 
folkpartiets och centerpartiets represen
tanter i utskottet. 30 miljoner kronor 
ovanpå regeringens 25 miljoner är ända 
ett gott bud.

Är det då barnen som folkpartiet och 
centerpartiet har i åtanke? Är det vår
dens kvalitet som man vill höja? Nej, 
kvalitetshöjningarna är redan tillgodo
sedda inom propositionens 25 miljoner, 
och det är inte för detta ändamål som 
man vill ha mera pengar. Vill man då

hjälpa föräldrar, som vill gå ut på ar
betsmarknaden, genom att bereda fler 
tillsy nsplatser? Nej, barnfamiljerna 
får inte en enda plats mer för dessa 30 
miljoner. Vill man ge daghemsvårdarna 
en ytterligare höjning av den ersätt
ning som förutsatts i propositionen? 
Nej, det ryms ingenting sådant i denna 
stora kostnadsökning för staten.

Det enda jag kan se att man vill är 
att tillföra kommunerna dessa pengar 
utan att man därför får en enda plats 
mer för barntillsyn. Men då kommer 
man, som utskottsmajoriteten mycket 
riktigt påpekat, in på en fråga om kost
nadsfördelning mellan stat och kom
mun. Den frågan bör lösas enligt ge
nerella regler om skatteutjämning och 
inte i ett sammanhang där vi diskuterar 
stimulansbidrag för barntillsyn.

Herr JACOBSSON, PER, (fp):
Herr talman! Under senare år har oli

ka former av barntillsyn varit föremål 
för utredningar av olika slag, och det 
har kring detta ämne förts en mycket 
intensiv debatt. Att frågan tilldrar sig 
en sådan uppmärksamhet kan väl bero 
på att så många intressen spelar in. 
Det är givetvis i första hand den en
skildes och familjens intressen, men 
det är också samhällsintressen av olika 
slag, inte minst arbetsmarknadssyn- 
punkter.

Vi brukar gärna tala om att vi lever 
i valfrihetens samhälle, i varje fall att 
vi strävar efter största möjliga frihet 
för den enskilda människan att välja 
yrke och sysselsättning och att ägna sig 
åt den uppgift som vederbörande har 
lust, fallenhet och utbildning för. Allt 
detta med valfrihet låter ju bra, och 
det är förvisso någonting som vi bör 
sträva efter. Vi bör underlätta möjlig
heterna för den enskilde att träffa ett 
fritt val, och många gånger är detta 
också ett klart samhällsintresse. Men 
jag anser samtidigt att vi inte alldeles 
bör glömma bort att den som har skaf
fat sig barn också i viss utsträckning
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har träffat ett val — ett val som på 
sitt sätt, det är alldeles ofrånkomligt, 
begränsar vederbörandes rörelsefrihet 
bl. a. på arbetsmarknaden.

Jag vill inte gärna se det som en 
självklar skyldighet för samhället att 
svara för den vård och tillsyn av bar
nen i de lägre åldrarna som i första 
hand måste vara föräldrarnas uppgift, 
men jag ser det som lika självklart att 
samhället bör hjälpa till att skapa de 
organisatoriska och ekonomiska förut
sättningarna för en god barntillsyn 
utom hemmet i de oändligt många fall 
då även modern behöver, kanske måste 
ha ett förvärvsarbete för att kunna kla
ra sin och barnens försörjning, eller då 
hon genom sin arbetsinsats kanske fyl
ler en viktig funktion i samhället.

Frågan om ordnandet av samhällets 
barntillsyn är därför enligt mitt sätt att 
se en mycket stor uppgift — en uppgift 
som vi kanske aldrig helt kan lösa 
men som vi kanske med det förslag som 
nu föreligger kommer att föra ett gott 
stycke framåt. I detta avseende vill jag 
gärna också ge föredragande statsrådet 
ett erkännande för att man på denna 
punkt med det förslag som föreligger 
onekligen har åstadkommit åtskilliga 
förbättringar.

Om vi ser på de siffror, som nu redo
visas, finner vi att det här gäller ett 
problem, som kvantitativt sett också är 
mycket stort. Tyvärr försämras relatio
nerna mellan tillgång och efterfrågan 
på tillsynsplatser, beroende på att ut
byggnadstakten inte har varit tillräck
ligt hög och att efterfrågan ständigt sti
ger.

Av det betänkande familjedaghemsut- 
redningen avlämnat under år 1967 
framgår att det finns 60 000 barn un
der tio år som inte har någon form av 
tillsyn medan föräldrarna förvärvsarbe
tar och att det finns cirka 320 000 barn 
till föräldrar som förvärvsarbetar. Sam
tidigt måste vi räkna med att detta an
tal stiger på grund av den ökande för- 
värvsintensiteten bland kvinnorna.

Det kan ju i all oändlighet diskuteras
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vilka former av barntillsyn som är att 
föredra. I den diskussionen ligger det 
nära till hands att ge företräde åt den 
organiserade tillsynen i barnstugor och 
daghem. Jag skall inte polemisera mot 
den uppfattningen, men jag tror inte 
heller att vi bör glömma att det är en 
synnerligen dyr form av barntillsyn — 
så dyr att man nog kan ha anledning 
att ibland fråga sig hur mycket man 
vinner om man uteslutande ser frå
gan ur samhällsekonomisk synpunkt. 
Denna omständighet bl. a. gör det ange
läget att samhället ser sig om efter 
andra former för barntillsyn vilka kan 
ge ekonomisk stimulans, men framför 
allt är detta nödvändigt om vi vill 
åstadkomma en snabb ökning av anta
let tillsynsplatser. Vi hälsar därför med 
tillfredsställelse att även regeringen 
äntligen har accepterat familjedaghem
men som en bidragsberättigad tillsyns
form, även om vi har väsentliga invänd
ningar att göra mot de kvot- och ba
lansregler som föreskrives i Kungl. 
Maj :ts förslag. Personligen skulle jag 
vara mest tilltalad av att de inskränk
ningar som kvotreglerna utgör helt kun
de slopas, vilket i sin tur skulle inne
bära en fri tävlan mellan de olika till
synsformerna.

De restriktioner som förslaget inne
bär för med sig att åtskilliga mindre 
kommuner inte kan utnyttja de stimu
lansbidrag som förslaget erbjuder. Det 
finns otvivelaktigt många kommuner 
där tillgången på arbetstillfällen för den 
kvinnliga arbetskraften är begränsad 
men där ändå visst behov av barntill
syn föreligger, som med fördel skulle 
kunna ordnas genom kommunala fa
miljedaghem. Skall man då först tvinga 
dessa kommuner att bygga barndaghem, 
kanske alltför små och dyra i drift, för 
att sedan komma i åtnjutande av bidrag 
till familjedaghem? Det är, som jag ser 
det, en mycket otillfredsställande ord
ning. För att mildra dessa olägenheter 
föreslår vi väsentliga lättnader i de nu 
framlagda reglerna. Jag kan inte tänka 
mig annat än att även om utskottsmajo-
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ritetens förslag i dag blir antaget, kom
mer erfarenheten ändå att visa att be
stämmelserna i dessa avseenden behö
ver revideras.

Beträffande statsbidragets storlek fö
reslår vi att detta utgår med 45 pro
cent av kommunens kostnader efter av
drag för föräldraavgifter, vårdarens lön 
och sociala utgifter. Vi finner det på 
denna punkt motiverat att anknyta till 
det statliga bidraget till driftkostnader 
för barnstugeverksamheten. Därmed un
derlättas valmöjligheterna och stimule
ras tillkomsten av nya tillsynsplatser.

Herr talman! Jag skulle kunna sluta 
där. Av statsrådets inlägg i denna de
batt fick jag emellertid uppfattningen 
att det är hennes mening att hävda att 
det förslag som vi för fram i våra re
servationer inte tillför samhället en en
da ny plats när det gäller barntillsy
nen, utan att det endast är pengar som 
går till kommunerna och betalar deras 
övriga utgifter. Vi skall väl ändå kom
ma ihåg att här är det kommunernas 
initiativ och åtgärder som är avgöran
de för den omfattning barntillsynen i 
dess olika former skall få. Ju större sti
mulans kommunerna kan räkna med, 
vare sig det gäller den ena eller den 
andra formen av barntillsyn, desto stör
re omfattning kan vi också räkna med 
att den samlade barntillsynen får.

Herr talman! Jag ber att få yrka bi
fall till samtliga reservationer under 
denna punkt.

Fru OLSSON, ELVY, (ep):
Herr talman! Jag skall börja med att 

understryka vad statsrådet sade om att 
barntillsynen är en viktig del av famil- 
jepolitiken. Just därför att den är en så 
viktig del av familjepolitiken är det ju 
högst beklagligt att den av samhället 
organiserade barntillsynen har varit så 
eftersatt under en lång följd av år. Den 
årliga ökningen av daghemsplatserna 
har varit ringa, med undantag för den 
allra senaste tiden. Samtidigt har ju 
kvinnornas förvärvsintensitet ökat, och 
den ökade under ett flertal år snabbare

än antalet barndaghemsplatser gjorde. I 
praktiken blev det följaktligen med åren 
svårare att få barntillsynen ordnad på 
ett tillfredsställande sätt.

Av familjedaghemsutredningen fram
går att det finns 320 000 barn under tio 
år vilkas föräldrar förvärsarbetar. Av 
dessa är 50 000 barn till ensamförälder. 
Av de 320 000 barnen är det bara unge
fär 16 000 som får plats på barndaghem 
och 9 000 i familjedaghem. För övriga 
barn, alltså för det stora flertalet, är 
tillsynen högst varierande och många 
gånger provisoriskt ordnad. Det allra 
mest skrämmande i de siffror som fa
miljedaghemsutredningen presterat är 
uppgiften att 60 000 barn under tio år 
saknar varje form av tillsyn när för
äldrarna arbetar. Det är sannerligen in
te bevis på någon hög standard när vi 
handskas så vårdslöst med våra barn -— 
det förnämsta vi har. Det måste också 
vara oerhört pressande för föräldrarna 
att utföra ett fullgott arbete under så 
osäkra förhållanden.

Det är därför högst angeläget att sam
hället verkligen anstränger sig att öka 
antalet daghemsplatser. Det beslut som 
fattades av riksdagen 1966 om höjda 
statsbidrag till barndaghemmen får vi 
hoppas skall få avsedd effekt — det vet 
vi ju för övrigt att det redan har fått 
— nämligen att stimulera kommunerna 
till kraftig utbyggnad av barndaghem
men. Dessa har ju tidigare, just på grund 
av bristen på sådan stimulans, inte varit 
det projekt som tagits först när kom
munerna skall investera.

Barndaghemmen kommer ändå inte 
att under överskådlig tid kunna lösa till
synsfrågan — om detta någonsin kom
mer att bli fallet. Jag vet inte heller om 
vi skall sätta det som mål att klara hela 
tillsynen med barndaghem.

Ett gott och nödvändigt komplement 
till barndaghemmen är familjedaghem
men. Dessa har länge i de flesta kretsar 
varit erkända som en god tillsynsform. 
Men att få statsbidrag till dem har varit 
alldeles omöjligt. Det är förvånande att 
vi tidigare inte har kunnat få stöd till
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denna del av barntillsynen, när man 
inte har förmått lösa frågan på annat 
sätt. Det är ju inte alla föräldrar — det 
har jag nämnt förut — som har lyckats 
i det lotteri som gäller platser på barn
daghem. Det är just därför, statsrådet 
Odhnoff, att vi är så angelägna att lösa 
tillsynsfrågorna, att lösa dem någorlun
da snabbt och för så många som möj
ligt, som vi vill ha en som vi anser bätt
re utformning av statsbidraget till fa
miljedaghemmen. Jag vill dock under
stryka att vi inom mittenpartierna är 
glada över att vi äntligen har fått gen
svar på vårt förslag att statsbidrag över 
huvud taget skall utgå till familjedag
hemmen. Men så där riktigt glad får 
man ju sällan vara -—- och det är vi inte 
heller över det här förslaget om stats
bidrag till familjedaghem, därför att 
villkoren för att få statsbidrag är så 
konstruerade att vi befarar att den sti
mulanseffekt som är så önskvärd kom
mer att utebli. Kommunerna måste ju 
först fylla en kvot av tillsynsplatser för 
att erhålla statsbidrag. Sedan utgår stats
bidrag endast till de familjedaghems- 
platser som överstiger kvottalet. För de 
första 10 000 invånarna i en kommun 
krävs en plats på 200 invånare och där
efter en plats per 100 invånare. En 
kommun med 5 000 invånare måste där
för ha 25 platser innan bidrag utgår. 
Finns det då 26 platser utgår bidrag 
till en plats. Finns det 15 000 invånare i 
kommunen måste det finnas 100 platser 
innan statsbidrag utgår, och man får 
alltså bidrag endast från och med den 
101 :a platsen.

Vid remissbehandlingen har dessa 
kvotregler starkt kritiserats, bl. a. av 
Svenska kommunförbundet. Länsstyrel
sen i Östergötlands län anför att med 
detta system skulle endast tre kommu
ner i länet bli berättigade till statsbi
drag.

Det finns ytterligare en spärregel för 
kommuner med över 10 000 invånare 
och det är den s. k. balansregeln, som 
innebär att antalet familjedaghemsplat- 
ser inte får överstiga antalet daghems-
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platser. Vi anser att även denna balans
regel verkar hämmande på utbyggna
den och vill mildra den så att antalet 
familj edaghemsplatser skall tillåtas vara 
dubbelt så stort som antalet daghems- 
platser. Vi tror att utan denna upp
mjukning skulle kommunerna hämmas 
i strävandena att ordna fler familje- 
daghemsplatser. Däremot tror vi inte 
att det på något sätt skulle verka hind
rande på utbyggnadstakten i kommu
nerna av barndaghemmen. Och jag vill 
än en gång starkt understryka att vi an
ser den utbyggnaden ytterst angelägen.

Med tanke på den prekära situation 
som föreligger vad gäller tillsynsfrågan, 
där 60 000 barn saknar tillsyn och där 
235 000 barn vistas på tillsynsplatser 
utan samhällets insyn, vill vi inte vara 
med om att tillskapa regler som på nå
got sätt kan vara hämmande. Jag tycker 
att vi alla skulle kunna arbeta på att så 
snabbt som möjligt lösa tillsynsfrå
gorna.

Vad sedan gäller statsbidragets stor
lek föreslås i propositionen att det skall 
utgå med 35 procent av kommunens 
nettokostnad, vilket är samma bidrags
procent som utgår till den sociala hem
hjälpen. Jag har mycket svårt att förstå 
varför man knutit samman bidragspro
centen till familjedaghemmen och den 
.sociala hemhjälpen. Vi ser inte här någ
ra beröringspunkter. Vi finner det mera 
motiverat att anknyta procenttalet till 
bidragsprocenten för driften av barn
stugor. Vi är mycket angelägna om att 
det från samhällets sida bör vara sam
ma syn på de olika formerna av barn
tillsyn.

Vidare hälsar jag med tillfredsställel
se den kvalitativa förstärkningen av 
familjedaghemmen. Jag konstaterar med 
glädje att de åtgärder som vi från mit
tenpartiernas sida tidigare har fram
fört nu blir verklighet, t. ex. hälsoun
dersökning av barn och vårdare. Likaså 
finner jag en utbildning av familjedag- 
hemsvårdare mycket angelägen. Jag an
ser det dock vara viktigt att det inte 
bara blir de nya dagmammorna som
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får tillgång till denna utbildning utan 
att den skall beredas alla dagmammor. 
De föreslagna informationsträffarna ser 
jag endast som ett komplement till den 
grundutbildning som dagmammorna bör 
få.

Statsrådet Odhnoff sade att med det 
förslag som vi från center- och folk
partihåll framlagt skapar vi inte några 
nya platser. Jag har mycket svårt att 
förstå det resonemanget. Man skapar 
väl inte en stimulans för kommunerna, 
när de för att få statsbidrag först skall 
fylla en relativt stor kvot. Då kanske 
det blir så att kommunerna bara orkar 
med den kvoten och inte den andra de
len som de sedan skulle få statsbidrag 
till. Här ser vi — och det är inte första 
gången — den ständiga övervältringen 
på kommunerna. Jag kan inte förstå att 
vi skall behöva ha olika syn på dag- 
hemsplatser och familj edaghemsplatser. 
Man behöver ju inte fylla någon kvot 
för att få statsbidrag till daghemsplat- 
serna.

Herr talman! Jag yrkar bifall till de 
vid punkt 11 avlämnade, motiverade re
servationerna.

Till utlåtandet finns emellertid även 
fogat ett särskilt yttrande, där vi tar 
upp omkostnadsersättningen till vårdar
na i familjedaghem. Vi finner det vara 
mycket angeläget att ersättningen blir 
av den storleksordningen, att den täcker 
de måltider som dagbarnet intar och 
även innebär täckning av kostnaderna 
för viss utrustning samt för slitage på 
möbler och annan inredning. Eftersom 
det inte är staten som är ena förhand
lingsparten, kanske vi inte kan säga hur 
mycket det skall vara, men jag vill än
då poängtera att det är alldeles nödvän
digt att bidraget blir så stort att det 
täcker utgifterna. Jag tror att det be
lopp som familjedaghemsberedningen 
nämnde inte täcker kostnaderna för 
hemmen.

I detta anförande instämde herr 
Svanström (ep) och herr Kristiansson, 
Axel, (ep) samt fru Nilsson (ep).

Fru HAMRIN-THORELL (fp):
Herr talman! Jag skall be att få in

skränka mig till några kommentarer, 
eftersom jag tycker att den sakliga kri
tik som mittenpartiernas representan
ter har riktat mot regeringsförslaget 
och utskottsförslaget är så pass överty
gande att det inte finns anledning att 
upprepa den.

Jag fäste mig vid statsrådet Odhnoffs 
påpekande om vad de föräldrar svarat 
som tillfrågats om vilket slags barntill
syn de väljer och eftersträvar att få. 
Statsrådet sade att de föredrar att pla
cera sina barn på daghem. Det är väl 
inte så egendomligt, eftersom de aldrig 
har haft någon möjlighet att välja fa
miljedaghem som står under kontroll 
och där familjedagmammorna har nå
gon utbildning. Det finns ingen balans 
i utbudet på det här området, och där
för är svaret ganska förklarligt. När fa- 
miljedaghemsverksamheten blir ut
byggd och utövad under statsmakternas 
kontroll i samband med att statsbidrag 
införes och det blir en viss utbildning 
av dagmammorna, så tror jag att många 
fler föräldrar än tidigare kommer att 
välja familjedaghemmen, av det enkla 
skälet att för många barn passar såda
na hem bättre, t. ex. för de blyga barn 
som har svårt att anpassa sig i en stor 
grupp.

Statsrådet är ganska modig, när hon 
så tvärsäkert slår fast, att mittenpartier
na ställer sig kallsinniga inför vad 
barnfamiljerna egentligen behöver i 
fråga om barntillsyn. Statsrådet sade 
— med flera utropstecken efteråt — att 
det inte är barnen och inte föräldrarna 
som folkpartiet och centerpartiet vill 
hjälpa, utan att våra förslag bara inne
bär litet mera pengar åt kommunerna, 
och den frågan bör lösas på annat sätt. 
Det är väl ett egendomligt resonemang! 
Skulle inte den service som kommuner
na kan ställa till förfogande, om de får 
stimulansbidrag från staten, komma för
äldrarna och barnen till godo? Det är 
fullkomligt klart att pengarna kommer 
att användas till familjernas bästa. Om
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så inte är fallet, skulle förhållandena 
på detta område vara något alldeles 
enastående. Här måste ju gälla samma 
sak som i fråga om t. ex. den sociala 
hemhjälpen. Ingen vill väl påstå att 
inte statsbidraget till kommunerna 
kommer de gamla och sjuka till godo. 
Det är ohållbart och oriktigt att fram
ställa oppositionspartierna som kallsin
niga inför vad föräldrar och barn vill 
ha. I själva verket är det alldeles tvärt
om.

Sedan skulle jag vilja knyta an till 
vad herr Birger Andersson började sitt 
anförande med. Han citerade nämligen 
de gamla fromma orden om att man 
gläder sig över en syndare som bättrar 
sig. Den syndaren var i detta fall herr 
Edström. Vilken glädje utbryter inte då, 
när en hel regering och ett helt politiskt 
parti bättrar sig efter att ha syndat så 
länge på detta område som de faktiskt 
har gjort!

Jag har roat mig med att i bibliote
ket låta plocka fram den dossier som 
visar hur många gånger vi har behand
lat denna fråga i kammaren på förslag 
av folkpartiet och centerpartiet. Det 
började 1962 med en kort och kärnfull 
motion, skall jag säga statsrådet, om 
att det inte vore så dumt att tillsätta 
en utredning som kunde komma med 
förslag om statsbidrag till familjedag- 
hemsverksamheten. Motionen upprepa
des 1963, 1964, 1965 och 1966 med 
samma negativa resultat. Vi vann inte 
något gehör i kammaren för våra för
slag. Tvärtom var kritiken förödande 
och orättvis. Socialdemokraterna sade 
nämligen — både de kvinnliga repre
sentanterna och de manliga — att fa
miljedaghemmen inte var bra, då det 
gällde att ta hand om barn. Familjedag- 
hemsmammorna var inte lämpliga att 
sköta tillsynen. Barn passade inte i fa
miljedaghem. Socialdemokraterna ville 
över huvud taget inte bygga ut någon 
form av familjedaghem utan i stället 
satsa enbart på barnstugorna. Det fanns 
inte den negativa kritik som inte då 
kom fram i debatterna.

Ang. bidrag till kommunala familjedaghem
År efter år var förhållandena precis 

likadana, ända till dess statsrådet Odh- 
noff tillträdde sitt ämbete. Då fick vi 
nytt mod. Hon deklarerade genast att 
hon inte kunde finna några motsätt
ningar mellan familjedaghemmen och 
institutionerna. Det var kanske en smu
la djärvt mot bakgrunden av vad hen
nes parti hade sagt under de föregåen
de åren. Men det var onekligen friska 
tag och det var tacknämligt att statsrå
det verkligen sade ifrån.

Nu ligger ett förslag på riksdagens 
bord. Tyvärr är det dock inte den hel
hjärtade satsning på en utbyggd barn
servis som man hade hoppats på efter 
denna långa väntan. Jag kan inte un
derlåta att också framhålla att det var 
ett ganska stort ansvar som de tog på 
sig som under dessa år har sölat med 
genomförandet av denna reform. Under 
dessa sex år är det i alla fall ett stort 
antal barn som har blivit utan någon 
direkt tillsyn.

Nu frågar man sig om barnen blir 
omhändertagna i den utsträckning som 
man skulle önska. Så är dock knap
past fallet. Här har det — jag upprepar, 
herr talman, vad jag började med —■ 
framlagts otvetydiga bevis på att det för 
många kommuner inte kan bli någon 
större stimulans att bygga ut familj e- 
daghemsverksamheten. Så svarade re
dan en hel del av remissinstanserna, 
när de avgav sina synpunkter på det 
utredningsförslag som ligger till grund 
för propositionen. Om jag inte miss- 
minner mig var det landshövding Ec- 
kerberg i Östergötland som hade räk
nat ut att det med de spärrar som fö
reslagits i utredningen, bara tre kom
muner i hans län skulle kunna få kom
munalt bidrag. År det fel uppgift så får 
länsstyrelsen i Östergötland stå för den, 
men detta är faktiskt vad som står i 
deras remissvar. Det kan inte vara sär
skilt uppmuntrande för andra kommu
ner, om bestämmelserna slår på detta 
sätt i praktiken.

Ja, herr talman, jag kan avsluta mitt 
anförande med detta. Jag vill understry-
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ka vad som har framhållits av företrä
darna för reservationerna och ber att 
få instämma i yrkandet om bifall till 
desamma.

Herr KAIJSER (h):
Herr talman! Jag skall be att få yrka 

bifall till reservationen b vid denna 
punkt. Reservationen innebär, som vi 
tidigare hört, en modifikation av den 
s. k. balansregeln. Som statsrådet påpe
kade innebär den regeln att i kommu
ner med över 10 000 invånare bidrag 
inte utgår för flera familjedaghems- 
platser än som motsvarar antalet stats- 
bidragsberättigade barnstugeplatser i 
kommunen. Enligt reservationen bör in
te antalet familjedaghemsplatser få 
överstiga det dubbla antalet barnstuge
platser.

För ett par år sedan utvecklade jag 
här i kammaren ett ganska utförligt 
principiellt resonemang om barntill- 
synsproblemet. De synpunkter jag då 
framförde skiljer sig inte så mycket 
från det som herr Jacobsson inlednings
vis yttrade i sitt anförande i dag, och 
jag skall därför inte rekapitulera vad 
jag sade.

Enligt min uppfattning har familje
daghemmen vissa fördelar som man bör 
ta vara på. För infektionskänsliga barn, 
för blyga och nervösa barn kan familje
daghemmen vara väsentligt fördelakti
gare än stora barnstugor, med de sto
jande och livliga lekar som där före
kommer. Familjedaghemmen kräver in
te heller de stora investeringar som 
barnstugorna erfordrar.

Behovet av barntillsyn växlar med 
konjunkturerna. I tider av svaga kon
junkturer minskar behovet av barntill
syn i stort sett, även om behovet sti
ger inom vissa speciella områden. När 
det t. ex. gäller vårdyrkena medför den 
svagare konjunkturen en ökad tendens 
hos de gifta kvinnorna att återgå till 
sin yrkesverksamhet. Där torde en viss 
ökning av barntillsynsbehovet göra sig 
gällande. Men familjedaghemmen är en

lämplig form för anpassning av plats
antalet till detta växlande behov av 
tillsyn.

Herr Jacobsson har också tidigare 
i dag påpekat hur det i vissa kommu
ner kan vara så att familjedaghemmen 
gör betydligt större nytta än de stora 
barnstugorna.

Visst har man kunnat klaga på bris
tande kontinuitet i familjedaghemmens 
verksamhet och på bristande kompetens 
hos familjedaghemsmammorna. De åt
gärder som skall vidtas för att åstad
komma bättre förhållanden därvidlag 
tycks mig tjäna ett gott syfte, även om 
reglerna förefaller mig bli nog så ste
la, särskilt när det gäller anställnings
förhållandena. Men det är bättre med 
en organisation som ger en viss stabi
litet och kompetens, och därför skall 
jag inte motsätta mig planerna.

Man skall för övrigt inte tro att barn
stugorna alltid representerar kontinui
teten. Under hittills rådande förhållan
den med otillräckligt antal barntiil- 
synsplatser finns det exempel på nog så 
bryska avvisanden av barn som fått 
plats vid barndaghem, så att modern 
bibringats den falska föreställningen 
att nu var barntillsynen ordnad för en 
avsevärd tid framåt.

Smidigheten i familjedaghemmens 
verksamhet, deras möjlighet att anpas
sa sig till vitt skilda behov i fråga om 
tillsynstidens längd och förläggning 
gjorde att vi tidigare inte tyckte att den 
borde bli föremål för en stel reglering 
och därför inte borde ha bidrag från 
det allmännas sida. Vi menade att ett 
förvärvsavdrag som svarade mot de 
verkliga kostnaderna för barntillsynen 
skulle kunna ge den yrkesarbetande 
mamman möjlighet att själv bekosta en 
barntillsyn som var anpassad efter hen
nes behov.

Det finns emellertid behov av barn
tillsyn även för sådana som inte har 
tillräckliga inkomster. Jag tänker t. ex. 
på studerande av olika kategorier i de 
fall då båda föräldrarna studerar och 
inte har någon inkomst. Vi har sedan
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några år haft klart för oss att bidrag 
också till denna form av barntillsyn är 
önskvärd.

1 princip skulle jag också vara be
nägen att helt ta bort både kvotregeln 
och balansregeln. De mycket stora 
kostnader som särskilt borttagandet av 
kvotregeln skulle medföra har dock 
gjort att jag i det avseendet följer pro
positionen.

Jag skulle också helst ha sett att ba
lansregeln helt upphävdes. Det skulle 
innebära en årlig kostnadsökning av 
5 å 6 miljoner kronor. Den utformning 
som balansregeln nu har fått i reserva
tion b, med ett antal familjedaghems- 
platser motsvarande det dubbla antalet 
barnstugeplatser, ger dock ett så pass 
stort spelrum i fråga om familjedag- 
hemsplatser att jag ansett mig kunna 
ansluta mig till en sådan utformning 
av bestämmelserna.

Jag ber, herr talman, att få yrka bi
fall till reservation b.

Herr ANDERSSON, BIRGER, (s):
Herr talman! Det har redan varit en 

rätt lång diskussion i denna fråga, var
vid föredragande statsrådet har haft 
möjlighet att redogöra för bakgrunden 
till den insats på detta område som nu 
skall göras, och statsrådet har även 
polemiserat mot de reservationer som 
finns fogade vid utskottets utlåtande. 
Detta gör att jag för min del avstår 
från den polemik mot reservationerna 
som annars kanske skulle ha varit ange
lägen att framföra. Jag skall i stället 
försöka att i någon mån rent principi
ellt redogöra för vad statsutskottsmajo- 
riteten har tillstrykt och hur denna ma
joritet ser på denna viktiga fråga.

Det är som alla vet en kommunal 
uppgift att svara för den av samhället 
organiserade barntillsynen. Denna upp
gift har också kommunerna påtagit sig 
— genom anordnande av barnstugor 
eller kommunala familjedaghem. Moti
vet för en statlig bidragsgivning till den
na verksamhet är en önskan från stats-
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makternas sida att söka underlätta det 
för kommunerna och stimulera dem till 
en ökning av verksamheten. Detta har 
tidigare manifesterats genom att det 
statliga stödet till barnstugeverksam- 
heten har fått sin tyngdpunkt i bidrag 
och lån till byggnadskostnaderna. Den
na inriktning av det statliga stödet till 
barnstugorna har också gett resultat. 
Nybyggnationen av barnstugor har så
ledes nått en sådan omfattning att an
talet platser i barnstugor vid detta 
budgetårs utgång kommer att ha unge
färligen fördubblats på de två år som 
har gått sedan de nya bidragsregler
na infördes. En lika kraftig utbyggnad 
planeras för de närmaste åren. Den 
statliga bidragsgivningen till barnstu- 
geverksamheten har ökat i samma ut
sträckning och uppgår nu till omkring 
76 miljoner kronor.

Det finns skäl att ge det föreslagna 
statsbidraget till kommunala familje
daghem en liknande inriktning. Avsik
ten med statsbidraget bör inte vara att 
täcka baskostnaderna för en av kom
munerna organiserad barntillsyn i fa
miljedaghem utan i stället att ge bidra
get en sådan utformning att det stimu
lerar kommunerna att anordna nya fa- 
miljedaghemsplatser.

Från flera synpunkter är det angelä
get att en utbygnad av samhällets barn
tillsyn sker inom ramen för barnstu- 
geverksamlieten. På kort sikt kräver in
rättandet av en barnstugeplats större in
sats från kommunens sida än anordnan
det av en familjedaghemsplats. Det finns 
därför en viss risk för att mindre fram
synta kommuner helt satsar sina resur
ser på det barntillsynsalternativ som 
familjedaghemmen utgör. Resultatet av 
detta skulle kunna bli att den snabba 
och eftersträvansvärda utbyggnad av 
barnstugorna, som har påbörjats, blir 
äventyrad.

Servicen för barnfamiljerna är emel
lertid så viktig både för barnen, för de 
enskilda föräldrarna och för samhället, 
att resurserna i första hand får använ
das för att skapa kortsiktiga lösning-
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ar. Utskottet har tillstyrkt regeringsför- 
slaget att antalet familjedaghemsplatser 
vid beräkning av statsbidraget inte får 
överstiga antalet statsbidragsberättigade 
barnstugeplatser. En sådan regel garan
terar nämligen en balanserad utbygg
nad av de båda verksamheterna. Genom 
denna balansregel nås två syften. Det 
blir en fortsatt snabb utbygnad av barn
stugorna, vilket torde vara nödvändigt 
för att möta den framtida ännu större 
efterfrågan på barntillsyn — och en än
nu mera kvalificerad sådan — som kvin
nornas ökade förvärvsintensitet kom
mer att medföra. Samtidigt ger regeln 
utrymme för en ökning av antalet fa
miljedaghemsplatser.

Vi har inom utskottet gjort en liten av
vikelse från regeringsförslaget, och vi 
har formulerat denna avvikelse på föl
jande sätt: »För att med bibehållande 
av regelns princip stimulera till en 
snabbare ökning av antalet platser i 
familjedaghem bör dock under en över
gångstid inte blott disponibla utan även 
konkret planerade daghemsplatser in
räknas vid regelns tillämpning. Räknas 
t. ex. ett års planering in torde statsbi
drag kunna utgå det första året för yt
terligare 3 000 familjedaghemsplatser. 
Kungl. Maj:t bör närmare utforma den
na ökade bidragsrätt. Utskottets yttran
de i denna del bör ges Kungl. Maj:t till 
känna.»

De föreslagna statsbidragsreglerna 
har anknutits till de enkla regler som 
gäller för statsbidraget till social hem
hjälp. Liksom när det gäller detta har 
statsbidraget föreslagits utgöra 35 pro
cent av kommunernas kostnader för 
dagbarnvårdarens lön, exklusive kost
ersättningen, efter avdrag för influtna 
föräldraavgifter. Motivet för att stats
bidraget föreslås utgå på kommunernas 
nettokostnader för dagbarnvårdarens 
lön, exklusive kostersättningen, är att 
man därigenom når en enkelhet vid 
statsbidragsgivningen som är eftersträ
vansvärd i dylika sammanhang.

Statsbidraget till daghem utgår per 
plats och år med 1 600 kronor. Beräknat

på nettokostnaderna för personalens lö
ner, d. v. s. på samma sätt som när det 
gäller familjedaghemmen, utgör statsbi
draget 45 procent. Vid ett ytligt be
traktande kan man därför få uppfatt
ningen att statsbidraget till daghem är 
10 procent högre än det statsbidrag 
som föreslås utgå till familjedaghem.

En sådan jämförelse är emellertid 
icke rättvisande. Som jag nämnt tidi
gare är anledningen till att statsbidra
get till familjedaghem beräknas på kom
munernas kostnader för dagbarnvårda
rens nettolön önskemål om enkelhet i 
statsbidragsgivningen. Om däremot en 
rättvisande jämförelse skall göras mel
lan de två verksamheterna, måste kom
munernas samtliga driftkostnader med
räknas efter avdrag i båda fallen av för
äldraavgifter. Det visar sig då att det 
föreslagna statsbidraget för familjedag
hem och det nuvarande driftbidraget 
till daghem uppgår till i stort sett sam
ma andel av den totala platskostnaden 
för de båda tillsynsformerna. Om man, 
som reservanterna vill, fastställer att 
statsbidraget till familjedaghem skall 
utgöra 45 procent, innebär detta att 
staten svarar för en högre andel av 
kommunernas driftkostnader för famil
jedaghem. Utskottet har inte kunnat 
acceptera reservanternas förslag, bl. a. 
mot bakgrunden av vad jag nämnt tidi
gare om utskottets önskan om en balan
serad utbyggnad av den institutionella 
tillsynen och tillsynen i familjedaghem.

Herr talman! Jag ber att få yrka bi
fall till utskottets förslag.

Statsrådet fru ODHNOFF:
Herr talman! Det är ju närmast en 

kromosomglädje som har spritt sig i 
såväl regering som riksdag i denna 
glada debatt, där fru Hamrin-Thorell 
och andra har uppträtt.

Jag skall börja från början. Jag tac
kar herr Jacobson för erkännandet att 
detta förslag är att se som en förbätt
ring för barnfamiljerna. Herr Jacobs
son talar om »valfrihetens samhälle».
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Valfriheten kan vi väl utsträcka också 
till föräldrarna och till den tillsynsform 
som föräldrarna kan tänkas föredra för 
sina barn.

.Tåg vill citera ur familjedaghemsut- 
redningens betänkande: »De föräldrar 
som önskar en annan form av barntill
syn, det rör sig om föräldrarna till c:a 
50 000 barn, vill i första hand anlita den 
samhälleliga institutionstillsynen och 
detta gäller i högre grad om barnen 
f. n. får sin tillsyn i familjedaghem.» 
Det är alltså ett starkt önskemål som 
föräldrarna för fram, och det är under
byggt inte bara i familjedaghemsutred- 
ningen, utan i en lång rad utredningar 
som främst länsgrupperna har stått för. 
Det är en av anledningarna till att vi 
vill prioritera denna utbyggnad av barn
tillsynen på så sätt att barnstugorna 
genom vissa kvotregler och balansregler 
i första hand utbyggs.

Jag skall också ta upp diskussionen 
om de regler som förs fram. Jag vill in
stämma med herr Birger Andersson, att 
det inte i första hand är ett behov att 
ge bidrag till den familjedaghemsverk- 
samhet, som redan finns, utan det gäller 
att skaffa fram de nya platserna. De 
statsbidragsregler som diskuterats har 
tillkommit därför att statsbidraget är 
avsett att stimulera en utbyggnad av den 
kommunalt organiserade barntillsynen.

Kvotregeln innebär ju att den av 
kommunen organiserade barntillsynen 
skall ha nått en viss omfattning för att 
statsbidrag skall utgå till den fortsatta 
Utbyggnaden, och balansregeln ger en 
garanti för att statsbidraget till familje
daghemmen inte motverkar en utbygg
nad av barnstugeverksamheten.

Vill man slopa dessa regler, då har 
man inte längre ett bidragssystem med 
de garantier och den stimulanseffekt 
som är avsedd.

Om man nu diskuterar balansregeln 
kan jag utan vidare säga, att jag har 
förståelse för utskottsmajoritetens för
slag. Det innebär ju att man vid ba
lansregelns tillämpning skall kunna ta 
hänsyn till en faktiskt planerad eller
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pågående utbyggnad av barnstugeverk
samheten inom kommunen. Det ligger 
just i linje med propositionen.

Jag kan emellertid inte acceptera den 
regel, som föreslås i en av reservatio
nerna och som innebär att man som 
statsbidragsgrund skulle godkänna ett 
dubbelt antal familjedaghemsplatser 
jämfört med barnstugeplatserna. Jag är 
positivt inställd till en utbyggnad av 
en kommunalt organiserad familjedag- 
hemsverksamhet. Det vill jag gärna tala 
om för fru Hamrin-Thorell, men jag 
måste på samma gång tvätta av mig den 
där glorian att det var jag som skulle 
ha börjat med detta. Uppdraget att ut
reda ett stöd till familjedaghemmen 
gavs av statsrådet Lindström, och det 
uppdraget är daterat den 11 februari 
1966.

Men jag är positiv till denna utbygg
nad, vilken uppfyller familjedaghems- 
utredningens standardkrav. Det i pro
positionen föreslagna statsbidraget har 
till syfte att stimulera kommunerna att 
anordna nya familjedaghem jämsides 
med utbyggnaden av barnstugeverksam
heten. Jag anser att båda dessa tillsyns
former skall byggas ut med kraft. Det 
är denna garanti för att båda skall byg
gas ut som balansregeln skall ge. Den 
garantin blir ganska illusorisk om ba
lansregeln skulle förlora balansen på 
det sätt som föreslås i reservationen.

Det har talats mycket om mittenpar
tiernas förslag och att »vi äntligen får 
gensvar på det förslaget», säger fru Ols
son. Liknande synpunkter har fram
förts från andra talare.

Det kan därför inte vara att gå utan
för ämnet om man tittar något på vad 
som folkpartiet och centerpartiet här 
har föreslagit.

Det är ju en ganska fantastisk utveck
ling, som dessa partier genomgått un
der de två senaste åren när det gäller 
familjedaghemsfrågan. År 1966 ville 
man ge kommunerna nära 3 miljoner 
kronor till familjedaghemmen. År 1967 
dubblade man budet; då var det 6 mil
joner kronor som man skulle ge. Men
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när regeringen 1968, efter att lia utrett 
frågan och kommit fram till vad det 
verkligen är som man vill förbättra, 
lägger fram ett förslag som kostar 25 
miljoner kronor, är man genast beredd 
att mer än tredubbla detta förslag till 
89 miljoner kronor.

Jag vidhåller, fru Hamrin-Thorell, att 
de förslag som lagts fram av folkpartiet 
och centerpartiet icke motiverats med 
att det var önskvärt för barnens skull 
att höja kvalitén på vården. Det har 
inte heller som motiv anförts att man 
vill hjälpa föräldrarna att få fram fler 
tillsynsplatser så att deras önskemål 
att gå ut på arbetsmarknaden kunde 
tillgodoses. Det har icke motiverats med 
att man på detta sätt skulle vilja ge dag- 
barnsvårdarna en ytterligare höjning av 
den ersättning, som nu utgår.

Som motiv har anförts att man vill ge 
kommunerna en hjälp. Jag anser att 
frågan om stöd till kommunerna bör — 
såsom redan har framhållits av utskot
tet — lösas i annat sammanhang.

Jag skall inte ytterligare beskriva den 
utvecklingskurva det här gäller ■—■ den 
talar för sig själv.

Fru OLSSON, ELVY, (ep):
Herr talman! Statsrådet Odhnoff ta

lade i sitt första anförande om de nya 
tillsynsplatserna och nämnde att det 
är till de nya platserna som statsbidrag 
skall utgå — statsrådet återkom även i 
sitt senaste inlägg till detta.

Känner då verkligen inte statsrådet 
till att det tyvärr förhåller sig på det 
sättet, att många små kommuner inte 
har några tillsynsplatser? Vi ser det på 
det sättet, att man med den föreslagna 
kvotregeln inte stimulerar de kommu
nerna att ordna familjedaghemsplatser. 
Däremot utgår ju statsbidrag till första 
daghemsplatsen.

Tror inte statsrådet att det i en sådan 
liten kommun, där det tyvärr inte finns 
stora möjligheter för kvinnorna att få 
förvärvsarbete, kan bli felinvesteringar? 
Kommunen låter bygga barndaghem,

som visserligen kommer att kosta kom
munen mer pengar än att ordna familje- 
dagplatser utan statsbidrag, därför att 
man ändå tycker, att får man statsbi
drag för ändamålet så bör man väl ock
så bygga. Det kan sedan visa sig, att 
det i en sådan kommun inte finns så 
många barn till förvärvsarbetande för
äldrar att barndaghemmet kan fyllas. I 
den kommunen skulle det ju ha varit 
riktigare att ha familjedaghem, och då 
blir det också fråga om nya platser, 
statsrådet Odhnoff. Det utgår ju inte bi
drag till alla nya platser.

Statsrådet säger vidare, att mittenpar
tierna bara vill ge bidrag till kommu
nerna och hjälpa kommunerna.

Vi vill stimulera kommunerna, stats
rådet Odhnoff, att ordna barntillsynen. 
Vi vill att barntillsynen skall ordnas, 
och att det skall ske snabbt. Och det 
skulle kunna ske snabbt om de kvotreg
ler som här är föreslagna slopas.

Herr Birger Andersson talade något 
om kortsiktiga lösningar. Jag fattade 
det så — jag hoppas att det är fel — 
att herr Birger Andersson ansåg famil
jedaghemmen vara en kortsiktig lös
ning. Jag trodde nämligen att vi alla 
var överens om att man, när denna 
verksamhet blir en kommunal angelä
genhet med den kvalitativa förstärk
ning, som vi i dag beslutar om, inte 
skulle betrakta familjedaghemmen som 
en kortsiktig lösning när det gäller 
barntillsynen utan se det som en full
värdig lösning vid sidan av barndag
hemmen.

Fru HAMRIN-THORELL (fp) kort 
genmäle:

Herr talman! Jag har ändå lite svårt 
att tro att statsrådet Odhnoff verkligen 
inbillar sig, att vi inom folkpartiet och 
centerpartiet har slagits för en utbygg
nad av familjedaghemmen år ut och år 
in utan att vår avsikt har varit att 
gagna föräldrarna och barnen med en 
kvalitativ, utbyggd familjedaghemsser- 
vice.
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Det är väl ändå en överdrift att på
stå, att det är enbart för att hjälpa kom
munerna att få statsbidrag för verksam
heten som vi har argumenterat år ef
ter år.

Det är inte så förfärligt roligt att tja
ta, som statsrådet Odhnoff kanske tror, 
men det har i alla fall effekt ibland! 
Det är att misstänkliggöra oppositionen 
för helt andra avsikter än den har vi
sat sig ha om man påstår, att vi inte 
motionerar för att i första hand hjälpa 
föräldrar och barn. Jag skulle råda 
statsrådet Odhnoff att verkligen sätta 
sig in i alla de motioner som har fram
lagts på området.

Att vi vid andra tillfällen har begärt 
en utökning av statsbidragen till famil
jedaghemmen är väl ett bevis för att 
vi bär ansett att det är hög tid att nå
gonting blir gjort. Det är ju vår enda 
möjlighet att arbeta. Regeringen har nu 
framlagt sin proposition, eftersom den 
tydligen har ansett det vara statsfinan- 
siellt lämpligt, eller hur? Det är väl 
den enkla sanningen.

Ang. bidrag till kommunala familjedaghem
mera från den vidare samhällsaspek
ten. När det gäller föräldrarnas valfri
het och valmöjligheter har statsrådets 
påpekanden vederlagts av fru Hamrin- 
Thorell i ett tidigare anförande på ett 
sätt, som gör att det inte är nödvändigt 
för mig att vidare uppehålla mig vid 
det. När vi emellertid hävdar denna 
mening, är vi ändå i mycket gott säll
skap, bland kommunalmännen i allmän
het och, som det har påpekats redan, 
även bland en del remissmyndigheter, 
som har yttrat sig i frågan.

Statsrådet Odhnoff kan inte accep
tera reservationernas förslag om kvot- 
och balansregler. Nej, det vet vi och 
har förstått av propositionens utform
ning. Vi är dock ute efter att försöka 
åstadkomma de bästa och mest effekti
va stimulansreglerna när det gäller att 
öka möjligheterna till barntillsyn i vårt 
samhälle. De förslag vi har lagt fram 
och motiverat tror vi också är de mest 
effektiva och leder fram till de snab
baste och bästa resultaten.

Herr JACOBSSON, PER, (fp) kort 
genmäle:

Herr talman! Herr Birger Andersson 
hyste farhågor för att en utbyggnad av 
familjedaghemmen på det sätt som vi 
föreslår i reservationerna innebär ris
ker för att en utbyggnad av den organi
serade barntillsynen samtidigt skulle 
få stå tillbaka.

Till skillnad mot vad som tidigare 
har framhållits tror vi inte att riskerna i 
det avseendet är särskilt stora. Däremot 
är, enligt vår mening, en speciell stimu
lans i form av mer omfattande möjlighe
ter till utbyggnad av familjedaghemmen 
någonting nödvändigt i dagens läge för 
att öka barntillsynsmöjligheterna på det 
sätt, som läget för närvarande kräver. 
Skall vi vänta på att den organiserade 
barntillsynen tillgodoser detta behov, 
då får vi vänta oändligt länge.

När jag, statsrådet Odhnoff, talade 
om valfriheten behandlade jag den

2 Första kammarens protokoll 1968. Nr 12

Herr ANDERSSON, BIRGER, (s) kort 
genmäle:

Herr talman! Herr Per Jacobsson sade 
nyss att han tror att vad reservanterna 
föreslår är det riktiga. Det är alltså 
fråga om tro och inte om vetande.

Nu är det väl så, att de som har syss
lat med utredningen av denna fråga och 
som på allvar har brottats med proble
men i fråga om barntillsynen har kom
mit fram till att den s. k. organiserade 
barntillsynen är den bästa, alltså i dag
hemmen, där barnen får kvalificerad 
tillsyn, där kosthållning och allt annat 
är av en annan art än vad det kan bli 
i familjedaghemmen, hur bra dessa än 
är i och för sig.

Jag hörde nyligen talas om ett rätt 
avskräckande exempel på hur det kan 
vara när det är fråga om hastigt ordnade 
familjedaghem. På en plats i södra 
Sverige hade en gift kvinna åtagit sig 
tillsynen av ett visst antal barn. Hon 
hade ersättning för det. Hennes man —



34 Nr 12 Onsdagen den 20 mars 1968 fm.

Ang. bidrag till kommunala familjedaghem
han var skattetänkare — kom plötsligt 
underfund med att den inkomst som 
hustrun hade skulle komma att läggas 
ovanpå hans inkomst. Han förklarade 
att det fick vara slut med detta. Barnen 
skickades hem. Familjedaghemmet fick 
inte längre fortsätta. Det hela var alltså 
ordnat i mycket lösliga former.

Nu är det ju meningen att människor 
skall utbildas för tillsyn i familjedag
hem, men man kan i varje fall inte bara 
satsa på dessa. Man bör se till att det 
blir en balans — det är därför balans
regeln kommit till — mellan organise
rad barntillsyn i barndaghem och till
syn i familjedaghem.

Familjedaghemmens tillkomst har ju 
diskuterats under åtskilliga år. Vi har i 
denna kammare under många debatter 
ventilerat för- och nackdelar, och när 
herr Jacobson nu framhåller att remiss
instanserna i så stor utsträckning har 
anslutit sig till reservanternas förslag, 
kan man ju peka på en remissinstans, 
nämligen landsorganisationen, som i det 
längsta har varit rädd för att få fram 
familjedaghem. Det är dock en betydan
de organisation, där säkerligen också 
det stora flertalet av de kvinnor finns, 
som behöver få sina barn omhändertag
na medan de själva är upptagna av för
värvsarbete.

Fru Elvy Olson undrade vad jag me
nade med att man skulle kunna göra en 
felsatsning. Om man överdriver betydel
sen av familjedaghem, driver satsen att 
de är överlägsna därför att de är billiga
re, så kan man naturligtvis råka i en 
situation som inte blir till hjälp, utan 
till ogagn för dem man vill hjälpa. Det 
är det som jag i korthet egentligen ville 
ha framfört tidigare.

Herr JACOBSSON, PER, (fp) kort 
genmäle:

Herr talman! Med anledning av vad 
herr Birger Andersson sagt vill jag bara 
påpeka, att det är ingen som har gjort 
gällande att familjedaghemmen är en 
tillsynsform som är överlägsen den or

ganiserade barntillsynen. Men det är 
en tillsynsform som är nödvändig och 
som vi tror att det är nödvändigt att 
stödja på ett alldeles speciellt sätt om 
barntillsynen i vårt samhälle skall få 
den omfattning som det aktuella läget 
kräver.

Jag vill tillägga att jag bävade en 
aning när jag hörde att herr Birger An
dersson skulle relatera ett avskräckan
de exempel på vad familjedaghemmen 
kunde innebära. Det exempel han nämn
de bevisade emellertid inte på något 
sätt, att det familjedaghemmet var då
ligt eller inte passade för sin uppgift. 
Där fördes in något helt annat, nämligen 
en skattefråga. Det bevisade med andra 
ord ingenting i detta sammanhang.

Fru HAMRIN-THORELL (fp) kort 
genmäle:

Herr talman! Herr Birger Anderssons 
återfall i gamla tongångar var rätt an
märkningsvärt. Det är egentligen inte 
jag som nu skulle polemisera mot herr 
Andersson utan det borde vara statsrå
det Odhnoff, ty herr Anderssons inlägg 
svär direkt mot vad som sägs i det re- 
geringsförslag som vi nu diskuterar.

Alternativet för de barn som herr 
Andersson talade om är inte att de blir 
omhändertagna i några institutioner — 
dessa räcker inte till — utan alternati
vet är att barnen »hänger i luften» to
talt, får lita till grannar eller farmor el
ler mormor, som dock nu för tiden ock
så vanligen arbetar. Daghemsalternati- 
vet finns alltså inte i sinnevärlden. Herr 
Anderssons exempel har inte plats i dis
kussionen längre. Meningen är ju, att 
vi skall hindra att olämpliga familje
daghem tillskapas. De framtida familje
daghemmen skall stå under kontroll 
och med utbildning av vårdarna.

Vad skattetänkandet beträffar lär det 
nog finnas fler som ägnar sig åt det än 
den familjedaghemspappa som herr An
dersson nämnde. Just skattefrågan kan
ske blir ett krux, när det gäller att få 
tag på det antal bra familjedaghem 
man önskar sig i framtiden.
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Herr ANDERSSON, BIRGER, (s) kort 
genmäle:

Herr talman! Det exempel jag anförde 
bevisar ingenting, säger herr Per Ja
cobsson. Jag ville inte alls bevisa något 
med exemplet, bara tala om att så kan 
det vara. Det jag nämnde har förekom
mit i minst ett fall och innebär att fa
miljedaghemmen med sin löslighet kan 
vara till förfång för de barn som till
synen gäller.

Fru Hamrin-Thorell menade att jag 
polemiserade mot statsrådet Odhnoff. 
Man kan som bekant tolka allting hur 
man vill — ordet är fritt och var och 
en får säga vad han vill.

Jag har emellertid från talarstolen 
här i dag och i utskottet helt och hållet 
tillstyrkt propositionen. Det innebär ju 
inte att jag på något sätt har gått emot 
föredragande statsrådet. Jag har tvärt
om understrukit att de synpunkter som 
framförts i propositionen är de riktiga.

Jag vill till slut även upplysa, om det 
har gått förbi fru Hamrin-Thorell, att 
avsikten med det vi nu skall besluta är 
att skapa större möjligheter för att få 
fram daghemsplatser.

Fru OLSSON, ELVY, (ep) kort gen
mäle:

Herr talman! Vi har nu ganska länge 
talat om familjedaghem, att de skall bli 
bättre och mer stabila.

Därför blev i varje fall jag mycket 
förvånad, när utskottets talesman nu i 
slutet av debatten kommer upp och ta
lar om den instabilitet som är förenad 
med familjedaghemmen och ger exem
pel på hur det kan vara.

Vi skall ju i dag fatta beslut om stats
bidrag, som innebär att vi får fler fa
miljedaghem med kommunal insyn, ut
bildning av dagmammorna samt hälso
kontroll. Allt detta är faktorer som skall 
göra familjedaghemmen till en god till
synsform, men det är ju ingen här som 
på något vis vill sätta dem före barn
daghemmen.

När man ändå så här i slutet av de-
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batten anför saker och ting som visar 
att man tror mindre på familjedaghem
men, så vill jag fråga: Vad har man 
då för alternativ? Vad finns det för al
ternativ, när man är medveten om att 
det inte går att bygga ut familjedag
hemmen i en sådan takt att vi får in 
alla barn där? Vad har vi för alterna
tiv för de 60 000 barn, som har redovi
sats i familjedaghemsutredningen — 
60 000 barn som nu inte har någon form 
av tillsyn?

Herr KRISTIANSSON, AXEL, (ep):
Herr talman! Det har ju betonats 

från många håll att debatten nu lider 
mot sitt slutskede, och jag ber då kam
maren om överseende för att jag för
länger densamma. Efter att ha åhört 
den kan jag dock inte underlåta att 
göra ett par frågeställningar och re
flexioner.

Först vill jag säga gentemot herr Bir
ger Andersson, att hans argumentation 
mot familjedaghemmen såsom vårdform 
betraktad var skäligen svag. Det har 
också belysts i de repliker som kommit 
senare. Därutöver vill jag säga, att sam
ma risk löper herr Birger Andersson, 
när han nu påstår att skattetänkandet 
kommer in, när det gäller de förvärvs
arbetande mödrar som vi talar om skall 
ut i förvärvsarbete. Mannen kan också 
då säga åt sin hustru att hon skall stan
na hemma därför att skatten tar för 
mycket.

Jag vet inte vilken erfarenhet statsrå
det Odhnoff har av småorternas pro
blem. Har statsrådet Odhnoff den erfa
renhet, som avslöjades i det inlägg som 
statsrådet här gjorde, blir det bekym
mersamt för småorterna. Jag skulle 
kunna vittna från ett sammanträde, 
som hölls för bara några dagar sedan 
i en liten kommun med två små tät
orter. Man diskuterade denna proble
matik och en av statsrådet Odhnoffs 
egna partikamrater sade, när jag redo
gjorde för hur denna fråga låg till, att 
han inte kunde tänka sig att ett social-
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demokratiskt statsråd skulle lägga fram 
ett sådant förslag. Han framhöll, att 
hon i så fall inte måste känna till små
orternas problematik. Jag instämmer 
med honom.

Får jag därutöver ställa en konkret 
fråga till statsrådet om något som inte 
bär berörts i debatten. I vilken utsträck
ning har man beaktat investeringspro- 
blemet och investeringskostnaderna när 
det gäller den ena eller den andra 
vårdformen? Yi har ju ändå investe- 
ringsbegränsningar, och det är ju all
deles klart att man, om man ändrar 
den s. k. balansfaktorn, skulle kunna 
undvika vissa investeringar och ändå 
klara vårdformen. Man tar en vård
form, där man framdeles kan gå över 
till en annan och mer kvalificerad 
vårdform, om man nu skall göra vär
deringar.

Jag vill i detta sammanhang fram
hålla, att regeringen inte enbart har 
ansvar för utbyggnaden av daghems- 
vården — även om vi diskuterar den 
i dag och säger att vi skall lösa andra 
problem en annan gång — utan rege
ringen har ju även ansvar för bostads
politiken, utbyggnaden av skolor osv. 
Allt skall inrymmas inom samma in
vesteringsram. Det finns människor 
som köar efter bostad och det finns 
människor som köar efter skollokaler.

Jag vill därför fråga statsrådet Odh- 
noff: Har man i någon mån beaktat in- 
vesteringsproblemet sett i detta sam
manhang?

Statsrådet fru ODHNOFF:
Herr talman! Nu börjar det tydligen 

lida mot sitt slut, ty nu uppbådas t. o. m. 
vittnena i skyn!

Herr Kristiansson tog upp småorter
nas problem. Att jag inte gått in på 
dem beror på att utskottets skrivning 
enligt min mening tillgodoser småorter
na. Det har talats om risk för felinveste
ringar. Mot detta anför utskottet: »Det 
bör här erinras om att bidrag till an
ordnande av barnstugor prövas även

med hänsyn till det bedömda behovet 
av sådana platser. Skulle emellertid i 
samband med frågor om det särskilda 
stödet till serviceåtgärder i glesbygder
na en uppmjukning av regeln befinnas 
lämplig bör Kungl. Maj:t äga förordna 
därom.»

Jag tror att småorterna blir tillgodo
sedda genom denna regel.

Vad beträffar investeringskostnaden 
får jag en känsla av att herr Kristians
son är ute efter att minska daghems- 
byggandet och över huvud taget göra 
inskränkningar på den fronten. När en 
familj flyttar till en ort, skall den ha 
en bostad, en investering på 70 000 å 
80 000 kronor — jag talar med reser
vation för att siffrorna är tämligen un
gefärliga. Familjen klarar sig inte bara 
med bostad. Som så riktigt påpekats, 
skall den ha skolor för sina barn, sjuk
vård och hälsovård, vatten, vägar, av
lopp, lyse och allt vad det är i form 
av kommunala investeringar. Det går 
på i stort sett lika mycket som bosta
den. Därmed har det kostat cirka 
150 000 kronor att få den här familjen 
placerad på orten och få ut en arbets
kraft från denna familj på arbetsmark
naden.

Om nu mor i huset också vill ha ar
bete utom hemmet, fordras ytterligare 
den enorma investering, som herr Kris
tiansson är så tveksam inför. Hur stor 
är den? Fn tämligen stor investerings
kostnad för en barnstugeplats ligger på 
15 000 kronor. Utöver de 150 000 kro
nor, som man fått investera för att få 
ut en arbetskraft ur familjen, erfordras 
sålunda ytterligare 15 000 kronor för att 
få ut två arbetskrafter från familjen, om 
den har ett barn under sju år.

Till herr Jacobsson vill jag säga, att 
jag inte uppfattat att någon har veder
lagt att barnfamiljerna vill ha daghem. 
Herr Anderssons exempel tolkar jag så 
att det är väsentligt att vi ställer de 
kvalitetskrav som jag förordat. Jag tror 
gärna att fru Hamrin-Thorell och fru 
Olsson vill höja kvaliteten både för 
barnens del och för daghemsvårdar-
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nas del, men under sådana förhållan
den hade det varit önskvärt att detta 
blivit uttryckt i klara verba i motio
nerna.

Till slut, herr talman —• för motio
närernas 89 miljoner eller reservanter
nas 55 får man inte en enda plats mer 
än för regeringens 25 miljoner kronor!

Herr KRISTIANSSON, AXEL, (ep) 
kort genmäle:

Herr talman! Jag kan helt instämma 
med fru Odhnoff i att det kostar ganska 
mycket att flytta om människor. Vi be
höver inte här diskutera siffrorna. Men 
utbyggnaden av daghemmen är inte 
bara en följd av att man flyttar om 
människor, utan daghemmen behövs i 
alla fall. Bland alla investeringar som 
behövs för bostad och samhällsservice 
finns bara en enda post, där man möj
ligen kan spara investeringskostnaden 
och ändå klara servicen, och det är på 
det område som vi nu diskuterar. 15 000 
kronor är kanske ändå inget obetydligt 
belopp. För fem inbesparade daghems- 
platser kan man bygga en bostad åt 
människor som inte har någon. Det 
borde inte vara alldeles ur vägen att 
observera också detta.

Jag har inte berört dessa aspekter 
därför att jag är emot en utbyggnad, 
utan jag har velat sätta in den här frå
gan i sitt rätta sammanhang för att 
möjliggöra mindre inskränkningar på 
andra områden.

Herr KAIJSER (h):
Herr talman! Det är möjligt att jag 

missuppfattat saken, men vissa inlägg 
här i debatten tyder på att man skulle 
betrakta familjedaghemmen bara som 
en nödfallsutväg, att man ville sikta 
fram mot en tid då det bara skulle fin
nas barnstugor. Jag har i propositionen 
läst att man anser att de familjedaghem, 
som vi får med den här utbyggnaden, 
skall vara en fullvärdig motsvarighet 
till barnstugorna, och jag tror att det 
är en riktig uppfattning. Jag tycker
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mig visserligen i propositionen ha läst 
ut en viss avoghet och skepsis mot fa
miljedaghemmen, men jag hoppas att 
det inte är berättigat; och jag annote- 
rar som sagt att de anses bli en full
god ersättning för barnstugorna.

Lika väl som det finns och har fun
nits bra och mindre bra familjedag
hem finns det både barnstugor som är 
bra och sådana som inte varit så bra, 
som inte passat alla de omhändertagna 
barnen. Även på en barnstuga beror så 
mycket av vilka människor som funge
rar där. överallt i sådana här institu
tioner gäller att det personliga betyder 
mycket och det helt vid sidan av gäl
lande föreskrifter. Jag liar hört erfarna 
förskolelärarinnor säga att barn, som 
tidigare bara varit i barnstugor, under
stundom visat en hunger efter ömhet 
som de inte fått tidigare; de har direkt 
kastat sig i famnen på den som visat 
dem ett mera personligt intresse. Jag 
anser att barnen lättare får denna öm
het i ett litet familjedaghem, där det 
bara finns några få barn, än i en stor 
institution där det ofta blir mera oper
sonliga befattningshavare som funge
rar.

I detta avseende tror jag att familje
daghemmen har ett speciellt värde. Jag 
har klart för mig att båda formerna 
behövs, men jag anser att man inte 
skall sätta den ena formen så mycket 
före den andra.

Herr JACOBSSON, PER, (fp):
Herr talman! Statsrådet Odhnoff upp

repar sitt påstående att reservanternas 
förslag inte tillför samhället en enda ny 
tillsynsplats.

Jag skulle vilja säga att detta påståen
de — för någonting annat är det inte — 
ingalunda blir riktigare därför att det 
upprepas. Här är det ju fråga om ett 
stimulansbidrag, och den ■ mekanism 
som utlöses när man ökar en stimulans 
kan rimligtvis inte sättas ur funktion 
när det gäller just detta speciella om
råde.
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Fru OLSSON, ELVY, (ep):
Herr talman! Jag hade inte tänkt åter

komma, men eftersom jag förstår att 
statsrådet Odhnoff inte läst vår motion 
måste jag citera litet ur den. Jag hänvi
sar då till sidan 2 i motionen.

Statsrådet trodde att jag önskade en 
kvalitativ förstärkning av familjedag
hemmen, och det har jag sagt här ett 
par gånger, men det var ju synd att vi 
inte hade den synpunkten med i vår mo
tion.

Jag läser på sidan 2: »Som redan ti
digare framgått av motioner från vårt 
håll anser vi att det i samband med infö
rande av statliga stimulansbidrag till 
familjedaghem också bör skapas förut
sättningar för en kvalitativ förstärkning 
av familjedaghemmen. Det är med till
fredsställelse vi konstaterar att en råd 
av de åtgärder som vi föreslagit nu är 
förmål för positiv behandling i stats
verkspropositionen. Man föreslår såle
des utbildning av dagbarnsvårdare och 
organiserad hälsokontroll av dagbarn 
och dagbarnsvårdare. Vi vill emeller
tid understryka att de föreslagna kur
serna bör stå öppna också för redan 
verksamma daghemsvårdare utan mot
svarande utbildning. Som positivt mås
te betecknas att utöver lönen till dag- 
barnsvårdaren bör utgå en särskild 
omkostnadsersättning för att täcka 
kostnader för dagbarnets kost och för 
slitage av möbler och annan inredning.»

Vi är alltså från mittenpartiernas sida 
positivt inställda till denna fråga, vil
ket också klart och tydligt har kommit 
till uttryck i vår motion.

Statsrådet har ett par gånger fram
hållit att vårt förslag innebär avsevärt 
ökade kostnader. Man har — som vi 
ser det med osäkert underlag — räknat 
ut att vårt förslag om en utbyggnad av 
familjedaghemmen skulle kosta 89 mil
joner kronor. Det är att märka att det
ta belopp har räknats fram på antagan
den om de utbyggda familjedaghem
men, som vi i dag vet så litet om, det 
är här alltså fråga om ett antagande.
Vi har senare gjort vissa avvikelser

från motionen, och jag skall närmare 
förklara anledningen härtill. Vi hade 
där också föreslagit 45 procents stats
bidrag till den s. k. omkostnadsersätt
ningen på 8 kronor per dag och barn. 
Vi har frångått detta för att få ett mera 
rent förslag, med statsbidrag endast på 
lönekostnader. Det skulle kosta cn hel 
del pengar som nu skall avsättas. Vi 
har inte räknat ut vad vårt alternativ 
skulle kosta, och det beror helt på att 
vi reservanter har ansett att de 89 mil
joner, som man kommit till, har räknats 
fram på ett så osäkert material att vi 
inte hade någon anledning att kommen
tera eller räkna fram någonting annat.

Överläggningen ansågs härmed slu
tad, varefter herr talmannen yttrade, att 
med anledning av vad därunder yrkats 
propositioner beträffande utskottets i 
förevarande punkt gjorda hemställan 
komme att framställas först särskilt an
gående vartdera momentet 3, 4 och 6 
samt därefter särskilt avseende utskot
tets hemställan i övrigt.

Därefter gjorde herr talmannen i en
lighet med de rörande mom. 3 fram
komna yrkandena propositioner, först 
på bifall till utskottets hemställan samt 
vidare på antagande av det förslag, som 
innefattades i den av herr Axel Anders
son m. fl. vid punkten avgivna, med a 
betecknade reservationen; och förkla
rade herr talmannen, efter att hava 
upprepat propositionen på bifall till 
utskottets hemställan, sig finna denna 
proposition vara med övervägande ja 
besvarad.

Fru Olsson, Elvy, begärde votering, 
i anledning varav uppsattes samt efter 
given varsel upplästes och godkändes 
en så lydande omröstningsproposition:

Den, som bifaller vad statsutskottet 
hemställt i sitt utlåtande nr 5 punkten 
11 mom. 3, röstar

Ja;
Den, det ej vill, röstar 

Nej;



Onsdagen den 20 mars 1968 fm. Nr 12 39

Vinner Nej, antages det förslag, som 
innefattas i den av herr Axel Anders
son in. fl. vid punkten avgivna, med a 
betecknade reservationen.

Sedan kammarens ledamöter intagit 
sina platser samt voteringspropositio- 
nen ånyo upplästs, verkställdes till en 
början omröstning genom uppresning. 
Herr talmannen förklarade, att enligt 
hans uppfattning flertalet röstat för ja
propositionen.

Då emellertid fru Olsson, Elvy, begär
de rösträkning, verkställdes nu votering 
medelst omröstningsapparat; och befun- 
nos vid omröstningens slut rösterna ha
va utfallit sålunda:

Ja —98;
Nej — 42.

Därjämte hade 2 ledamöter tillkänna
givit, att de avstode från att rösta.

Vidkommande mom. 4 gjorde herr 
talmannen därpå propositioner, först 
på bifall till utskottets hemställan samt 
vidare på antagande av det förslag, som 
innefattades i den av herr Virgin m. fl. 
vid punkten avgivna reservationen; och 
förklarade herr talmannen, sedan han 
upprepat propositionen på bifall till ut
skottets hemställan, sig anse denna pro
position vara med övervägande ja be
svarad.

Fru Olsson, Elvy, begärde votering, i 
anledning varav uppsattes samt efter 
given varsel upplästes och godkändes 
en omröstningsproposition av följande 
lydelse:

Den, som bifaller vad statsutskottet 
hemställt i sitt utlåtande nr 5 punkten 
It mom. 4, röstar

Ja;
Den, det ej vill, röstar 

Nej;
Vinner Nej, antages det förslag, som 

innefattas i den av herr Virgin m. fl 
vid punkten avgivna reservationen.

Sedan denna voteringsproposition 
ånyo upplästs, verkställdes till en bör
jan omröstning genom uppresning. Herr

Ang. bidrag till kommunala familjedaghem 
talmannen förklarade, att enligt hans 
uppfattning flertalet röstat för ja-pro
positionen.

Då emellertid fru Olsson, Elvy, be
gärde rösträkning, verkställdes nu vo
tering medelst omröstningsapparat; och 
befunnos vid omröstningens slut rös
terna hava utfallit sålunda:

Ja —76;
Nej —64.

Därjämte hade 2 ledamöter tillkänna
givit, att de avstode från att rösta.

I fråga om mom. 6, anförde nu herr 
talmannen, hade yrkats dels att utskot
tets hemställan skulle bifallas, dels ock 
att det förslag skulle antagas, som in
nefattades i den av herr Axel Anders
son in. fl. vid punkten avgivna, med d 
betecknade reservationen.

Sedermera gjorde herr talmannen 
propositioner enligt dessa båda yrkan
den och förklarade sig finna proposi
tionen på bifall till utskottets hemstäl
lan vara med övervägande ja besvarad.

Fru Olsson, Elvy, begärde votering, i 
anledning varav uppsattes samt efter 
given varsel upplästes och godkändes 
en så lydande omröstningsproposition:

Den, som bifaller vad statsutskottet 
hemställt i sitt utlåtande nr 5 punkten 
It mom. 6, röstar

Ja;
Den, det ej vill, röstar 

Nej;

Vinner Nej, antages det förslag, som 
innefattas i den av herr Axel Anders
son m. fl. vid punkten avgivna, med d 
betecknade reservationen.

Sedan denna voteringsproposition 
ånyo upplästs, verkställdes till en bör
jan omröstning genom uppresning. Herr 
talmannen förklarade, att enligt hans 
uppfattning flertalet röstat för ja-pro
positionen.

Då emellertid fru Olsson, Elvy, be
gärde rösträkning, verkställdes nu vo
tering medelst omröstningsapparat; och



40 Nr 12 Onsdagen den 20 mars 1968 fm.

Ang. familjerådgivning och föräldrautbildning
befunnos vid omröstningens slut rös
terna hava utfallit sålunda:

Ja —94;
Nej — 45.

Därjämte hade 3 ledamöter tillkänna
givit, att de avstode från att rösta.

Herr Kaijser anmälde, att han vid 
den nu företagna voteringen avsett att 
rösta ja men av misstag nedtryckt nej
knappen.

På gjord proposition bifölls härefter 
vad utskottet i övrigt hemställt i den
na punkt.

Punkterna 12—21

Vad utskottet hemställt bifölls.

Punkten 22

Ang. familjerådgivning och föräldra
utbildning

Kungl. Maj :t hade föreslagit riksda
gen att till Bidrag till försöksvis anord
nad familjerådgivning för budgetåret 
1968/69 anvisa ett förslagsanslag av 
200 000 kronor.

I detta sammanhang hade utskottet 
behandlat

dels de likalydande motionerna I: 
572, av fru Elvy Olsson och herr Ernulf, 
samt II: 705, av fru Frssnkel m. fl., vari 
anhållits, att riksdagen i skrivelse till 
Kungl. Maj :t måtte begära

A. utredning och förslag om en plan 
för utbyggnad av föräldrautbildningen 
och en enhetlig organisation för verk
samheten samt förslag om åtgärder från 
statens sida för att stimulera utbygg
naden av föräldrautbildningen i enlig
het med de riktlinjer, som angivits i 
motionerna,

B. att utredningen om den samlade 
sociallagstiftningen finge i uppdrag att 
utreda familjerådgivningens framtida 
organisation och plats inom den kom
munala och landstingskommunala bas
organisationen på det sociala området,

C. omedelbar översyn av gällande 
statsbidragsbestämmelser för familje
rådgivningen,

dels de likalydande motionerna 1: 
573, av fru Elvij Olsson och fru Nilsson, 
samt II: 709, av herr Gomér och herr 
Nilsson i Tvärålund, vari yrkats,

att resultaten av den sedan 1962 med 
statsbidrag bedrivna försöksverksamhe
ten med familjerådgivning snarast skul
le slutredovisas, samt

att en permanent statsbidragsberätti- 
gad i motionerna angiven rådgivning 
snarast därefter skulle inrättas och att 
därvid verksamheten skulle vidgas att 
omfatta alla som av olika anledningar 
hade behov av sådan rådgivning.

Utskottet hade i den nu föredragna 
punkten på anförda skäl hemställt,

1. att riksdagen till Bidrag till för
söksvis anordnad familjerådgivning för 
budgetåret 1968/69 måtte anvisa ett för
slagsanslag av 200 000 kronor,

2. att riksdagen måtte avslå
a) motionerna 1:572 och 11:705 i 

vad de ej avsåge föräldrautbildning,
b) motionerna I: 573 och II: 709,
3. att riksdagen måtte avslå motio

nerna I: 572 och II: 705 i vad de avsåge 
föräldrautbildning.

Reservationer hade anförts
a) av herrar Axel Andersson (fp), 

Edström (fp) och Nils-Eric Gustafsson 
(ep), fru Elvy Olsson (ep) samt her
rar Mattsson (ep), Gustafsson i Skellef
teå (fp), Mundebo (fp), Nilsson i Tvärå
lund (ep) och W estberg (fp), vilka an
sett, att utskottets yttrande bort i viss 
angiven del hava den lydelse, reserva
tionen visade, samt att utskottet bort 
under 2 hemställa, att riksdagen i an
ledning av motionerna 1:572 och II: 
705 samt I: 573 och II: 709, de två först
nämnda motionerna i vad de ej avsåge 
föräldrautbildning, hos Kungl. Maj :t 
måtte hemställa om skyndsam utred
ning beträffande familjerådgivningens 
organisation och stödbehov;

b) av herrar Axel Andersson (fp), 
Edström (fp) och Nils-Eric Gustafsson
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(ep), fru Elvy Olsson (ep) samt herrar 
Mattsson (ep), Gustafsson i Skellefteå 
(fp), Mundebo (fp), Nilsson i Tvärå- 
lund (ep) och Westberg (fp), vilka an
sett, att utskottets yttrande i viss del 
bort erhålla den lydelse, som i reserva
tionen angivits, samt att utskottet bort 
under 3 hemställa, att riksdagen i an
ledning av motionerna 1:572 och II: 
705, i vad motionerna ej behandlats un
der 2, hos Kungl. Maj :t måtte begära 
förslag om en plan för utbyggnad och 
organisation av föräldrautbildningen.

Fru OLSSON, ELVY, (ep):
Herr talman! Sedan 1962 har stats

bidrag beviljats till försöksvis anord
nad familjerådgivning.

Familjerådgivning är i vår tid myc
ket värdefull, för att inte säga nöd
vändig. Vi reservanter tycker därför 
att man nu bör ha vunnit så stor er
farenhet av försöksverksamheten att 
en fastare organisation skall vara möj
lig att genomföra. Familjerådgivnings- 
hyråerna bör då också mera än nu ta 
upp problem som inte bara gäller sam
levnad mellan makar utan även an
passningsproblem, t. ex. på arbetsplat
sen och i samhället. Redan nu finns 
möjligheter till sådan rådgivning, men 
jag tror att det är en mycket liten del 
av ärendena som inte rör rena samlev
nadsfrågor makar emellan. Den nyli
gen tillsatta utredningen som skall se 
över den sociala vårdlagstiftningen 
kommer även att ta upp familjerådgiv- 
ningsverksamheten. Men vi anser att 
det dröjer för länge om vi skall vänta 
på den, därför att dess utredningsupp
drag omfattar ett stort komplex av 
frågor. På detta område har vi haft för
söksverksamhet, och vi har vunnit er
farenheter som skall ligga i botten för 
en som jag ser det relativt enkel utred
ning om familjerådgivningens framtida 
organisation och stödbehov.

Vi har under denna punkt också ta
git upp en annan sak, nämligen för
äldrautbildningen. Det finns nu knap
past någon föräldrautbildning alls. Det

2f Första kammarens protokoll 196S. Nr 12

familjerådgivning och föräldrautbildning 
krävs utbildning för praktiskt taget 
allting i vårt samhälle, utom för det 
som är det svåraste av allt — att fostra 
den nya generationen till att vara för
äldrar. Man behöver inte förbereda sig 
på något sätt för att bli förälder. De 
föräldrar och blivande föräldrar som 
skulle vilja ha denna utbildning — jag 
tror att de flesta vill ha den — har 
mycket små möjligheter att få en sådan 
utbildning. Här i Stockholm finns viss 
kursverksamhet, men mig veterligt 
finns det inte i landet i övrigt. Det 
finns kurser i spädbarnsvård på ganska 
många platser i landet, men det finns 
inte kurser som ger den förberedelse 
till att vara förälder som vi motionärer 
och reservanter är ute efter, nämligen 
att lära sig att fostra och ta hand om 
den lilla människan. Föräldrarna är nu 
mycket osäkra inför sin uppgift och be
går många fel, som man kan anse vara 
onödiga om föräldrarna hade fått ut
bildning. Föräldrarna skulle också kun
na ge större trygghet åt barnen om de 
visste litet mera. Just detta att man 
blivit förälder är inte på något sätt en 
garanti för att man kan sköta och ta 
hand om ett barn. Att det de flesta 
gånger går bra, eller ganska bra, måste 
väl tyda på att det lilla barnet trots allt 
är en rätt tålig, oöm varelse. Men som 
vi vet går det inte alltid bra. Den miss
anpassade ungdomen är ett bevis på 
detta. Även den barnmisshandel, upp
täckt och oupptäckt, som förekommer, 
är också ett bevis för att föräldrarna 
inte har lyckats. Som vi ser det bör det 
därför vara en samhällets plikt att till
handahålla utbildning både i praktisk 
barnavård och barnpsykologi till bli
vande unga föräldrar.

Jag hoppas — och jag tror det ock
så — att de unga föräldrarna är så an
svarsfulla att de om de kan få möjlig
heter till utbildning också kommer att 
ta vara på dem. Här bör enligt min upp
fattning radio och TV vara goda för
medlare av undervisningen. Kunniga 
föräldrar är ofta harmoniska föräldrar, 
och harmoniska föräldrar är till inte
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ringa del förutsättningen för fria och 
lyckliga barn.

Vi reservanter anser att en utbygg- 
nadsplan och organisation för föräldra
utbildningen med det snaraste bör kom
ma till stånd.

Med dessa ord, herr talman, ber jag 
att få yrka bifall till de reservationer 
som är fogade till punkt 22.

Fru HAMRIN-THORELL (fp):
Herr talman! Familjerådgivning är vi 

ju lika bekanta med i denna kammare 
som med det föregående ämnet för våra 
överläggningar, nämligen familjedag
hemmen. Även denna fråga har vi de
batterat år ut och år in.

En försöksverksamhet har pågått, men 
den har bedrivits i så många år att det 
saknas anledning till att ha familjeråd
givningen så lös och så provisorisk som 
nu. Man har i alla fall fått omfattande 
erfarenheter av de byråer som under 
åren arbetat med eller utan statsbidrag. 
.Tåg ansluter mig helt till förslaget om 
att permanenta statsbidragsberättigad 
rådgivning, alltså vad som nu tagits 
upp i punkt 22. Denna familjerådgiv
ning behövs, och den behövs som en 
fristående rådgivning som behandlar 
just samlevnadsproblem, ekonomiska 
problem och över huvud taget sadana 
kontroversiella problem som lätt kan 
uppstå inom en familj. Verksamheten 
kan inte utvecklas så att den står alla 
till buds, om vi inte får en fastare 
grundad organisation.

Det var från början, åtminstone en
ligt min mening, föga lyckligt att fa
miljerådgivningen sammankopplades 
med den upplysningsverksamhet och 
rådgivningsverksamhet som ges åt kvin
nor i abortsituation.

I samband med att denna fråga åter 
tagits upp till diskussion skulle jag vilja 
säga några ord om utvecklingen på det
ta område. Man kan påstå att de värsta 
farhågorna besannats i detta fall. Det 
är som ledamot av abortkommittén, vil
ket också fru Olsson är, varför hon kan

bestyrka vad jag säger, som jag vill på
stå att de erfarenheter vi har fått ge
nom resor runt om i landet till fullo 
ådagalagt att vi behöver en fristående 
familjerådgivning och att vi behöver 
den utbyggd. Vi har talat med läkare, 
med kuratorer och med huvudmännen 
i de olika länsdelarna och i landsting
en, och överallt har det visat sig att 
kombinationen av familjerådgivning 
och abortrådgivning inte är hållbar. Fa
miljerådgivningen försvinner. På många 
håll är den i utdöende, vilket naturligt
vis främst beror på att personalen mås
te tas i anspråk för att först ägna sig åt 
de kvinnor som söker dem i abort
ärenden, ty man har ju i dessa fall att 
ta hänsyn till en kort tidsfrist. Om vi 
tror på familjerådgivningens betydelse 
över huvud taget, är ju det enda rik
tiga att stödja den som en fristående 
institution och att ge den möjlighet att 
utvecklas, vilket bör ske så snabbt som 
möjligt. För min del tror jag att detta 
är av mycket stor betydelse, och jag 
beklagar djupt att utskottet inte har 
varit mer positivt inställt till denna ut
byggnad.

Samma förhoppning om att det skall 
verka för bättre förutsättningar för fa
miljer att skapa en god miljö för sina 
barn och ungdomar att växa upp i och 
även för de vuxna medlemmarna att tri
vas i hyser jag, om vi får en förbättrad 
föräldrautbildning. Fru Olsson har re
dan framfört motiven för en sådan för
äldrautbildning i vårt land. Jag skulle 
bara vilja tillägga att jag för min del 
— och jag tror att den uppfattningen 
omfattas av många — inte anser att, 
skall vi säga, det bristande handlag som 
många föräldrar har i umgänget med 
ungdomar beror på bristande vilja att 
hjälpa ungdomarna till rätta. Det beror 
i stället oftast på tafatthet och bristan
de kunskaper hos föräldrarna om hur 
de skall uppträda i olika situationer 
och hur de bäst skall vara sina barn 
till hjälp.

Enligt min mening bör det inte vara 
så svårt att skapa möjligheter för för-
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äldrar att få en viss utbildning — den 
kan knytas antingen till barnavårds
centraler eller mödravårdscentraler. Då 
sägs det ofta att de som bäst behöver 
denna utbildning inte går dit. Men 
samma farhågor hyste man när det gäll
de barnavårdscentralerna. Då sades det 
också att de mödrar som bäst behöver 
det inte går dit med sina barn. Nu upp
söker mödrarna 100-procentigt barna
vårdscentralerna och har alltså tack
samt tagit emot denna hjälp. Jag tror 
att det skulle gå i samma riktning när 
det gäller en föräldrautbildning, knuten 
till någon av dessa institutioner, och 
under medverkan av kuratorer eller pe
dagoger.

Jag anser dessutom att det är syn
nerligen viktigt att det inom vår fram
tida fina skola blir en utbyggd föräldra
utbildning. Större plats bör på .skolans 
schema ges åt ämnet familjekunskap. 
Det ämnet bör enligt min mening vara 
obligatoriskt på grundskolans högsta
dium. Härigenom skulle grunden kun
na läggas till den föräldrakunskap, som 
staten sedan skall bidra till genom att 
— som jag nämnde — anknyta utbild
ningen på detia område till någon av 
nämnda institutioner eller genom an
ordnandet av kurser, där föräldrar 
skulle kunna få åtminstone en grund
läggande kunskap om hur de skall upp
träda i umgänget med sina barn och 
ungdomar.

Jag måste tyvärr upprepa vad jag sade 
i den förra debatten, nämligen att mit
tenpartierna år ut och år in har fram
fört dessa önskemål — det går bara 
inte att komma ifrån att vi har gjort 
det — utan att vinna gehör för våra 
synpunkter. Jag tycker nog att utskottet 
varit mycket kallsinnigt, då det inte ve
lat tillstyrka utredning och förslag om 
föräldrautbildning.

I de yttersta av dessa dagar har vi 
fått överraskande hjälp från en social
demokratisk grupp, Unga örnar. Repre
sentanter för dem gick upp till kansli
huset i går — om jag har förstått tid
ningspressen rätt — och framställde

familjerådgivning och föräldrautbildning 
inför statsråden Palme och Moberg i 
utbildningsdepartementet krav på en 
statlig familjeutbildning, öppen för alla 
som umgås med barn och ungdom och 
med kursplaner fastställda av skolöver
styrelsen. De har använt ordet familje
utbildning, och det kanske är ett bättre 
ord än föräldrautbildning. Dessa ungdo
mar liar redan skisserat vad de vill lia, 
och det är inte litet. Man kan instäm
ma med dem i att den statliga utbild
ningen skall ges till alla som över hu
vud taget kan räknas tillhöra en familj 
och inte bara till dem som ingår i det 
traditionella familjebegreppet pappa — 
mamma — barn.

Jag skall inte räkna upp vad dessa 
ungdomar anser vara lämpligt för en 
föräldrautbildning. Måhända har de er
farenheter — vad vet jag — av att inte 
ha haft föräldrar med kunskaper. Vad 
som emellertid är märkligt är att deras 
förslag väckte stark genklang hos stats
råden Palme och Moberg. Herrarna lo
vade att omedelbart ta upp förslaget 
och föra det vidare till So för fortsatt 
bearbetning.

Om man jämför det intresse som ut
bildningsministern inför valet 1968 har 
för vad Unga örnar framför genom en 
representantgrupp i kanslihuset och det 
intresse som han har visat här i kam
maren när föräldrautbildningen har ta
gits upp till debatt, då må jag säga att 
man blir nog så förvånad. Han var ly
hörd för Unga örnar, men han har ald
rig sagt ett positivt ord i de familjede- 
batter som förts i riksdagen. Det tycker 
jag är väl värt att föra till protokollet.

Herr talman! Jag ber att få yrka bi
fall till de reservationer som är fogade 
till denna punkt.

Herr ANDERSSON, BIRGER, (s):
Herr talman! Jag skall inte förlänga 

debatten mycket. Vi har, som det redan 
har sagts, tidigare resonerat om detta 
under några år, och argumenten är 
ganska uttömda. Nu pågår en utredning
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Ang. familjerådgivning och föräldrautbildning
om cn allmän översyn av den sociala 
vårdlagstiftningen, och den utredning
en skall enligt direktiven ägna särskild 
uppmärksamhet åt familjerådgivningen. 
Man får väl, som vi för sed haver, av
vakta resultatet av denna utredning.

Den pågående försöksverksamheten, 
som skall avbrytas då försöken anses 
vara slutförda, fick år 1963 statsbidrag 
för fem byråer, år 1965 för ytterligare

Efter det överläggningen förklarats 
härmed slutad, yttrade herr förste vice 
talmannen, som för en stund övertagit 
ledningen av kammarens förhandlingar, 
att med anledning av föreliggande yr
kanden propositioner komme att fram
ställas särskilt beträffande varje mo
ment av utskottets i förevarande punkt 
gjorda hemställan.

PA mord nrooosition bifölls utskottets
fyra, 1966 för sju och 1967 för ytter
ligare tre, eller sammanlagt 19 byråer. 
Ytterligare nya ansökningar om bidrag 
uppges väntas. Men flera av byråerna 
har haft svårigheter att komma i gång 
med verksamheten, främst på grund av 
bristen på kuratorer.

När utskottet nu inte har ansett sig 
kunna tillstyrka föreliggande motioner 
är det i vetskap om att den verksamhet 
som pågår har varit trög. Försöksverk
samheten bör få fortsätta tills man har 
litet starkare grunder för ett slutgil
tigt beslut. Då desutom en utredning 
pågår även angående hur man skall 
ordna familjerådgivningen, anser vi att 
utskottets förslag bör godtas av kam
maren.

Fru Elvy Olsson nämnde något om 
att radio och TV skulle kunna användas 
för den uppfostrargärning som hem
men, enligt hennes uppfattning tydligen 
i stor utsträckning har misslyckats med. 
Man hör nästan jämt i den allmänna 
debatten och läser i tidningarna — och 
gör därunder sina egna reflexioner —■ 
att den »undervisning» som exempel
vis TV förmedlar i sina underhållnings
program m. m. är av sådan art att den 
egentligen uppretar föräldrarna. Den 
är inte till gagn utan till skada, anser 
man. Kunde man få TV att dämpa ned 
sin vana att roa genom program med, 
som det ofta heter, förråande inslag, 
kanske man skulle vinna något. När jag 
här lyssnade till de båda mittenkvinnor
na funderade jag över hur vi, vilkas 
föräldrar inte fått någon rådgivning 
alls, har kunnat bli sådana som vi är.

Jag yrkar bifall till utskottets hem
ställan.

hemställan i mom. 1.

Sedermera gjorde herr förste vice tal
mannen enligt de rörande mom. 2 före
komna yrkandena propositioner, först 
på bifall till utskottets hemställan samt 
vidare på antagande av det förslag, som 
innefattades i den av herr Axel Anders
son m. fl. vid punkten avgivna, med a 
betecknade reservationen; och förkla
rade herr förste vice talmannen, sedan 
han upprepat propositionen på bifall 
till utskottets hemställan, sig anse den
na proposition vara med övervägande 
ja besvarad.

Fru Olsson, Elvy, begärde votering, 
i anledning varav uppsattes samt efter 
given varsel upplästes och godkändes 
en omröstningsproposition av följande 
lydelse:

Den, som bifaller vad statsutskottet 
hemställt i sitt utlåtande nr 5 punkten 
22 mom. 2, röstar

Ja;
Den, det ej vill, röstar 

Nej;

Vinner Nej, antages det förslag, som 
innefattas i den av herr Axel Anders
son m. fl. vid punkten avgivna, med a 
betecknade reservationen.

Sedan kammarens ledamöter intagit 
sina platser samt voteringspropositio- 
nen ånyo upplästs, verkställdes till en 
början omröstning genom uppresning. 
Herr förste vice talmannen förklarade, 
att enligt hans uppfattning flertalet rös
tat för ja-propositionen.

Då emellertid fru Olsson, Elvy, be
gärde rösträkning, verkställdes nu vo
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tering medelst omröstningsapparat; och 
befunnos vid omröstningens slut rös
terna hava utfallit sålunda:

Ja —93;
Nej — 40.

Därjämte hade 2 ledamöter tillkänna
givit, att de avstode från att rösta.

Vidare gjorde herr förste vice tal
mannen i enlighet med de avseende 
mom. 3 framkomna yrkandena proposi
tioner, först på bifall till utskottets hem
ställan samt vidare på antagande av 
det förslag, som innefattades i den av 
herr Axel Andersson m. fl. vid punk
ten avgivna, med b betecknade reser
vationen; och förklarade herr förste 
vice talmannen, efter att hava uppre
pat propositionen på bifall till utskot
tets hemställan, sig finna denna pro
position vara med övervägande ja be
svarad.

Fru Olsson, Elvy, begärde votering, 
i anledning varav uppsattes samt efter 
given varsel upplästes och godkändes 
en så lydande omröstningsproposition:

Den, som bifaller vad statsutskottet 
hemställt i sitt utlåtande nr 5 punkten 
22 mom. 3, röstar

Ja;
Den, det ej vill, röstar 

Nej;
Vinner Nej, antages det förslag, som 

innefattas i den av herr Axel Andersson 
m. fl. vid punkten avgivna, med b be
tecknade reservationen.

Sedan denna voteringsproposition 
ånyo upplästs, verkställdes till en bör
jan omröstning genom uppresning. Herr 
förste vice talmannen förklarade, att 
enligt hans uppfattning flertalet röstat 
för ja-propositionen.

Då emellertid fru Olsson, Elvy, be
gärde rösträkning, verkställdes nu vo
tering medelst omröstningsapparat; ocli 
befunnos vid omröstningens slut rös
terna hava utfallit sålunda:

Ja — 95;
Nej —39.

Anslag till ungdomsvårdsskolorna
Därjämte hade 1 ledamot tillkännagi

vit, att han avstode från att rösta.

Punkterna 23—37
Vad utskottet hemställt bifölls.

Punkten 38

Anslag till ungdomsvårdsskolorna

Kungl. Maj it hade föreslagit riksda
gen att till Ungdomsvårdsskolorna: Av
löningar för budgetåret 1968/69 anvisa 
ett förslagsanslag av 29 700 000 kronor.

I detta sammanhang hade utskottet 
behandlat

dels de likalydande motionerna I: 
222, av herrar Bengtson och Dahlén, 
samt II: 296, av herrar Wedén och Hed
lund, vari anhållits, att riksdagen måtte 
anvisa medel till 15 nya tjänster för 
vård- och tillsynspersonal, 2 tjänster 
som översköterskor vid Gräskärrs och 
Forsane yrkesskolor samt en tjänst som 
översköterska på halvtid vid vartdera 
Vemyra och Östra Spångs skolhem, 5 
tjänster som psykologer vid Bärby, Fa- 
gareds, Råby, Hammargårdens och 
Sundbo yrkesskolor, kontorsbiträdes- 
tjänster vid Bärby, Hammargårdens, 
Råby, Gräskärrs, Stigby, Johannisbergs 
och Fagareds yrkesskolor samt vid Ve
myra och Östra Spångs skolhem, samt 
9 tjänster som fritidsassistenter vid vis
sa skolor — allt enligt socialstyrelsens 
förslag •— och därför till Ungdoms
vårdsskolorna: Avlöningar för budget
året 1968/69 anvisa ett i förhållande 
till Kungl. Maj:ts förslag med 1 060 000 
kronor förhöjt förslagsanslag om 
30 760 000 kronor,

dels de likalydande motionerna I: 
458, av herrar Blomquist och Hiibinet- 
te, samt 11:572, av herr Carlshamre, 
vari yrkats, att riksdagen under föreva
rande punkt skulle anvisa ett förslags
anslag om 30 000 000 kronor,

dels ock de likalydande motionerna 
1:575, av fru Elvy Olsson m. fl., samt 
II: 710, av herr Gustavsson i Alvesta 
och herr Larsson i Borrby, vari före-
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Anslag till ungdomsvårdsskolorna 
slagits, att riksdagen skulle hos Kungl. 
Maj :t anhålla, att möjligheterna för fle
ra elever vid ungdomsvårdsskolorna att 
i vårdsyfte ägna sig åt djurskötsel måtte 
bliva föremål för överväganden.

Utskottet hade i den nu förevarande 
punkten på åberopade grunder hem
ställt,

1. att riksdagen måtte avslå motio
nerna I: 222 och II: 296 samt I: 458 och 
II: 572 i vad de avsåge medel för ytter
ligare fem psykologtjänster,

2. att riksdagen måtte avslå motio
nerna 1:222 och 11:296 i vad de av
såge medel för i motionerna angivna 
andra tjänster än psykologtjänster,

3. att riksdagen måtte med bifall till
Kungl. Maj:ts förslag och med avslag å 
motionerna 1:222 och 11:296 samt I: 
458 och II: 572, samtliga motioner i vad 
de avsåge anslagsberäkningen, till Ung
domsvårdsskolorna: Avlöningar för
budgetåret 1968/69 anvisa ett förslags
anslag av 29 700 000 kronor,

4. att riksdagen måtte avslå motio
nerna I: 575 och II: 710.

Reservationer hade anförts
a) av herrar Virgin (h), Axel An

dersson (fp), Kaijser (h), Ottosson (h), 
Edström (fp) och Nils-Eric Gustafsson 
(ep), fru Elvy Olsson (ep), herrar Boh
man (h), Mattsson (ep) och Gustafsson 
i Skellefteå (fp), fröken Ljungberg (h) 
samt herrar Mundebo (fp), Nilsson i 
Tvärålund (ep) och Westberg (fp), vil
ka ansett, att utskottets yttrande bort i 
viss angiven del hava den lydelse, re
servationen visade, samt att utskottet 
bort under 1 hemställa, att riksdagen 
måtte i anledning av motionerna I: 222 
och 11:296 samt 1:458 och 11:572, 
samtliga motioner såvitt nu vore i frå
ga, anvisa medel till ytterligare två 
tjänster för psykologer;

b) av herrar Axel Andersson (fp), 
Edström (lp) och Nils-Eric Gustafsson 
(ep), fru Elvy Olsson (ep) samt herrar 
Mattsson (ep), Gustafsson i Skellefteå 
(fp), Mundebo (fp), Nilsson i Tvärå

lund (ep) och Westberg (fp), vilka an
sett, att utskottets yttrande i viss del 
bort erhålla den lydelse, som i reserva
tionen angivits, samt att utskottet bort 
under 2 hemställa, att riksdagen måtte 
med bifall till motionerna 1:222 och 
11:296, såvitt nu vore i fråga, anvisa 
medel till i motionerna angivna andra 
tjänster än psykologtjänster;

c) av herrar Virgin (h), Axel Anders
son (fp), Kaijser (h), Ottosson (h), Ed
ström (fp) och Nils-Eric Gustafsson 
(ep), fru Elvy Olsson (ep), herrar Boh
man (h), Mattsson (ep) och Gustafsson 
i Skellefteå (fp), fröken Ljungberg (h) 
samt herrar Mundebo (fp), Nilsson i 
Tvärålund (ep) och Westberg (fp), vil
ka, under förutsättning av bifall till re
servationen a, ansett, att utskottet bort 
under 3 hemställa, att riksdagen i an
ledning av Kungl. Maj :ts förslag och 
motionerna 1:222 och 11:296 samt I: 
458 och II: 572, samtliga motioner i vad 
de avsåge anslagsberäkningen, till Ung
domsvårdsskolorna: Avlöningar för
budgetåret 1968/69 måtte anvisa ett för
slagsanslag av 29 820 000 kronor;

d) av herrar Axel Andersson (fp),
Edström (fp) och Nils-Eric Gustafsson 
(ep), fru Elvy Olsson (ep) samt herrar 
Mattsson (ep), Gustafsson i Skellefteå 
(fp), Mundebo (fp), Nilsson i Tvärå
lund (ep) och Westberg (fp), vilka, un
der förutsättning av bifall till reserva
tionerna a och b, ansett, att utskottet 
bort under 3 hemställa, att riksdagen i 
anledning av Kungl. Maj :ts förslag ocli 
motionerna 1:222 och 11:296 samt I: 
458 och II: 572, samtliga motioner i vad 
de avsåge anslagsberäkningen, till Ung
domsvårdsskolorna: Avlöningar för
budgetåret 1968/69 måtte anvisa ett för
slagsanslag av 30 580 000 kronor.

Fru OLSSON, ELVY, (ep):
Herr talman! I reservationen a un

derstryks livligt att den påbörjade ut
byggnaden av psykologorganisationen 
inom ungdomsvårdsskolorna bör fort
sättas. Vi reservanter anser att förstärk
ningar i första hand bör ske vid Ham



Onsdagen den 20 mars 1968 fm. Nr 12 47

margårdens och Sundbo ungdomsvårds
skolor, till vilka psykologisk expertis 
bör bli fast knuten.

I b framhåller reservanterna i lik
het med socialstyrelsen att det bör ske 
en förstärkning av den medicinska 
vårdpersonalen vid ungdomsvårdssko
lorna. När vi för något år sedan fick 
övertillsynsmän vid ungdomsvårdssko
lorna var avsikten att därigenom åstad
komma en rationalisering av arbetsför
delningen inom skolorna. Övertillsyns- 
männen skulle handha personal- och 
organisationsfrågor, men i stället har 
de i många fall fått ägna sig åt rena 
vårduppgifter. Vi anser därför att det 
bör ske en förstärkning på vårdsidan 
i form av ytterligare femton vårdar- 
tjänster samt dessutom ytterligare sju 
kontorsbitr ädestj änster.

Vad sedan gäller fritidsverksamhe
ten anser vi det nödvändigt att ung- 
domsvårdsskoleelevernas fritid görs 
lika meningsfylld som den tid eleverna 
arbetar eller bedriver studier. Därför 
föreslår vi att det inrättas ytterligare 
nio tjänster som fritidsassistenter.

Med dessa ord, herr talman, yrkar 
jag bifall till reservationerna a och b 
vid punkten 38.

Herr JACOBSSON, PER, (fp):
Herr talman! Den oro, villrådighet 

och missanpassning som i stor utsträck
ning kännetecknar ungdomsvärlden — 
företeelser som kan härledas till många 
vitt skilda källor — avtecknar sig ock
så i skolans liv, inte minst inom den 
slutna värld som ungdomsvårdsskolan 
utgör. Det skall villigt erkännas att myc
ket har gjorts för att förbättra skolornas 
arbetssituation, men på vissa avgöran
de punkter måste vi nog anse att in
satserna alltjämt är otillräckliga och i 
vissa fall irrationella.

Vi finner det viktigt, såsom redan har 
framhållits här, att psykologtjänster 
tillsättes vid de skolor där sådana inte 
redan är tillsatta samt att medel anvi
sas för detta ändamål. Vi anser också

Anslag till ungdomsvårdsskolorna 
i likhet med socialstyrelsen, att fram
för allt tre områden är särskilt bety
delsefulla. Det gäller att åstadkomma 
en upprustning av den medicinska och 
den psykiska vården samt ett effektivt 
utnyttjande av den nu anställda kvali
ficerade personalen för att därigenom 
möjliggöra en ökad satsning beträffan
de elevernas fritid och om möjligt 
ge den ett rimligt innehåll. Vi tror nog 
att den sistnämnda uppgiften är myc
ket svår men också ytterst betydelsefull. 
Man bör där lägga ned större ansträng
ningar och sätta in effektivare medel 
än man hittills har gjort.

Det är ju riktigt, såsom redan har 
sagts av fru Olsson, att de övertill
synsmän som har tillkommit i viss mån 
har måst tas i anspråk för andra upp
gifter inom ungdomsvårdsskolorna än 
vad de ursprungligen har varit avsedda 
för och att man därför inte har kunnat 
åstadkomma den arbetsfördelning inom 
skolorna som man med denna organi
sation avsåg. Samtidigt har psykologer 
och assistenter, vilka har utbildning 
för att ge mera kvalificerad vård och 
som har till uppgift att utföra vissa spe
cialundersökningar, måst användas för 
organisatoriska och arbetsledande upp
gifter, som de ju ursprungligen inte har 
varit avsedda för.

Vi tror nog att det är ytterst ange
läget att man sätter in stora ansträng
ningar för att söka uppnå bättre an
passning hos eleverna och för att be
reda dem möjlighet till sysselsättning, 
framför allt på de tider då de inte är 
sysselsatta med studier eller utför an
nat arbete inom skolan. Vi tror det är 
alldeles riktigt, såsom också har påpe
kats i reservationen, att fritiden med 
tanke på elevernas samhällsanpassning 
är minst lika viktig och betydelsefull 
som arbets- och studietiden. Det är där
för utomordentligt betydelsefullt att 
man försöker skapa vidgade möjlighe
ter och större resurser när det gäller att 
göra fritiden intressant och stimuleran
de ocli ge den ett rikare innehåll. Vi 
tror att det är en av de största och vä-
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Anslag till ungdomsvårdsskolorna 
sentligaste uppgifterna i samman
hanget. Därför ber jag, herr talman, att 
få yrka bifall till de reservationer som 
är fogade till denna punkt.

Herr BLOMQUIST (h):
Herr talman! Att vårdkapaciteten vid 

våra ungdomsvårdsskolor inte är fullt 
tillfredsställande torde väl alla berörda 
myndigheter vara medvetna om. Bris
ten har ju också under de senaste åren 
fått en alldeles särskild accent genom 
ökningen av antalet grava alkohol- och 
narkotikamissbrukare. Ungdomsvårds
skolorna tvingas också i allt större ut
sträckning att ta hand om ungdomar 
med svåra psykiska störningar.

Några av våra ungdomsvårdsskolor 
har under de senaste åren genomgått 
en grundlig upprustning. Framför allt 
har vi på den materiella sidan fått någ
ra, som jag menar, fullvärdiga institu
tioner. Jag har haft möjlighet att följa 
arbetet vid Råbyskolan i Lund och till
sammans med skolans ledning kunnat 
konstatera, att just på den materiella 
sidan har en upprustad och delvis ny
byggd institution kommit till stånd. Och 
det är samma förhållande med de båda 
övriga, Bärhy och Fagared.

Vi får emellertid inte glömma att det 
i dag är just till dessa institutioner som 
man hänvisar ett synnerligen svårbe- 
handlat klientel. Det rör sig ofta om 
en grupp ungdomar i gränstrakten till 
den psykiatriska sjukvården, som bor
de ha fått psykiatrisk vård om denna 
sektor hade haft plats och resurser. 
När det nu av olika anledningar inte 
varit möjligt att ta emot dessa ungdo
mar där de hör hemma, borde det ha 
varit självklart, tycker man, att de ung
domsvårdsskolor som fått det allra svå
raste klientelet erhållit tillräckliga per
sonella resurser. Jag vet att man gör 
en väldig insats vid dessa skolor, med 
arbetsdagar långt utöver vad någon 
har rätt att begära; men man gör in
satsen för att på ett någorlunda riktigt 
sätt kunna ta hand om de ungdomar 
som lämnats i institutionens vård.

Jag vill i anknytning till de motioner, 
som utskottet haft att behandla under 
denna punkt, fästa uppmärksamheten 
vid de betingelser under vilka psykolo
gerna vid dessa skolor för närvarande 
arbetar. Låt mig då fortfarande ta Råby 
och förhållandena där som exempel. 
Institutionen har för närvarande 66 in- 
ternatplatser, vartill kommer cirka 50- 
talet »utomskolaplatser». Till dessa ele
vers förfogande finns bara en biträ
dande psykolog. Denne skall alltså sva
ra för diagnostik, medverkan i perso
nalutbildning och personalhandledning, 
kontakter med vetenskapliga institutio
ner och terapeutiskt arbete både indi
viduellt och i grupp. Att dessa betydel
sefulla huvuduppgifter inte rimligtvis 
kan lösas av en tjänsteman står väl ändå 
fullkomligt klart för dem som är nå
gorlunda insatta i problematiken; nå
gon eller några av de fyra viktiga 
hörnstolparna måste lida skada, till för
fång för verksamheten som helhet.

Enligt Kungl. Maj :ts beslut har biträ
dande överläkartjänster inrättats vid 
Bärby och Råby, och i och med vår be
handling i dag inrättas ytterligare en 
sådan tjänst på Fagared. Dessa läkare 
kommer ovillkorligen att begära psyko
logisk service — annars måste också 
den psykiatriska sektorn bli lidande.

Man får ett intryck — åtminstone 
har jag fått det — av att utskottet i 
viss mån förstår detta när utskottet 
skriver: »Utbyggnaden av den psyki-
atrisk-psykologiska vården får------------
ses i sitt inbördes sammanhang.» Där
för är det så mycket underligare att ut
skottet inte följt socialstyrelsens väl un
derbyggda förslag, som motionärerna 
gjort till sitt, att knyta psykologer med 
full behörighet till Bärby, Fagareds, Rå
by, Hammargårdens och Sundbo yr
kesskolor. Utskottet menar att de tre 
förstnämnda skolorna får klara sig med 
de biträdande psykologtjänster de har 
och att de senare skolorna får dra sig 
fram med arvodesanställd personal. Jag 
fruktar att dessa institutioner riskerar 
att ganska snart komma i en ohållbar
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situation. Vid de institutionerna finns 
en högt kvalificerad grupp tjänstemän, 
som är beredda att göra en insats när 
det gäller att skapa adekvata behand
lingsformer för ett ungt missbrukar- 
klientel. Är det inte rimligt att dessa 
verkligen får arbeta under något så när 
drägliga förhållanden så att inte en helt 
orimlig arbetsbörda får entusiasmen att 
svalna i ett skede då den bäst behövs?

Herr talman! Jag yrkar bifall till re
servation a under punkten 38. I re
servationen har man åtminstone visat 
större förståelse och vilja än utskottet 
genom att föreslå att fast psykologisk 
expertis knytes till Hammargårdens och 
Sundbo ungdomsvårdsskolor.

Herr SöRENSON (fp) :
Herr talman! I såväl utskottets skriv

ning i den nu föreliggande punkten som 
i den reservation, betecknad a, som 
fogats till utskottets utlåtande talas om 
psykologisk expertis. Det är nu gott 
och väl, men någon beskrivning över 
vad man menar med psykologisk ex
pertis har inte givits, i varje fall inte 
i detta utlåtande, och jag har inget 
minne av att denna fråga tidigare har 
ägnats någon större uppmärksamhet. 
Det gör att man känner en viss osäker
het när man har att ta ställning till 
denna fråga. Vad innebär begreppet 
psykologisk expertis?

Klientelet på ungdomsvårdsskolorna 
består av män och kvinnor, pojkar och 
flickor, som i stor utsträckning har 
upplevt störningar i de sociala relatio
nerna, i de mellanmänskliga relationer
na om man så vill. Skall hjälp kunna 
ges åt dessa människor —- herr Rlom- 
quist har betonat den stora vikten av 
att så sker, och jag delar helt den sy
nen — måste de psykologer som vi 
ställer till skolornas förfogande vara 
rustade för uppgiften. Är de det? Jag 
vann inte full klarhet över hur herr 
Blomquist såg på den saken. Han tala
de om att här finns en stab av väl kva
lificerade tjänstemän. Är psykologen,
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sådan han nu är utrustad, mogen för 
de uppdrag som vi kräver av honom 
och väntar att han skall utföra? Det 
kan för en psykolog vid en skola av 
detta slag inte bara vara fråga om 
diagnostik. Det måste också vara frå
ga om terapeutisk verksamhet, dvs. att 
hjälpa människor till rätta. Detta med 
terapi är nu en ganska besvärlig sak. 
Vetenskapen på detta område är ganska 
ung. Många människor står mycket re
serverade inför denna fråga. Det skall 
villigt medges att det verkligen inte är 
någon enkel uppgift att börja omstruk
turera en människas psyke.

Frågan är om psykologerna, såsom vi 
använder det begreppet här i Sverige 
— det är ju Psykologförbundet självt 
som legitimerar en psykolog; man vin
ner inträde i förbundet om man är li
centiat i psykologi — är rustade för 
sina uppgifter. Nyligen har Psykolog- 
nytt — det är Psykologförbundets tid
skrift — gjort en enkät hos sina med
lemmar i detta ärende. Tyvärr var det, 
om jag minns rätt, endast ca femtio 
procent som svarade. Av dem som sva
rade ansåg en majoritet att de var otill
räckligt rustade för de terapeutiska 
uppgifter som samhället och institutio
ner räknar med att de skall utföra.

Nu är det alldeles uppenbart att vi 
inte här kan diskutera frågan om ut
bildningen. Det ärendet får vi anled
ning att ägna uppmärksamhet vid ett 
senare tillfälle i riksdagen. Det är kan
ske också orimligt att begära att utskot
tet i detta ärende skulle ha ägnat upp
märksamhet åt den principiella fråga 
som jag här bär berört. Jag har emeller
tid ett behov av att säga följande.

Intentionen är otvivelaktigt riktig — 
att de som arbetar med det svåra klien
tel, som det här gäller, har behov av 
s. k. psykologisk expertis. Samtidigt 
tror jag att också vi i riksdagen är 
tvungna ta reda på vad som döljer sig 
bakom denna beteckning. Hos psyko
loger med den utbildning som nu ges 
i vårt land finns otillräcklig insikt i 
den uppgift som dessa män och kvin-
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nor ställs inför. Jag är väl inte ensam 
om att ha ganska många vittnesbörd om 
att otillräcklig insyn på det psykiska 
planet ofta gör mer skada än nytta, när 
det är fråga om att hjälpa människor 
att komma till rätta med sig själva och 
sin livssituation. Jag tror att vi också 
här i riksdagen måste gripa oss an 
med frågan vad psykologisk expertis 
faktiskt innebär. Det gäller inte bara 
att använda ett uttryck i största all
mänhet och skapa ett visst antal tjäns
ter. Det är fråga om den riktning som 
det psykologiska arbete, vilket vi här 
strävar att utrusta ungdomsskolorna 
med, skall ha. Liksom i allt samhälls
arbete får vi naturligtvis arbeta med de 
möjligheter vi har, och sedan får vi se 
till att resurserna förbättras. Men jag 
tror att vi icke kan stå till svars med 
att bara tala om »psykologisk expertis» 
och tro att allt är väl om vi bara åstad
kommer ett visst antal tjänster.

Vi har en benägenhet att använda 
vissa modeord. Jag har en känsla av att 
»psykologisk expertis» är ett sådant 
modeuttryck. Många människor hyser 
en nästan magisk vördnad för vad des
sa ord anses stå för, och man tror att 
man kan komma ifrån den problematik 
det här gäller med ett »Sesam öppna 
dig».

Att psykologiskt förstå vad ett annat 
modeord innebär, nämligen havererade 
livsroller — det gäller människor som 
på ett eller annat sätt gått sönder i till
varon — är utomordentligt väsentligt. 
Men det är inte en enkel lösningsformel 
att bara säga: Låt oss få psykologisk 
expertis! Jag tror att vi behöver en 
debatt om vilken riktning denna psy
kologiska expertis bör gå i. Det behövs 
en djupare föreställning om vad psyko
logiskt botande är, och det behövs bätt
re utrustade psykologer än vi för när
varande har.

Jag har övervägt att avstå vid vote
ringen för att markera vad jag här har 
anfört. Men jag har beslutat att inte 
göra det utan rösta för reservationen 
a, som jag härmed yrkar bifall till.
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Bakom det votum som jag då avger lig
ger emellertid den grundsyn som jag 
här ytterst skissartat har antytt och 
som jag kommer att få anledning, om 
allt går väl, att senare under riksdagen 
återkomma till. Det är verkligen fråga 
om att få en psykologisk expertis som 
är rustad för att utföra det uppdrag 
som vi väntar att den skall utföra.

Herr ANDERSSON, BIRGER, (s):
Herr talman! Jag skall fatta mig myc

ket kort.
I utlåtandet redovisas de synpunkter 

utskottet har beträffande motionerna. 
Man redogör för den upprustning i frå
ga om tjänster som har ägt rum. Det 
har vidare inrättats deltjänster för psy
kologisk expertis, bl. a. vid de båda 
ungdomsgårdarna, Hammargården och 
Sundbo, som reservanterna talar om, 
med en tjänstgöring på 60 respektive 
65 timmar per månad.

Utskottsmajoriteten delar motionärer
nas uppfattning om vikten av en aktiv 
och meningsfylld fritidsverksamhet 
men har också den uppfattningen att 
även om resurserna vore större, är det 
inte säkert att prioriteringen blivit så
dan att man i första hand komme att 
satsa mera på särskild fritidsverksam
het.

Det är i största korthet de synpunk
ter som utskottet har anfört med anled
ning av de motioner som har väckts. Vi 
har inte ansett oss kunna gå utöver vad 
Kungl. Maj :t har föreslagit, vilket dock 
innebär en förbättring. Vi anser därför 
att man i nuvarande budgetläge får 
nöja sig med detta.

Herr talman! Jag yrkar bifall till ut
skottets förslag.

Statsrådet fru ODHNOFF:
Herr talman! Här har tagits upp ung

domsvårdsskolornas arbete och den 
upprustning som pågår vid dessa. Upp
rustningen är i full gång sedan några år 
och är i stora delar genomförd.
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I personalavseende har skolorna un
der de tre senaste budgetåren fått en 
ökning med närmare 140 tjänster. Anta
let platser vid skolorna har under de 
senaste åren varit omkring 1 000, och 
beläggningen är i genomsnitt 700 å 800 
elever, frånsett ferietid, då beläggningen 
i allmänhet är lägre. För vården av ele
verna kommer under budgetåret 1968/ 
69 att finnas 858 tjänster vid skolorna. 
Dessutom har en betydande förbättring 
av byggnadsbeståndet genomförts. För 
nämnda tre budgetår beräknas investe
ringskostnaden i byggnader till närmare 
14 miljoner kronor. Om- och nybygg
nadsverksamheten har bl. a. avsett en av
veckling av de stora elevavdelningarna 
och ett anordnande av små avdelningar 
enligt den lilla gruppens princip. Vidare 
bär byggnadsinvesteringarna bl. a. av
sett en utveckling av elevverkstäderna. 
Fn stor satsning har även skett på möb
ler och inredning i elevutrymmena, ma
skiner i verkstäderna och undervis
ningsmateriel. För inventarier har för 
ifrågavarande budgetår — inberäknat 
engångsanskaffningar till nya vårdav
delningar — anvisats respektive föresla
gits tillhopa 3 miljoner kronor. Uttalan
det i en av de föreliggande motionerna 
att miljön är torftig vid skolorna har 
redan bemötts av herr Blomquist diskus- 
sionsvis. I den skola som han berörde 
bär vi fullvärdiga materielresurser. Ut
talandet i motionen är därför missvisan
de.

Vad beträffar elevsammansättningen 
framhåller man i föreliggande motioner 
att ungdomsvårdsskolorna i dag tvingas 
ta hand om akut oroliga ungdomar med 
svåra psykiska störningar som mental
sjukhusen inte anser sig kunna behand
la. Det åberopas som motiv för en ytter
ligare ökning av personalresurserna. Gi
vetvis är det, herr Blomquist, sjukvårds
huvudmännen som har det primära an
svaret för att psykiatrisk sjukhusvård 
ges även åt ungdomar som behöver kva
lificerad sådan vård. För många av des
sa ungdomar kan emellertid behovet av 
social rehabilitering vara det som är

Anslag till ungdomsvårdsskolorna 
mest framträdande. Där kan ungdoms
vårdsskolorna vara den mest adekvata 
vårdformen, ungdomsvårdsskolor som 
dessutom nu i ökande omfattning får 
medicinska resurser som komplement. 
Jag vill särskilt framhålla att vid Bär- 
by i Uppsala och Råby i Lund inrättats 
sjuk- och behandlingsavdelningar för 
alkohol- och narkotikamissbrukande 
manliga elever och vid Ryagården i ör- 
kelljunga en motsvarande avdelning för 
kvinnliga elever. Under innevarande år 
kommer ytterligare en sådan avdelning 
för manliga elever att finnas vid Faga- 
red utanför Göteborg.

Personalfrågan har berörts av fru 
Olsson. Herrar Jacobsson, Sörenson och 
Blomquist har också i sina inlägg varit 
inne på denna sak. Beträffande de per
sonalkategorier som avses i motionerna 
kan vi fastställa följande.

För psykologer — och här går jag 
inte in på den djuplodning som herr Sö- 
renson gjorde genom att tolka innebör
den av uttrycket psykologisk kompe
tens; det är en kompetensfråga som herr 
Sörenson själv medger inte hör till det
ta ärende — enligt de enkla definitioner 
vi har gäller att för psykologer med fil. 
kand.-examen, vilka har tjänstebenäm- 
ningen biträdande psykologer, finns för 
närvarande en heltidstjänst vid envar 
av Bärby, Fagareds och Råby ungdoms
vårdsskolor. För psykologer med fil. lic.- 
examen, med tjänstebenämningen psy
kologer, finns tjänster vid Lövsta och 
Ryagården. Vid övriga skolor anlitas 
psykologer mot arvode. För budgetåret 
1968/69 har för övriga skolor beräknats 
medel för 17 psykologer med arvode un
der cirka 6 700 timmar. Detta skall då 
täcka 650 elevplatser.

På grund av den stora efterfrågan på 
psykologer med fil. lic.-examen innebär 
dock inte ett inrättande av tjänster för 
sådana att man med säkerhet kan få 
tjänsterna besatta.

I en av motionerna har anmärkts att 
psykologpersonalen får handha perso
nalfrågor, och den saken har för övrigt 
tagits upp här också. I och för sig kan
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det vara värdefullt både för administra
tionen och för vårdverksamheten att be
fintlig psykologisk expertis i viss om
fattning anlitas också i personalären
den vid skolorna.

Antalet överskötersketjänster vid ung
domsvårdsskolorna uppgår för närva
rande till 10. För budgetåret 1968/69 
har föreslagits en ökning med 3 tjänster, 
vilket innebär att Bärby, Fagared och 
Råby kommer, liksom för närvarande 
Ryagården, att ha två översköterske
tjänster vardera.

För innevarande budgetår är 404 000 
kronor anvisade till undervisning, lek 
och idrott för eleverna, och för 1968/69 
har föreslagits en ökning till 544 000 
kronor, fördelade på de olika skolorna, 
motsvarande det för 1968/69 föreslagna 
anslaget, ett belopp på omkring 22 000 
kronor per skola, från vilket fritidssys
selsättningarna kan bekostas. Att för 
detta ändamål engagera personer utan
för skolan kan många gånger vara en 
fördel, inte minst genom de kontakter 
som ungdomarna på skolorna då får ge
nom dessa personer som kommer från 
orten.

Under budgetåret 1966/67 ökade an
talet tjänster för kontorspersonal med 
drygt 30. Dessutom har inom ramen 
för medelsanvisningen till inventarier 
in. m. skett en upprustning av arbets- 
platsbesparande kontorsmaskiner. Föi 
närvarande undersöks möjligheten att 
centralisera vissa arbetsuppgifter för 
kontorspersonalen till socialstyrelsen.

Vad beträffar utvecklingen av vård
verksamheten kan vi peka på den för
söksverksamhet som är i gång vid Rya
gården och som omfattar bl. a. en in
tensifierad psykoterapeutisk behand
ling, en fastare programmering av be- 
handlingsverksamheten och ett effek
tivare utnyttjande av i dag känd vård
metodik samt schemaläggning av bl. a. 
fysisk träning och tillhandahållande av 
ett varierande program för fritidsverk
samhet. Vidare ingår bl. a. vissa vård
experiment. Resultatet av denna för
söksverksamhet, som beräknas förelig

ga nästa år, hoppas jag skall ge en fas
tare grund för överväganden om vår
dens innehåll och behov av olika per
sonalkategorier vid skolorna.

Avslutningsvis, herr talman, vill jag 
på nytt framhålla att den tidigare nämn
da ökningen av personalen under en 
treårsperiod med närmare 140 tjänster, 
även med beaktande av att omkring 40 
tjänster är avsedda att klara arbets
tidsförkortningen, innebär en kraftig 
förstärkning av ungdomsvårdsskolor
nas organisation. Det gäller här 100 
tjänster som är en förstärkning under 
tre år, och denna siffra kan väl lämpli
gen ställas i relation till den i reser
vationen av herr Virgin m. fl. föreslag
na ökningen med ytterligare två tjäns
ter. Så mycket eller så litet skiljer sig 
den samlade borgerliga oppositionens 
bedömning från regeringens.

Herr BLOMQUIST (h):
Herr talman! Herr Birger Andersson 

— det är inte alltid en förtjänst att 
fatta sig kort. Man kan ju misstänka 
att detta kan vara ett uttryck för att 
man vill göra det litet lättare för sig. 
Nu har statsrådet Odhnoff — vilket jag 
är mycket tacksam för — här trätt upp 
och kommit med upplysningar och ar
gument, som det är mycket värdefullt 
att få ta del av.

Statsrådet beskriver vad som har 
skett på ungdomsvårdsskolefronten un
der de senaste åren. Jag har ingen an
ledning att gå in på detta. Jag bara 
konstaterar att det som skett är bra, 
men vi vet båda två att detta var nöd
vändigt — jag tycker inte att vi behö
ver resonera mer om detta. Jag tycker 
att det är viktigare att i denna situa
tion se framåt och tänka på vad som 
ytterligare behöver göras. Som sig bör 
försvarar statsrådet den njugghet, som 
såväl regeringen som utskottsmajorite- 
ten har gett uttryck för, när man inte 
vill gå med på socialstyrelsens väl un
derbyggda önskemål om just dessa fem 
psykologtjänster. Jag skulle vilja fråga
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statsrådet Odhnoff direkt med anled
ning av att det i utskottsutlåtandet står 
— och det är väl rätt — att statsrådet 
i statsrådsprotokollet antecknat för
hoppningen om att det skall bli ett allt 
intimare samarbete mellan just Råby, 
Bärby och Fagareds ungdomsvårdssko
lor och de universitetsinstitutioner som 
ligger i närheten: Vem skall sköta det
ta och vem skall få tid att verkligen ta 
dessa kontakter och vidareutveckla 
dem? Jag bara frågar detta med tanke 
på att den biträdande psykologen vid 
dessa tre ungdomsvårdsskolor till 99 
procent kommer att vara upptagen med 
arbete av diagnostisk karaktär.

Jag förstod inte vad statsrådet me
nade med att det var en inkonsekvens 
mellan min motion och vad jag sade. 
I mitt förra anförande uttryckte jag att 
den materiella sidan av uppbyggnaden 
av Råby, Bärby och Fagared var något 
att glädjas åt. Jag skulle, enligt stats
rådet Odhnoff, ha framfört något an
nat i motionen. Märk väl att jag i mitt 
anförande tryckte på den materiella 
sidan. Det jag i sammanhanget ansåg 
vara en brist är vården.

När statsrådet nämnde om arbetet i 
den lilla gruppen skulle jag vilja fråga: 
Om man nu på den materiella sidan 
har skapat fullödiga hus och inventa
rier, måste man väl rimligtvis ta kon
sekvenserna just på vårdsidan och 
bl. a. använda gruppen som sitt be- 
handlingsinstrument? Då måste den 
sektorn ledas — det vet statsrådet lika 
väl som jag — av en kvalificerad psy
kolog för att det resultat man hoppas 
på, över huvud taget skall kunna upp
nås.

Det är mycket märkligt — tyvärr har 
min vän herr Birger Andersson lurat 
reservanterna till samma argumenta
tion — att i detta sammanhang använ
da bristen på psykologer som ett argu
ment till att inte inrätta de tjänster vi 
talar om. Det är märkligt att på ett så 
besvärligt område som det här rör sig 
om — ungdomsvårdsskolor med upp
gift att tillrättaföra det svåraste narko-
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tikaklientel vi över huvud taget har 
i landet — under skäl av något slags 
allmän samhällslojalitet inte göra per
sonalsammansättningen fullödig, därför 
att alla som behöver en psykolog i det
ta land inte kan få det. Det rimmar illa 
med vad vi för 14 dagar sedan här i 
riksdagen fastslog — då vi tog den nya 
narkotikalagen ■— att här måste till 
krafttag, inte minst på vårdsidan, för 
att komma till rätta med bl. a. de unga 
narkotikamissbrukarna. Denna satsning 
måste väl gälla även statens ungdoms
vårdsskolor, som är speciellt inkopp
lade på sådan ungdom.

När statsrådet Odhnoff säger »att det
ta med den psykiatriska sjukvården 
inte är min sak i den mån jag sysslar 
med ungdomsvårdsskolor, utan det får 
herr Blomquist tala med sjukhushuvud
männen om», så är väl det ändå bara 
en lek med ord. Det blir ju en enda 
kretsgång. En del av de ungdomar, som 
vi skickar till dessa tre kvalificerade 
ungdomsvårdsskolor, behöver egentli
gen psykiatrisk vård, men de kan inte 
tas emot vid våra psykiatriska kliniker 
eller sjukhus på grund av att de är så 
kvalificerat svåra att ha att göra med. 
Men de måste ändå tas om hand. Väl 
vetande detta har också regeringen in
rättat speciella sjukvårdsavdelningar. 
Det är fullkomligt ointressant att be
skriva denna kretsgång, det viktigaste 
är att komma till rätta med och verk
ligen hjälpa dessa ungdomar. Sedan är 
det klart att sjukhushuvudmännen skall 
göra allt de kan, det är jag medveten 
om.

I anledning av herr Sörensons fråga 
håller jag med statsrådet Odhnoff om 
att vi kanske inte nu behöver gå in på 
denna djupa problematik. För mig är 
dock detta med psykiatrisk expertis 
inget magiskt ord. För mig ter det sig 
helt enkelt så att vi i dag står i en så
dan situation, att vi måste satsa allt, 
med de resurser vi har, för att komma 
till rätta med problematiken inom den
na speciella ungdomssektor. Vi måste 
då använda oss av psykiatrer och psy
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kologer med den expertis de nu har. 
Sedan kan vi så småningom ta upp 
hela frågan om psykologutbildningen 
är den rätta. Men jag tycker inte att 
den hör riktigt hemma i debatten i dag. 
Problemet kan påpekas, men jag anser 
inte att det behöver påverka herr Sö- 
rensons och eventuellt andras ställ
ningstagande i dag. Jag är glad att det 
inte heller gör det.
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Herr SÖRENSON (fp):
Herr talman! Statsrådet Odhnoff sa

de att mitt lilla anförande var en djup- 
lodning. Jag vet inte om jag skall ta 
detta som beröm eller som kritik. Ef
tersom varje människa är själviskt 
orienterad, tar jag det väl som beröm. 
Bakom mitt anförande låg inte några 
djupare insikter. Jag tyckte själv att 
det var mycket allmänna reflexioner av 
rätt enkel natur som jag gjorde. Jag 
tror mig kunna på detta område hålla 
ett anförande som åtminstone gränsar 
till det djuplodande, om det skulle vara 
önskvärt. Men det kanske inte skulle 
passa så bra i detta sammanhang.

Statsrådet Odhnoff avfärdade saken 
med att säga att det var en kompetens
fråga. Det var nu ett mångtydigt utta
lande. Vad är kompetens? Jag menar 
att vi har kommit i den situationen att 
vi inte har den kompetens som behövs 
för att utföra ett effektivt arbete i de 
skolor som vi försöker bygga upp, och 
jag är inte ensam om den synen. Jag 
lägger märke till hur likartade tanke
gångar mer och mer håller på att bryta 
fram i samhället. Jag vill gärna tro att 
statsrådet Odhnoff inte är obekant med 
den debatt som för närvarande pågår 
om innebörden av psykisk förståelse av 
människan. Om den debatten är henne 
bekant, måste hon förstå att mina kom
mentarer verkligen är relevanta i det 
här ärendet.

Naturligtvis har herr Blomquist rätt i 
att vi nu inte tar ställning till frågan 
om psykologutbildningens inriktning, 
men vi tar ställning till frågan om att

ställa psykologisk expertis, som man 
säger, till förfogande. Då menar jag att 
vi bör veta vad det är för folk vi ställer 
till förfogande och då är det riktigt att 
antyda att här ryms en fråga av ganska 
stora mått.

Man brukar ju uttala förhoppningar. 
Låt mig uttala den förhoppningen att 
statsrådet Odhnoff i ökad grad gör sig 
förtrogen med den problematik som 
jag här antydde i ett anförande som 
inte var särskilt djupt men som åtmin
stone pekade i en viss riktning. An
nars, statsrådet Odhnoff, blir ju vårt 
ställningstagande här i riksdagen av 
formell natur liksom det blir för stats
rådet Odhnoff. Man säger i så fall att 
här har vi några som vi kallar psyko
loger men vi vet egentligen inte vilka 
de är. Skall vi ha reell kontakt med 
dem som vi arbetar med i samhället, 
måste vi ha klarhet i vad det är vi me
nar vara av värde och vad som är rätt 
och riktigt, för att våra åtgärder skall 
bli till någon hjälp. Jag delar där helt 
herr Blomquists uppfattning.

Vad är det för problematik det gäl
ler? Vad är dessa skolor till för? De är 
till för pojkar och flickor, unga män 
och kvinnor, som på ett eller annat sätt 
har gått sönder i tillvaron; något har 
brustit för dem. Det kan vara sociala 
faktorer; mera sällan är det fråga om 
psykiatriska faktorer. Det är oftare 
mänskliga relationer som på ett eller 
annat sätt har brustit. Det är fråga om 
ett samhälle som inte har mäktat att 
klara sin uppgift eller om individer 
i detta samhälle som inte har gjort det. 
Skall då ifrågavarande skolor plötsligt 
säga: Nej, nej vi kan inte göra något 
åt detta, det får de psykiatriska klini
kerna vid de stora sjukhusen klara. 
Men skolorna är väl till för dem, som 
har gått sönder på något sätt; avsikten 
med skolorna är väl att de skall kom
ma till rätta med sig själva och reha
biliteras — som det så vackert heter 
— till ett mera positivt och riktigt liv 
i samhället. Om detta är förhållandet 
måste vi ha folk som begriper denna
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sak och effektivt kan arbeta med den 
målsättningen.

Märk väl att jag inte säger att de som 
arbetar — psykiatrer, psykologer m. fl. 
—• inte vill det bästa, inte inser vad 
som är av största värde, men jag är 
övertygad om att kunskapen, insikten, 
som för närvarande står till förfogan
de, internationellt och i Sverige, skulle 
kunna skapa män och kvinnor som kan 
göra mer.

Jag delar uppfattningen att det är 
underbart att kunna avhjälpa de mate
riella bristerna vid våra skolor. Det är 
betydelsefullt att ha det trevligt, att ha 
bra länstolar och att det är väl målat 
och mycket annat sådant, men det be
höver väl inte anses som en negativ 
syn om man säger att ännu viktigare 
än allt detta är att atmosfären, miljön, 
människogemenskapen, sättet att leva 
tillsammans människor emellan är av 
en varm, positiv och skapande natur. 
Här gäller att det ena göra och det and
ra inte låta. Jag vill inte vara konser
vativ och säga att vi inte skall bry oss 
om det materiella. Jag hälsar med tack
samhet vad som har gjorts, men jag vill 
betona att det verkligt avgörande, det 
verkligt viktiga är att vi vinner insikt 
om den problematik det här gäller. 
Man bör utrusta de människor på ett 
effektivt sätt som här har att utföra sin 
gärning, och det är för att stödja inten
tionerna att få en ökad psykologisk 
insikt i detta avseende som jag gärna 
stöder reservationen.

Herr JACOBSSON, PER, (fp):
Herr talman! Statsrådet Odhnoff re

dogjorde för den faktiska ökningen av 
det antal tjänster som föreslås i propo
sitionen och kom till den slutsatsen, 
att det var fråga om en reell ökning 
med 100 tjänster. Jag skall inte göra 
någon invändning mot den siffran. Den 
är kanske riktig om man räknar med 
vad arbetstidsförkortningen kommer 
att innebära i detta sammanhang. Stats
rådet tilläde, som jag tyckte inte utan

en viss försmädlighet, att om man jäm
för detta med den samlade borgerlig
hetens bud blir det en skillnad på två 
tjänster. Jag tycker nog att detta är ett 
slags retorik som jag inte hade väntat 
mig från statsrådsbänken. Det kan väl 
hända att man kan säga att dessa två 
tjänster är den samlade s. k. borgerlig
hetens bud, men den ökning vi före
slår, även om vi inte har anslutning 
från alla icke socialdemokratiska par
tier, går ut på ytterligare 15 vårdar- 
tjänster och ytterligare sju kontorsbi- 
trädestjänster eller sammanlagt 22 
tjänster. Man kan ju säga att inte hel
ler detta är så förfärligt mycket, och 
det är det väl inte, i all synnerhet om 
man resonerar som herr Birger Anders
son gjorde för eu stund sedan. Han 
sade att det inte var säkert att re
surserna blir större om man i första 
hand kommer att satsa på fritidsverk
samheten. Nej, det är möjligt att det inte 
kommer att räcka ändå för de upp
gifterna, men det bevisar ju bara att re
surserna fortfarande inte är tillräckliga 
även om man skulle följa reservanternas 
förslag.

Herr ANDERSSON, BIRGER, (s):
Herr talman! Jag skall inte alls för

djupa mig i denna större debatt som 
så att säga pågår i debatten. Jag upp
kallades närmast av herr Blomquist. 
Han riktade två, visserligen rätt oskyl
diga anmärkningar mot mig, dels för 
att jag talade för kort och dels för att 
jag hade lurat reservanterna att ha 
samma uppfattning som jag när det gäll
de bristen på psykologer.

Vad gäller kortheten i talet så kanske 
den i någon mån är en följd av att en 
yrkesbröder till herr Blomquist, som 
en gång i världen var min korfirma- 
tionslärare, mycket angeläget tryckte 
på att ditt tal skall vara ja, ja och nej, 
nej, och vad därutöver är det är av 
ondo. Jag bröt ju mot detta. Jag sade 
något mer, men innebörden var väl ja 
till propositionen och nej till motio
nerna.

o5

Anslag till ungdomsvårdsskolorna
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Anslag till ungdomsvårdsskolorna
Vad gäller att jag skulle ha varit med 

om att lura reservanterna till att inse 
att det är ont om psykologer vill jag 
säga att det inte kan betyda annat än 
att vi är så pass jordnära, att vi ser de 
faktiska förhållandena.

Statsrådet fru ODHNOFF:
Herr talman! Herr Sörenson talade 

om psykologer, om målsättningen för 
deras arbete osv., men jag vill nog vid
hålla att vi får spara dessa frågor till 
en kommande debatt om psykologut
bildningen. I dag bör vi hålla oss till 
det ärende som nu är föremål för kam
marens behandling.

Herr Blomquist tog upp frågor om 
organisationen. Vi försöker ju nu ska
pa en ny arbetsform, och det är givet 
att vi måste pröva oss fram. Det stora 
steget på vägen togs vid årsskiftet i och 
med sammanläggningen av den gamla 
socialstyrelsen och medicinalstyrelsen.

Jag vill verkligen inte trassla till 
några vårdfrågor, utan jag vill tvärtom 
understryka att ungdomsvårdsskolorna 
har ett värde, inte som något slags av
stjälpningsplatser för psykiatriska kli
niker utan ett egenvärde som vårdform. 
I synnerhet på den sociala rehabilite
ringens område har ungdomsvårdssko
lorna stora förtjänster.

Vad beträffar den eventuella sam
manblandningen av herr Blomquists ytt
rande i debatten och den motion från 
folkpartiet och centern där det talas om 
den torftiga miljön, så ville jag fram
hålla att herr Blomquists beskrivning av 
förhållandena på Råby vederläde den 
generella värderingen i denna motion 
av ungdomsvårdsskolorna som en torf
tig miljö.

Den materiella sidan är fullvärdig 
på våra nya skolor, sade herr Blom
quist, och på den punkten har jag sam
ma uppfattning. När nu herr Blom
quist talar om Råby och anser att där 
behövs en personell upprustning, vill 
jag bara påpeka att några tjänster vid 
Råby icke nämns i de borgerliga ut- 
skottsledamöternas gemensamma reser
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vation men väl i herr Blomquists mo
tion.

Herr BLOMQUIST (h):
Herr talman! Jag skall inte svara 

herr Birger Andersson på annat sätt 
än att säga att jag gläder mig åt att 
hans konfirmationslärare har lärt ho
nom så mycket. Det var inte dåligt.

Så vill jag rikta några ord till stats
rådet Odhnoff. Jag är mycket glad över 
att höra principdeklarationen att ung
domsvårdsskolorna har ett egenvärde 
och att de alltså inte får vara en av
stjälpningsplats för de ungdomar som 
psykiatriska vårdinstitutioner inte vill 
ta emot. Men följden av detta är väl då, 
att vi i allra högsta grad borde vara 
angelägna om att skapa de vårdmöj
ligheter som behövs för att man inte 
skall behöva snegla mot de psykiatris
ka klinikerna, som har satt stopptec
ken för en del av de ungdomar som är 
i behov av psykiatrisk vård.

Statsrådet talar om organisationen 
och om att man nu har börjat använda 
den lilla gruppens terapi. Då ger det 
sig väl självt att det t. ex. på Råby, 
Bärby och Fagared vore ett första 
rangens intresse att i dag få en psyko
log så att där inte uppstår ett stopp i 
verksamheten. Jag vill bara ha sagt det
ta. Det tillför inte debatten något nytt, 
det förstår jag, men jag tycker att det 
ger sig självt.

Statsrådet gjorde också ett litet älsk
värt påpekande om bristande överens
stämmelse mellan den borgerliga reser
vationen och min motion. Jag tyckte 
att jag på ett ganska nyanserat sätt an
tydde, att jag var helt medveten om den 
skillnad som otvivelaktigt finns. Jag 
hade naturligtvis helst sett att reser
vanterna odelat följt min motion och 
biträtt förslaget om att de fem nämnda 
ungdomsvårdsskolorna skulle få en fast 
och fullt behörig psykologtjänst.

Sedan är jag nöjd med att jag har 
fått klart för mig vad statsrådet mena
de när det gällde vad jag pläderade för 
och det som stod i folkpartimotionen.
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Sedan överläggningen ansetts härmed 
slutad, yttrade herr förste vice talman
nen, att med anledning av vad därun
der yrkats propositioner komme att 
framställas särskilt angående varje mo
ment av utskottets i förevarande punkt 
gjorda hemställan.

Därefter gjorde herr förste vice tal
mannen enligt de rörande mom. 1 före
komna yrkandena propositioner, först 
på bifall till utskottets hemställan samt 
vidare på antagande av det förslag, som 
innefattades i den av herr Virgin m. fl. 
vid punkten avgivna, med a betecknade 
reservationen; och förklarade herr 
förste vice talmannen, efter att hava 
upprepat propositionen på bifall till ut
skottets hemställan, sig finna denna 
proposition vara med övervägande ja 
besvarad.

Fru Olsson, Elvy, begärde votering, 
i anledning varav uppsattes samt efter 
given varsel upplästes och godkändes 
en omröstningsproposition av följande 
lydelse:

Den, som bifaller vad statsutskottet 
hemställt i sitt utlåtande nr 5 punkten 
38 mom. 1, röstar

Ja;
Den, det ej vill, röstar 

Nej;
Vinner Nej, antages det förslag, som 

innefattas i den av herr Virgin m. fl. 
vid punkten avgivna, med a betecknade 
reservationen.

Sedan kammarens ledamöter intagit 
sina platser samt voteringspropositio- 
nen ånyo upplästs, verkställdes till en 
början omröstning genom uppresning. 
Herr förste vice talmannen förklarade, 
att enligt hans uppfattning flertalet rös
tat för ja-propositionen.

Då emellertid fru Olsson, Elvy, begär
de rösträkning, verkställdes nu vote
ring medelst omröstningsapparat; och 
befunnos vid omröstningens slut röster
na hava utfallit sålunda:

Ja —74;
Nej — 61.

Därjämte hade 1 ledamot tillkänna
givit, att han avstode från att rösta.

Vidare gjorde herr förste vice tal
mannen i enlighet med de avseende 
mom. 2 framkomna yrkandena propo
sitioner, först på bifall till utskottets 
hemställan samt vidare på antagande 
av det förslag, som innefattades i den 
av herr Axel Andersson m. fl. vid punk
ten avgivna, med b betecknade reser
vationen; och förklarade herr förste 
vice talmannen, sedan han upprepat 
propositionen på bifall till utskottets 
hemställan, sig anse denna proposition 
vara med övervägande ja besvarad.

Fru Olsson, Elvy, begärde votering, 
i anledning varav uppsattes samt efter 
given varsel upplästes och godkändes 
en omröstningsproposition av följande 
lydelse:

Den, som bifaller vad statsutskottet 
hemställt i sitt utlåtande nr 5 punkten 
38 mom. 2, röstar

Ja;
Den, det ej vill, röstar 

Nej;
Vinner Nej, antages det förslag, som 

innefattas i den av herr Axel Anders
son m. fl. vid punkten avgivna, med b 
betecknade reservationen.

Sedan denna voteringsproposition 
ånyo upplästs, verkställdes till en bör
jan omröstning genom uppresning. 
Herr förste vice talmannen förklarade, 
att enligt hans uppfattning flertalet rös
tat för ja-propositionen.

Då emellertid fru Olsson, Elvy, be
gärde rösträkning, verkställdes nu vo
tering medelst omröstningsapparat; och 
befunnos vid omröstningens slut rös
terna hava utfallit sålunda:

Ja — Öl;
Nej — 43.

Därjämte hade 2 ledamöter tillkän
nagivit, att de avstode från att rösta.

Sedermera bifölls på särskilda pro
positioner vad utskottet i mom. 3 och 4 
hemställt.

Anslag till ungdomsvårdsskolorna
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Ang. bidrag till Länkrörelsen
Punkterna 39—44

Vad utskottet hemställt bifölls.

Punkten 45

Ang. bidrag till Länkrörelsen

Kungl. Maj:t hade föreslagit riksda
gen att till Bidrag till Länkrörelsen 
m. m. för budgetåret 1968/69 anvisa 
ett anslag av 1 150 000 kronor.

I de likalydande motionerna 1: 569, 
av herr Ferdinand Nilsson m. fl., och 
II: 738, av herr Vigelsbo m. fl., hade 
föreslagits, att någon del av de inkomst
förstärkningar, som erhölles genom för
höjd spritbeskattning, förslagsvis 2 pro
cent därav, skulle disponeras för stöd 
åt nykterhetsarbetet samt att därvid det 
av Länkrörelsen bedrivna, individuellt 
inriktade arbetet skulle komma i åtnju
tande av en väsentlig del därav.

Utskottet hade i den nu ifrågavaran
de punkten av angivna orsaker hem
ställt,

1. att riksdagen till Bidrag till Länk
rörelsen m. m. för budgetåret 1968/69 
måtte anvisa ett anslag av 1 150 000 kro
nor,

2. att riksdagen måtte avslå motio
nerna I: 569 och II: 738.

Herr NILSSON, FERDINAND, (ep):
Herr talman! Den argumentation som 

utskottet anfört vid behandlingen av 
motionerna I: 569 och II: 738 —■ väckta 
av tillsammans ett dussin centerpartis
ter i båda kamrarna — finner jag inte 
riktigt slagkraftig.

Utskottet säger: »Det förhållandet att 
statsverkets skatteinkomster vid för
säljning av alkoholdrycker ökas kan en
ligt utskottets mening inte i och för sig 
grunda anspråk på ökade resurser för 
nykterhetsarbetet.» Tankegången över
ensstämmer såvitt jag förstår inte med 
de intentioner som motionärerna hade. 
Vi resonerade på det viset att vid en 
spritbeskattning, en punktbeskattning, 
måttliga spritförbrukare kan modifiera 
sin spritförtäring och därigenom ock

så reglera skatteuttaget. Men det finns 
en grupp bland dem som drabbas av 
den höjda beskattningen som är i ett 
annat läge, nämligen de alkoholsjuka, 
de som så att säga inte kan låta bli spri
ten. När en del av dem som bidrar till 
att betala dessa skatter befinner sig i 
den situationen att de icke har möjlig
het att modifiera sin spritförtäring vid 
höjd beskattning av denna vara, vilken 
inte kan betraktas som en nödvändig
hetsvara, så är de i ett sämre läge.

Från dessa utgångspunkter synes det 
klart att en del av de medel som ge
nom den höjda beskattningen tillföres 
statsverket borde kunna utgå i form av 
hjälp åt dem som befinner sig i en 
ogynnsam situation.

Det är ur denna synpunkt som jag 
dristar mig föreslå att beträffande punkt 
45, Bidrag till Länkrörelsen m. m., ut
skottets uttalande skulle få följande ly
delse: »Det förhållandet att statsverket 
genom förhöjda statsinkomster vid för
säljning av alkoholdrycker tillföres öka
de inkomster innebär beträffande alko- 
liolsjuka människor, som själva icke 
mäktar modifiera sitt bruk av alkohol 
eller upphöra därmed, att dessa särskilt 
träffas av skattehöjningen. Det fram
står därför som skäligt att någon del av 
den ökade skatteintäkten i enlighet med 
vad i motionerna I: 569 och II: 738 sä- 
ges disponeras för individuell alkoho
listvård utöver vad som i annat sam
manhang härför göres. I samband här
med synes sålunda böra övervägas ett 
ökat stöd åt Länkrörelsen i en omfatt
ning som i nyssnämnda motioner be
rörts.

Utskottet hemställer i enlighet här
med

1. att riksdagen till Bidrag till Länk
rörelsen m. m. för budgetåret 1968/69 
anvisar ett anslag av 1 150 000 kr.,

2. att riksdagen i anledning av mo
tionerna I: 569 och II: 738 måtte uttala 
att det bör ankomma på Kungl. Maj :t att 
närmare utforma och till innevarande 
års riksdag inkomma med förslag i ovan 
angivet syfte,
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ävensom
3. att ovan nämnda motioner I: 569 

och II: 738 måtte därmed anses besva
rade.»

Beloppet under punkten 1 är således 
detsamma som utskottet har föreslagit.

Jag är angelägen att understryka att 
denna skrivning inte heller innebär en 
ändrad fördelning i övrigt utan innebär 
ett tillskott speciellt till den individuella 
vården utöver de medel som annars en
ligt utskottets förslag tillföres nykter- 
hetsvården. Detta innebär således ett 
klart tillgodoseende av en grupp som 
genom den höjda beskattningen tvingas 
i ett sämre läge.

Jag ber att få yrka bifall till det för
slag som jag nu föredragit.

Herr ANDERSSON, BIRGER, (s):
Herr talman! Här föreligger ett en

hälligt utskottsutlåtande. Vad utskottet 
har yttrat sig över är den motion som 
lierr Ferdinand Nilsson m. fl. i denna 
kammare och herr Vigelsbo m. fl. i and
ra kammaren bär väckt under denna 
punkt.

Motionärerna önskar att på grund av 
den höjda spritbeskattningen förslagsvis 
2 procent av de pengar som flyter in 
skulle disponeras för stöd åt nykter
hetsarbete. Vi fann att detta var ett för
slag av sådan art att det näppeligen 
kunde ställas under proposition av 
kammarens talman. Med anledning av 
detta har nu motionärerna ändrat sitt 
yrkande så att de vill anvisa exakt 
samma summa till Länkrörelsen som 
föreslagits av regeringen och tillstyrkts 
av utskottet. Det nya är alltså att mo
tionärerna har tagit med en anslags
summa för att kunna få motionens yr
kande ställt under proposition.

Men detta förändrar inte utskottets in
ställning. Ett förslag, som innebär att 
man griper en siffra ur luften brukar 
inte tillstyrkas här i riksdagen. Vi vill 
ha mer exakta kunskaper om vad vi 
verkligen beslutar. Dessa exakta kun
skaper har vi icke fått, och ett enhälligt

Ang. bidrag till Länkrörelsen 
utskott har som sagt tillstyrkt proposi
tionen och avstyrkt motionen. Jag yr
kar bifall till utskottets hemställan.

Herr NILSSON, FERDINAND, (ep):
Herr talman! En gång för länge se

dan diskuterades en del frågor i dåva
rande bondeförbundets riksdagsgrupp. 
Det fanns där en trogen representant 
som vid varje möjligt eller omöjligt till
fälle uttalade sitt absoluta förtroende 
för vad höga vederbörande inom partiet 
tyckte och tänkte. Då föreslog Axel 
Rubbestad att man skulle förenkla för
farandet så att vederbörande kunde in
skränka sig till att resa sig upp, då var 
och en ju kunde begripa att han till
styrkte vad högst densamme tyckte. Jag 
har i dag och många gånger förut haft 
en känsla av att denna historia har sin 
särskilda aktualitet när man hör herr 
Birger Andersson yrka bifall till Kungl. 
Maj :ts förslag.

Därutöver vill jag säga att jag inte 
riktigt förstod varför utskottets tales
man var så blygsam och sade att man 
inte kunde göra någonting därför att 
det inte förekom något exakt yrkande. 
Statsutskottet kan ta initiativ, och den 
enskilda ledamoten har väl också möj
lighet att avge ett yrkande och en re
servation. Vad vi motionärer har gjort 
är att vi framfört principen. Vi kunde 
inte föreslå ett visst belopp, ty vid det 
laget förelåg ett flertal yrkanden om 
förhöjning. Vi yrkade i stället att någon 
del torde gå till det ändamålet.

Herr Birger Andersson säger sedan 
att vi nu har förbättrat vårt förslag och 
tagit in ett belopp, varigenom man kan 
ställa proposition på förslaget. Det är 
inte det som är det nya. Det är propo
sitionens belopp som står där, och det 
har inte motionärerna hittat på. Det 
nya är att man menade att det kunde 
ankomma på Kungl. Maj :t att närmare 
utforma och till innevarande års riks
dag framlägga ett förslag i angivet 
syfte. Det betyder således att man vill 
ge Kungl. Maj:t förtroendet att utforma
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Ang. bidrag till Länkrörelsen 
ett sådant förslag, och det tycker jag är 
vackert tänkt. Herr Birger Andersson, 
som har så stort förtroende för Kungl. 
Maj :t i andra sammanhang, borde i var
je fall inte ha något att i princip in
vända mot detta. Det väsentliga är här 
att sjuka människor får en förhöjd be
skattning på grund av sin sjukdom. Då 
tycktes det rimligt att man använde nå
gon mindre del av dessa pengar till att 
hjälpa dessa alkoholsjuka människor. 
Det anser jag är en tanke som man inte 
skall söka resonera bort genom att tala 
om formaliteter, utan man bör kunna 
se till det reala. Man vidtar en skatte
höjning, som för andra människor in
nebär en möjlighet att betala eller att 
förändra sin konsumtion — t. o. m. att 
upphöra med den —• men som för dessa 
sjuka människor inte ger denna valfri
het. Då skulle man väl kunna kompen
sera det genom att låta dem komma i åt
njutande av stöd och hjälp av dessa 
medel.

Jag tycker att det ligger så mycket 
positivt i tanken att den inte borde mö
tas med rena formalismer.

Herr ANDERSSON, BIRGER, (s):
Herr talman! Herr Ferdinand Nils

son är förvånad över att jag de gånger 
jag uppträder i kammarens talarstol 
yrkar bifall till Kungl. Maj ds proposi
tioner. Det skulle se rätt underligt ut, 
om socialdemokratiska riksdagsmän 
underkände en socialdemokratisk rege
ring. Det är ett naturligt samspel som 
förekommer mellan regering och riks
dagsgrupp. Skulle den socialdemokra
tiska riksdagsgruppen ställa sig på 
samma sida som oppositionen, kan man 
fråga hur det parlamentariska livet då 
skulle te sig.

I detta fall är det så att inte bara 
socialdemokraterna i utskottet sägt nej 
till herr Ferdinand Nilssons motion. 
Det har samtliga i utskottet gjort, även 
herr Ferdinand Nilssons egna parti
vänner. De har i så fall varit lika oför
stående som vi andra.

Det nya är inte, säger h rr Nilsson, 
att den här summan har kommit in. 
Men den fanns inte i m tionen. Att 
summan sedan är exakt de samma som 
finns i propositionen är i och för sig 
bra. Det innebär ju att i f åga om an
slaget just nu till Länkröre sen är även 
herr Ferdinand Nilsson "verens med 
oss andra. Det nya är, att an nu skul
le besluta att av de ytterl gare medel, 
som genom spritbeskattnin en kommer 
in till statskassan, skulle an förslags
vis ta 2 procent till länkv rksamhet av 
ett speciellt slag. Det är de som utskot
tet enhälligt inte har ans t sig kunna 
acceptera.

Herr NILSSON, FERDI D, (ep):
Herr talman! Redan a herr Birger 

Anderssons inledningsord framgick att 
han hade missuppfattat ig. Jag sade 
inte att jag var överras ad över att 
herr Birger Andersson al tid instämde 
med Kungl. Maj :t. Jag sa e att jag inte 
var överraskad över det, y det är just 
vad jag är van vid. Det är en stor skill
nad. Det var rätt — bar tvärtom, så 
att säga.

Vidare har jag inte d git in något 
parti här. Det var ingen irekt hövlig
het mot de egna partika raternä som 
herr Birger Andersson esterade när 
han sade att hans partik rater var så 
konstruerade att de i a la väder alla 
gånger röstade för Kun 1. Maj :ts för
slag. Av sig själv känne man andra, 
men jag är inte säker p att herr Bir
ger Andersson känner h la sin grupp. 
Jag har träffat självstän igt folk även 
där.

Efter det jag konstat åt detta slår 
jag fast, att det inte hell r var så, som 
herr Birger Andersson sade, att mitt 
förslag nu anknyter till någon bestämd 
procentsats, utan jag vil e att det i bäs
ta Birger Andersson-a da skulle an
komma på Kungl. Maj :t att försöka lä
ka de sår som uppstår å alkoholsjuka 
människor kommer i k äm genom att 
en i övrigt berättigad h jning av sprit
skatten kommer till st nd. För herr
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Anslag till undervisnings- och upplysningsverksamhet på arbetarskyddets område
Birger Andersson var det så främman
de att man skulle kunna komma med 
ett sådant yrkande om förtroende för 
Kungl. Maj :t, att han missförstod även 
det.

Jag vidhåller, herr talman, mitt yr
kande.

överläggningen ansågs härmed slu
tad, varefter herr förste vice talman
nen i enlighet med därunder framkom
na yrkanden gjorde propositioner, först 
på bifall till utskottets i förevarande 
punkt gjorda hemställan samt vidare 
på bifall till det av herr Nilsson, Ferdi
nand, under överläggningen framställ
da yrkandet; och förklarade herr förste 
vice talmannen, efter att hava upprepat 
propositionen på bifall till utskottets 
hemställan, sig finna denna proposition 
vara med övervägande ja besvarad.

Herr Nilsson, Ferdinand, begärde vo
tering, i anledning varav uppsattes 
samt efter given varsel upplästes och 
godkändes en omröstningsproposition 
av följande lydelse:

Den, som bifaller vad statsutskottet 
hemställt i sitt utlåtande nr 5 punkten 
45, röstar

Ja;
Den, det ej vill, röstar 

Nej;

Vinner Nej, bifalles herr Ferdinand 
Nilssons under överläggningen väckta 
yrkande.

Sedan kammarens ledamöter intagit 
sina platser samt voteringspropositio- 
nen ånyo upplästs, verkställdes till en 
början omröstning genom uppresning. 
Herr förste vice talmannen förklarade, 
att enligt hans uppfattning flertalet rös
tat för ja-propositionen.

Då emellertid herr Nilsson, Ferdi
nand, begärde rösträkning, verkställdes 
nu votering medelst omröstningsappa- 
rat; och befunnos vid omröstningens 
slut rösterna hava utfallit sålunda:

Ja —101;
Nej— 21.

Därjämte hade 8 ledamöter tillkänna
givit, att de avstode från att rösta.

Punkterna 46 och 47

Vad utskottet hemställt bifölls.

Punkten 48

Anslag till undervisnings- och upplys
ningsverksamhet på arbetarskyddets 

område

Kungl. Maj:t hade föreslagit riksda
gen att till Arbetarskyddsstyrelsen: Om
kostnader för budgetåret 1968/69 an
visa ett förslagsanslag av 576 000 kro
nor.

Kungl. Maj:ts förslag innebar bland 
annat, att medel för undervisnings- och 
upplysningsverksamhet på arbetarskyd
dets område, som i gällande riksstat 
anvisats som särskilt anslag, för bud
getåret 1968/69 skulle beräknas under 
en särskild anslagspost i arbetarskydds- 
styrelsens omkostnadsstat. Vid medels
beräkningen hade för ändamålet upp
tagits oförändrat 100 000 kronor för 
nämnda ändamål.

I de iikalydande motionerna I: 463, 
av herr Werner, och 11: 582, av fru 
Ryding m. fl., hade yrkats, att riksda
gen skulle besluta höja förevarande an
slag med 50 000 kronor, så att anslaget 
för Undervisnings- och upplysnings
verksamhet på arbetarskyddets område 
för budgetåret 1968/69 uppginge till 
150 000 kronor.

Utskottet hade i den nu föredragna 
punkten på anförda skäl hemställt, att 
riksdagen måtte med bifall till Kungl. 
Maj:ts förslag och med avslag å motio
nerna 1:463 och 11:582 till Arbetar
skyddsstyrelsen: Omkostnader för bud
getåret 1968/69 anvisa ett förslagsan
slag av 576 000 kronor.

Herr WERNER (vpk):
Herr talman! Mig förefaller hand

läggningen av frågan om anslag till 
Undervisnings- och upplysningsverk-
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samhet på arbetarskyddets område — 
som i år är uppfört under anslagsrubri- 
ken Arbetarskyddsstyrelsen: Omkost
nader ■—■ som något egendomlig.

Anslagssumman är oförändrad sedan 
budgetåret 1959/60. När vi från vårt 
håll i fjol yrkade bifall till det av arbe
tarskyddsstyrelsen framförda förslaget 
om högre anslag — en anslagsökning 
med i budgetsammanhang futtiga 50 000 
kronor — anförde utskottet följande 
— jag citerar ur statsutskottets utlå
tande från i fjol: »Utskottet bedömer 
upplysningsverksamheten som viktig. 
Med hänsyn till de samlade insatserna 
kan dock Kungl. Maj ds förslag anses 
godtagbart.»

I årets utlåtande anser sig statsut
skottet inte behöva anföra mer än en 
hänvisning till sitt uttalande från i 
fjol. Jag har svårt att finna annat om
döme på ett sådant sätt att ta ställning 
till något man själv ansett vara en vik
tig verksamhet än att detta är ett lätt
sinnigt sätt att behandla en så viktig 
fråga.

Utskottet nämner något om de sam
lade insatserna på området. Vad gäller 
det då för insatser? I arbetarskydds- 
styrelsens petitaskrivelse, som vi hän
visar till i våra motioner, åberopas an
slagsframställning från Arbetarnas bild
ningsförbund. Det gällde en med 9 000 
kronor förhöjd anslagssumma som ABF 
begärde. Men härtill meddelar arbetar
skyddsstyrelsen att den nödgats tiller
känna ytterligare ansökande organisa
tioner samma belopp som dessa erhållit 
under de sex senaste åren. Så ser det 
alltså ut med de samlade insatserna. De 
måste alltså ha försämrats och försäm
rats på ett område som gäller skydd till 
liv och lem inom arbetslivet.

Jag vet att det från fackförbunden 
och LO sker en ökad satsning på detta 
område, men jag kan inte inse att riks
dagen därför skall ta detta som intäkt 
för att i en tid av penningvärdeför
sämring bibehålla ett så angeläget an
slag som detta på en så låg nivå år ef
ter år. Anser ledamöterna i utskottet

Anslag till yrkesinspektionen
att man inte ens behöver kosta på sig 
en redovisning av sin prövning i själva 
sakfrågan?

Herr talman! Jag ber att få yrka bi
fall till motionerna 1:463 och 11:582 
angående ett i enlighet med arbetar- 
skyddsstyrelsens hemställan med 50 000 
kronor uppräknat anslag för ovan an
givet ändamål.

Herr ANDERSSON, BIRGER, (s):
Herr talman! Vi har inom utskottet 

upplysts om att det utöver detta oför
ändrade belopp på 100 000 kronor •— 
som herr Werner anser vara för litet 
tilltaget — finns möjligheter att på an
nat sätt få medel till denna upplys
ningsverksamhet. Vi har ansett det i 
propositionen framförda förslaget vara 
godtagbart, och det har gjort att vi har 
yrkat bifall till detta förslag, men vi 
har inte ansett oss kunna tillstyrka mo
tionerna utan stannat för att yrka av
slag på dem. När det alltså finns medel 
på riksstaten och när det finns möjlig
het att få ytterligare medel för detta 
ändamål, kan de angelägna önskemål 
som det här gäller tillgodoses.

Herr talman! Jag yrkar bifall till ut
skottets förslag.

Efter det överläggningen förklarats 
härmed slutad, gjordes enligt därunder 
förekomna yrkanden propositioner, 
först på bifall till vad utskottet i före
varande punkt hemställt samt vidare 
på bifall till utskottets hemställan med 
den ändring, som föranleddes av bifall 
till de i ämnet väckta motionerna; och 
förklarades den förra propositionen, 
som upprepades, vara med övervägan
de ja besvarad.

Punkten 49

Anslag till yrkesinspektionen

Kungl. Maj :t hade föreslagit riksda
gen att till Yrkesinspektionen: Avlö
ningar för budgetåret 1968/69 anvisa 
ett förslagsanslag av 8 089 000 kronor,
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varav 630 000 kronor att avräknas mot 
automobilskattemedlen.

I de likalydande motionerna 1:586, 
av herr Werner, och II: 732, av fru 
Rijding m. fl., hade yrkats, att riksda
gen skulle besluta att uppräkna före
varande anslag med 119 000 kronor, till 
sammanlagt 8 208 000 kronor för att 
därmed tillgodose kravet från arbetar- 
skyddsstyrelsen om 11 tjänster, inspek
terande personal (inklusive deltidsan
ställda läkare).

Utskottet hade i den nu ifrågavaran
de punkten på åberopade grunder hem
ställt, att riksdagen med bifall till 
Kungl. Maj :ts förslag och med avslag 
å motionerna I: 586 och II: 732 till Yr
kesinspektionen: Avlöningar för bud
getåret 1968/69 måtte anvisa ett för
slagsanslag av 8 089 000 kronor, varav 
630 000 kronor att avräknas mot auto
mobilskattemedlen.

Herr WERNER (vpk):
Herr talman! Även i fråga om yrkes

inspektionen lämnar utskottet enligt 
min mening prov på en hållning, som 
lika litet som i den föregående frågan 
kan anses försvarbar.

Arbetarskyddet och företagshälso
vården har i hög grad beröring med 
varandra. Vi har från kommunistiskt 
håll ägnat frågan om företagshälsovår
den stor uppmärksamhet här i riksda
gen. Eftersom den sedan länge mot
sedda utredningen på detta område 
tycks närma sig sin fullbordan och 
man ständigt hänvisat till den pågåen
de utredningen härom, har vi i år av
stått från att ta upp speciellt denna 
fråga.

Ett avtal har träffats mellan SAF och 
LO, och man kan glädjande nog kon
statera att det rör sig framåt på före
tagshälsovårdens område. Detta har — 
som jag nyss yttrade — beröring med 
arbetarskyddet. Kanske det hos någon 
eller några kunde uppstå det intrycket 
att med en utbyggd företagshälsovård 
minskar anspråken på yrkesinspektio-

Anslag till yrkesinspektionen 
nen eller i varje fall minskar behovet 
av en utbyggnad av denna.

Jag anser att förhållandet är tvärt
om. Om ökade åtgärder på företags
hälsovårdens område skall få avsedd 
effekt måste de följas upp av en för
stärkt insats på yrkesinspektionens om
råde. Detta är det faktiska förhållan
det.

Nu är situationen den att yrkesin
spektionen fått ökade uppgifter. Från 
den 1 januari i år skall den övervaka 
de särskilda föreskrifterna i vägtrafik
förordningen om arbetstid för vägtra
fiken. Behovet bedömdes uppgå till in
te mindre än 40 inspektörer. Anslag 
har beviljats med 15 förste distrikts- 
ingenjörer. Det samlade resultatet blir 
alltså en försämring av inspektionens 
kapacitet.

Är det verkligen rimligt att när det 
gäller en för arbetslivet så väsentlig 
fråga som denna iaktta en njugghet som 
utskottet vill lämna sin medverkan till? 
Ett bifall till arbetarskyddsstyrelsens 
förslag skulle innebära en utgiftsök
ning för statskassan med 119 000 kro
nor. Nej-sägarattityden även i denna 
fråga är betänklig.

Det finns i och för sig mer att säga, 
men jag begränsar mig till detta, herr 
talman, och yrkar bifall till motions- 
paret I: 586 och II: 732.

Herr ANDERSSON, BIRGER, (s):
Herr talman! Herr Werner och jag 

förde en kort diskussion i denna fråga 
förra året. Då önskade kommunisterna 
att antalet tjänster skulle utökas med 
ytterligare sex stycken, sedan utskot
tet föreslagit en ökning med fem. Ut
skottet föreslår i år en ökning med sex 
tjänster, och nu vill kommunisterna öka 
till elva tjänster. Det verkar ungefär 
som så, att kommunisterna alltid lig
ger året före, och det är i och för sfg 
inget ont att säga om det.

En uppskrivning av antalet tjänster 
har emellertid ägt rum. Att utskottet 
har godtagit det förslag som regeringen
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Ang. statens järnvägars anslagsbehov 
stannat för innebär inte på något sätt 
att vi underkänner arbetarskyddets 
verksamhet. Vi är fullt medvetna om 
dess stora betydelse. Vi inser värdet av 
de insatser arbetarskyddet gör och vi 
hoppas att den ökning av antalet tjäns
ter med fem eller sex, som har skett 
varje år, skall fortsätta så att vi — det 
kan man väl i varje fall utgå ifrån — 
nästa år kanske får de ytterligare tjäns
ter, som kommunisterna hemställer om 
nu. Och då väcks det väl en kommu
nistisk motion med yrkande om ytter
ligare fem—sex tjänster.

Det är svårt att klara av en sådan där 
kapplöpning, där den ena parten all
tid skaffar sig ett slags handikapp.

Detta är kanske att raljera en smula, 
men jag vill med det sagda ha vitsor
dat att utskottet med allvar har behand
lat detta spörsmål och efter en allvar
lig prövning har ansett sig kunna god
ta vad som föreslås i propositionen.

Jag yrkar bifall till utskottets hem
ställan.

Herr WERNER (vpk):
Herr talman! Jag är inte så känslig 

att jag tar illa vid mig om herr Birger 
Andersson vill raljera litet grand.

Om jag inte minns fel så begärde ar- 
betarskyddsstyrelsen emellertid förra 
året elva nya tjänster, som regeringen 
och utskottet prutade till sex.

Motiveringen den gången var, att so
cialministern i propositionen anförde 
att den genomsnittliga tiden mellan be
sök på samma arbetsställe sedan 1950- 
talet hade förlängts från 2,4 till 3,4 år, 
alltså med ett helt år. Inrättandet av de 
begärda nya tjänsterna skulle alltså in
nebära en viss återhämtning från en in
trädd försämring. Jag tycker därför att 
det i år liksom förra året finns anled
ning att ställa frågan om det inte, mot 
bakgrunden av att det rika material 
som redovisades inte minst vid 1966 års 
LO-kongress, är på tiden att sikta på 
en reell förbättring av arbetarskyddet.

Vid samma LO-kongress underströks

i utlåtanden med anledning av en rad 
motioner, vilka ur olika synpunkter 
krävde en förstärkning av arbetarskyd
det och yrkesinspektionen, att man stöd
de de anförda synpunkterna. Ingen be
höver således tvivla på den mycket star
ka opinion som finns i denna fråga, 
inte minst inom den fackliga rörelsen. 
Det är bara att beklaga att utskottet 
inte har varit så lyhört för denna opi
nion att det har velat tillmötesgå ar- 
betarskyddsstyrelsens begäran om in
rättande av nya tjänster, som inte minst 
kan motiveras med de förlängda inspek
tionsintervallerna.

Sedan överläggningen ansetts här
med slutad, gjordes i enlighet med där
under framkomna yrkanden proposi
tioner, först på bifall till vad utskottet 
i förevarande punkt hemställt samt vi
dare på bifall till de i ämnet väckta 
motionerna; och förklarades den förra 
propositionen, vilken förnyades, vara 
med övervägande ja besvarad.

Punkterna 50—55
Vad utskottet hemställt bifölls.

Punkten 56
Lades till handlingarna.

Föredrogs ånyo och företogs punkt
vis till avgörande statsutskottets utlå
tande nr 9, i anledning av Kungl. Maj :ts 
i statsverkspropositionen gjorda fram
ställningar rörande utgifterna på kapi
talbudgeten för budgetåret 1968/69 
inom kommunikationsdepartementets 
verksamhetsområde jämte motioner.

Punkterna 1—3
Vad utskottet hemställt bifölls.

Punkten 4

Ang. statens järnvägars anslagsbehov

Kungl. Maj :t hade föreslagit riksda
gen att dels för budgetåret 1968/69 un
der statens järnvägars fond anvisa i 
statsrådsprotokollet över kommunika-
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tionsärenden för den 3 januari 1968 an
givet investeringsanslag av 396 600 000 
kronor, dels medgiva, att statens järn
vägar finge lämna i statsrådsprotokol
let förordad garanti i anledning av del- 
ägarskap i ett internationellt contai
nerbolag.

I detta sammanhang hade utskottet 
behandlat

dels motionen I: 40, av herrar Enars- 
son och Yngve Nilsson,

dels de likalydande motionerna I: 42, 
av herr Erik Filip Petersson m. fl., och 
II: 9, av herr Werbro m. fl.,

dels de likalydande motionerna I:
111, av herr Bengtson in. fl., och II: 
156, av herr Hedlund m. fl.,

dels de likalydande motionerna I:
112, av herr Herbert Larsson, och II: 
155, av fröken Anderson i Lerum in. fl.,

dels de likalydande motionerna I:
113, av herr Lars Larsson m. fl., och 
II: 157, av herr Henriksson m. fl.,

dels de likalydande motionerna I:
115, av herrar Magnusson och Dahl, 
samt II: 202, av herr Johansson i Torp, 

dels de likalydande motionerna I:
239, av herr Thorsten Larsson m. fl., 
och II: 304, av herr Josef son i Arrie 
in. fl.,

dels motionen I: 348, av herr Per Ja
cobsson,

dels de likalydande motionerna I:
350, av herrar Thorsten Larsson och 
Mattsson, samt II: 438, av herr Josef son 
i Arrie m. fl.,

dels de likalydande motionerna I:
352, av herrar Erik Filip Petersson och
Ernst Olsson, samt II: 434, av herr Gus
tafsson i Kårby m. fl.,

dels de likalydande motionerna I:
355, av herr Svenungsson, samt II: 441, 
av herrar Oskarson och Thylén,

dels de likalydande motionerna I:
356, av herr Svenungsson m. fl., och 
II: 433, av herr Carlshamre m. fl.,

dels de likalydande motionerna I:
467, av herr Skärman, och II: 585, av 
herr Westberg m. fl.,
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dels de likalydande motionerna I:
598, av herrar Schött och Yngve Nils
son, samt II: 746, av herr Krönmark 
och herr Nilsson i Bästekille,

dels de likalydande motionerna I:
601, av herr Åkerlund, och II: 741, av 
herr Bengtson i Solna och herr Oskar
son,

dels de likalydande motionerna I:
603, av herrar Åkesson och Karl-Erik
Eriksson, samt II: 747, av fru Nettel- 
brandt m. fl.,

dels motionen II: 158, av herr Lorent- 
zon m. fl.,

dels ock motionen 11:740, av herr 
Bengtson i Solna, såvitt nu vore i fråga.

I motionerna 1:42 och 11:9 hade 
hemställts, att riksdagen i skrivelse till 
Kungl. Maj :t måtte anhålla, att princi
perna för statens järnvägars planer i 
fråga om bibehållande av stationer i 
affärsbanenätet måtte underställas riks
dagens prövning.

I motionerna I: 111 och II: 156 hade 
anhållits, att riksdagen måtte i skrivelse 
till Kungl. Maj:t uttala, att någon mera 
omfattande nedläggning av järnvägs
stationer icke borde företagas utan riks
dagens godkännande.

I motionerna I: 113 och II: 157 hade 
yrkats, att riksdagen i skrivelse till 
Kungl. Maj :t skulle hemställa, att trafik
politiska delegationen i sitt arbete sär
skilt borde beakta de i motionerna an
förda synpunkterna.

I motionerna I: 115 och II: 202 hade 
föreslagits, att riksdagen i skrivelse till 
Kungl. Maj.-t skulle uttala sig för att 
kommunblockens samarbetsnämnder 
borde upprätta förslag till kommunika
tioner inom kommunblocken, varvid, i 
de fall då trafikunderlaget vore svagt 
och underskott uppstode, bidrag av 
statsmedel borde utgå.

I motionerna 1:239 och 11:304 hade 
framställts yrkande om att riksdagen 
i skrivelse till Kungl. Maj:t skulle an
hålla om utredning och förslag angåen
de regionala järnvägsnämnder samt an
gående uppgifter för dessa enligt i mo
tionerna anförda riktlinjer.

Ang. statens järnvägars anslagsbehov
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I motionen I: 348 hade hemställts, att 
riksdagen hos Kungl. Maj:t måtte an
hålla om tillsättande av en parlamen
tarisk beredning för översyn av SJ:s 
trafikekonomiska planering.

I motionerna I: 350 och II: 438 hade 
anhållits, att riksdagen måtte i skrivel
se till Kungl. Maj :t hemställa om utred
ning och förslag angående utformning
en av en regional trafikservice samt 
angående statsbidrag till sådan.

I motionerna I: 352 och II: 434 hade 
yrkats, att riksdagen skulle besluta att 
i skrivelse till Kungl. Maj:t hemställa 
om utredning och förslag i syfte att 
stimulera och samordna arbetet med 
upprättande av regionala transportför- 
sörjningsplaner och på grundval av 
dessa belysa behovet av insatser från 
det allmänna för att trygga en tillfreds
ställande transportförsörjning.

I motionerna I: 355 och II: 441 hade 
föreslagits, att riksdagen skulle hem
ställa, att Kungl. Maj :t vid fullföljandet 
av den trafikpolitiska målsättningen 
måtte taga större hänsyn till de fördelar 
som integrerad trafik erbjöde samt i 
övrigt beakta vad i motionerna anförts 
vid fördelningen av medel för vägbygg
nader.

I motionerna I: 356 och II: 433 hade 
hemställts, att riksdagen måtte besluta 
att i skrivelse till Kungl. Maj:t anhålla, 
att inga ytterligare beslut om nedlägg
ning av järnvägstrafik måtte fattas utan 
att åtgärder först vidtoges för att säker
ställa en fullgod ersättningstrafik.

I motionerna I: 603 och II: 747 hade 
yrkats, att riksdagen skulle i skrivelse 
till Kungl. Maj:t uttala, att omfattande 
nedläggningar av järnvägsstationer ej 
borde företagas utan riksdagens god
kännande samt anhålla om en översyn 
av tillämpningen av 1963 års trafikpo
litiska beslut.

Utskottet hade i den nu förevarande 
punkten av angivna orsaker hemställt,

1. att riksdagen måtte till Järnvägar 
m. m. för budgetåret 1968/69 anvisa ett

Ang. statens järnvägars anslagsbehov
investeringsanslag av 396 600 000 kro
nor,

2. att riksdagen måtte medgiva, att 
statens järnvägar i enlighet med vad 
i statsrådsprotokollet över kommunika- 
tionsärenden för den 3 januari 1968 
förordats finge lämna den garanti som 
krävdes för delägarskap i ett interna
tionellt containerbolag,

3. att riksdagen måtte avslå motio
nerna 1:113 och II: 157 samt I: 355 och 
II: 441 ävensom I: 348,

4. att riksdagen måtte avslå motioner
na I: 467 och II: 585, I: 598 och II: 746, 
1:603 och 11:747 samt 11:158, sist
nämnda tre motioner i vad de avsåge 
en översyn av de av 1963 års riksdag 
antagna riktlinjerna för trafikpolitiken 
och deras verkningar,

5. att riksdagen måtte avslå motio
nen II: 158 i vad motionen avsåge upp
skov med påbörjande av tredje etappen 
enligt 1963 års trafikpolitiska beslut,

6. att riksdagen måtte avslå motio
nerna I: 356 och II: 433,

7. att riksdagen i anledning av mo
tionerna I: 42 och II: 9, 1:111 och II: 
156 samt I: 603 och II: 747, sistnämnda 
båda motioner såvitt nu vore i fråga, 
måtte giva Kungl. Maj:t till känna vad 
utskottet i punkten anfört beträffande 
nedläggning av järnvägsstationer,

8. att riksdagen måtte avslå motio
nerna I: 352 och II: 434,

9. att riksdagen måtte avslå motio
nerna I: 350 och II: 438,

10. att riksdagen måtte avslå motio
nerna I: 115 och II: 202,

11. att riksdagen måtte avslå motio
nen II: 740 i vad motionen avsåge an
visande av särskilt anslag till Ersätt
ning till vissa trafikföretag för upprätt
hållande av trafikservice i glesbygder,

12. att riksdagen måtte avslå motio
nerna I: 601 och II: 741,

13. att riksdagen måtte avslå motio
nerna I: 239 och II: 304,

14. att riksdagen måtte avslå motio
nen I: 40,

15. att riksdagen måtte avslå motio
nerna I: 112 och II: 155.
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Reservationer hade avgivits
a) av herr Gustafsson i Skellefteå 

(fp) och herr Tobé (fp), vilka ansett, 
att utskottets yttrande bort i viss an
given del hava den lydelse, reservatio
nen visade;

b) av herrar Ivar Johansson (ep), 
Bengtson (ep), Edström (fp), Eric Gus
taf Peterson (fp), Mattsson (ep), Gus
tafsson i Skellefteå (fp), Gustafsson i 
Kårby (ep) och Westberg (fp), vilka 
ansett, att utskottets yttrande i viss del 
bort erhålla den lydelse, som i reserva
tionen angivits, samt att utskottet bort 
under 8 hemställa, att riksdagen med 
bifall till motionerna I: 352 och II: 434 
hos Kungl. Maj:t måtte anhålla om ut
redning och förslag i syfte att stimu
lera och samordna arbetet med upp
rättande av regionala transportförsörj- 
ningsplaner och på grundval av dessa 
belysa behovet av insatser från det all
männa för att trygga en tillfredsstäl
lande transportförsörjning;

c) av herr Strandberg (h), som dock 
ej antytt sin mening.

Herr ÅKESSON (fp):
Herr talman! Under hänvisning till 

motionerna 1:603 och 11:747 vill jag 
framföra en del synpunkter i denna frå
ga då det gäller SJ och dess upplägg
ning av trafiken.

Den kollektiva trafiken inom vårt 
land måste utformas på ett sådant sätt, 
att näringslivet oavsett var det är belä
get skall kunna fungera på ett riktigt 
sätt. SJ har huvudparten av denna kol
lektiva trafik och därmed ansvaret för 
att denna trafik utformas så, att hela 
trafiksystemet fungerar normalt.

De nedläggningar som SJ aviserat be
träffande vissa järnvägslinjer ävensom 
indragningar av ett stort antal stationer 
gör att den kollektiva trafiken ej kan 
fungera på ett snabbt och tillfredsstäl
lande sätt inom landet. Tankegången 
hos SJ är att överföra trafiken på vissa 
järnvägslinjer till landsväg. Persontra
fiken på vissa järnvägar skulle ersättas

Ang. statens järnvägars anslagsbehov 
med busslinjer, och viss godstrafik har 
redan överförts till lastbilar.

Kostnaderna för det allmänna kom
mer vid en sådan överföring att bli 
ganska stora, och på järnvägslinjer som 
aviserats skola nedläggas bantas trafi
ken ned på ett sådant sätt att trafikan
terna ej kan utnyttja SJ. Detta inver
kar i hög grad på SJ:s trafikinkomster.

SJ siktar till att i stort bibehålla hu
vudlinjerna men att andra, icke lön
samma järnvägslinjer skall försvinna. 
Detta innebär att vissa städer och tät
orter favoriseras, under det att andra 
orter kommer i ett markant sämre tra
fikläge. Verkan av denna SJ:s s. k. ra
tionalisering av företaget är av den art, 
att där indragning av järnvägar sker, 
kommer företagen och näringslivet över 
huvud taget att bantas ned. Bygder som 
berörs härav kommer i ett dåligt läge. 
Näringslivet drabbas av stora kostna
der för en eventuell omflyttning av in
dustrier och personal till större tätor
ter och städer, som trafiktekniskt ligger 
bättre till.

Jag kan inte underlåta att framhålla, 
att vi har ansvar för att näringslivet 
inom hela vårt land fungerar på ett rik
tigt sätt. I årets statsverksproposition 
föreslås ett anslag av 205 miljoner kro
nor till olönsamma järnvägslinjer och 
9 miljoner kronor till olönsamma buss
linjer för att trafiken skall kunna bibe
hållas och fungera normalt.

Herr talman! Jag vill referera vad 
statsutskottet skriver i sitt utlåtande nr 
9 och jag citerar: »Även utskottet har 
dock — vid sin prövning av förevaran
de motioner ■— funnit de långtgående 
planerna på nedläggning av järnvägs
stationer ägnade inge allvarlig oro med 
tanke på konsekvenserna i olika avse* 
enden för närmast berörda bygder. En
ligt utskottets mening bör därför över
vägas huruvida inte ersättningen för 
drift av olönsamma järnvägslinjer bör 
utsträckas att gälla även sådana olön
samma stationer som Kungl. Maj:t efter 
framställning från berörda kommuner 
finner böra bibehållas. Då indragning
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Ang. statens järnvägars anslagsbehov 
av stationer i vissa fall kan föranleda 
lika betydande svårigheter för berörda 
bygder som nedläggande av bandelar 
synes det angeläget att Kungl. Maj:t 
också prövar formerna för fattande av 
beslut i hithörande ärenden. I enlighet 
med det anförda bör åt Kungl. Maj:t 
uppdragas att närmare överväga här
med sammanhängande frågor samt att 
för riksdagen framlägga därav föran
ledda förslag.»

Herr talman! De här berörda frågor
na angående en försämring av den kol
lektiva trafiken i vårt land är av den 
art, att de av SJ föreslagna åtgärderna 
ej kan accepteras. Kungl. Maj :t måste 
överväga dessa frågor och framlägga 
förslag för riksdagen, så att trafiken 
kommer att fungera på ett normalt sätt.

Herr SVENUNGSSON (h):
Herr talman! Under punkt 4 i detta 

utskottsutlåtande redovisas ett ovanligt 
stort antal motioner från samtliga par
tier. Det är väl »järnvägspartiet» här i 
riksdagen som har börjat agera, och 
fråga är om detta parti i alla delar kän
ner sig bundet av 1963 års stora och 
alltid åberopade riksdagsbeslut.

Alla dessa framstötar tyder emellertid 
på en stor oro och olust inför dagens 
trafikpolitiska situation. Inom stora de
lar av landet ställer man sig frågande 
— för att använda ett mycket milt ut
tryck — inför det fortsatta rationali- 
seringsarbetet inom statens järnvägar 
i den mån rationaliseringen tar sig ut
tryck i nedlagd järnvägstrafik eller in
dragna järnvägsstationer. Oviljan att 
acceptera lönsamhetsprincipen är sär
skilt stark i de bygder, där man inte 
anser sig ha garantier för en fullgod er- 
sättningstrafik när järnvägstrafiken 
nedlägges.

I motionerna I: 356 och II: 453 hem
ställes, att inga ytterligare beslut om 
nedläggning av järnvägstrafik fattas 
utan att åtgärder först vidtages för att 
säkerställa en fullgod ersättningstrafik. 
I motionerna anföres såsom exempel

norra delen av Bohuslän. Skulle per
sontrafiken på norra delen av Bohus
banan komma att läggas ned utan an
nan ersättning än busstrafik på den nu 
befintliga Europaväg 6, blir följden en 
mycket allvarlig försämring av trafik
servicen i området.

Enligt det beryktade riksdagsbeslutet 
av år 1963 skulle en upprustning av väg
nätet vara förutsättningen för nedlagd 
järnvägstrafik. Det finns dock bara ett 
alternativ till den hårt belastade E 6:an 
genom norra Bohuslän, nämligen en mo
torväg. Men det lär dröja, innan den i 
söder påbörjade motorvägen når den 
norra regionen. I det vägbyggnadsläge 
vi befinner oss i bör alla möjligheter in
gående prövas, som kan medverka till 
att nedbringa landsvägstransporterna 
genom att bibehålla eller t. o. m. öka 
den spårbundna trafiken. Vår mening 
är den att det företagsekonomiska utfal
let inte heller får isoleras utan bör in
passas i sitt samhällsekonomiska sam
manhang.

Med anledning av ovannämnda mo
tioner har utskottet ganska ingående 
motiverat sitt ställningstagande, när det 
gäller ersättningstrafiken, och åberopar 
även i detta sammanhang 1963 års riks
dagsbeslut, med all rätt måste jag säga. 
På denna punkt är nämligen de i riks
dagsbeslutet antagna riktlinjerna helt 
acceptabla. Man vill gärna understryka 
uttalandet, att »arbetet med att helt eller 
delvis ersätta trafiksvaga bandelar med 
landsvägstrafik bör bedrivas med hän
syn till både bygdens behov och trans
portekonomiska faktorer».

Att en tidskrävande vägupprustning 
måste föregå en järnvägsnedläggning 
förutsattes alltså redan i riksdagens ut
talande år 1963. Nu är det fråga om den 
praktiska tillämpningen av detta beslut, 
inte minst när det gäller Västsverige 
med dess stora internationella genom- 
gångstrafik. Alla vet hur sakta motor
vägsbygget genom västra Sverige fram
skrider.

Då reservation b under punkten 4 tar 
upp en del viktiga spörsmål, såsom



Onsdageii den 20 mars 1968 fm.

transportbehov som inte kan tillgodo
ses med individuella transportmedel, 
glesbygdernas transportförsörjning och 
den lokaliseringspolitiska aspekten på 
trafikförsörjningen, ber jag, herr tal
man, att få yrka bifall till reservation b.

Herr MAGNUSSON (s):
Herr talman! I motionerna I: 115 och 

II: 202 har yrkats att riksdagen skall 
uttala sig för att kommunblockens sam- 
arbetsnämnder upprättar förslag till 
kommunikationer inom blocken. Ut
skottet har besvarat motionerna, och 
jag tolkar utskottets skrivning som en 
rekommendation till kommunblocken 
att ägna kommunikationsbehovet inom 
blocken stor uppmärksamhet.

Förutsättningen för att kommun
blocken skall kunna samordna sina 
kommunikationer med riksbanenätet är 
att järnvägslinjerna får finnas kvar ut 
till glesbygdskommunerna, även om de 
inte ger full kostnadstäckning.

Den av SJ förda trafikpolitiken att 
överflytta järnvägstrafiken till landsväg 
är jag liksom så många andra icke nöjd 
med. På många håll i vårt land finns 
icke fullgoda landsvägar som på ett till
fredsställande sätt kan bära den ökade 
trafiken. Tillåt mig att ta ett exempel 
från mitt eget län.

Europaväg 6, som går genom Bohus
län, lär vara Sveriges mest trafikerade 
landsväg. Tyvärr är den både smal och 
krokig, och dagligen inträffar trafik
olyckor. Vid sidan av E 6:an finns en 
fullt modern järnväg, som fyller alla 
krav på trafiksäkerhet. SJ bortser från 
dessa förhållanden och flyttar över tra
fiken från järnvägen till den förut hårt 
belastade landsvägen. Järnvägsstatio
nerna stängs, och de resande hänvisas 
till hållplatser vid landsvägskanten utan 
skydd för regn, snö och kyla. År denna 
trafikpolitik i enlighet med 1963 års 
riksdagsbeslut, så tror jag att det finns 
all anledning ompröva beslutet.

För att i någon mån trygga glesbyg
dernas trafikförsörjning är det nödvän-

Ang. statens järnvägars anslagsbehov 
digt att många av de järnvägar som nu 
anses olönsamma får finnas kvar. Den 
kostnad som detta medför för statskas
san bör vi kunna bära. Jag kommer där
för i voteringen att stödja reservationen 
b vid punkten 4 i utskottsutlåtandet, i 
vilken hemställes om utredning av vårt 
kommunikationsbehov.

Herr LARSSON, LARS, (s):
Herr talman! Den målsättning för tra

fikpolitiken, som kommunikationsmi
nistern angett i huvudtiteln, torde inte 
möta några betydande gensagor. Ingen 
kan egentligen ha något att invända mot 
att denna målsättning anges vara »att 
för landets olika delar trygga en till
fredsställande transportförsörjning till 
lägsta samhällsekonomiska kostnad».

Vi motionärer har instämt i den mål
sättningen men samtidigt menat, att den 
i sig rymmer många svårbemästrade och 
framför allt för den enskilda människan 
känsliga avvägningsproblem. Vad vi ge
nom våra motioner nr 113 i denna kam
mare och nr 157 i andra kammaren 
främst velat peka på är att genomfö
randet av den angivna målsättningen 
måste ske mot en samlad bedömning av 
alla faktorer inom hela transportappa
raten och då inte minst under beaktan
de av dess roll på olika områden i 
samhället.

Vi befinner oss i ett skede av sam
hällets utveckling där transportekono
min får en allt större betydelse inte 
minst för utvecklingen och bärigheten 
av vårt näringsliv, samtidigt som bris
ter i eller betydande utglesning av 
transportservicen kan leda till miljöför
ändringar för stora delar av vårt land, 
förändringar som inte är vare sig av
sedda eller önskvärda. Mellan dessa yt
terligheter finns så hela mängden av 
problem, som naturligtvis vart och ett 
är svårbemästrat — det erkänner jag 
— men som tillsammans utgör den sto
ra grupp av besvärligheter som man 
måste komma till rätta med eller i varje 
fall skjuta undan för att den trafikpoli
tiska målsättningen skall uppnås.

Nr 12 69
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I ett läge då transportpolitikens ut
veckling sålunda berör allt flera män
niskor i deras dagliga värv är det, me
nar vi motionärer, angeläget att de sam
hällsekonomiska aspekterna ges ett ökat 
utrymme vid planeringen av olika åt
gärder. Ytterligare överväganden rö
rande den framtida transportpolitiken 
bör alltså ske.

Konkurrenssynpunkterna, som är ett 
avgörande inslag i den nuvarande 
transportpolitiken, strävar ibland, 
kanske ofta, åt olika håll. Detta är inte 
bra med hänsyn till att samhället har 
att svara för de stora, tunga investe
ringarna inom trafiksektorn. Enligt vår 
mening finns det risk för kapitalför
störing om man vid investeringsplane- 
ringen inte i tillräcklig omfattning be
aktar det samspel som måste finnas mel
lan olika intressen, enskilda och stat
liga. Varje transportmedel bör utnyttjas 
där det ur samhällsekonomisk synpunkt 
gör den största nyttan. Investeringsbe
hovet för landets transportapparat bör 
bedömas samlat. Därmed kan man före
bygga felinvesteringar, överväganden 
av detta slag borde kunna ske inom den 
trafikpolitiska delegationen, som enligt 
departementschefens uttalande också 
kommer att få en del nya uppgifter av 
samordnande och samplanerande art.

Herr talman! Det är svårt att riktigt 
bedöma hur utskottet sett på motionen, 
men efter några genomläsningar har jag 
kommit fram till att utskottet i stort är 
överens med motionärerna. Utskottet 
säger att vad motionen innehåller av 
konkreta uppgifter mycket väl kan in
rymmas i de arbetsuppgifter som den 
trafikpolitiska delegationen redan er
hållit. Med hänsyn till detta uttalande 
har jag inget yrkande.

Herr BENGTSON (ep):
Herr talman! Den starka inflyttning

en från landsbygden till tätorterna i 
vårt land under de senaste tre, fyra 
decennierna har starkt påverkat kom
munikationernas utveckling. I början 
av 1930-talet bodde mer än hälften av

Ang. statens järnvägars anslagsbehov
Sveriges befolkning på landsbygden — 
inom kort kommer 80 procent att bo 
i tätorterna och 20 procent på den 
egentliga landsbygden. Det har också 
skett en förskjutning mellan olika 
landsdelar.

Allt detta har skapat stora problem 
på vissa kommunikationsområden. 
Järnvägarna, som förr var ryggraden 
i hela kommunikationssystemet, har 
numera inte på långt när samma bety
delse som tidigare.

Det är självfallet att när järnvägar 
läggs ned och stationer dras in upprör 
det folk i de orter som närmast drab
bas av åtgärderna. Vid årets riksdag 
har vi en riklig flora av motioner på 
dessa områden, .lag tror att jag vågar 
säga, att utskottet har varit förstående 
när det gäller motionerna och haft 
klart för sig vilka svårigheter som mö
ter bygdens folk när en järnväg eller 
en busslinje läggs ned eller en järn
vägsstation dras in. Redan det förhål
landet att en järnväg skall läggas ned 
innebär stora problem —• en nedläg- 
gelse möts ju i de flesta fall av protes
ter — men sedan tillkommer proble
met att järnvägen skall ersättas med 
»fullgod landsvägstrafik», ett uttryck 
som flera talare har använt. Det är 
svårt att definiera ordet fullgod, men 
riktlinjerna för trafikpolitiken innebär 
i varje fall att en järnväg skall ersättas 
med, för att använda ett mildare ord, 
en tillfredsställande ersättningstrafik.

De tidigare talarna har inte anmärkt 
så mycket på vad som sagts från ut
skottets sida. En fråga som har disku
terats åtskilligt är nedläggandet av 
järnvägsstationer. På den punkten har 
utskottet en mycket positiv skrivning. 
Utskottet förutsätter att en järnvägs
station inte skall kunna läggas ned av 
SJ sedan en kommun gjort framställ
ning om att den skall vara kvar, utan 
beslut härom skall fattas av Kungl. 
Maj :t. Utskottet förutsätter också att 
hänsyn då skall tas till lokaliserings- 
politislca synpunkter och till sociala 
synpunkter.
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Utskottets skrivning måste anses in
nebära en positiv inställning till en 
aktsam politik när det gäller frågan 
vilka järnvägsstationer som skall läg
gas ned. Utskottet har också sagt, att 
om det skulle visa sig att en järnvägs
station inte kan anses ekonomiskt mo
tiverad bör man kunna tänka sig sam
ma ordning som gäller beträffande 
järnvägar som fortfarande drivs men 
inte bär sig, dvs. att en särskild ersätt
ning kan utgå så att stationen kan bi
behållas.

På den punkten har utskottet, synes 
det mig, gått så långt i sin skrivning 
att ingenting mer kan göras åt saken, 
åtminstone inte för ögonblicket.

Jag vill i detta sammanhang ta upp 
en annan fråga, nämligen indragning
en av busslinjer, en företeelse som bör
jar bli vanlig. Till årets riksdag har 
visserligen föreslagits 9 miljoner kro
nor till ersättning åt icke bärkraftiga 
busslinjer. Men denna ersättning är så 
utformad — anslagen under denna 
punkt kommer senare att behandlas —- 
att den i åtskilliga fall inte på långt när 
kan täcka de förluster som uppstår för 
bussägarna. Det betyder att vi utan nå
got särskilt beslut eller någon myndig
hets hörande får nedlagda busslinjer. 
Det betyder för den trakt, som berörs, 
en särskilt besvärlig situation, efter
som befolkningen egentligen inte kan 
appellera till någon. Om nämligen 
bussägaren inte anser en linje vara 
ekonomiskt bärkraftig så läggs buss
linjen ned.

Utskottet har i stort sett kunnat enas 
om sin skrivning. På en punkt har vi 
på vår sida emellertid inte kunnat ac
ceptera utskottets förslag. Vi har där
för fogat en reservation, betecknad b, 
till punkten 4.

Utöver de 205 miljoner kronor som 
utgår som ersättningar för nedlagda 
järnvägar avses också 9 miljoner för 
nedlagda busslinjer. Den nuvarande 
ordningen är dock inte tillfredsställan
de. Det finns inte någon riktig över
sikt över vad som görs på trafikplanet.

Ang. statens järnvägars anslagsbehov 
Utskottet har visserligen hänvisat till 
gotlandstrafikutredningen, kanaltrafik- 
utredningen, utredningen angående mo
dellplanering av transportförsörjning
en i glesbygdsområden och andra ut
redningar, men vi reservanter anser att 
en verklig översikt och planering be
träffande de olika regionerna inte före- 
ligger. En sådan översikt är nödvändig 
för att det skall vara möjligt att väga 
olika trafikmedel mot varandra och få 
till stånd en god trafikförsörjning. Den
na fråga kan inte anstå. Utvecklingen 
är så snabb på olika områden, att man 
inte kan nöja sig med att bara hänvisa 
till vissa utredningar. Kommunika
tionsfrågorna är så angelägna att en 
ordentlig planering över hela trans
portförsörjningen omedelbart bör gö
ras.

Jag ber, herr talman, att få yrka bi
fall till reservation b, men i övriga de
lar yrkar jag bifall till utskottets hem
ställan.

I detta anförande instämde herr Pe
terson, Eric Gustaf, (fp) och herr Nils
son, Nils, (ep).

Herr PERSSON, FRITZ, (s):
Herr talman! Som herr Bengtson re

dan har understrukit har först fjärde 
avdelningen och så statsutskottet vid 
behandlingen av de frågor, som vi nu 
diskuterar i riksdagen, enats i det vä
sentliga. Vi är alla överens om att ut
vecklingen på trafikens område på vis
sa håll kan väcka oro och leda till att 
man undrar om den nya trafikpoliti
ken, som den har benämnts, verkligen 
principiellt och i den praktiska till- 
lämpningen har svarat mot de förvänt
ningar man ställde när denna politik 
genomfördes.

Vid behandlingen av de motioner, 
som tillstyrkes i reservation b, har ut
skottet hänvisat till riksdagens 1963 
fattade beslut angående riktlinjerna för 
den statliga trafikpolitiken. I det utlå
tande som då avgavs av sammansatta 
stats- och tredje lagutskottet framhölls,
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Ang. statens järnvägars anslagsbehov 
att åtgärderna på det trafikpolitiska 
området måste samordnas med lokali
seringspolitiken när det var fråga om 
att upprätthålla sådan järnvägs- eller 
landsvägstrafik, som var olönsam men 
ur lokaliseringssynpunkt och med hän
syn till bygdens behov önskvärd att 
upprätthålla. Man kunde inte, sade man, 
bortse från att det fanns glesbygder 
som måste erhålla stöd av det allmän
na, om anspråken på en rimlig kollek
tiv trafik skulle kunna tillgodoses.

Riksdagen anslöt sig också till ut
skottets uppfattning att det krävdes en 
rationell samordning av investerings
verksamheten på trafikens område. 
Målsättningen var att skapa ett system, 
som innebar att de olika trafikanlägg
ningarna och transportmedlen på bäs
ta möjliga sätt kompletterade varandra.

1 riksdagsbeslutet underströks också, 
att man i större utsträckning än tidigare 
centralt och regionalt genom samarbete 
mellan statliga och kommunala myndig
heter och enskilda organisationer skulle 
samverka för att fortlöpande planera 
och verka för att genom olika åtgärder 
åstadkomma bästa möjliga trafikservice. 
Det som tagits upp i de motioner vilka 
berörs i reservationen b behandlades 
alltså egentligen redan i samband med 
1963 års beslut i riksdagen om trafik
politiken.

Utskottet erinrar också nu om det 
omfattande utrednings- och samord
ningsarbete i detta syfte, som förekom
mit och som för närvarande pågår och 
exemplifierar detta -—■ ungefär som herr 
Bengtson gjorde i sitt anförande —• med 
att nämna gotlandstrafikutredningen, 
kanaltrafikutredningen, utredningen an
gående modellplaneringen i glesbygds
områdena och även utredningen och 
överenskommelsen om den kollektiva 
närtrafiken i stockholmsområdet. När 
denna senare fråga behandlades i riks
dagen uttalades att åtgärder av samma 
slag som innefattades i stockholmsöver- 
enskonnnelsen borde gälla även för 
andra områden än stockholmsområdet, 
om liknande situationer skulle föreligga.

Av utskottsutlåtandet — som jag här 
i huvudsak refererar — framgår vidare 
att utskottet förutsatte att Kungl. Maj:t 
även i fortsättningen följer utvecklingen 
och centralt tar initiativ och medverkar 
i utredningsarbetet på berörda områ
den. Vidare har vi ansett att planering
en regionalt och lokalt på trafikområdet 
hör skötas i första hand av länsstyrel
serna och planeringsråden i samverkan 
med andra regionala och lokala organ.

När vi skrev på detta sätt menade 
vi att vi tillgodosett syftet med de mo
tioner som föranlett reservation b. I 
denna reservation yrkas liksom i mo
tionerna att riksdagen »hos Kungl. 
Maj:t hemställer om utredning och för
slag i syfte att stimulera och samordna 
arbetet med upprättande av regionala 
transportförsörjningsplaner och på 
grundval av dessa belysa behovet av in
satser från det allmänna för att trygga 
en tillfredsställande transportförsörj
ning». Vi menar att det redan pågår en 
intensiv verksamhet på detta utred- 
ningsområde. Jag för min del kan inte 
riktigt förstå att man behöver yrka på 
en särskild utredning för att utreda vad 
de utredningar och undersökningar som 
redan pågår håller på att utreda — det 
är egentligen det man yrkar. Det kan 
inte vara någon mening med att till
sätta sådana utredningar som inte kom
mer till resultat så snabbt att de kan 
leda till de praktiska insatser just nu 
som herr Bengtson talade om. Utskotts- 
majoriteten har därför inte kunnat fin
na anledning att tillstyrka en sådan ut
redning.

Jag vill i detta sammanhang också 
erinra om att riksdagen så sent som i 
december 1967 — alltså för inte så länge 
sedan — var inne på dessa frågor. Stats
utskottet uttalade i sitt utlåtande nr 195: 
»Det torde således vara angeläget att, 
som motionärerna framhållit, en över
siktlig planering och effektiv samord
ning av investeringarna på trafik- och 
samfärdselområdet i ökad utsträckning 
fortlöpande sker och med hänsyn till 
olika landsdelars behov och intressen.»
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I överensstämmelse med det samman
satta stats- och tredje lagutskottets 
ställningstagande — som redan refere
rats här — måste man, framhöll stats
utskottet, »för landets olika delar trygga 
eu tillfredsställande transportförsörj
ning till ur samhällsekonomisk syn
punkt lägsta möjliga kostnader och med 
vederbörligt beaktande av bl. a. de lo- 
kaliseringspolitiska aspekterna».

Det sade statsutskottet då. Vad som 
sedan har hänt ger enligt min mening 
ytterligare belägg för att det inte är 
aktuellt med en ny stor utredning.

Statsutskottet uttalade vidare vid före- 
nämnda tillfälle: »I syfte att skapa bätt
re möjligheter för den eftersträvade 
samordningen av investeringarna synes 
böra övervägas att vid den aviserade 
utökningen av den trafikpolitiska dele
gationen denna ges en sådan samman
sättning — med representanter för riks
dagen och olika berörda intressegrup
per — och sådan funktion att en i möj
ligaste mån allsidig bedömning av tra
fikinvesteringarnas effekt genom denna 
som rådgivande organ kan komma till 
stånd.» Vad som sedan har skett är ju 
att den trafikpolitiska delegationen har 
utökats i linje med vad riksdagen här 
uttryckte som ett önskemål eller kanske 
närmast ett krav.

Med anledning av utskottets skriv
ning och den ställning som riksdagen 
intog så sent som i december 1967 och 
vad som hänt sedan dess, vilket jag om
nämnt, tycker jag att det inte finns 
några skäl som talar för en ny utred
ning på detta område.

Jag yrkar bifall till utskottets hem
ställan.

Herr BENGTSON (ep) kort genmäle: 
Herr talman! Man kan undra hur det 

är med samordningen på detta område 
när det enligt herr Perssons definition 
är så att man från vår sida velat påstå 
att man skall utreda vad alla utred
ningar håller på med. Jag tycker att 
det rätt bra karakteriserar vad som för

ät Första kammarens protokoll 1968. Nr 12

Ang. statens järnvägars anslagsbehov 
siggår på detta område, och det framgår 
även av vad utskottet måst göra, när 
det skulle finna argument för att avslå 
motionen. Man har då tagit till så många 
bevisningar att man till sist har bevisat 
ganska litet. Man får snarare en känsla 
av att det är i högsta grad befogat att 
man finge en samordnande översikt och 
således gick på samma linje som före
slagits i reservationen b.

Jag har gett vissa exempel där man 
har otillräcklig kontroll nu. Jag nämn
de bussarna tidigare. Man kan visserli
gen ge statsbidrag till icke lönsamma 
busslinjer, men däremot har det all
männa ingen möjlighet att ta reda på 
när linjerna läggs ner. Detta är ett ex
empel på vad som nu inte är välordnat.

När man åberopar saker som hänt 
för flera år sedan, har vi i reservatio
nen sagt att det sker alltför litet. Det 
blir ingen verklig samordning på om
rådet. Vi har åberopat 1963 — det är 
fem år sedan. Men var och en, även 
talare bland motionärerna som varit 
uppe och talat här i dag, vittnar om att 
det inte råder någon riktig ordning. 
Här behövs att man verkligen ser till att 
en översiktlig planering för hur trafik
behovet skall fyllas på olika sätt i fram
tiden kommer till stånd.

Det är därför som jag har yrkat bi
fall till reservation b under punkten 4.

Herr PETERSSON, ERIK FILIP, (fp):
Herr talman! Som motionär i detta 

ärende ber jag att få säga några ord.
I ett flertal motioner från samtliga 

partier har påvisats de stora bristerna 
i den utveckling som skett efter 1963 
års beslut. Praktiskt taget samtliga mo
tioner har det gemensamt att man efter
lyser en bättre planering och samord
ning. I denna debatt har ibland sagts 
att det är fråga om rationalisering av 
statens järnvägar till varje pris, men 
därvid har man bortsett från statens 
järnvägars naturliga samband med and
ra trafikorgan. Statens järnvägars lön
samhet eller icke lönsamhet kan inte
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Ang. statens järnvägars anslagsbehov 
ses som en isolerad fråga. SJ kan inte 
betraktas som ett företag som är obe
roende av hur det går för andra före
tag.

Man kan ställa frågan: Vad kostar en 
utökad trafik på våra landsvägar om det 
skall fortsätta så som det tycks vara 
fallet från statens järnvägars sida? Hela 
transportproblemet måste därför vägas 
samman till en samhällsekonomisk en
het. Det råder tydligen en ganska bety
dande brist i den praktiska samord
ningen.

Låt mig, herr talman, få citera några 
rader ur Järnvägsmannaförbundets tid
ning Signalen, det sista numret:

»Varje vecka rullar mellan 1 700 och 
2 000 ton järn ut på landsvägarna från 
Norrbottens järnverk (NJA) i Luleå. 
En stor del av detta gods går till motta
gare i Syd- och Mellansverige och en 
stor del går till kunder med spårför
bindelse.»

»Bilen är», fortsätter Signalen, »na
turligtvis nödvändig om man skall kun
na åstadkomma en god transportser
vice, men den måste nyttjas vettigt. Det 
får inte vara så att långtradaren går 
med rör från Varberg till Luleå — för 
det gör den — och tillbaka till Varberg 
med järn från NJA — för det gör den 
också —■ medan kapaciteten på gods
tåget, som också rullar mellan Varberg 
och Luleå, inte utnyttjas. Att de pri
vata åkeriföretagen med förtjusning en
gagerar sina transportresurser i objekt 
av det här slaget är naturligt även om 
det ur samhällsekonomisk synvinkel är 
beklagligt. Men att statens järnvägars 
eget dotterföretag, Aktiebolaget Svenska 
godscentraler (ASG) dundrar fram med 
järnlast längs E 4:an från Luleå till 
Sydsverige är varken naturligt eller be
klagligt. Det är nånting ännu värre.»

Vidare säges följande: »Transporter
na från Norrbottens järnverk är bara 
ett exempel, Liknande parallellkör
ningar förekommer överallt i landet 
och, i likhet med transporterna från 
NJA, är tendensen starkt ökande.»

Det finns ju flera exempel på en så

dan brist på samplanering och på då
lig användning av våra transportresur
ser. I tidningen omnämnes också att 
byrådirektör Torsten Johansson på SJ:s 
försäljningssektion i Luleå upplyser om 
att statens järnvägar har goda möjlighe
ter att ta hand om denna transport 
från Norrbottens järnverk. Det råder 
således ingen brist på rullande materiel 
i detta fall.

Jag kan kanske också i detta sam
manhang erinra om de trafikrisker som 
föreligger på landsvägarna. Det finns 
exempel på hur omkörning av långtra
dare på norrländska vägar under den 
senaste tiden har kostat många männi
skoliv.

Det är en annan fråga, herr talman, 
som jag också vill vidröra. Den gäller 
den till synes medvetna utsvältning av 
vissa järnvägsstationer som förekom
mer. Statens järnvägar tillämpar tre 
olika frakttariffer — de minsta statio
nerna använder en tariff, ett 50-tal mel
lanstora stationer använder en annan 
tariff och de största orterna, städerna, 
en tredje tariff. Det råder en ganska 
betydande skillnad mellan de olika ta
rifferna. Lämnar man in exempelvis 
500 kg gods på en av de mindre statio
nerna för att skicka det 500 km, kostar 
det 591 kronor. Lämnar man in detta 
gods på en av de större stationerna, i 
en stad t. ex., kostar det bara 462 kro
nor, dvs. 129 kronor mindre att skicka 
godset samma sträcka. Detta står i up
penbar strid mot samhällets intresse för 
lokalisering.

Det är inte nog med detta, utan om 
vi jämför den förändring som ägde 
rum vid årsskiftet, då taxorna höjdes, 
finner vi att den taxa som används vid 
de mindre stationerna höjdes mer än de 
övriga taxorna, åtminstone genomgåen
de för de lägre viktsatserna. Det är inte 
att förvåna om en sådan politik så små
ningom leder till att trafikanterna vid 
de mindre stationerna finner sig för
anlåtna att begagna andra trafikmedel. 
Då kommer man ju så småningom i den 
situationen att det inte längre är lön
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samt att hålla stationen i gång, och så 
slår man igen den.

Herr talman! .lag finner det angelä
get att denna fråga hålles vid liv. Jag 
har inte något annat yrkande än om 
bifall till utskottets hemställan med un
dantag av vad som föreslås i den med 
b betecknade reservationen. Det hade 
kanske varit önskvärt att komma med 
något positivt förslag, men eftersom 
mina önskemål blivit till hälften till
godosedda, nöjer jag mig med ett så
dant ställningstagande.

Herr talmannen tillkännagav, att an
slag utfärdats till sammanträdets fort
sättande kl. 19.30.

Herr STRANDBERG (h):
Herr talman! Först några ord om den 

blanka reservation som jag har avgivit 
till detta utlåtande. Den hänför sig till 
vad statsutskottet i sitt utlåtande nr 9 
säger på sidan 17, där motionerna 
I: 601 och II: 741 behandlas. Motioner
na yrkar, att riksdagen hos Kungl. Maj:t 
anhåller om förslag till liberalisering 
av reglerna för taxinäringen samt till 
riktlinjer för statsbidragsgivning till 
taxitrafik i syfte att upprätthålla en god 
trafikservice i glesbygder.

Nu har utskottet mycket kortfattat ta
lat om att det pågår en försöksverksam
het och att man skall vänta på vissa 
saker i det trafikpolitiska reformpro
grammet. Därför avstyrker man motio
nerna.

När vi behandlade denna fråga i ut
skottet anmälde jag att jag i kamma
ren skulle framföra mina sympatier för 
vad dessa motioner yrkar. Då jag emel
lertid inte anser att de ligger inom 
statsutskottets område utan snarast in
om tredje lagutskottets, har jag inte 
kunnat vara med om att ställa något 
yrkande. För att påpeka detta förhål
lande har jag fogat en blank reserva
tion till utlåtandet.

Jag har, liksom jag förmodar de allra 
flesta, full förståelse för att det har

Ang. statens järnvägars anslagsbehov 
uppstått en stark oro här i landet då 
det gäller vår trafikpolitik. Jag är över
tygad om att orsaken därtill i första 
hand är att statens järnvägar som be
kant för inte så länge sedan gav ut sin 
skrift »Vad pågår och planeras inom 
SJ». Anledningen till att den över hu
vud taget kom ut — olycksfall i ar
betet eller inte •— lämnar jag därhän. 
Det har ifrågasatts om det kan vara 
rimligt att statens järnvägar nu frångår 
sin gamla metodik att bara lägga 
fram årsplaner för att i stället lägga 
fram en prognos som sträcker sig ända 
till år 1975. Skulle detta statliga af färs- 
drivande företag icke haft någon lång
tidsprognos, då är det enligt min upp
fattning all orsak att kritisera verket. 
Nu har man haft en sådan, och jag ut
går från att man har haft en även ti
digare för internt bruk. Nu har den 
emellertid kommit ut till oss, och det 
är väl det som gör att vi i koncentre
rad form så starkt upplever föränd
ringarna inom statens järnvägar.

När SJ efter den allmänna trafikut
veckling som har pågått under ett stort 
antal år gör sina prognoser och efter 
dessa söker sig fram till ett slutresultat 
år 1975, så kommer man fram till att 
av nuvarande 13 000 km järnvägar 1 000 
å 2 000 km skall läggas ned. På återstå
ende 11 000 å 12 000 km j ärnvägslinjer 
avser man att ha godstrafik. Person
trafiken skärs ned ytterligare till att en
dast omfatta 7 000 ä 8 000 km.

Detta förefaller vara enormt stora 
siffror. Får jag då påpeka att vi glöm
mer bort att man under årens lopp ta
git en bit i sänder. Hittills har man 
successivt lagt ned 4 000 km järnväg 
— och det har bara hörts små kvirr- 
ungar, om jag så får säga. När man gör 
denna nedskärning av våra nuvarande 
stationer, hållplatser och lastplatser — 
som finns till ett antal av cirka 2 500, 
av vilka 1 100 är bemannade — och 
kommer fram till slutsiffror med i mit
ten på 1970-talet bara 200—300 be
mannade stationer, så verkar detta na
turligtvis oerhört drastiskt. Då glöm-
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Ang. statens järnvägars anslagsbehov 
mer man bort att vi hittills har lagt ned 
1 200 stationer i Sverige. Bara under 
åren 1964—1967 har 400 bemannade 
järnvägsstationer lagts ned.

Jag har velat nämna detta, herr tal
man, därför att vi måste se saken i sitt 
rätta sammanhang. Nu har vi haft des
sa frågor om vår trafikpolitik, närmast 
föranledda av SJ, uppe till behandling 
här praktiskt taget varje år sedan 1963 
års beslut kom till. Jag kan också, lik
som de föregående talarna här har 
gjort, i stort sett uttala min tillfreds
ställelse med att vi på ett så stort an
tal motioner ändå har försökt disku
tera oss fram och efter omfattande de
batter i utskottets avdelning kommit 
fram till den skrivning som utskottet 
nu har avgivit. Jag gör det så mycket 
mer som vi konstaterar att vi för varje 
år som gått har fått nya erfarenheter. 
Vi har även på de punkterna lyckats 
ena oss kring förbättringar. Som herr 
Persson nyss har talat om fick vi en 
sådan förbättring till stånd så sent som 
i december föregående år, då vi fick 
en utökning av antalet parlamentari
ker i den trafikpolitiska delegationen. 
Det var ju ett önskemål som vi var en
se om, och det har Kungl. Maj:t nu 
villfarit.

Man kan väl säga att det i hela ut
låtandet i princip bara finns en spe
ciell reservation. Varför förekommer 
inte jag på den reservationen för hö
gerpartiets del? Jag gör det inte, herr 
talman, av den enkla anledningen att 
vi under ett par års tid här har disku
terat 1963 års trafikpolitik. Vi har varit 
med om att genomföra den första etap
pen, och vi har fått redovisat resultatet 
av denna första etapp i 1963 års beslut, 
och det resultatet har befunnits vara 
positivt och klart.

Vad gör vi i dag? Vi genomför för 
närvarande etapp nr 2, men vi är ännu 
inte framme vid den tidpunkt då etapp 
nr 2 skall vara slutförd, nämligen den 
30/6 detta år. Det är klart att var och 
en av oss har smärre erfarenheter, men 
vi har dem icke belysta på samma sätt

som i fråga om första etappens resul
tat. Skall vi följa 1963 års beslut så är 
avsikten i princip att vi i mitten av 
detta år skall dra i gång etapp nr 3.

Kan man då säga att 1963 års beslut 
har varit så galet i alla hänseenden? 
Och skall man nu börja rycka upp det
ta och rota i det hela på alla möjliga 
sätt? Om vi studerar de svar som vi 
har fått från dem som styr och ställer 
i samhället i övrigt, så finner vi att de 
både 1965, 1966 och 1967 för sin del 
sagt — vilket jag nu kan instämma i 
och vilket vi tidigare år har kunnat in
stämma i — att vi måste väl ändå av
vakta och se resultatet av åtminstone 
andra etappen, innan vi nu börjar göra 
en översyn av 1963 års beslut. Det är 
inte heller vilka som helst som har 
lämnat detta svar. Det är framför allt 
Näringslivets trafikdelegation. Jag till
låter mig att nämna vilka organisatio
ner som är representerade i denna tra
fikdelegation. Det är Handelskamrar- 
nas nämnd, Sveriges grossistförbund, 
Statens hantverks- och industriorgani
sation, Sveriges industriförbund, Ko
operativa förbundet, Sveriges köpman
naförbund och Sveriges lantbruksför- 
bund. De har med sig adjungerat före
trädare för Sveriges allmänna export
förening, Sjöassuradörernas förening, 
Folksam och Skogsbrukets motortrans
portkommitté. Dessa organisationer har 
hela tiden sagt att även de vill avvakta 
resultatet av andra etappen innan man 
tittar närmare på hela frågan. I den 
uppfattningen har vi väl i stora styc
ken kunnat instämma under de senaste 
två åren. Jag kan likväl inte inse att 
det kan vara skäl att nu följa reserva
tion b —-av det enkla skälet att jag 
måste ställa frågan: Vad skall vi utre
da? Vad har vi för underlag att nu sätta 
i gång och utreda något mer på? Det 
underlag man måste ha för att kunna 
bedöma trafikpolitiken längre fram i 
tiden skall ju skaffas fram av en del 
av de utredningar som herr Persson 
nämnde och som nu pågår. Herr Pers
son nämnde emellertid inte alla utred
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ningar i detta sammanhang. Var bär vi 
bilskatteutredningen? Var står vi i den 
kanske mest väsentliga frågan, nämli
gen kostnadsansvarighetsprincipen? 
Varför inte koppla in en annan utred
ning som är mycket väsentlig i detta 
sammanhang, nämligen hamnutred
ningen i fråga om sjötrafik?

Har vi inte detta underlag, kan vi 
aldrig ta ställning till hur vi skall ha 
det med spårbunden trafik på våra 
järnvägar eller med landsvägstrafik.

Denna samordning — som vi alla är 
ense om måste till — kan vi inte upp
nå med mindre vi har dessa grund
läggande elementa för att kunna göra 
en riktig bedömning av hela vår tra
fikpolitik. Detta gör att jag anser att vi 
måste avvakta.

Jag vill också, herr talman, poäng
tera att min förhoppning kanske inte 
riktigt stämmer överens med vad herr 
Fritz Persson sade att en sådan utred
ning kommer att ta lång tid. Det vore 
beklagligt, ty ju längre in i framtiden 
vi skjuter på att skaffa detta underlag, 
ju större svårigheter kommer vi att få 
med att möta problemen. Jag är över
tygad om att vi så småningom måste 
se över 1963 års beslut. Handlar vi inte 
vettigt här, kan vi komma i en sådan 
tvångssituation som Västtyskland och 
som man håller på att komma in i 
i hela Västeuropa. Det är väl ingen som 
önskar en sådan utveckling.

Jag anknyter till vad herr Erik Filip 
Petersson nyss sade och vill påpeka att 
mig förefaller hans transportkalkyler 
orimliga. Kalkylen för sträckan mellan 
min gamla hemstad Varberg och min 
nuvarande nabostad Luleå verkar egen
domlig. Men vi har helt enkelt inte haft 
klart för oss de olika frakttarifferna på 
vägar och järnvägar; underlaget här
för är vad vi saknar. Jag vill uttala den 
förhoppningen, herr talman, att detta 
underlag snarast möjligt ställs till vårt 
förfogande. Då kan vi på nytt ta upp 
frågan och diskutera hur vi skall ha 
det med 1963 års trafikpolitiska beslut.

Herr PETERSSON, ERIK FILIP, (fp) 
kort genmäle:

Herr talman! Jag gör endast den re
flexionen i anledning av herr Strand
bergs anförande om att det bör finnas 
ekonomiska utredningar före föränd
ringarna på detta område. Jag frågar 
mig om SJ verkligen har sådana för 
sina förändringar. Vet man vad det kos
tar att flytta över trafik på landsvägar 
och att samtidigt lägga ned järnvägs
linjer och stationer?

Vidare gör jag den reflexionen att, 
om man väntar några år med att an
gripa problemen, så har statens järn
vägar då troligen lagt ned 800 statio
ner, och då är det inte mycket mer att 
resonera om sedan. Riksdagen bör där
för handla nu.

Ang. statens järnvägars anslagsbehov

Herr STRANDBERG (h) kort gen
mäle:

Herr talman! Den farhåga som herr 
Erik Filip Petersson har uttalat, att vi 
skall dröja så länge med att angripa 
problemet att SJ hunnit lägga ned 800 
stationer, vill jag helst inte se förverk
ligad. Jag tror vi är överens på den 
punkten. Men tillåt mig också, herr 
talman, att påpeka vad vi skrev i stats
utskottets utlåtande nr 146 år 1966 då 
det gäller nedläggningsprinciperna och 
handläggningen av dessa frågor. Jag 
glömde bort att nämna den saken i mitt 
föregående anförande.

Herr SVENUNGSSON (h) kort gen
mäle:

Herr talman! I denna fråga tillhör 
herr Strandberg högerpartiet och jag 
järnvägspartiet.

Herr PERSSON, FRITZ, (s) kort gen
mäle :

Herr talman! Jag vill först till herr 
Strandberg säga att jag inte nämnde bil
skatteutredningen eller kostnadsansva
righetsprincipen i mitt tidigare anfö-
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Ang. statens järnvägars anslagsbehov 
rande, ty jag tänkte att jag skulle ha 
något över att säga i denna replik. Nu 
har emellertid herr Strandberg redan 
nämnt dessa saker som ytterligare ett 
skäl till att man inte nu bör tillsätta en 
ny utredning. Det förhåller sig precis 
så som herr Strandberg säger att även 
detta måste klarläggas, innan man över 
huvud taget kan ha något underlag för 
att bedöma de kostnader som belöper 
sig på den ena eller den andra trans
portgrenen. När man har det underlaget 
är jag överens med herr Strandberg om 
att man snabbt skall försöka komma till 
ett resultat. Jag vill också att de här ut
redningarna snabbt skall komma till 
ett resultat och har aldrig uttalat något 
annat i det avseendet.

Så vill jag säga till herr Bengtson att 
det kan väl inte vara rimligt att påstå 
att det nu pågår så mycket utredningar 
och dylikt, att ingenting blir gjort och 
att man därför skall tillsätta en ny stor 
utredning. En sådan argumentation 
finns det ingen anledning att bemöta, 
och jag tror inte den innehåller något 
av värde. Men när herr Bengtson säger 
att ingenting har blivit gjort vill jag 
peka på ersättningen för olönsam trafik 
till järnvägarna och bidragen till buss
linjerna. Vi har tagit bort tillstånds- 
tvånget när det gäller att samåka i bil 
till skolor och arbetsplatser, vi har fått 
trafikdelegationen utökad och dessutom 
pågår det arbete som jag förut nämnde. 
Jag tycker att detta är så mycket att det 
räcker.

Till herr Erik Filip Petersson vill jag 
säga, att det är hårda anklagelser han 
kommer med mot järnvägsstyrelsen. Be
ror det möjligen på att SJ nu har fått en 
lekmannastyrelse? Jag vet inte om herr 
Petersson liar någon partivän i styrel
sen. Jag vet dock att där sitter en mit
tenbroder. Herr Petersson kan tala med 
honom. Det skulle vara intressant om 
denne person kunde upplysa herr Pe
tersson om hur SJ sköter sin verksam
het.

När herr Petersson sedan talar om 
vad Järnvägsmannaförbundets tidskrift

Signalen har skrivit, vill jag erinra om 
att det för ungefär ett par år sedan fö
rekom ett uttalande från Landsorgani
sationen, som ansåg att det var alldeles 
fel att över huvud taget beskylla järn
vägsstyrelsen för att driva en politik, 
som skulle innebära att man liksom 
svalt ut de järnvägslinjer som styrelsen 
ville lägga ned. En sådan beskyllning 
ville Landsorganisationen mycket hårt 
brännmärka. Landsorganisationen an
såg att bakom denna propaganda låg 
inte någonting av verkligt värde.

Jag blev under denna debatt ytterli
gare stärkt i min övertygelse att ett bi
fall till reservation b egentligen inte 
innebär att man når några resultat på 
detta område. Jag är mera övertygad 
nu efter diskussionen än jag var när 
den började. Ändå har vi suttit så länge 
i statsutskottets fjärde avdelning och 
behandlat denna fråga.

Jag vidhåller naturligtvis, herr tal
man, mitt yrkande om bifall till utskot
tets hemställan.

Herr PETERSSON, ERIK FILIP, (fp) 
kort genmäle:

Herr talman! Trots de många utred
ningar som här är nämnda har SJ satt 
i gång med en nedläggningsverksamhet. 
Vi fick ju i höstas en plan över vad som 
skulle hända fram till år 1975. Det före
faller därför som om det utredningsar
bete som är i gång inte har någon in
verkan på nedläggningsverksamheten. 
SJ synes inte vänta på och ta hänsyn 
till någonting som kommer fram vid 
utredningarna, utan SJ tycks ha sin plan 
klar för hur man skall handla.

Herr WIRMARK (s):
Herr talman! Efter herr Lars Lars

sons tidigare anförande, vilket jag helt 
kan instämma i, vill jag bara fram
föra ett par synpunkter i anledning av 
motionerna I: 113 och II: 157.

De riktlinjer för den statliga trafik
politiken som beslöts år 1963 av riksda
gen i enlighet med propositionen nr
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191 innebar en mycket långtgående li
beralisering. Man kan säga, att den 
principiella huvudinriktningen var, att 
varje trafikgren skulle bära sina egna 
kostnader samt att konkurrensfaktorn 
skulle vara ett viktigt inslag. Det skulle 
alltså här vara fråga om konkurrens på 
lika villkor. Där kan man dock i dag 
ställa upp vissa frågetecken.

Betalar i dag den tunga landsvägstra
fiken sin del av kostnaderna för det 
ökade kravet på ombyggnad och nybygg
nad av vägnätet? Till detta kan läggas 
de starkt ökade riskerna för trafik
olycksfall som denna tunga trafik inne
bär. I detta sammanhang kan man inte 
heller blunda för de avgaser och luft- 
föroreningseffekter som den ökade bil
trafiken medför. Samhällsekonomiskt 
måste man väl också ta med i beräk
ningen det ständigt ökade behovet av 
importerat bränsle, dvs. bensin och ol
jor. Jag har svårt att se att det i dag rå
der konkurrens på lika villkor. Jag är 
medveten om att transportverksamheten 
inte kan bedömas enbart ur konkur
renssynpunkt med tanke på den risk 
som föreligger för en ur samhällssyn
punkt allvarlig kapitalförstöring, men 
bör inte i högre grad en samverkan ske 
mellan olika intressen, enskilda och 
statliga, för en samordning och plane
ring på detta område? Transportpolitis
ka delegationen, som numera fått ett 
förstärkt politiskt inslag, synes därför 
va.r ett lämpligt forum att ta upp de i 
motionerna anförda synpunkterna och 
frågeställningarna.

Nu bär utskottet sagt att det i sina 
tidigare uttalanden tillgodosett motio
närernas syften och att motionerna inte 
behöver påkalla någon särskild åtgärd 
från riksdagens sida. Det är motionä
rernas förhoppning att deras synpunk
ter skall beaktas av den transportpolitis
ka kommittén. Jag nöjer mig därför 
med statsutskottets uttalande, men jag 
lovar att återkomma, om resultatet icke 
blir tillfredsställande.

Herr talman! För dagen har jag intet 
yrkande.

Herr LARSSON, THORSTEN, (ep):
Herr talman! Jag vill helt kort kom

mentera motionen nr 350 i denna kam
mare. I motionen begärs utredning om 
en regional trafikservice samt om stats
bidrag för denna. Jag borde kanske inte 
orda så mycket om motionen utan i stäl
let vara stolt över att utskottet ägnat 
den mer än en sida i sitt avstyrkande 
yttrande. Emellertid finns det vissa syn
punkter som jag inte kan underlåta att 
ta upp.

Utskottet talar om att ett kommunalt 
engagemang är ofrånkomligt, och det 
tror jag också. Kommunblocken måste 
se till att invånarna får en ordentlig tra
fikservice in till tätorterna. Frågan är 
vad den servicen skall kosta kommuner
na. Vilka statsbidrag kan glesbygds
kommunerna få till sin trafikverksam
het? Kommunerna har redan mist sitt 
80-procentiga statsbidrag till skolskjut
sarna, och jag vill minnas att i den 
hanteringen förlorade glesbygdskommu
nerna mest.

Vidare talar utskottet om att lands
tingen borde kunna tänka sig att ta upp 
trafikfrågor. I Malmöhus läns landsting, 
som jag tillhör, har en motion väckts 
med förslag i den riktningen, och med 
anledning därav har en utredning sig
nalerats för att klarlägga, huruvida 
landstinget bör ingripa på det här om
rådet. Enligt min mening kan det inte 
vara en uppgift för landstingen att ta 
itu med kommunikationsfrågor. Jag tyc
ker att landstingen har mer än nog av 
uppgifter att syssla med — kostsamma 
sådana.

Med hjälp av taxi kan man lösa 
transportproblemen för sjuka och gam
la, har det sagts, men det är också en 
kostnadsfråga. Dessutom är det fler än 
de sjuka och gamla som måste ha ser
vice i kommunerna och inom kommun
blocken.

Med det resonemang som utskottet här 
för kommer faktiskt den enskilda män
niskan i kläm, och det blir glesbygder
nas folk som förlorar på detta. För att 
dessa stora kommunblock skall kunna

Ang. statens järnvägars anslagsbehov
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Ang. statens järnvägars anslagsbehov 
fungera skapligt tvingas man att åstad
komma en trafikservice. Vad kan då 
göras? Ja, man har börjat upprätta pri
vata trafiklinjer. Nu kommer alltså de 
privata trafiklinjer att återuppstå som 
SJ på sin tid köpte in för att lägga 
ned.

Herr talman! Man kanske så småning
om kan konstatera att cirkeln är slu
ten. Vad SJ visat sig inte kunna klara 
upp får den enskilda företagsamheten 
lov att försöka klara.

Fru WALLENTHEIM (s):
Herr talman! När 1963 års proposi

tion presenterades här i riksdagen ut
talades tillfredsställelse från alla håll. 
Det fanns talare som var beredda att 
överlämna några rosor till kommuni
kationsministern för de utomordentligt 
djärva grepp som då togs.

Vad är det egentligen som hänt sedan 
dess? Det är väl att statens järnvägar i 
sin verksamhet försökt genomföra de 
beslut som riksdagen fattat. I 1967 års 
proposition anmäldes att trafikdelega
tionen hade avlämnat en rapport om hur 
den första etappen slagit ut i praktiken. 
Vid det tillfället restes ingen erinran i 
kammaren. Inte heller restes någon 
erinran mot rapporten från en arbets
grupp om arbetet med att åstadkomma 
frekventa tidtabeller, konkurrenskraf
tig förbindelsetäthet, tillfredsställande 
reshastigheter osv., samtidigt som man 
försökte minska de personella insatser
na.

Den utveckling vi här bevittnar är, 
såsom utskottets ärade vice ordförande 
anförde, en följd av utvecklingen på 
olika områden — befolkningsförflytt- 
ningarna, bilismens expansion osv. Med 
tanke på denna utveckling och de snab
ba tekniska förändringarna — nya an
ordningar för signalering, fjärrblocke- 
ring av tåg osv. — är det väl helt natur
ligt att SJ som ett affärsdrivande verk 
försöker att på olika sätt rationalisera 
sin verksamhet. Detta är nödvändigt om 
vi skall hålla fast vid den målsättning

man var överens om, nämligen att det 
hela skall ske under lika konkurrens 
och på ett affärsmässigt sätt. Det rör sig 
här om åtgärder av precis det slag som 
alla andra företag genomför i sin verk
samhet och som då anses vara fullt i 
sin ordning.

Denna tekniska utveckling, säger man 
i propositionen, kan väntas leda till att 
vi kommer att behöva tio eller tolv tra
fikcentraler i fortsättningen. Det är an
ledningen till att en hel råd av de sta
tioner, som var nödvändiga när järn
vägarna gjorde sitt intåg här i landet, 
nu blir obehövliga. Jag skulle vilja 
fråga kritikerna: Menar ni att man 
skall upprätthålla dessa stationer, som 
inte behövs för trafiken och som är 
olönsamma, även om trafiken kan ord
nas tillfredsställande på ett annat sätt? 
Och det är vi ju alla överens om att 
man skall göra.

Flera här är oroliga för utveck
lingen i fråga om järnvägen. Man skulle 
vilja fråga: Är de beredda att gå ifrån 
den principiella ståndpunkt som intogs 
år 1963. Såvitt jag förstår är de inte 
beredda att göra det. Man får i olika 
sammanhang höra deklarationer om att 
principen är riktig. Det sägs att man 
visst ingenting har att invända mot att 
SJ för en affärsmässig politik, men man 
är tveksam när det gäller de praktiska 
konsekvenserna. Man måste väl ändå 
bestämma sig för vilken politik som 
skall föras.

Är man missnöjd med det sätt på vil
ket nedläggelserna sker? På den punk
ten vill jag hänvisa till att nedlägg- 
ningsärendena föregås av en mycket 
noggrann prövning. I det arbetet är bå
de vägverket, arbetsmarknadsstyrelsen 
och Näringslivets trafikdelegation in
kopplade. Länsstyrelser, kommunala 
myndigheter och andra får tillfälle att 
på sammanträden och konferenser 
framföra sina synpunkter. En nedläg- 
gelse kommer alltså inte till stånd så 
där bara på en höft. Vi inom utskottet 
har ansett att denna ordning innebär en 
garanti för att dessa svåra ärenden blir
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prövade och belysta från olika utgångs
punkter. Den trafikdelegation, som jag 
nyss nämnde, har dessutom fått en för
stärkning. Herr Strandberg berörde ock
så denna delegation och redogjorde för 
vilka myndigheter som där är represen
terade.

När det gäller frågan om indragning 
av järnvägsstationer har utskottet gått 
motionärerna till mötes. Vi är på det 
klara med att många kommuner härvid
lag kan komma i ett bekymmersamt läge. 
Det är alldeles självklart att om ersätt
ningsskyldigheten från statens sida skall 
utvidgas till att gälla även ur trafiksyn
punkt obehövliga, olönsamma stationer, 
måste vi acceptera att ersättningsfrågan 
bedöms med en viss restriktivitet. Det 
kan inte komma att gälla andra än spe
cialfall, där svårigheterna och olägenhe
terna är starkt dokumenterade. Vi har 
velat öppna en direktkontakt mellan 
kommunerna och Kungl. Maj:t, som gör 
det möjligt för kommunerna att argu
mentera i dessa frågor utan omvägar 
och som samtidigt skapar en garanti 
för att inte andra ärenden kommer till 
prövning än de som är särskilt väl un
derbyggda. .Tåg kan inte förstå annat 
än att en sådan ordning är en för
del för kommunerna. De som är miss
nöjda med den här andra proceduren, 
som jag talade om, när det gäller ned
läggningar av järnvägslinjer bör inte 
ha särskilt svårt att ansluta sig till ma
joritetens förslag. Det måste dock na
turligtvis i sina praktiska detaljer prö
vas av Kungl. Maj:t innan det sätts i 
tillämpning.

Herr Wirmark och fler med honom 
ifrågasätter om vi verkligen nu har 
den trafikpolitik som talades om 1963, 
nämligen en konkurrens på lika villkor 
mellan transportgrenarna. Nej, men det
ta, herr Wirmark, var ju en målsättning; 
ingen har sagt att vi har nått den mål
sättningen. Här finns en bilskatteutred- 
ning och andra utredningar som skall 
ge oss underlaget för att nå en sådan 
målsättning.

Alla torde vara på det klara med att

Ang. statens järnvägars anslagsbehov 
det råder oro ute i bygderna i samband 
med järnvägsnedläggelser. Det är na
turligt att de människor som berörs av 
de konsekvenser som denna omläggning 
av trafikpolitiken i praktiken för med 
sig kan vara missnöjda. Men jag skulle 
vilja fråga: Kan det inte möjligen till 
stor del bero på att de inte har blivit in
formerade om de ekonomiska samman
hangen? Om människor får reda på att 
vi har tåg som kör med halvtomma vag
nar och att vi har stationer där man 
inte har annan sysselsättning än att säl
ja biljetter osv., har jag svårt att före
ställa mig att det inte skall gå att över
tyga flertalet om att den politik som vi 
nu försöker genomföra ändå är ekono
miskt vettig.

Man talar om att järnvägen är hela 
folkets järnväg. Ja, det är den, men hela 
folket får ju också vara med om att be
tala den.

Herr ANDERSSON, AXEL, (fp):
Herr talman! Jag skulle bara vilja 

ställa en mycket kort fråga.
Fru Wallentheim talade om att hon 

förstod oron ute i bygderna inför des
sa nedläggningar. Antag att det nu kom
mer en person till mig och talar om 
att det nu är fråga om att stationen på 
hans ort skall läggas ned. Jag vill då 
fråga herr Strandberg om jag kan sva
ra honom: Den andra etappen i enlig
het med 1963 års riksdagsbeslut är slut
förd den 30 juni i år, och det är först 
sedan vi fått se resultatet av den andra 
etappen som vi har en grund för att 
kunna besluta hur den tredje etappen 
skall se ut. Då är hans station utrade
rad. Skall jag då säga honom att det 
skall han inte vara ledsen för, ty det 
kommer en fortsättning, det kommer 
en tredje etapp?

Herr STRANDBERG (h) kort gen
mäle:

Herr talman! Jag skall gärna svara 
på den direkta fråga som har ställts
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Ang. statens järnvägars anslagsbehov 
till mig, särskilt som herr Axel Anders
son tydligen inte är riktigt insatt i det 
han talar om, nämligen etapperna.

Frågan om nedläggning av en eller 
annan järnvägsstation har inte ett dugg 
med någon etappuppdelning att göra. 
Vad vi nu genomför är ett visst system, 
som vi bestämde 1963 och som skall 
vara slutfört i mitten på detta år. Vad 
som skall följa, under förutsättning att 
Kungl. Maj :t förelägger oss en propo
sition, är en liberalisering av bl. a. last- 
bilsrörelsen, och detta har inte något 
samband med frågan om nedläggning.

Herr Andersson kan svara den som 
kommer och frågar om stationen skall 
läggas ned, att han kan vända sig till 
sina kommunala myndigheter, ty de 
har varit inkopplade i frågan om ned
läggning långt innan den över huvud 
taget blivit föremål för prövning.

Herr ANDERSSON, AXEL, (fp) kort 
genmäle:

Herr talman! Jag har vid flera till
fällen varit med om att diskutera sta- 
tionsnedläggningar med SJ, och jag 
måste erkänna att de är mycket villiga 
att lyssna till vad som anförs. Men re
sultatet är alltid detsamma.

Herr BENGTSON (ep):
Herr talman! Både herr Persson och 

fru Wallentheim har talat om den till
fredsställande situation vi har. Man kan 
då inte undgå att undra över att det 
föreligger en socialdemokratisk motion 
med en stor mängd undertecknare som 
inte varit fullt så nöjda och belåtna, 
även om en del av dem i dag snällt har 
gått upp och betygat att det visst var 
bra som utskottet skrivit. Och så har 
man nöjet att hänvisa till en motion 
som väckts vid årets riksdag.

Herr Strandberg talade om de olika 
utredningarna som pågår, bilskatteut- 
redningen o. s. v., och det är väl rik
tigt. Men han tog sedan inte precis

ställning i princip till frågan huruvida 
det behövdes regionala planer och en 
översiktligare behandling av frågan. 
Den frågan kan man, ansåg han, ta 
ställning till när utredningarna före
ligger.

Herr Fritz Persson hakade på reso
nemanget om bilskatteutredningen och 
andra utredningar och anförde det som 
motivering. Men utskottet har ju inte 
anfört detta utan visat på en hel rad 
andra saker som gör att man anser att 
det inte behövs någon ytterligare ut
redning.

Det är sant som fru Wallentheim sa
de, att 1963 års plan fick rosor när den 
lades fram, men det har gått fem år 
sedan dess. Då frågar fru Wallentheim: 
Vad har hänt sedan dess? Det har hänt 
mycket under den tiden. Det har hänt 
en mängd negativa saker, som oroar 
folk ute i bygderna. Järnvägar har 
lagts ned, järnvägsstationer har kom
mit bort, till och med busslinjer har 
kommit bort. Det har hänt ganska myc
ket som inte direkt berörs av planen 
men som upprör människorna i högsta 
grad.

Vi har fått en rapport från etapp nr 
1, men vi har inte fått någon rapport 
från etapp nr 2.

Sedan frågade fru Wallentheim: Kan 
man upprätthålla järnvägsstationer som 
inte är ekonomiskt bärkraftiga? Ja, det 
är just det som vi skrivit i utskottets 
utlåtande — som fru Wallentheim själv 
står bakom — att man kan ta samma 
hänsyn i det fallet som man gör när 
det gäller järnvägar som inte är bär
kraftiga. Man menar att om de är nöd
vändiga för bygden, kan man skjuta 
till de pengar som SJ behöver för att 
kunna ha kvar järnvägen. Samma sy
stem är det meningen att man even
tuellt skall kunna tillämpa för stationer 
som inte är fullt ekonomiskt bärkraf
tiga. Det står i utskottets utlåtande, vil
ket, som jag sade, fru Wallentheim 
själv är med på.

Fru Wallentheim sade slutligen att 
oron kan bero på att man inte har reda
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på de ekonomiska sammanhangen. Det 
kan likaväl bero på att man har alltför 
väl reda på de ekonomiska samman
hangen och är förundrad över den po
litik som föres. Det finns nog all an
ledning att bifalla reservationen, så att 
vi får till stånd en mera konsekvent 
planering på hela det trafikekonomiska 
fältet.

Fru WALLENTHEIM (s) kort gen
mäle:

Herr talman! .lag vill bara säga till 
herr Bengtson att man, när man fatta
de detta beslut år 1963, var fullt under- 
kunnig om att konsekvenserna kunde 
bli nedläggning av järnvägar och rent 
av stationer. Jag har flera gånger i 
kammaren hört irriterade uttalanden 
om att SJ :s underskott före år 1963 var 
stort. Man krävde med all styrka att 
nedläggningarna skulle genomföras så 
snabbt som möjligt. Den utveckling som 
nu inger så många bekymmer kan 
kanppast vara någonting oförutsett när 
riksdagen fattade sitt beslut 1963. Det 
var ju också just därför som man i 
medvetande om dessa konsekvenser 
införde denna procedurordning med 
inkopplande av många intressenter i 
nedläggningsärendena.

Det var inte alls någon inkonsekvens 
i mitt yttrande i fråga om stationerna, 
vilket herr Bengtson försökte göra gäl
lande. Mitt yttrande får ses mot bak
grunden av att man här talar om att 
600 å 700 stationer skall läggas ned. 
Den tekniska utvecklingen och minsk
ningen av resandefrekvensen inåste få 
återverkningar på stationerna. Men det 
motsäger inte det förhållandet att man 
i speciella fall, där det liar särskild 
betydelse för berörd bygd, skall ha 
möjlighet att upprätthålla stationerna 
genom att ge SJ ett ersättningsbelopp 
över statsbudgeten. Det är vad jag har 
varit med om. Men jag understryker att 
det måste vara en viss restriktivitet vid 
tillämpningen av dessa ersättningsfrå

gor. Där finns ingen inkonsekvens, 
herr Bengtson.

Herr PERSSON, FRITZ, (s) kort gen
mäle:

Herr talman! När det gäller frågan 
om utskottets ställningstagande till ned
läggande av trafiksvaga bandelar vill 
jag erinra om att riksdagen 1963 utta
lade sig på följande sätt: »Den pågåen
de koncentrationen av järnvägsdriften 
genom nedläggning av trafiksvaga ban
delar m. in. bör så snabbt som möjligt 
fullföljas.»

Här har också fru Wallentheim er
inrat om hur det går till när man läg
ger ned trafiksvaga bandelar. Det är 
ett system som kanske kan tillämpas 
också när det gäller stationer, men 
finns det något bättre, har vi alls ingen
ting emot det. Kungl. Maj :t ska ju över
väga denna fråga.

Herr Bengtson talade sedan om mo
tioner från socialdemokratiska motio
närer som tydligen inte var lika nöjda 
med detta tillstånd som jag och andra 
tydligen var. Jag har aldrig uttalat nå
gon förnöjelse över det tillstånd som 
nu råder. Jag har sagt att det är natur
ligt att det råder oro över vad som på
går. Det sade jag i mitt första anföran
de, och det kommer att framgå av pro
tokollet.

Jag vill emellertid framhålla att ut
skottet behandlat dessa motioner och 
att en av motionärerna här sagt att han 
är nöjd med vad utskottet skrivit. Herr 
Bengtson står också bakom denna del 
av utskottets utlåtande. Utskottet sä
ger: »Genom utskottets sålunda gjorda 
uttalanden synes i allt väsentligt även 
syftena med de nu aktuella motionerna 
tillgodosedda. Motionerna torde därför 
inte påkalla någon särskild åtgärd från 
riksdagens sida och avstyrks följakt
ligen.»

Herr Bengtson får därför instämma 
med mig i att han och jag och övriga 
utskottsledamöter i varje fall gjort des
sa motionärer mera tillfredsställda än 
de var när de väckte denna motion.

Ang. statens järnvägars anslagsbehov
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Herr JACOBSSON, PER, (fp):
Herr talman! Fru Wallentheim fråga

de om man inte vill hålla med om att 
statens järnvägar skall drivas efter af
färsmässiga principer. Jag tycker att vi 
bör kunna vara med om att SJ skall 
drivas efter affärsmässiga principer och 
efter så goda ekonomiska principer som 
möjligt, men jag vill betrakta statens 
järnvägar som en integrerande del av 
hela vårt kommunikationssystem. Därav 
följer också att jag åtminstone för min 
egen del inte vill betrakta det som nå
got alldeles självklart att statens järn
vägar strikt skall gå ihop, om man nu 
får använda det uttrycket. Vårt sam
hälle lägger ju årligen ner stora sum
mor på nybyggnader, förbättring och 
underhåll av våra landsvägar, men jag 
har inte märkt att det är någon som 
kräver att statens vägverk skall lämna 
någon redovisning om det ekonomiska 
utfallet av dessa investeringar. Om man 
ser SJ som en del av vårt trafiksystem, 
tycker jag att man har rätt att ställa 
sig skeptisk till att just denna del av 
vårt kommunikationssystem nödvän
digtvis ekonomiskt skall gå ihop.

Med detta har jag ingalunda sagt att 
det är likgiltigt vad det ekonomiska 
resultatet av statens järnvägars verk
samhet blir. Tvärtom. Men jag ville med 
detta bara förklara att jag anser att järn
vägens roll vid lösningen av samhällets 
trafikproblem bör preciseras klarare än 
vad som hittills skett och att detta inte 
skall betraktas som ett exklusivt pro
blem som endast rör statens järnvägar.

Sedan får vi ta med i beräkningen att 
det i detta land bedrivs en lokaliserings
politik framför allt inom våra mera 
glesbefolkade områden, och där spelar 
statens järnvägar en mycket stor roll. 
Där tillkommer ett samhällsintresse av 
en annan art, delvis av psykologisk na
tur. Indragning av järnvägar och sta
tioner betraktas som en ödeläggelse och 
en utarmning av en bygd. Man kommer 
inte ifrån det, och denna aspekt ger 
oss anledning att vara försiktiga i detta 
sammanhang.

Ang. statens järnvägars anslagsbehov
Det är givetvis inte möjligt att preci

sera ett program för en framtida järn- 
vägspolitik utan vidare, men jag kan 
inte komma ifrån att de propåer som 
statens järnvägars ledning offentliggjort 
är oroande och alarmerande. Därför 
tycker jag att frågan om hur denna po
litik skall utformas och om hur statens 
järnvägar skall inordnas i samhällets 
kommunikationssystem är en mycket 
stor fråga som griper in på alldeles för 
många och viktiga samhällsområden för 
att den skall kunna avgöras enbart ut
ifrån järnvägsstyrelsens egna begränsa
de bedömningar.

Överläggningen ansågs härmed slu
tad, varefter herr talmannen yttrade, 
att med anledning av vad därunder 
yrkats propositioner beträffande ut
skottets i förevarande punkt gjorda 
hemställan komme att framställas först 
särskilt angående mom. 8 samt därefter 
särskilt rörande utskottets hemställan 
i övrigt.

Därefter gjorde herr talmannen en
ligt de avseende mom. 8 framkomna 
yrkandena propositioner, först på bi
fall till utskottets hemställan samt vi
dare på antagande av det förslag, som 
innefattades i den av herr Ivar Johans
son m. fl. vid punkten avgivna reserva
tionen; och förklarade herr talmannen, 
efter att hava upprepat propositionen 
på bifall till utskottets hemställan, sig 
finna denna proposition vara med över
vägande ja besvarad.

Herr Bengtson begärde votering, i 
anledning varav uppsattes samt efter 
given varsel upplästes och godkändes 
en så lydande omröstningsproposition:

Den, som bifaller vad statsutskottet 
hemställt i sitt utlåtande nr 9 punkten 
4 mom. 8, röstar

Ja;
Den, det ej vill, röstar 

Nej;

Vinner Nej, antages det förslag, som 
innefattas i den av herr Ivar Johansson
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m. fl. vid punkten avgivna reservatio
nen.

Sedan kammarens ledamöter intagit 
sina platser samt voteringspropositio- 
nen ånyo upplästs, verkställdes till en 
början omröstning genom uppresning. 
Herr talmannen förklarade, att enligt 
hans uppfattning flertalet röstat för ja
propositionen.

Då emellertid herr Bengtson begärde 
rösträkning, verkställdes nu votering 
medelst omröstningsapparat; och be- 
funnos vid omröstningens slut rösterna 
hava utfallit sålunda:

Ja —85;
Nej — 46.

Därjämte hade 3 ledamöter tillkänna
givit, att de avstode från att rösta.

Sedermera bifölls på gjord proposi
tion vad utskottet i övrigt hemställt i 
denna punkt.

Punkten 5

Anslag till flygplatser

Kungl. Maj:t hade föreslagit riksda
gen att för budgetåret 1968/69 under 
luftfartsverkets fond anvisa i statsråds
protokollet över kommunikationsären- 
den för den 3 januari 1968 angivet in- 
vesteringsanslag av 17 300 000 kronor.

I detta sammanhang hade utskottet 
behandlat

dels motionen II: 745, av hem Krön
mark,

dels ock motionen II: 756, av herrar 
Rubin och Regnéll.

Utskottet hade i den nu föredragna 
punkten på anförda skäl hemställt,

1. att riksdagen måtte till Flygplatser 
m. m. för budgetåret 1968/69 anvisa ett 
investeringsanslag av 17 300 000 kronor,

2. att riksdagen måtte avslå motio
nen II: 756,

3. att riksdagen måtte avslå motio
nen II: 745.

Anslag till flygplatser
Herr JACOBSSON, GÖSTA, (h):
Herr talman! Av de investeringsan

slag som Kungl. Maj:t föreslagit riksda
gen att för budgetåret 1968/69 under 
luftfartsverkets fond anvisa med ett be
lopp av 17 300 000 kronor, avses för 
projektering av banor m. m. för den nya 
flygplatsen i malmöregionen ett belopp 
på 1,3 miljon kronor.

I gällande riksstat har för innevaran
de budgetår redan anvisats 13,5 miljo
ner för markförvärv för samma flyg
plats. Fastän platsen är anonym i ut
skottsbetänkande! gäller det det s. k. 
Sturupsprojektet sydost om Malmö. Tan
ken är att Sturupsflygplatsen om några 
år skall ersätta Bulltofta som bas för 
inrikes- och chartertrafik. Att Bulltofta 
av myndigheterna anses olämplig för 
framtiden beror på bullerstörningarna, 
särskilt vid användning av jetplan. Ett 
preliminärt avtal föreligger mellan sta
ten å ena sidan och Malmö stad och 
landstinget å den andra.

Ärendet har varit ute på remiss, och 
det har visat sig att meningsskiljaktig- 
heterna varit betydande, icke minst på 
det lokala planet. Bl. a. har man pro
testerat från naturskyddshåll. Men det 
har också gjorts gällande att läget är 
olyckligt ur kommunikationssynpunkt 
och att det är en alltför lång markför
bindelse till Malmö stads centrum. Ve
terligen har Kungl. Maj :t ännu inte träf
fat något slutgiltigt avgörande i ären
det.

På den allra sista tiden har en hän
delse gjort, att ärendet i viss mån kom
mit i en ny dager. Jag syftar på det ini
tiativ som tagits för att förbereda rege- 
ringsöverläggningar med Danmark rö
rande en storflygplats på den danska 
ön Saltholm i förening med en fast för
bindelse över Öresund just via Saltholm 
i Malmö-Köpenhamns-läget. Frågan om 
ett dylikt storflygfält på Saltholm om- 
nämnes i statsutskottets utlåtande så
som i hög grad aktuellt. Med hänsyn till 
Nordiska rådets rekommendation kan 
man väl räkna med att ärendet kommer
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Anslag till flygplatser
att slutgiltigt avgöras redan detta år av
de nordiska parlamenten.

Vad jag nu vill komma till är det för
hållandet att, om Saltholmsprojektet ge
nomförs, så är det mycket som talar för 
att även den del av den svenska inrikes- 
trafiken, som nu betjänas av Bulltofta 
men som skulle överflyttas till Sturup, i 
stället kommer att koncentreras till Salt
holm, som ur olika synpunkter ligger 
bättre till för flygpassagerare i malmö
regionen. Det kommer att bli lättare att 
med motorfordon komma dit och att ta 
sig därifrån. Detsamma gäller för char
tertrafiken. Resultatet kan bli att Sturup 
efter några år överges av denna flyg
trafik och till äventyrs endast blir en 
avlastnings- och reservflygplats, en sa
tellitflygplats till den stora flygplatsen 
Saltholm. I så fall kan det ju vara fara 
värt att de 100 miljoner kronor, som to
talt avses bli investerade i Sturupflyg- 
platsen, mer eller mindre blir en felin
vestering. Det skulle ur den synpunkten 
måhända förligga skäl för att ha Bull
tofta kvar något längre. Med reducerad 
trafik där skulle bullerstörningarna san
nolikt bli mindre besvärande. Det kom
mer också an på de nya, kanske mindre 
bullrande plan som kan komma till an
vändning i fortsättningen.

Jag är medveten om att en viss icke 
obetydlig tidsskillnad kommer att före
ligga för de olika flygplatsernas färdig
ställande. Sturup skulle bli färdigt 1973 
och Saltholm omkring 1980. Men det 
kan ju knappast vara av avgörande be
tydelse. Det kan enligt min mening inte 
vara förenligt med sund ekonomi att 
bygga en så stor och dyr flygplats en
dast för några års tid.

Herr talman! I det läge som frågan 
nu kommit i ställer jag inget yrkande. 
Jag inskränker mig till att i stället rikta 
en vädjan till kommunikationsministern 
— tyvärr är han inte här nu — att be
handla frågan om Sturupflygplatsen i 
samband med frågan om det svenska 
engagemanget i Saltholmsprojektet, så 
att frågan på det sättet blir insatt i ett 
större trafikpolitiskt sammanhang och

det blir klarlagt vilken uppgift flygplat
sen i malmöregionen — vare sig det nu 
blir Sturup eller Bulltofta eller något 
annat alternativ — skall få i framtiden. 
Felinvesteringar måste undvikas.

I herr Gösta Jacobssons yttrande in
stämde herrar Thorsten Larsson (ep), 
Lundberg (h), Hernelius (h) och Blom- 
quist (h).

Herr PETTERSSON, ARNE, (s):
Herr talman! Jag tänker inte instäm

ma i föregående anförande. Jag tror 
däremot att det finns anledning att säga 
några ord i anledning av vad herr Ja
cobsson bar yttrat. Jag vill erinra om 
att man nere i Skåne, framför allt i 
Malmö med omnejd, livligt diskuterat 
lämpligheten och riktigheten av att den
na flygplats förläggs till Sturup. Vi har 
vid fem olika tillfällen i Malmö stads
fullmäktige diskuterat denna fråga med 
alla de utgångspunkter som funnits i 
diskussionen både tidigare och nu, och 
vi har praktiskt taget enhälligt varje 
gång tillstyrkt att flygplatsen skall få 
ungefär den belägenhet som nu föreslås. 
Samma sak har diskuterats i Malmö
hus läns landsting, som är den andra 
lokala, betalande parten. Där har också 
en övervägande majoritet av tunga sak
skäl uttalat sig för den föreslagna för
läggningen till Sturup. Redan nu är 
bullerproblemet i det närmaste olidligt 
över vissa delar av Malmö. Bulltofta 
flygplats ligger alldeles intill den nya 
och tidigare bebyggelsen, och buller
mattan sträcker sig praktiskt taget över 
en tredjedel av stadens bostadsbebyg
gelse. Här har vidare sagts att från 
kommunikationssynpunkt skulle det va
ra bättre med en annan förläggning av 
flygplatsen. Det kan vara riktigt. Jag 
erkänner gärna och villigt att om man 
kunnat välja ett alternativ som tidigare 
diskuterats, nämligen att förlägga flyg
platsen strax sydost om Eslöv, hade det 
ur många synpunkter varit bättre. För
utsättningen för att en flygplats skall 
förläggas dit är emellertid att man flyt
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tar bort flygskolan från Ljungbyhed. 
Ännu har ingen lyckats berätta för oss 
var man skall ta de 200 miljoner kro
nor som det kostar att flytta flygskolan 
från Ljungbyhed.

Det andra argumentet att flygplatsfrå
gan skall ses i det stora sammanhanget 
och kopplas ihop med Saltholmsprojek- 
tet låter väldigt bestickande men är inte 
så korrekt som herr Jacobsson nyss för
sökte göra gällande. Sturup och Salt- 
holm är nämligen inte två alternativ 
som stöter mot varandra, ty man har 
både på svensk och dansk sida kom
mit tämligen väl överens om att båda 
flygplatserna behövs, oavsett om Salt- 
holmsprojektet förverkligas eller vi får 
en flygplats vid Kongelunden eller om 
Kastrup blir kvar. Under alla omstän
digheter behövs ett flygfält på den 
svenska sidan, och det kan inte ligga 
där Bulltofta för närvarande ligger.

Jag har alltså, herr talman, inte heller 
något yrkande men vill i likhet med 
herr Gösta Jacobsson säga till kommu
nikationsministern och hans medhjäl
pare: Låt oss i rimlighetens namn inte 
ha bullret kvar i förhoppning om att 
Saltholm skall byggas ut om 15 år. Det 
blir olidligt för malmöborna att i 10 
kanske 15 år ha en högbullrande flyg
plats alldeles inpå knutarna.

Herr JACOBSSON, GÖSTA, (h):
Herr talman! Jag är fullt medveten 

om att det är riktigt som herr Arne Pet
tersson säger att hela frågan om Stu- 
rupflygplatsen åtskilliga gånger har be
handlats i Malmö stadsfullmäktige och 
att man bundit sig ganska hårt för den 
placeringen av flygplatsen. Det är emel
lertid underligt att man skickat ut ären
det på remiss från kommunikationsde
partementet. Det tyder ju på att valet 
av plats trots allt vad som förevarit 
icke kan vara helt spikat. En ny av
görande faktor har kommit med i bilden 
genom att statsmakterna både i Sverige 
och Danmark kommer att engagera sig 
mycket hårt i detta problem och för

Anslag till flygplatser 
storflygplatsen på Saltholm. Av hand
lingarna från Nordiska rådet framgår 
att båda länderna kommer att enga
gera sig i denna sak. Det är inte bara 
flygplatsen som skall byggas utan även 
bron över Sundet. Då blir det bekvä
mare för resenärerna att fara till Salt
holm än till det mer avlägset belägna 
Sturup. Det kan inte, herr Arne Petters
son, vara särskilt trevligt om ett flyg
fält som kostat 100 miljoner kronor ef
ter kanske sju till åtta år blir övergivet 
av trafiken. Det måste i så fall vara en 
felinvestering.

Det är alldeles riktigt att bullerstör
ningar förekommer, särskilt från jet
flygplan. Jag vill inte skriva under på 
att de vanliga propellerplanen vållar 
olidiga störningar som herr Arne Pet
tersson uttryckte sig. Metropolitanpla- 
nen, som nu användes, förorsakar rela
tivt litet buller. Det mest intressanta i 
sammanhanget är att det kan tänkas — 
ja, det är mycket troligt — att det i 
fortsättningen kommer att användas 
plan av typ DC-9-20 eller DC-9-30, som 
till på köpet lär vara bullersvagare än 
Metropolitan och liknande plan. Jag 
tycker inte att det kan vara ur vägen 
att hela problemet tas upp i större tra
fikpolitiskt sammanhang. Det är endast 
detta jag önskar.

Herr PETTERSSON, ARNE, (s):
Herr talman! Jag vill fästa uppmärk

samheten på att det finns två betydelse
fulla reservationer i herr Jacobssons an
förande. Det kan tänkas, sade herr Ja
cobsson, att det blir en viss typ av plan, 
och om vi får en flygplats på Salthom, 
så inträffar det och det. Så länge vi har 
att röra oss med hypoteser i dessa hän
seenden är jag inte på något sätt lika 
optimistisk som herr Jacobsson vad be
träffar den tidsutdräkt det är fråga om. 
Jag tror inte ett enda ögonblick att vi 
om låt oss säga tio år har fått en flyg
plats på Saltholm som kan ersätta Bull
tofta.

Sedan bara ett par ord om bullerpro-
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Ang. den svenska isbrytarflottans kapacitet 
blemet. Hur man upplever bullret i 
Malmö beror på var i staden man vistas. 
Jag både bor och arbetar under buller
mattan. Vanliga propellerplan gör det 
omöjligt att samtala i Folkets hus i 
Malmö. Om det pågår ett sammanträde 
där, måste det göras ett avbrott till dess 
herr Jacobsson och jag har flugit förbi. 
Vidare kan noteras att vi redan nu har 
besvärligheter med att jetplan som 
skulle ha landat på Kastrup måste tas 
ner på Bulltofta. Bullret är olidligt, herr 
Jacobsson, när dessa plan kommer på 
olämplig tid, vilket vi tyvärr får upp
leva då och då.

Jag tycker att vi inte skall fördröja 
den här frågan ytterligare. Med omtanke 
om malmöborna tror jag att vi tvärtom 
bör försöka forcera flygplatsbygget i 
Sturup.

Herr JACOBSSON, GÖSTA, (h):
Herr talman! Jag vill bara säga att 

jag tydligen har bättre nerver än herr 
Pettersson.

Herr PETTERSSON, ARNE, (s):
Herr talman! Låt mig replikera: Skill

naden är att jag har mina nerver kvar.

Herr BENGTSON (ep):
Herr talman! Det är stora och bety

delsefulla frågor som de båda föregå
ende talarna har tagit upp till behand
ling. Jag skall dock inte lägga mig i 
deras meningsskiljaktigheter. Utskottet 
behandlar ju inte den fråga som de har 
talat om, fastän jag väl förstår att de 
har velat framföra sina synpunkter. Ut
skottet har inte heller tagit slutgiltig 
ställning till projekten, och därför ber 
jag, herr talman, att få yrka bifall till 
utskottets hemställan.

Efter härmed slutad överläggning bi
fölls vad utskottet i den nu förevaran
de punkten hemställt.

Punkterna 6—10

Vad utskottet hemställt bifölls.

Punkten 11

Ang. den svenska isbrytarflottans 
kapacitet

Kungl. Maj :t hade föreslagit riksda
gen att dels under sjöfartsverkets fond 
för budgetåret 1968/69 anvisa i stats
rådsprotokollet över kommunikations- 
ärenden för den 3 januari 1968 angivet 
investeringsanslag av 25 700 000 kro
nor, dels ock medgiva, att sjöfartssty- 
relsen finge lämnas i statsrådsproto
kollet angivet beställningsbemyndigan- 
de.

I detta sammanhang hade utskottet 
behandlat

dels de likalydande motionerna I: 63, 
av herr Sundin, samt II: 160, av herr 
Nilsson i Tvärålund och herr Eriksson 
i Bäckmora,

dels de likalydande motionerna I: 
466, av herr Harald Pettersson m. fl., 
och II: 436, av herr Hyltander m. fl.,

dels motionen 1:594, av herr Ferdi
nand Nilsson,

dels ock motionen II: 58, av herr 
Westberg.

I motionerna I: 63 och II: 160 hade 
anhållits, att riksdagen måtte i skrivel
se till Kungl. Maj:t hemställa om en 
skyndsam utredning i syfte att kraftigt 
utöka den svenska isbrytarflottans ka
pacitet.

Utskottet hade i den nu ifrågavaran
de punkten på åberopade grunder hem
ställt,

1. att riksdagen måtte till Sjöfarts- 
materiel m. m. för budgetåret 1968/69 
anvisa ett investeringsanslag av 
25 700 000 kronor,

2. att riksdagen måtte medgiva, att 
sjöfartsstyrelsen finge lämnas i stats
rådsprotokollet över kommunikations- 
ärenden för den 3 januari 1968 förordat 
beställningsbemyndigande,
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Ang. den svenska isbrytarflottans kapacitet
3. att riksdagen måtte avslå motio

nerna I: 63 och II: 160 samt II: 58,
4. att riksdagen måtte avslå motio

nerna I: 466 och II: 436,
5. att riksdagen måtte avslå motio

nen I: 594.

Herr STRANDBERG (h):
Herr talman! Jag har delat utskottets 

uppfattning i dess skrivning kring ett 
par motioner som berör isbrytarfrågan. 
Men kammarens ärade ledamöter kän
ner mycket väl till att jag under årens 
lopp har agerat i denna fråga. När det 
nu inte föreligger några reservationer 
eller liknande, vill jag emellertid un
derstryka behovet av att hamnutred
ningen så snart som möjligt tar upp åt
minstone de delproblem som ligger i 
frågan om det framtida norrländska 
hamn- och sjöfartssystemet. Först när vi 
har detta klart, kan vi på nytt ha under
lag också här för en bedömning av hur 
vi skall ha det med den svenska is
brytarflottans kapacitet osv. Det är där
för som det föreligger ett enhälligt ut
skottsutlåtande, och jag yrkar bifall 
till detsamma.

Sedan överläggningen ansetts här
med slutad, bifölls vad utskottet i den 
under behandling varande punkten 
hemställt.

På framställning av herr talmannen 
beslöts att handläggningen av återstå
ende ärenden å föredragningslistan 
skulle uppskjutas till aftonsammanträ
det.

Herr TALMANNEN yttrade:
Förra onsdagen meddelade jag 

kanske något lättsinnigt att det beslutats 
att det inte skulle hållas något arbets
plenum fredagen den 22 mars. Det be
slutet står naturligtvis fast. Men med 
hänsyn till att dagens debatter har tagit 
väsentligen längre tid än vad åtmins
tone jag själv hade beräknat, vill jag

inte utesluta att det blir fortsatt arbets
plenum i morgon efter utrikesdebatten 
— förmodligen i morgon kväll.

Jag ber vidare att få göra ett medde
lande angående plena på de fredagar 
som återstår före påskuppehållet.

Ett stort antal ärenden kommer att 
föreligga till behandling i kamrarna 
onsdagen den 27 mars och onsdagen 
den 3 april. Under förutsättning att des
sa ärenden kan slutbehandlas på resp. 
onsdag — och under förutsättning även, 
det är mer en formell reservation, att 
motioner inte kommer att väckas i an
ledning av propositionen nr 52 med 
förslag till statlig garanti för Aktiebola
get Atomenergis förpliktelser — kan 
även fredagen den 29 mars och fre
dagen den 5 april hållas endast bord- 
läggningsplena.

Anmäldes och bordlädes följande till 
kammaren överlämnade kungl. propo
sitioner:

nr 41, angående vissa frågor om 
hjälpmedel för handikappade;

nr 42, om ökat ekonomiskt stöd åt 
barnfamiljer;

nr 49, med förslag om uppförande 
och drift av en seismologisk multipel
station;

nr 53, angående överföring av aktier 
i Kalmar Verkstads AB;

nr 54, med förslag till lag med sär
skilda bestämmelser om riksbankens 
sedelutgivning, m. m.;

nr 55, angående fortsatt valutaregle
ring;

nr 56, med förslag till förordning an
gående ändrad lydelse av 16 § förord
ningen den 29 november 1963 (nr 575) 
om Svenska bostadskreditkassan och 
om bostadskreditföreningar, m. m.;

nr 57, med förslag till lag om ändrad 
lydelse av 19 § kommunalskattelagen 
den 28 september 1928 (nr 370), m. m.;

nr 58, angående statsbidrag till bya
männen i Vitsaniemi by för bestridan
de av rättegångskostnad;
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nr 60, med förslag till lag angående 
ändring i lagen den 25 maj 1962 (nr 
381) om allmän försäkring, m. m.;

nr 64, angående skolans arbetstider; 
samt

nr 110, angående vissa anslagsfrågor 
m. m. rörande det militära försvaret 
och civilförsvaret.

Interpellation ang. eftersläpningen 
i Naturhistoriska riksmuseets 

verksamhet

Fru DIESEN (h) erhöll på begäran 
ordet och anförde:

Herr talman! 1965 års riksdag beslöt 
att Naturhistoriska riksmuseet skulle 
bli en fristående institution. Under de 
närmast föregående 25 åren var museets 
resurser oförändrade. Den nödvändiga 
upprustning som kom andra naturveten
skapliga institutioner till del under 
1950-talet berörde icke riksmuseet.

I Kungl. Maj:ts proposition 1965:81 
uttalade statsrådet att den nya musei- 
avdelningen under dess första verksam
hetsår i stor utsträckning skulle komma 
att begränsas till planering och för
söksverksamhet och att man därefter 
skulle ta ställning till en ökning av av
delningens verksamhet. I fråga om 
forskningsavdelningen uttalade statsrå
det att man kunde förvänta förbättrade 
möjligheter till forskning inom ramen 
för den nya organisationen.

Under de tre senaste budgetåren har 
den mångåriga, i jämförelse med and
ra institutioner, svåra eftersläpningen 
icke inhämtats. Trots ett intensivt sam
arbete mellan forskningsavdelningens 
olika institutioner och museiavdelning- 
en synes risk föreligga att väsentliga 
uppgifter måste ytterligare eftersättas. 
Det dagliga arbetet är en mycket sär
präglad verksamhet som tvingar riks
museet att lita till specialkunnig per
sonal, som icke utan vidare är till
gänglig på den öppna arbetsmarkna

den. Man torde kunna förutsäga att i 
detta avseende snart en mycket svår 
situation kommer att inträda, då den 
hjälp som museet haft av högt kvalifi
cerade utländska flyktingar snart kom
mer att försvinna på grund av denna 
personals relativt höga ålder. Forskar- 
avdelningen har, trots utebliven upp
rustning och önskvärd utveckling, visat 
att den kan åstadkomma grundläggande 
forskningsresultat inom helt nya om
råden för miljövården, t. ex. den ge
nomförda museala mikrokemiforskning- 
en som ligger till grund för samhällets 
åtgärder i t. ex. biocidfrågan.

I fråga om museiavdelningen har 
denna visat genom de försöksutställ- 
ningar den haft att sådan verksamhet 
drar publik till museet. Det gångna året 
har visat en ökning med 65 procent. 
Den har också stor betydelse för un
dervisningen, och genom vandringsut
ställningar av materialet har den rönt 
stor uppskattning runt om i landet. Den
na verksamhet har dock tagit såväl 
museiavdelningens totala resurser i an
språk som väsentliga delar av forsk
ningsavdelningens. Den nödvändiga 
vården av museets hittills utställda och 
helt ovärderliga och oersättliga mate
rial har måst eftersättas liksom den 
nödvändiga planeringen av den fram
tida museala utställningsverksamheten 
som icke minst i propositionen fram
hölls som synnerligen viktig. För att 
åstadkomma en framgångsrik verksam
het med tillfälliga utställningar, vilket 
bedöms som nödvändigt för att få er
farenhet för framtiden, har hittills hela 
expertanslaget måst tagas i anspråk för 
detta ändamål.

Med stöd av vad ovan anförts hem
ställer jag om kammarens tillstånd att 
till statsrådet och chefen för utbild
ningsdepartementet få ställa följande 
fråga:

Har herr statsrådet för avsikt att vid
taga några åtgärder för att söka inhäm
ta den eftersläpning som drabbat Na
turhistoriska riksmuseet samt vidtaga 
den förstärkning som är nödvändig för
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att förverkliga det mål som uppställdes Kammaren åtskildes kl. 17.03. 
i proposition 1965: 81?

På gjord proposition medgav kam
maren, att ifrågavarande spörsmål finge 
framställas.

----- ------  /Solveig Gemert

In fidem 

K.-G. Lindelöw

Onsdagen den 20 mars eftermiddagen

Kammaren sammanträdde kl. 19.30; 
och dess förhandlingar leddes till en 
början av herr andre vice talmannen.

Föredrogs ånyo och företogs punkt
vis till avgörande statsutskottets utlå
tande nr 41, i anledning av Kungl. 
Maj:ts i statsverkspropositionen gjorda 
framställningar om anslag för budget
året 1968/69 till högre utbildning och 
forskning samt vuxenutbildning jämte 
motioner.

Punkten 1

Utskottets hemställan bifölls.

Punkten 2

Ang. den högre utbildningen

Kungl. Maj :t hade under rubriken 
Vissa gemensamma frågor behandlat 
frågor som berörde universitetsväsen
det i dess helhet.

I detta sammanhang hade utskottet 
behandlat

dels de likalydande motionerna I: 
529, av herr Holmberg m. fl., och IT: 
669, av herr Bohman m. fl.,

dels de likalydande motionerna I: 
535, av fru Nilsson och fru Elvy Olsson, 
samt II: 679, av herr Larsson i Borrbv 
in. fl.,

dels ock de likalydande motionerna 
I: 536, av fru Nilsson och fröken Sten
berg, samt II: 680, av herr Mattsson 
m. fl.

I motionerna I: 529 och II: 669 hade 
anhållits, att riksdagen måtte i skrivel
se till Kungl. Maj :t hemställa, att dimen
sioneringen av och avvägningen inom 
hela den postgymnasiala utbildningen 
och därmed sammanhängande organi
satoriska frågor snarast måtte bliva fö
remål för en allsidig parlamentarisk 
utredning.

Utskottet hade i den nu föredragna 
punkten på anförda skäl hemställt,

1. att riksdagen måtte i anledning av 
motionerna 1:536 och 11:680 giva 
Kungl. Maj:t till känna vad utskottet i 
punkten anfört,

2. att riksdagen måtte avslå motio
nerna I: 535 och II: 679,

3. att riksdagen måtte avslå motio
nerna I: 529 och II: 669.

Reservation hade avgivits av herrar 
Axel Andersson (fp), Kaijser (h), 
Bengtson (ep), Ottosson (h), Wallmark 
(h), Thorsten Larsson (ep), Wirtén 
(fp), Bohman (h), Mattsson (ep), Tu- 
resson (h), Gustafsson i Skellefteå (fp), 
Källstad (fp), Westberg (fp) och Elm- 
stedt (ep), vilka ansett, att utskottets 
yttrande bort i viss angiven del hava 
den lydelse, reservationen visade, samt 
att utskottet bort under 3 hemställa, 
att riksdagen måtte med bifall till mo
tionerna 1:529 och 11:669 besluta att 
hos Kungl. Maj :t anhålla om att dimen
sioneringen av och avvägningen inom 
hela den postgymnasiala utbildningen 
och därmed sammanhängande organi
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satoriska frågor snarast måtte bliva fö
remål för en allsidig parlamentarisk 
utredning.

Herr WALLMARK (h):
Herr talman! När vi för några veckor 

sedan behandlade den andra, tunga 
delen av utbildningsdepartementets pro
position om skolväsendet visade det sig 
att det i första hand ansvariga statsrå
det över huvud taget icke befann sig i 
riksdagen utan enligt uppgift deltog i 
några håll-i-gång-möten nere på väst
kusten. När kammaren i dag skall be
handla universitetsväsendet tycks båda 
de ansvariga statsråden vara här. Jag 
tycker det är glädjande ur riksdagens 
synpunkt, att man anser det förenligt 
med sina intressen att befinna sig i 
riksdagen när ens egen huvudtitel blir 
behandlad.

.Tåg skulle, herr talman, vilja göra 
några allmänna reflexioner på denna 
punkt och även några kommentarer till 
den reservation som har avgivits.

Redan när riksdagen 1963 tog ställ
ning till riktlinjerna för det högre ut
bildningsväsendets utbyggnad anförde 
högerpartiet i en partimotion: »Man kan 
inte engagera samhällets resurser där
hän, att man utbildar stora skaror för 
yrken, där de inte kan väntas få någon 
anställning.» Ett annat citat är: »Det 
kan med visst fog antagas att den till
strömning till högre läroanstalter som 
förutses i propositionen 172 är under
skattad ... Det är inte orealistiskt att 
antaga att antalet universitets- och hög- 
skolestuderande redan om ett tiotal år 
överstiger 100 000.»

År 1965 behandlades åter frågan om 
nya riktlinjer för universitets- och hög
skoleväsendets utbyggnad fram till bör
jan på 1970-talet. Som kammaren för
modligen erinrar sig beslöts då, att 
maximigränsen skulle vara 87 000 stu
derande i början på 1970-talet. Vi fram
förde den gången i stort sett samma syn
punkter, och om jag inte minns alltför 
fel var synpunkterna gemensamma för 
alla de tre borgerliga partierna.

Ang. den högre utbildningen
Vilket recept ville man då rekom

mendera för att klara dessa frågor?
Jo, den totala tillströmningen skulle 

klaras med fasta studiegångar, med ut- 
spärrning av studenterna och med 
starkt beskurna kurser. Beträffande för
delningen av studerande på de olika 
utbildningslinjerna hade man då i pro
positionen angivit vissa riktmärken.

Två och ett halvt år efter den refor
mens genomförande — det är inte mer 
än knappt halva planeringstiden som 
gatt — kan vi likväl konstatera att alla 
farhågorna blivit besannade, och dess
värre även överträffats.

För det första torde det totala anta
let studerande nu överstiga det maxi- 
mital som vi räknade med skulle vara 
möjligt att uppnå år 1972. För det and
ra lär den mirakelmedicin som hette 
fasta studiegångar vara färdigblandad 
först hösten 1969. Om det är en riktig 
medicin eller ett kräkmedel återstår att 
se.

När det gäller dimensioneringen mel
lan de olika utbildningslinjerna kan det 
väl utan vidare konstateras att den inte 
endast avviker från regeringens rikt
märken — det hade kanske inte gjort 
så mycket — utan vad värre är i ganska 
väsentlig omfattning avviker även från 
arbetsmarknadens behov.

Jag har, herr talman, velat göra den
na lilla historieskrivning för att visa att 
det sannerligen inte har saknats var
nande röster i denna debatt. Regeringen 
har emellertid inte velat lyssna på dem. 
Regeringen säger i många andra sam
manhang, att den måste vara med och 
planera för att det inte skall gå på tok. 
På detta område har ju regeringen det 
fulla och ensamma planeringsansvaret 
inför riksdagen. Inte ens de mest väl
villiga bedömare torde kunna ge rege
ringen annat än ett klart underbetyg för 
dess handläggning av dessa frågor. Det 
är så mycket smärtsammare att konsta
tera eftersom de som drabbas av följ
derna av regeringens försummelser är 
alla de tusentals aningslösa studenter, 
som efter examen måste konstatera att
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arbetsmarknaden inte kan erbjuda nå
gon anställning som någorlunda motsva
rar deras kunskaper.

De tre huvudproblem som vi har 
att diskutera i dag är följande. För det 
första: Ilur skall vi dimensionera den 
högre undervisningen totalt, så att alla 
de som i det gymnasiala utbildningsvä
sendet har förklarats kompetenta till 
högre studier också har möjlighet att få 
tillträde till sådana? För det andra: Hur 
skall vi balansera expansionen mellan 
de olika utbildningslinjerna och hur 
skall vi organisera själva utbildningen, 
så att den blir meningsfylld och i ordets 
bästa mening så matnyttig som möjligt? 
Och för det tredje: I vilken omfattning 
och i vilken takt är arbetsmarknaden 
beredd att ta emot den högre utbildade 
arbetskraften?

Alla dessa tre frågor måste givetvis 
tas upp i den planerade utredningen. 
Med hänsyn till den snedvridning, som 
redan har skett och som vi i dag kan 
konstatera, måste utredningsarbetet be
drivas med allra största skyndsamhet. 
Såvitt jag vet skriver man i utbildnings
departementet just nu anvisningarna 
för den nya utredningen, samtidigt som 
man funderar över vilken form den 
skall ta. De två modeller som man väl 
kan arbeta efter är antingen att tillsätta 
en blandad parlamentariker- och ex
pertkommitté eller att tillsätta en ex
pertkommitté som sedan får följas av 
en parlamentarikergrupp. Att i denna 
utomordentligt viktiga fråga helt ute
lämna parlamentarikerna torde inte va
ra någons mening, därom är vi väl alla 
överens.

Den punkt beträffande vilken me
ningarna kan vara delade gäller således 
om parlamentarikerna skall ingå i ut
redningen redan från början. Den re
servation som den borgerliga gruppen 
gemensamt har ställt sig bakom har ve
lat uttrycka den meningen att utred
ningen måste bedrivas med allra största 
skyndsamhet. Den bästa vägen att upp
nå ett snabbt resultat är att låta parla-

Ang. den högre utbildningen 
mentarikerna ingå i gruppen redan 
från början.

Man kan naturligtvis fråga vad vi gör 
under tiden. Det tar dock en viss tid in
nan utredningen kan vara färdig med 
sina förslag och innan en proposition 
kan läggas fram. Skall vi godta en fort
satt snedvridning av intagningen till de 
olika utbildningslinjerna? Och vad gör 
vi om arbetsmarknaden inte kan svälja 
den snabbt växande tillströmningen av 
den utbildade arbetskraften?

Det vore värdefullt om statsrådet Mo
berg ville framlägga sin syn på dessa 
två frågor.

Herr talman! Så omfattande som ut- 
bildningshuvudtiteln är kan det ibland 
vara svårt att under den allmänna mo
tionstiden bevaka alla detaljer. I en ar
tikel i Handelstidningen den It mars 
påpekar professor Segerstedt, att stats
rådet Moberg föreslår att 108 tjänster 
som universitetsadjunkter skall inrättas. 
Konsekvensen härav blir givetvis, att 
motsvarande antal assistenttjänster blir 
indragna. Ja, icke enbart motsvarande 
antal, utan ett 140-tal torde komma att 
dras in. Detta är utan tvivel en påtaglig 
nackdel för de unga forskarna.

Denna förändring vidtar man ungefär 
samtidigt som man har aviserat att pro
positionen om forskarutbildningen skall 
läggas fram. Jag skulle vilja fråga stats
rådet Moberg: Var det nödvändigt att 
vidta denna åtgärd parallellt med att 
man skriver en proposition i ärendet? 
Vi kanske skulle kunna få ett besked i 
dag. Jag tycker att det kan vara på tiden 
ur riksdagens planeringssynpunkt. Får 
vi propositionen om forskarutbildning
en i vår?

Herr talman! Jag skall ta upp en an
nan fråga, som kan vara nog så intrikat. 
Det torde väl inte ha undgått så många, 
som har sysslat med universitets- och 
högskolefrågorna, att klimatet mellan 
universitetskanslersämbetet och lärosä
tena märkbart har svalnat under de år 
som har gått och att detta klimat är 
ganska frostigt vid det här laget. Läro-
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Ang. den högre utbildningen 
sätena tycks betrakta universitetskans- 
lersämbetet allt mera som departemen
tets förlängda arm och allt mindre som 
sitt eget organ och språkrör. Det är en 
mycket beklaglig utveckling, och den 
synes bottna i olika uppfattningar om 
vilka uppgifter och vilken status uni- 
versitetskanslersämbetet egentligen har.

Nu vill jag fråga statsrådet Moberg: 
Har statsrådet uppmärksammat dessa 
beklagliga förhållanden? Om så är fal
let, hur ser statsrådet på denna fråga?

Herr talman! Detta var några allmän
na reflexioner och de frågor jag skulle 
vilja ta upp på denna punkt. Jag ber 
alltså att få yrka bifall till reservationen 
vid punkten 2.

Herr ANDERSSON, AXEL, (fp):
Herr talman! Jag kan till vissa delar 

■— jag understryker, herr talman, orden 
till vissa delar — instämma i vad herr 
Wallmark nyss har sagt. Jag kan ock
så till vissa delar instämma i vad ut- 
skottsmajoriteten anför. Utskottsmajo- 
riteten och reservanterna har nämligen 
samma uppfattning om hur betydelse
full denna fråga är. Vi säger på bägge 
hållen: »Otvivelaktigt är det synnerli
gen väsentliga och också svårlösta pro
blem som det här är fråga om.» Vi är 
också överens om att den utredning 
som skall tillsättas måste arbeta så 
skyndsamt som det över huvud taget 
är möjligt.

Jag håller med herr Wallmark om 
att den högre utbildningens situation 
är synnerligen beklaglig. Jag hade till
fälle att redan i remisdebatten i början 
av riksdagen komma in på dessa frågor 
och då konstatera, hur många av de tio
tusentals studerande som nu läser vid 
våra universitet inte hade några som 
helst garantier för att de, sedan de av
slutat sina studier, skulle få ett arbete 
där de hade användning för sina kun
skaper.

Det var vid ett tillfälle en debatt i 
andra avdelningen, då vi hade ett be
sök av någon som gjorde gällande, att

det ju inte spelar så förfärligt stor roll 
om man har kunskaper som man kan
ske inte har direkt användning för — 
det var ju ändå liksom en angenäm bör
da att bära på.

Men jag tror inte att de som har off
rat åratal vid universitet och sedan 
kommer ut och får ett annat jobb, som 
de aldrig utbildat sig för, går och viss
lar för sig själva och är muntra över 
att de offrat så mycket tid på att skaf
fa sig en massa kunskaper.

Det nämndes vid något tillfälle att 
man i Amerika hade tiotusentals chauf
förer med en utbildning motsvarande 
filosofie magisterexamen i Sverige. Jag 
tror inte att dessa taxichaufförer som 
forslar folk från den ena änden av New 
York till den andra känner någon stor 
glädje över sin fil.mag.-examen. De me
nar nog —• liksom många redan nu i 
Sverige — att de blivit lurade av sam
hället. Man hade inte gjort klart för 
dem vilka möjligheter som erbjöds dem 
i framtiden.

Men det är ju inte bara de studeran
de, utan det är många andra saker som 
kommer in i detta sammanhang. Det är 
exempelvis studiemedlen. År det inte 
ett slöseri med studiemedel, om man inte 
når de resultat som avsågs när man 
gjorde denna investering? I ett TV-pro- 
gram i går kväll fick vi veta, att de 
studerandes skuldbörda hade fördubb
lats på en kort tid trots den studiehjälp 
som numera utges.

I detta sammanhang har vi ytterliga
re en besvärlig sak att tänka på: Hur 
skall vi dimensionera byggandet när 
det gäller universiteten? Vi har snart 
att behandla också det ärendet i kam
maren. Det har riktats mycket kritik 
mot den långsamma utbyggnaden av 
frescatiområdet. Men rätt som det är 
kommer vi kanske att vara glada över 
att det gått så långsamt och att vi inte 
byggt så mycket i Frescati, som man 
ursprungligen tänkte sig, ty vi blir 
kanske tvingade att vidta åtgärder. Ar
betsmarknadssituationen blir kanske 
sådan att det kommer att finnas gott om
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utrymme för de studenter som verkli
gen ger sig på universitetsstudier.

Jag menar alltså som herr Wallmark 
att denna stora fråga måste utredas och 
utredas skyndsamt. Vi reservanter tror 
att det går fortare, om man redan från 
början låter parlamentarikerna komma 
in i sammanhanget och inte gör så att 
man först har en expertutredning och 
sedan, när den är klar, lägger fram den 
för parlamentarikerna som då skall ta 
ställning.

Som jag ser saken är det två väsent
liga ting som måste ske i den svåra si
tuation som vi har hamnat i.

För det första — och det är detta det 
gäller — måste vi skapa andra post
gymnasiala utbildningsvägar som ger 
större valmöjlighet för ungdomarna, och 
för det andra måste vi försöka få fram 
något så när hållbara prognoser för det 
behov, som näringslivet och samhället 
har av arbetskraft av denna sort, inte 
bara för dagen utan för en åtminstone 
överskådlig framtid, så att ungdomen 
när den skall välja studiebana har nå
gon säkerhet för att den väljer en bana 
där den har några utsikter när det gäl
ler deras framtid.

Jag ber, herr talman, att få yrka bi
fall till reservationen vid denna punkt.

Herr LARSSON, THORSTEN, (ep):
Herr talman! Jag vill här först ut

trycka min tillfredsställelse över att vi 
har både statsrådet Palme och statsrå
det Moberg närvarande. Jag tycker det 
är mycket tacknämligt, eftersom det är 
en ytterst allvarlig fråga som här disku
teras, en fråga som — om vi skall vara 
ärliga — har kommit över oss ganska 
oväntat.

Man kan säga att alarmerande uppgif
ter om en begynnande arbetslöshet in
om akademikeryrkena har skymtat i 
pressen och kommit till synes på andra 
sätt. Man har i tidningarna skrivit om 
svårigheter för ingenjörer av olika gra
der att få arbete. Man har talat om in
genjörer som brevbärare, tidningsbud 
och skogsarbetare in. m.

Detta är givetvis ytterst deprimerande 
för de unga studerande, som redan är 
en god bit på vägen och som lagt ned 
mycken tid för att nå sina studiemål.

Jag vill först säga att arbetssituatio
nen, som jag antydde i början, uppen
barligen snabbt växlat bild från brist 
till överskott på flera områden. Jag kan 
nämna att vi för ett par år sedan hade 
svårigheter att få lärare. Bristen på 
lärare i svenska i kombination med mo
derna språk medförde att under de se
naste fem åren i genomsnitt mellan 52 
och 60 procent av tillsatta icke-ordina- 
rie helterminstjänster måste fyllas med 
reservkrafter utan föreskriven utbild
ning. För samtliga lärarkategorier var 
höstterminen 1967 motsvarande pro
centtal 36, men ett år tidigare beräkna
des bristen vara 3 procent högre. Tyd
ligen är vi alltså på detta område snabbt 
på väg mot en mättad marknad.

Detta understrykes även starkt när 
man tar del av studerandesiffrorna in
nevarande läsår i jämförelse med siff
rorna för bara några år sedan. Nettoan
talet nyinskrivna studenter vid de hu
manistiska och samhällsvetenskapliga 
fakulteterna var 3 900 höstterminen 
1962. Höstterminen 1965 var siffran 
7 300, därav 3 900 för samhällsveten
skap. Höstterminen 1967 beräknade sta
tistiska centralbyrån nettoantalet nyin
skrivna till 4 800 vid de humanistiska 
fakulteterna och ca 6 300 vid de sam
hällsvetenskapliga.

Om vi jämför dessa siffror med pro
positionen nr 4 1967 om reformerad lä
rarutbildning, angav den dåvarande 
ecklesiastikministern där behovet av lä- 
rarintagning vid lärarhögskolorna till 
ca 2 300 studerande. Samma bild av an
talet studerande enligt gjorda beräk
ningar i förhållande till nuläget får 
man, om man försöker uppskatta det 
från andra utgångslägen. Många ung
domar och föräldrar ser alltså ganska 
bekymrat på framtiden.

Det kan anföras ytterligare exempel 
på den föreliggande situationen. Jag har 
mig bekant att en datamaskinfirma i en

Ang. den högre utbildningen
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Ang. den högre utbildningen 
stad som jag väl känner till härförleden 
annonserade efter två sommarprakti
kanter. Firman hade naturligtvis räknat 
med att få någon gymnasiestuderande 
som praktikant. Vad blev resultatet av 
annonsen? Man fick 350 sökande, däri
bland flera universitetsstuderande!

Det är siffror som talar sitt tydliga 
språk. Både den enskilde och samhället 
har, herr talman, ett uppenbart in
tresse av att undvika missriktad utbild
ning och därmed förspilld studietid. 
Jag kan i detta avseende helt instämma 
med de båda föregående talarna.

Jag tror — och många studerande 
har nog samma uppfattning som jag — 
att det hade varit välgörande med en 
effektivare studierådgivning och studie
vägledning. Det är mycket angeläget 
med yrkesvalet. En kurativ verksamhet 
med den rådgivning, som de studeran
de för närvarande får, är helt otillräck
lig. Jag vet mycket väl att statsverks
propositionen innehåller förslag om ett 
ökat anslag på denna punkt, men det 
räcker inte. Jag tror att denna studie
rådgivning måste effektiviseras på ett 
markant sätt.

Jag vill sedan bara ge uttryck åt yt
terligare en synpunkt. Det gäller här 
kanske mina egna funderingar, men jag 
tror att min uppfattning delas av flera. 
Grundfelet är kanhända att en alltför 
hög procent av eleverna i grundskolan 
väljer de teoretiska studievägarna. Detta 
beror enligt min mening på frånvaron 
av en möjlighet till yrkesskoleutbild- 
ning, som så att säga är tillräckligt at
traktiv för ungdomarna.

Jag vill även i detta sammanhang säga, 
att jag mycket väl vet, herr talman, att 
skolreformerna varit många och bety
dande under 1960-talet, och jag vill där
för inte precis att mitt påpekande skall 
uppfattas som någon kritik mot rege
ringen i detta hänseende. Vi kan nog i 
detta sammanhang konstatera att re
formprogrammet varit fullt, även om 
det på grund av brist på resurser icke 
kunnat vara helt. Vi hoppas att det där

för snart lägges en proposition om yr
kesutbildningen på riksdagens bord.

Det har sagts att en utredning är 
signalerad. Jag vet att herr statsrådet 
Moberg också har antytt detta i ett svar 
på en fråga i andra kammaren — och 
det är gott och väl. Men jag tror liksom 
de båda föregående talarna att det med 
hänsyn till den stora betydelse, som 
denna utredning måste få, är mycket 
angeläget att det blir en parlamentarisk 
utredning. Jag vill därför kraftigt in
stämma i yrkandet om bifall till den re
servation, som avgetts på denna punkt 
och i vilken kräves en parlamentarisk 
utredning.

Vi hoppas också att det dessförinnan 
skall kunna vidtas åtgärder, som så att 
säga verkar litet snabbare än en utred
ning, och jag vill med detta också an
tyda att jag med intresse skall emotse 
vad herr statsrådet på denna punkt har 
att förtälja kammaren.

Herr statsrådet MOBERG:
Herr talman! Eftersom herr Wall- 

mark flera gånger har uppmanat mig 
att stiga upp i talarstolen, ser jag mig 
nödsakad att säga några ord.

Vad är det vi diskuterar? Jo, det är 
frågan om högre utbildning och forsk
ning. Utskottet är enigt på alla punk
ter som rör anslag och politik. På en 
liten punkt som kommer upp senare 
finns en viss skiljaktig uppfattning, 
nämligen om en professur i geriatrik. 
Beträffande den av regeringen bebåda
de utredningen om politiken på 1970- 
talet finns också den skillnaden i upp
fattningen mellan de borgerliga och de 
socialdemokratiska ledamöterna i stats
utskottet, att de förra vill att utred
ningen skall ha en parlamentarisk sam
mansättning. Det är hela skillnaden i 
denna viktiga del av huvudtiteln.

Vad föranleder det för kommentarer 
från herr Wallmark och två andra ta
lare? Jo, man försöker inge kammaren 
intrycket att den högre utbildningen
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står inför en katastrof. Det är ganska 
egendomligt, herr Wallmark, att försö
ka skapa panik om ting varom båda 
kamrarna varit eniga åtskilliga gånger.

Jag vill erinra om att när riksdagen 
år 1960 tog den första femårsplanen för 
universitetens och högskolornas utbyg
gande var det allmän uppslutning kring 
regeringens grepp, nämligen att i stort 
sett mer än tidigare arbetsmarknads- 
anpassa den högre utbildningen, vilket 
den gången var något av en sensation. 
Man hade inte tidigare vågat närma 
sig universiteten med kravet: utbilda 
studenterna efter arbetsmarknadens 
behov! Det gjorde man den gången på 
basis av universitetsutredningens be
tänkande, och det var enig uppslutning 
kring det.

Man fullföljde denna politik åren 
1963 och 1965, då riksdagen tog den 
andra femårsplanen för universitetsvä
sendets utbyggande. Den innehöll i 
princip inget nytt, utan var en fortsatt 
satsning på den högre utbildningen 
som något för nationen utomordentligt 
väsentligt. Man var enig om att så långt 
de ekonomiska och personella resur
serna räckte bygga ut de spärrade ut
bildningslinjerna. I övrigt var man i 
riksdagen ense om att de fria fakulte
terna, trots de påtagliga risker som 
förelåg till ett starkt tryck på dem, 
alltfort skulle vara fria, därför att man 
bedömde den högre utbildningen vara 
så viktig för vår ungdom att kunna få.

Vad är det som har hänt? Jo, det har 
uppstått vissa tendenser till mättnad 
på arbetsmarknaden.

Vad betyder det? Det betyder att vi 
på lärarområdet och på andra områ
den för första gången på åtskilliga år 
fått tecken som tyder på att vi klarar 
bristen på arbetskraft. De borgerliga 
har i valrörelse efter valrörelse sagt 
ifrån att regeringen sköter utbildning
en uselt, därför att det är en sådan 
enorm brist på lärare. Nu har vi utbil
dat så många lärare, att vi skymtar 
balans på den arbetsmarknaden. Då får 
vi omedelbart höra att detta är utom-
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Ang. den högre utbildningen 
ordentligt farligt — trots att vi skapar 
en situation som innebär att arbetsgi
varna och kommunerna kan få folk till 
sina tjänster.

Det har talats mycket om arbetslösa 
civilingenjörer. Mig veterligt utgör ar
betsmarknadsmyndigheternas uppgifter 
om arbetslösa civilingenjörer 15 perso
ner. Det är den statistik jag har kunnat 
utläsa — alltså bara 15 stycken. Det tas 
till intäkt för skildringar som närmast 
ger intryck av att vi har att vänta ett 
ingenjörsproletariat. Det är skräck
skildringar.

Jag vill erinra kammaren om att 
Europas forskningsministrar för några 
veckor sedan höll ett möte i Paris, där 
de diskuterade europeisk forskning och 
vad som kunde göras för att något kom
ma ikapp det försprång som Förenta 
staterna har på forskningens område. 
Man var rörande enig om att en av de 
väsentligaste uppgifterna i det sam
manhanget var att utbilda mer folk — 
fler tekniker, fler naturvetare och över 
huvud taget satsa mer än hittills på 
högre utbildning. Det är den bilden 
man får när man vänder sig till dem 
som diskuterar de stora problemen i 
samhället av i dag.

Jag har alltså, herr talman, upprik
tigt sagt blivit förvånad över den ton, 
som de föregående talarna har använt 
i diskussionen om huruvida vi skall 
göra den kommande utredningen så 
sammansatt, att parlamentarikerna skall 
ingå eller icke.

Låt mig mot den bakgrunden svara 
på ett par konkreta frågor såsom de är 
ställda här i debatten. Herr Wallmark 
tar upp frågan om vilka konsekvenser 
inrättandet av universitetsadjunkts- 
tjänsterna får för antalet assistenter vid 
universiteten. Såsom är klart redovisat 
i denna liksom i tidigare propositio
ner, så innebär införandet av adjunkts- 
tjänsterna att vi kan få ett utbildnings- 
jobb utfört med färre antal personer. 
Men vi har sagt oss, och det har alla 
varit överens om — att när vi gör det 
skall vi också, här anknyter jag till
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herr Larssons inlägg — se till att det 
skapas utrymme inom anslagens ram 
för ökad studierådgivning. Vi räknar 
med att de insatser och de förändring
ar vi gör i fråga om tilldelningen av 
assistenttimmar vid de filosofiska fa
kulteterna till s. k. övrigt arbete skall 
möjliggöra för myndigheterna att inom 
ramen för de resurser riksdagen ställt 
till förfogande få fram 40—50 studie
rådgivare till, som aktivt kan gå ut och 
vägleda de unga studenterna. Detta har 
jag funnit vara en alldeles utomordent
lig omfördelning av resurserna, och jag 
kan inte se att däri ligger någon större 
risk för universitetsverksamheten.

Sedan påstår herr Wallmark, att re
lationerna mellan universitetskanslers- 
ämbetet och universiteten har under
gått påtagliga försämringar.

Varpå grundar herr Wallmark det 
påståendet? Mig veterligt sköter uni- 
versitetskanslersämbetet sitt svåra upp
drag till full belåtenhet. Självfallet upp
står det inom detta som inom alla and
ra områden friktioner, där somliga tyc
ker att den överordnade myndighetens 
beslut och förslag inte passar honom 
eller henne, men i stort sett är det, så
vitt vi i regeringen kan förstå, ett utom
ordentligt gott samarbete mellan kans- 
lersämbetet och universiteten.

Till slut frågar Wallmark, och den 
frågan har ställts även av andra talare: 
Hur skall regeringen göra när det gäl
ler den här utredningen?

Som tidigare har sagts offentligt 
kommer regeringen mycket snart att 
sätta i gång översynen av vår politik 
under 1970-talet i fråga om den högre 
utbildningen och forskningen. Direkti
ven är under utarbetande, och jag kan 
väl hoppas att vi inom en månad har 
en utredning sjösatt. Dess sammansätt
ning kommer att bli den för uppgiften 
lämpligaste.

Ang. den högre utbildningen

Herr WALLMARK (h) kort genmäle: 
Herr talman! Statsrådet Moberg är 

uppenbarligen något förvånad över att

vi från de tre partierna med sådant all
var och sådan skärpa tagit upp frågan 
beträffande organiserandet av den högre 
undervisningen.

Statsrådet tycker tydligen att allt är 
så bra som det kan vara. Den slutsatsen 
måste man dra av statsrådet Mobergs 
inlägg här. Det finns inga tokigheter i 
det hela. Allt går sin gilla gång. Den ut
redning som skall tillsättas kommer att 
tillsättas för nästa femårsperiods pla
nering och ingenting annat.

Nu har ju dock utskottet sagt, att det 
är ytterst angeläget att utredningen blir 
tillsatt med största möjliga skyndsam
het. Bakom detta ligger medvetandet hos 
hela utskottet om den snedvridning som 
har skett. Det är ju ingen hemlighet på 
något vis. Om vi bara går till de offi
ciella siffrorna kan vi konstatera detta. 
Vi kan också konstatera det i dagspres
sen, och vi kan göra det genom att räk
na samman alla de interpellationer och 
enkla frågor som har ställts under den
na tid i just den här frågan.

I rådande knappa budgetläge finns 
det inga möjligheter att föreslå utökade 
anslag. Kritiken riktar sig därför när
mast mot den fördelning mellan olika 
poster som skett.

Jag delar statsrådet Mobergs upp
fattning när han talade om utbildningen 
som kanske en av de mest pådrivande 
faktorerna. Det är inte bara fråga om 
den konferens som statsrådet talade om. 
Den som har hunnit läsa Servan-Schrei- 
bers bok kan ju konstatera precis sam
ma sak. I detta avseende följer vi liksom 
många andra i USA:s fotspår.

Jag har en statistik över antalet av
lagda grundexamina per miljon invå
nare. Den är några år gammal, men me
dan vi hade 727 så hade USA 2 300, Sov
jet 1 500 och EEC-länderna 555. Siffror
na har förändrats sedan beräkningstid- 
punkten 1963/64. Några andra officiella 
siffror finns inte att tillgå, men rela
tionerna står sig säkert.

Det är i och för sig intressant att kon
statera hur personer med högre utbild
ning i en helt annan omfattning än i
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Sverige har trängt in på arbetsmarkna
den på områden, där vi för närvarande 
använder lägre utbildad arbetskraft.

Bland de frågor som statsrådet över 
huvud taget inte svarade på ingick den 
frågan: Vad gör vi under tiden utred
ningen arbetar för att rätta till den 
snedvridning, som jag trodde att alla 
var medvetna om? Om inte statsrådet 
vill tro mig kan jag läsa upp ur univer- 
sitetskanslersämbetets skrivelse för att 
ge klara belägg. Vad gör vi för att rätta 
till saken under de två år som vi kom
mer att få vänta på utredningen? Vad 
skall vi vidare göra om arbetsmarkna
den inte har möjlighet att svälja denna 
snabbt växande grupp av akademiskt 
skolad arbetskraft?

Statsrådet Moberg har själv deltagit 
i en konferens, där dessa frågor har ta
gits upp. Min fråga till statsrådet var: 
Vilka initiativ tar statsmakterna för att 
tala om för näringslivet, att en motsatt 
situation råder i dag och kommer att 
råda i framtiden när det gäller besät
tandet av de olika tjänsterna? På detta 
spörsmål har jag över huvud taget inte 
fått något svar av statsrådet Moberg.

Herr talman! Jag kanske får lov att 
återkomma i en senare replik med vad 
jag i övrigt har att säga.

Herr ANDERSSON, AXEL, (fp) kort 
genmäle:

Herr talman! Jag vill bara komma 
med en helt stillsam protest när stats
rådet Moberg påstod, att jag skulle ha 
bidragit till att skapa någon »skräm
mande bild» av den högre utbildningens 
kris. Vad jag talade om var den kris vi 
befinner oss i på det sättet, att de som 
nu studerar vid universiteten inte vet 
om de kommer att få användning för de 
kunskaper de skaffat sig när de har av
slutat sina studier. För mig är detta 
det stora problemet.

Om man sedan vill vara uppriktig kan 
man väl ändå säga, att det inte är så all
deles helt väl ställt i alla avseenden 
med den högre utbildningen. Vi hade

Ang. den högre utbildningen 
besök av rektor vid Stockholms univer
sitet och det var sannerligen inte nå
gon skönmålning vi fick. Han konsta
terade att Frescati-området var plane
rat för 15 300 studerande. Vid det besök 
som vi gjorde i december i fjol fanns 
det 23 000 studerande vid Stockholms 
universitet och, om jag inte minns fel, 
höll man till på 33 olika ställen. Det är 
klart att detta inte är någon trevlig si
tuation.

Vad jag menade var just att vi måste 
se till att vi satsar rätt, så att de som 
får utbildning också får användning för 
den. En gång när statsrådet Palme var 
en inte så alldeles flitig utan mera blyg
sam suppleant i statsutskottets andra av
delning gällde det att få fram tekniker. 
Herr Palme och jag hade bl. a. olika 
uppfattningar om tillkomsten av en ex
tra matematiktimme som liksom skulle 
bli grunden i det här utspelet. Man 
snabbutbildade lärare för de tekniska 
gymnasierna, och man påstod att sam
hället hade praktiskt taget omättligt be
hov av tekniker. Nu konstaterar arbets
marknadsstyrelsen att 1 000 ingenjörer 
— inte civilingenjörer utan andra in
genjörer — går på omskolning direkt 
efter det att de tagit sin examen och 
skall försöka få kunskaper som de har 
användning för ute i livet.

Det var detta som jag var inne på, 
herr statsrådet. Jag kanske skall erinra 
om att jag särskilt påpekade att jag 
inte instämde i allt som sagts tidigare.

Herr LARSSON, THORSTEN, (ep) 
kort genmäle:

Herr talman! Jag kunde inte under
låta att reagera litet grand mot det ut
tryck som statsrådet Moberg använde, 
nämligen att vi försökte »skapa panik». 
Jag vill betona att vi har varit eniga i 
många stycken, men det är väl ändå, 
herr statsråd, på Kungl. Maj:ts utred
ningar som vi måste basera vårt ställ
ningstagande.

Jag erinrar mig mycket väl en fråge
stund som vi hade med dåvarande
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statssekreterare Löwbeer i utbildnings
departementet, då ett nuvarande stats
råd satt vid sidan som sekreterare. Vi 
frågade herr Löwbeer om det fanns nå
gon risk för överutbildning av t. ex. in
genjörer. Han savarade: Det är ingen 
risk, ej heller att vi får en fil. kand. i 
postluckan!

Vi är där nu snart. Jag vill inte på
stå att vi är där i dag, men med tanke 
på att Kungl. Maj :ts kvarnar mal ganska 
långsamt i många sammanhang så är det 
kanske bäst att börja se över det här 
medan tid är.

Jag tror att orsaken till den bristande 
sysselsättningen för närvarande ligger i 
ett stagnerande näringsliv, men jag skall 
inte lasta regeringen för det, ty det till
hör väl en annan diskussion. Emeller
tid kan vi konstatera faktum i dagslä
get.

Jag vill ställa en fråga till statsrådet 
Moberg igen: Skulle det inte hjälpa att 
sätta in t. ex. studierådgivande åtgär
der, i varje fall medan utredningen ar
betar? Många som tänker börja sina stu
dier i höst behöver vägledning. Det be
höver helt enkelt sägas: Ge er inte in på 
det här området, eftersom det inte finns 
utsikter att få något jobb där!

Herr statsrådet MOBERG:
Herr talman! Jag tycker att kritiken 

nu har fått rimligare proportioner. Låt 
mig därför kort få kommentera de yt
terligare frågor, som har ställts till 
mig.

Jag börjar med herr Thorsten Lars
son. Jag tror visst, herr Thorsten Lars
son, att tiden är mogen för oss att nu 
på allvar diskutera det ni var inne på, 
nämligen relationen mellan utbild
ningsnivå och förväntningar hos dem 
som tar olika utbildningar å ena sidan 
och de möjligheter som arbetsmarkna
den i olika situationer bjuder å den 
andra. Jag är övertygad om att den ut
redning, som nu blir tillsatt, mycket 
snart kommer att såsom en av sina hu
vuduppgifter ta just den diskussionen.

Jag håller med om att vi i samhället 
har haft för litet diskussion om detta 
problem. Vi gjorde ett försök 1963, då 
vi först började skymta den jättelika 
utbildningsorganisation som universi
teten nu har blivit. Vi förde då in be
greppen adekvat och inadekvat syssel
sättning. Men den gången var opinio
nen inte lyhörd, ty då fanns det så 
stora brister på arbetskraft överallt. 
Då såg man inte inom överskådlig tid 
för sig den situation, då vi skulle få 
bättre balans på arbetsmarknaden. Nu 
är vi snart där, vilket alla är överens 
om. Då finns det anledning att föra den 
diskussionen lugnt och sansat. Ty själv
fallet förstår ungdomen den situation 
som har uppkommit.

Låt mig i det sammanhanget för herr 
Wallmark och andra, som har varit 
inne på det, än eu gång få upprepa, att 
vi självfallet med det ökade intresse 
som riksdagen visar den högre utbild
ningens problem kommer att hitta for
mer för att låta representanter för de 
politiska partierna vara med i utred
ningsarbetet. Jag vill dock här inte bin
da mig för formen.

Till herr Thorsten Larsson vill jag 
ytterligare säga, att jag är helt med på 
vad han sagt om ökad studierådgiv
ning. Det grepp som vi tar med assis
tenterna för »övrigt arbete» görs just 
för att skapa fram ytterligare resurser 
för den uppsökande, aktiva studieråd
givningen i motsats till vad som alltför 
ofta har varit fallet, nämligen den pas
siva studierådgivningen, där assisten
ten har suttit och väntat på att studen
ten skulle komma. Vi måste gå ut och 
tala till studenterna, och därmed blir 
det en ny typ av rådgivare som vi ska
par. Jag är säker på att systemet kan 
börja verka redan under nästa läsår.

Sedan frågar herr Wallmark, vad vi 
gör under tiden. Självfallet får utred
ningen bl. a. i uppdrag att ta initiativ, 
om den finner att utvecklingen nu har 
gått därhän att det finns anledning att 
revidera det beslut som riksdagen tog 
1965 om planeringen fram till omkring
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1970. Vi ger ju alltid våra utredningar 
sådana möjligheter.

När herr Wallmark frågar, vad sta
ten gör såsom arbetsgivare för att tala 
om för sina personalchefer att det nu 
finns ett ökat antal personer med uni
versitetsexamen, som knackar på por
tarna, kan jag upplysa om att civilmi
nistern faktiskt planerar, precis som 
det privata näringslivet har börjat 
med, eu serie informationer för perso
nalcheferna i statliga verk, där man 
skall klargöra vad universiteten kom
mer att producera under de närmaste 
åren. Man följer där samma goda idé 
som har tagits på den privata markna
den.

Herr Axel Andersson kom två gånger 
tillbaka till talet om Stockholms uni
versitet. Riksdagen har ju redan fått en 
proposition med förslag i byggnads- 
frågorna innefattande bl. a. förslag om 
att byggnadsstyrelsen redan i höst kom
mer att kunna påbörja arbetena på den 
första stora etappen för utbyggandet 
av Frescatiuniversitetet. Jag vill erinra 
om vad jag från andra kammarens ta
larstol har sagt i en interpellationsde- 
batt med fru Nettelbrandt, nämligen att 
utnyttjandet av marken där ute blir så
dan, att det skall vara möjligt att inom 
de områden som är givna kunna skapa 
institutioner, som kan ta emot 30 000 
studerande.

Herr WALLMARK (h) kort genmäle:
Herr talman! Statsrådet Moberg sä

ger att kritiken i de senare inläggen 
har fått något rimligare proportioner. 
Ja, jag tror inte att inläggen har modi
fierats ur kritiksynpunkt — kanske har 
de nyanserats litet ytterligare.

Jag vill först säga att jag är glad för 
de senaste svaren som statsrådet Mo
berg gett. Han säger att staten som ar
betsgivare — som dock hittills tagit 
huvuddelen av akademikerna — kom
mer att bedriva en informationsaktivi- 
tet i de statliga verken. Jag tror för 
min del att det är nödvändigt att ut-
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bildningsministern tar ett initiativ ock
så på den privata marknaden och till
sammans med lämpliga organ redovi
sar den nya situationen för alla före
tagarna. Där torde det nämligen finnas 
möjligheter att placera ett väsentligt 
större antal akademiskt skolade perso
ner än hittills — där har man verkli
gen snålat med anställning av högkva- 
lificerade tekniker och ekonomer. Det 
bör vara möjligt att få en helt annan 
inställning på den sektorn, och jag tror 
att staten skulle kunna göra en insats 
i det fallet — här önskar vi att staten 
skall göra något, på andra områden 
tycker vi ju att staten kan hålla fing
rarna borta.

Sedan vill jag göra ett par kommen
tarer beträffande universitetsadjunk
terna. Det kom inget svar på min frå
ga, om vi får en proposition beträffan
de forskarutbildningen. Jag har inte 
tagit någon ställning till frågan om för
delningen mellan forskning och utbild
ning i och med att jag fört fram saken, 
men jag tycker att det är litet diskuta
belt att mitt under det vi väntar på en 
proposition göra denna avsevärda änd
ring för ett hundratal assistenter, som 
därmed så att säga berövas sin sedvan
liga möjlighet att forska och samtidigt 
försörja sig.

Statsrådet Moberg är tydligen helt 
oinformerad om den diskussion jag tog 
upp när det gäller relationerna mellan 
universitetskanslersämbetet och läro
sätena — i varje fall uppfattade jag det 
så, att han tvärtom ansåg att samarbe
tet var utomordentligt gott. Ja, herr 
talman, jag började med att säga att 
detta är en obehaglig historia, men för 
det kan man inte avstå från att ta upp 
den. Jag tror att flertalet av dem som 
arbetat på detta område är i stort sett 
överens med mig om att min beskriv
ning är riktig. Sådant kan inte beläg
gas statistiskt — det kan endast beläg
gas genom ett mycket stort antal sam
tal med ett mycket stort antal personer, 
och jag tror att det finns en stor grupp 
som ger mig rätt. Jag nöjer mig med
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att ha påpekat detta för statsrådet och 
hoppas att han vill fundera igenom 
saken. Min fråga var: Skall universi- 
tetskanslersämbetet tjänstgöra som de
partementets förlängda arm, styra och 
dirigera, eller skall ämbetet uppträda 
som ett samlat organ för lärosätena — 
universiteten och högskolorna — och 
föra deras talan gentemot departemen
tet? Man kommer ju inte ifrån en så
dan situation, och jag tror att detta är 
kärnpunkten i det hela.

Statsrådet var tydligen inte riktigt 
på det klara med den snedvridning som 
skett. Jag vill då bara nämna att 75 
procent av den ökade tillströmningen 
till universiteten faller på den fria fa
kulteten. Enbart den siffran torde säga 
alla att det är fara värt att vi yrkesut- 
hildar människor som vi definitivt inte 
har möjlighet att placera utan som får 
starta med en annan utbildning. Stats
rådet talar om 15 civilingenjörer som 
skulle vara arbetslösa. Jag diskuterar 
inte dem utan den nya satsning som 
har gjorts. Bristen på prognoser har 
påtalats från flera håll i riksdagen un
der många år. Vi måste få arbetsmark- 
nadsprognoser, även om de blir unge
färliga, för att veta vad vi ger oss in 
på.

Herr statsrådet MOBERG:
Herr talman! Jag är mycket förvånad 

över att herr Wallmark vidhåller sitt 
påstående att det skulle föreligga en 
förtroendekris mellan universitetskans- 
lersämbetet och universiteten. Det är 
ett obestyrkt påstående. Universitets- 
kanslersämbetet har, herr Wallmark, 
precis samma funktioner som alla and
ra svenska ämbetsverk.

Herr MÅRTENSSON (s):
Herr talman! Efter den allmänna de

batt som har förts kan jag fatta mig 
mycket kort.

Jag vill emellertid understryka att re
geringen redan i den proposition som

har lagts fram i år har redovisat att den 
har för avsikt att låta verkställa en ut
redning på det område som vi nu disku
terar. Jag säger detta därför att jag 
fått ett intryck av att man från borger
ligt håll vill göra gällande att man är 
ensam om att ha haft sin uppmärksam
het riktad på denna fråga. Så är ju inte 
fallet.

När det gäller utredningen har som 
tidigare nämnts utskottet varit helt ense 
om att det behövs en utredning, att det 
här är fråga om synnerligen väsentliga 
och svårlösta problem som kräver en 
snabb utredning. Vad som skiljer oss åt 
är enbart frågan huruvida riksdagen 
skall besluta hur utredningen skall vara 
sammansatt eller om det skall överlåtas 
på regeringen, på utbildningsdeparte
mentet, att besluta härom.

Utskottet har ansett att eftersom de
partementet håller på att utarbeta direk
tiv för en utredning så är det också 
lämpligt att departementet får besluta 
om hur utredningen skall vara samman
satt. Vi har utgått från att man på det 
sättet kanske når det snabbaste resulta
tet. Herr Wallmark tar det för givet att 
en parlamentarisk sammansatt utred
ning skulle arbeta snabbare än någon 
annan utredning. Vi är inte övertygade 
att så är fallet och vill därför inte ta en 
så bestämd ståndpunkt i denna fråga.

Med det anförda skulle jag, herr tal
man, kunna sluta. Jag skall inte ta upp 
någon debatt om hur det skall ordnas i 
fortsättningen. Det finns ett par in
tressanta saker i den högermotion som 
ligger till grund för reservationen. Det 
sägs där bl. a. att de studerande måste 
kunna resa berättigade krav mot myn
digheterna att dessa ställer utbildnings
platser till förfogande på områden inom 
vilka möjligheter till meningsfull sys
selsättning verkligen existerar. Jag skall 
inte ta upp någon debatt på den punk
ten, även om frågan om hur utveck
lingen skall styras osv. är intressant. 
Jag har bara velat notera detta. Det 
kanske blir anledning att återkomma 
till frågan vid ett annat tillfälle. För en
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socialdemokrat är det rätt intressant att 
höra högern föra ett resonemang som 
innebär att vi på ett eller annat sätt 
måste styra utvecklingen.

Med det anförda hemställer jag, herr 
talman, om bifall till utskottets hemstäl
lan.

Herr NÄSSTRÖM (s):
Herr talman! Jag hade inte tänkt ytt

ra mig, eftersom det är herr Mårtensson 
som för utskottets talan i dag. Men med 
hänsyn till vad som sagts under debat
ten ber jag ändå att få säga några ord.

Det har här påpekats att det råder 
stor arbetslöshet bland de utbildade, och 
det är riktigt att det är en hel del som 
råkat i denna situation. Det har nämnts 
att arbetsmarknadsstyrelsens statistik 
visar att vi har 15 civilingenjörer som 
är utan arbete, och det är tråkigt. Om 
15 civilingenjörer råkar bli utan arbete 
är det många tidningar som skriver om 
det. Men om det är 15 000 ungdomar 
som har gått igenom yrkesskola och 
blir utan arbete, skrivs det inte så myc
ket om den saken. Även de är väl värde
fulla människor.

Vi vet att när vi nu har fått en 
konjunktursvacka så kan inte alla 
människor just nu få anställning, och 
vi är kanske också litet oroliga för 
framtiden. Men vad har man då att 
göra? Skall vi råda ungdomarna att 
inte utbilda sig? Det vore väl ändå fel
aktigt. Vi hoppas på bättre tider.

Men det finns också ett annat sätt, och 
det är att öka arbetstillfällena. Därvid
lag har staten sin stora uppgift. Vi var 
några ledamöter från denna kammare 
som besökte Italien i fjol sommar. Vi 
fick se en lång rad anläggningar som 
italienska staten hade medverkat till. 
Det var många tusentals människor som 
där hade fått arbete tack vare dessa in
satser.

Herr talman! Om inte statsrådet Mo
berg tar illa upp, skulle jag från denna 
talarstol vilja framföra en hälsning till 
hela regeringen: Satsa på statliga före-
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tag, så avhjälps även det här proble
met.

Herr ANDERSSON, AXEL, (fp) kort 
genmäle:

Herr talman! Min gode vän Emil Näs
ström hade ett rätt underligt resone
mang. Det var 15 arbetslösa civilingen
jörer, 1 500 arbetslösa med tekniskt 
gymnasium eller tekniskt institut och 
15 000 arbetslösa som gått igenom yr
kesskola. Ja, det är ju ingen behaglig 
situation. Men så menar herr Näsström 
att detta problem skall klaras genom att 
staten skapar arbetstillfällen för alla 
dessa människor.

Om man ser på vad lokaliseringsbi- 
dragen, som vi har anledning att upp
skatta i hög grad, har kostat per arbets
plats, så finner vi att det är mellan 
30 000 och 60 000 kronor. När kommer 
vi att ha sådana ekonomiska resurser att 
vi med statliga pengar kan ordna den 
här situationen? Det är en fråga som 
jag måste ställa, herr talman.

Herr NÄSSTRÖM (s) kort genmäle:
Herr talman! Jag satt och väntade på 

att herr Andersson skulle lägga fram 
något förslag till hur vi skall göra. Skall 
vi lämna dessa människor åt sitt öde? 
Om inte det privata näringslivet kan 
eller vill skapa arbetstillfällen, återstår 
bara staten som dessa människor kan 
förlita sig på.

Herr ANDERSSON, AXEL, (fp) kort 
genmäle:

Herr talman! I mina inlägg i denna 
debatt har jag pekat på att den situa
tion som råder är att vi har utbildat 
folk — det gäller både folk med högre 
studier och dessa ingenjörer — utan att 
det finns några nämnvärda garantier 
för dem att få jobb när de är färdiga 
med sina studier. Om samhället behöver 
ett tillskott av 400 samhällsvetare om 
året och vi utbildar 4 000, är det själv-
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klart att 3 600 av dem kommer i en 
besvärlig situation.

Nu försöker vi lösa detta problem — 
framför allt när det gäller ingenjörerna 
— genom omskolning så att vederböran
de skall komma in på områden där det 
finns förutsättningar för dem att få 
jobb. Det är inte alltid jobb i statliga 
företag —• i en del fall kanske, men hu
vudsakligen jobb i privata företag. Om 
vi stimulerar företagsamheten över hu
vud taget tror jag att det kommer att 
leda till att dessa människor får jobb. 
Men det som vi alla varit inne på är 
att vi inte får fortsätta denna dyrbara 
utbildning utan att det finns, inte säkra 
garantier, men något så när hyggliga 
förutsättningar för att de får använd
ning för sina kunskaper i samhället.

Herr NÄSSTRÖM (s) kort genmäle:
Herr talman! Herr Andersson vet lika 

väl som jag att avdelningen för tre eller 
fyra år sedan besökte Chalmers i Göte
borg. Då fick vi reda på att det vid den 
tidpunkten var så stor efterfrågan på 
civilingenjörer att till och med året in
nan teknologerna hade sitt slutbetyg 
stod arbetsgivarna i porten och lockade 
ungdomarna att ta anställning hos före
tagen. Så var situationen då. Nu har det 
blivit en omsvängning. Jag skulle tro att 
om man inte har möjlighet att titta in 
i framtiden, har vi lika stort ansvar alla.

Men nu är frågan: Hur kommer det 
att bli i framtiden? Det är ett mycket 
stort frågetecken. Nu säger man att man 
skall hänvisa akademikerna till andra 
banor där det finns arbete. Vem garan
terar det? Vi vet att det finns folk som 
omskolar sig ett par gånger. Men man 
har inga garantier för att man kan få 
arbete efter en viss omskolning, och det 
är det som är det tråkiga. Det är en be
svärlig situation för oss alla, och det 
gäller för oss alla att se till att våra 
ungdomar får en utbildning, även om 
de måste omskola sig en eller ett par 
gånger.

Herr ERNULF (fp):
Herr talman! Inläggen från herr Näs

ström, särskilt det första och det senas
te, uppkallar mig redan nu, fastän jag 
egentligen inte hade tänkt yttra mig 
förrän vi kommer till punkt 5 i ut- 
skottsutlåtandet.

Herr Näsström frågade om vi skulle 
avråda våra ungdomar från att stude
ra, och hans svar var tydligen nej. Vi 
skulle i stället hoppas på bättre tider. 
Om utbildningen inte gav avsett resul
tat, skulle vi omskola vederbörande, 
eventuellt flera gånger.

Ja, skall vi råda vår ungdom att inte 
studera? Det kan vara en svår fråga. 
Men vad vi i vart fall kan se till är att 
ungdomen får en ordentlig och klar in
formation om de utsikter som finns på 
olika banor.

Jag tror för min del att frågan om 
civilingenjörerna och civilekonomerna 
är ett ganska begränsat problem. Det är 
en konjunkturfråga. Just nu är det be
svärligt, men på sikt lär vi väl ändå 
kunna räkna med ett ökat behov när 
det gäller dessa båda kategorier. Men 
går vi till andra grupper och söker se in 
i framtiden, tycker jag att problem av 
helt annan storlek kommer upp. Vi har 
ju i tidningarna sett siffror som säger 
att av de ungefär 90 000 universitets
studerande som vi har i landet finns 
ungefär häften inom de humanistiska 
och samhällsvetenskapliga områdena. 
Enligt dessa uppgifter studeras sam
hällsvetenskap av ungefär 25 000 stu
denter. Antalet platser i samhället för 
personer med samhällsvetenskaplig ut
bildning är för närvarande ungefär 
5 000. Även med en möjlig utvidgning av 
området för samhällsvetare är det klart 
att en sådan disproportion mellan nu
varande tillgång på platser och antalet 
studerande inte kan klaras upp inom 
överskådlig tid.

Går jag till det område där jag själv 
är verksam, nämligen juridiken, så hade 
vi t. ex. för tio år sedan, år 1957, en 
inskrivning av 418 studenter. Under år 
1967 är det över 2 000 nyinskrivna. Det
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är ju en explosion. Det är bortåt en 
femdubbling på tio år. Det är alldeles 
klart att man inte ens med ganska ra
dikala åtgärder kan skapa ett behov av 
eller arbete för denna stora mängd ju
rister, även om man räknar med den 
decimering som uppkommer genom att 
utkuggningsprocenten är ganska hög 
inom de juridiska fakulteterna.

En adekvat sysselsättning kan inte 
beredas alla dessa. Jag förmodar att vi 
är överens om den saken.

Men vilken information får dagens 
studentklasser om detta? Ja, såvitt jag 
hittills kunnat se när jag följt en stu
dentklass, så har man praktiskt taget 
inte fått någon information. Akademi
kerorganisationerna gör en viss insats 
genom skrifter som de skickar ut, men 
de har ju vissa speciella synpunkter på 
saken. Nog vore det på sin plats att sista 
gymnasieårgången, inom samhällslärans 
ram exempelvis, finge en information 
om utsikterna, låt vara att denna infor
mation måste vara rätt osäker. Vi vet 
ju att alla prognoser hittills slagit fel.

Jag tycker att ett initiativ från Kungl. 
Maj:ts sida skulle kunna för de stude
rande åtminstone klargöra svårigheter
na och problemen. Det är ju inte så att 
alla som läser samhällsvetenskap eller 
juridik läser av en obetvinglig önskan 
att få dessa kunskaper, oavsett vad de 
skall syssla med sedan. Flertalet läser 
det nog för att ha användning för det i 
sin yrkesverksamhet.

Det är inte riktigt av samhället att 
lägga ner kostnader för en så omfat
tande utbildning i förhållande till be
hovet. Det är inte heller riktigt av sam
hället gentemot de enskilda studerande
na att underlåta att informera dem om 
läget.

Naturligtvis räcker det inte med stu
dierådgivning och information. Det be
hövs en mängd andra åtgärder. Säkerli
gen ingår däri andra lämpliga postgym
nasiala utbildningar som kan konkur
rera med dessa överbelastade studie
gångar. Där ingår också undersökning 
inom statsförvaltningen och inom nä-

4'f Första kammarens protokoll 1968. Nr 12

Ang. den högre utbildningen 
ringslivet om hur man skall kunna få 
en adekvat användning för en ökad 
mängd akademiker.

Jag är fullt medveten om att detta 
problem är mycket svårt att lösa, och 
att det inte är möjligt att lösa det i en 
handvändning, men jag tycker att åt
minstone den informationsverksamhet 
som jag här talat om skulle kunna vara 
väsentligt bättre än för närvarande. 
När de båda utbildningsministrarna är 
här närvarande, vill jag rikta en väd
jan till dem att ta sig tid från andra be
styr någon stund och tänka över denna 
fråga och på den punkten få någonting 
gjort, helst redan i vår.

Herr NÄSSTRÖM (s) kort genmäle:
Herr talman! Om vi håller oss till 

realiteterna, är det väl ändå på det sät
tet att de som nu i vår går ut från dessa 
högre utbildningsanstalter har fått sin 
rådgivning — i den mån de över huvud 
taget har fått någon rådgivning — för 
fyra å fem år sedan. Då är frågan: Vem 
kunde då säga hur situationen skulle bli 
1968? Vi kan vända på steken och be
träffande dem som nu skall börja stu
dierna fråga: Vem vet hur situationen 
är om fyra å fem år? Jag vill se den som 
här vågar stiga upp och klart och tyd
ligt tala om hur vi har det om fyra å 
fem år. Det finns så många okända fak
torer som är besvärliga för oss alle
sammans.

Herr statsrådet MOBERG:
Herr talman! Som komplement till 

herr Näsströms inlägg vill jag till herr 
Ernulf säga att när riksdagen år 1960 
tog den första femårsplanen för univer
sitetsväsendets utbyggnad var en av 
uppgifterna att skapa ett bättre under
lag för yrkesvägledningen i skolorna. 
Då tillkom prognosinstitutet som hade 
till uppgift att göra det bästa möjliga 
av den svåra uppgiften att dra upp rikt
linjerna för prognosen på lång sikt på 
arbetsmarknaden för person med lång 
utbildning.
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Ang. den högre utbildningen
Sedan har detta institut arbetat — det 

finns nu i statistiska centralbyrån — 
och det har fått successivt förstärkta 
resurser. Men vi vet ju alla att alltefter
som institutets arbete pågått de meto
diska svårigheterna blivit allt påtagli
gare och att man blivit allt försiktigare 
i sin bedömning av det siffermaterial 
och det övriga sakmaterial som pro
gnosmakarna — ursäkta uttrycket -— 
lyckats få fram.

Vidare vill jag erinra herr Ernulf om 
att när riksdagen år 1964 genomförde 
eu ny ordning för gymnasiet och fack
skolan var en detalj i den nya ord
ningen att yrkes- och studicorientering- 
en i den nya skolan skulle bli mer om
fattande och mer gedigen än den var i 
det gamla gymnasiet. Det finns timmar 
till förfogande som särskilt skall an
vändas i sista ringen för individuell 
rådgivning åt eleverna. Vidare är det 
klart utsagt i läroplanen för samhälls
kunskapen att det i ämnet skall ges en 
allmän orientering.

Skolan ger orientering så långt den 
kan på basis av tillgängligt material, 
och arbetsmarknadsmyndigheterna har 
det direkta ansvaret för den individuel
la rådgivningen. Men jag är överens med 
herr Ernulf om att det finns anledning 
att fortsätta med att förbättra såväl un
derlaget som själva studierådgivnings
verksamheten.

Herr ERNULF (fp) kort genmäle:
Herr talman! Herr Näsström anförde 

i sitt senaste inlägg det som jag redan 
hade sagt, nämligen att all information 
är osäker. Men därför att siffrorna är 
osäkra bör vi inte helt underlåta in
formation. Om vi t. ex. ser att intagning
en av dem som börjar läsa juridik har 
blivit fem gånger så stor som för tio 
år sedan utan att det funnits någon 
större hrist på jurister — det har fun
nits en viss brist på tingsmeriterade ju
rister, men det är en annan sak — tyc
ker jag nog att man skall upplysa gym
nasisterna om att det är för många

som studerar juridik i förhållande till 
vad som kan bli användbart för sam
hället. Likadant är fallet med dem som 
studerar samhällsvetenskapliga ämnen.

Att säga att vi inte skall göra någon
ting alls eftersom det är så svårt med 
siffror, kan jag inte godta. Jag är glad 
över att statsrådet Moberg hade den in
ställningen att man bör göra vad man 
kan. Det låter hoppfullt att det i det nya 
gymnasiet finns vissa timmar anslagna 
för det ändamål det här gäller, men jag 
frågar ändå: Hade det inte varit möjligt 
att i det nuvarande gamla gymnasiet in
rymma en eller ett par timmar för en 
sådan här grundläggande information? 
Visserligen kan eleverna vända sig till 
skolkuratorn för yrkesvägledning, men 
på många håll får de bara rådet att 
läsa i kataloger av olika slag. Det är 
ganska svårt för en 18-åring att med 
ledning av de publikationerna bedöma 
framtidsutsikterna. Det hade enligt min 
mening varit möjligt att göra mera. Ett 
snabbt ingripande för den nuvarande 
sista årgången studenter skulle vara 
lämpligt, låt vara att det på grund av 
tidsbristen blir av begränsat värde.

Herr talmannen infann sig nu och 
övertog ledningen av kammarens för
handlingar.

Herr WALLMARK (h):
Herr talman! Det som föranledde mig 

att begära ordet var att herr Mårtensson 
var vänlig nog att läsa innantill ur hö
gerpartiets motion. Han tyckte sig kon
statera en nyhet, när vi talar om behov 
av planering. Herr Mårtensson som har 
suttit i andra avdelningen ganska länge 
har säkert haft tillfälle att studera en 
partimotion i samma ärende från år 
1963 och även från år 1965. I båda fal
len talar vi om behovet av planering på 
detta område. Jag upprepade det när 
jag första gången yttrade mig från den
na talarstol i dag. Jag kanske ännu en 
gång kan få stryka under, att här har 
statsmakterna ansvaret att sköta plane-
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ringen och lägga sina förslag till riksda
gen. Det trodde jag vi var överens om. 
Vi kräver en vettig planering på de om
råden där statsmakterna har ansvaret. 
Jag sade också att en rad andra områ
den kan man hålla fingrarna borta 
ifrån.

Får jag sedan bara göra en liten 
kommentar till den senast förda diskus
sionen. Det är inte lätt att vara studie
rådgivare när man inte har något säkert 
material till förfogande. Det är i och 
för sig lätt att kritisera att så många sö
ker sig till juristutbildning eller annan 
fri utbildning, men det beror framför 
allt på att de flesta andra ämnen är 
spärrade. Det är där vår huvudkritik 
har satts in. Resurserna har varit fel- 
använda. Utbildningsplatser har i vid
gad omfattning varit tillgängliga på om
råden där det snabbt har blivit eller 
väntas bli en betydande överproduk
tion. Utan en vettig arbetsmarknadspro- 
gnos torde detta problem icke vara 
möjligt att lösa. Jag förmodar att den 
nya utredningen angriper även dessa 
problem.

Sedan vill jag bara till slut konstatera 
att jag fortfarande inte har fått svar från 
statsrådsbänken på när propositionen 
om forskarutbildningen kommer.

Efter det överläggningen förklarats 
härmed slutad, yttrade herr talmannen, 
att med anledning av vad därunder yr
kats propositioner beträffande utskot
tets i förevarande punkt gjorda hem
ställan komme att framställas först sär
skilt angående mom. 1 och 2 samt där
efter särskilt i fråga om mom. 3.

På gjord proposition bifölls vad ut
skottet i mom. 1 och 2 hemställt.

Sedermera gjorde herr talmannen 
enligt de rörande mom. 3 framkomna 
yrkandena propositioner, först på bi
fall till utskottets hemställan samt vi
dare på antagande av det förslag, som 
innefattades i den vid punkten avgivna 
reservationen; och förklarade herr tal
mannen, sedan han upprepat proposi

tionen på bifall till utskottets hemstäl
lan, sig anse denna proposition vara 
med övervägande ja besvarad.

Herr Andersson, Axel, begärde vote
ring, i anledning varav uppsattes samt 
efter given varsel upplästes och god
kändes en så lydande omröstningspro- 
position:

Den, som bifaller vad statsutskottet 
hemställt i sitt utlåtande nr 41 punkten 
2 mom. 3, röstar

Ja;
Den, det ej vill, röstar 

Nej;

Vinner Nej, antages det förslag, som 
innefattas i den vid punkten avgivna 
reservationen.

Sedan kammarens ledamöter intagit 
sina platser samt voteringspropositio- 
nen ånyo upplästs, verkställdes till en 
början omröstning genom uppresning. 
Herr talmannen förklarade, att enligt 
hans uppfattning flertalet röstat för ja
propositionen.

Då emellertid herr Andersson, Axel, 
begärde rösträkning, verkställdes nu 
votering medelst omröstningsapparat; 
och befunnos vid omröstningens slut 
rösterna hava utfallit sålunda:

Ja— 73;
Nej — 57.

Därjämte hade 2 ledamöter tillkänna
givit, att de avstode från att rösta.

Punkterna 3 och 4

Vad utskottet hemställt bifölls.

Punkten 5

Om viss utökning av juristutbildningen 
vid Göteborgs universitet

Kungl. Maj:t hade föreslagit riksda
gen att dels bemyndiga Kungl. Maj :t att 
inrätta en professur i internationell 
rätt vid universitetet i Lund, dels till 
Juridiska fakulteterna: Avlöningar för 
budgetåret 1968/69 anvisa ett förslags
anslag av 6 897 000 kronor.
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I detta sammanhang hade utskottet 
behandlat de likalydande motionerna 
1:221, av fröken Stenberg och herr 
Ernulf, samt II: 277, av herrar Källstad 
och Nordstrandh, vari yrkats, att riks
dagen skulle besluta dels att förlänga 
den vid Göteborgs universitet bedrivna 
enterminsutbildningen för juris kandi
datexamen att från och med budgetåret 
1968/69 omfatta två terminer, dels att 
till Juridiska fakulteterna: Avlöningar 
för budgetåret 1968/69 bevilja ett i för
hållande till Kungl. Maj:ts förslag med 
60 000 kronor förhöjt förslagsanslag av 
6 957 000 kronor.

Utskottet hade i den nu ifrågavaran
de punkten på åberopade grunder hem
ställt,

1. att riksdagen måtte bemyndiga 
Kungl. Maj :t att inrätta en professur 
i internationell rätt vid universitetet i 
Lund,

2. att riksdagen måtte med bifall till
Kungl. Maj:ts förslag och med avslag 
å motionerna I: 221 och II: 277 till Ju
ridiska fakulteterna: Avlöningar för
budgetåret 1968/69 anvisa ett förslags
anslag av 6 897 000 kronor.

Reservation hade anmälts av herr 
Källstad (fp), som dock ej antytt sin 
mening.

Herr ERNULF (fp):
Herr talman! Vid punkten 5 i statsut

skottets utlåtande nr 41 finns en blank 
reservation av herr Källstad. Punkten 
avser avlöningsanslaget till de juridis
ka fakulteterna. Den blanka reservatio
nen är föranledd av två likalydande 
motioner. Den ena är undertecknad av 
herrar Källstad och Nordstrandh i and
ra kammaren och den andra av frö
ken Stenberg och mig. I motionerna yr
kas ett anslag på 60 000 kronor utöver 
vad Kungl. Maj:t har föreslagit. Avsik
ten är att den enterminsundervisning i 
juridik som nu bedrivs vid universi
tetet i Göteborg skall kunna förlängas 
till två terminer. Detta skulle innebära 
att juris studerande kan bedriva sina

studier i Göteborg under hela första 
året i stället för som nu under bara 
hälften av året.

Det kanske kan förvåna någon leda
mot här i kammaren att jag tar upp en 
fråga om vidgade studiemöjligheter i 
dagens situation när det stora proble
met gäller överproduktion av akademi
ker. Utskottet hänvisar för sitt avstyr
kande till riksdagsbeslutet år 1965, då 
det uttalades att utbyggnaden av de ju
ridiska fakulteterna tills vidare borde 
ske inom ramen för nuvarande univer
sitet. Detta uttalande gjordes i en pro
position, och riksdagen hade ingen er
inran mot det. Det är inte min mening 
att i detta sammanhang ta upp frågan 
om att riva upp det riksdagsbeslutet. 
Men någon principiell skillnad är det ju 
knappast fråga om därest utbildningen 
förlänges till ett år, om det redan finns 
en enterminsutbildning. Vad är vinsten 
med denna förlängning? Jo, vinsten blir 
naturligtvis att de studerande slipper 
att efter en termin byta studieort. Det är 
mycket svårare att skaffa bostad och 
komma in i studierna vid växling av 
studieort efter en termin än att få göra 
det efter ett helt studieår. Det är alltså 
studiesociala synpunkter som talar för 
förslaget.

Utskottet ställer sig välvilligt så till 
vida som man säger att man har förstå
else för de studiesociala synpunkter som 
ligger bakom motionerna. Detta gläder 
mig naturligtvis, men trots 1965 års 
nyssnämnda beslut borde utskottet en
ligt min mening ha kunnat gå in på en 
realbedömning av frågan om inte enter
minsutbildningen med fördel kunde ut
bytas mot en tvåterminsutbildning.

Det är klart att det kan invändas att 
om vi förbättrar utbildningsmöjligheten 
så ökar vi benägenheten att studera ju
ridik. De siffror som jag tidigare har 
nämnt här i dag pekar ju inte på att 
detta skulle vara något samhälleligt in
tresse, och det är det naturligtvis inte 
i och för sig. Att göra urvalet med den 
metoden att man försöker försvåra för 
ungdomarna i rikets andra stad och
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trakten däromkring att läsa juridik är 
dock ännu sämre än den metod som 
statsrådet Moberg lanserade för en tid 
sedan då han föreslog lottning när det 
gäller att välja ut vilka som skall få stu
dera. Jag hoppas att den synpunkten 
inte har varit avgörande för regeringen 
när den inte ansett sig vilja anslå dessa 
pengar.

Jag beklagar att man inte har kunnat 
ta hänsyn till de studerande i Göteborg 
när kostnaden för den föreslagna an
ordningen är så förhållandevis obetyd
lig och när vinsterna både ekonomiskt 
för de studerande och studiesocialt är 
så stora. Jag tycker nog att man här har 
silat mygg på ett sätt som inte är gagne- 
rikt för undervisningen.

Jag hade inte haft någonting emot 
om utskottet hade sagt ifrån att en ut
vidgning till två terminer inte får in
nebära ett steg mot en fullständig ju
ristutbildning. Jag är ense om att detta 
är en annan fråga, och till den skall 
jag återkomma i ett annat sammanhang. 
Men jag tycker att frågan om en eller 
två terminer inte skall dras in i diskus
sionen om fullständig juristutbildning 
eller inte.

Några problem med lärarkrafter eller 
annat tycks inte föreligga. Det skulle 
vara intressant att få veta vad som lig
ger bakom regeringens avslag på denna 
propå, som ju tidigare i annan form har 
riktats till regeringen.

Herr talman! Jag har intet yrkande i 
saken eftersom det endast föreligger en 
blank reservation och jag inte vill be
svära kammaren med en onödig om
röstning.

Häri instämde fröken Stenberg (h).

Efter härmed slutad överläggning bi
fölls vad utskottet i den nu förevaran
de punkten hemställt.

Punkten 6

Om inrättande av en professur i infor
mationsbehandling vid Umeå universitet

Kungl. Maj:t hade föreslagit riksda
gen att dels bemyndiga Kungl. Maj:t att 
inrätta professurer i enlighet med vad i 
statsrådsprotokollet över utbildnings- 
ärenden för den 3 januari 1968 föror
dats, dels till Samhällsvetenskapliga fa
kulteterna m. in.: Avlöningar för bud
getåret 1968/69 anvisa ett förslagsan
slag av 41 893 000 kronor.

I detta sammanhang hade utskottet 
behandlat

dels de likalydande motionerna I: 37, 
av herr Nyman m. fl., samt II: 54, av 
herrar Enskog och Berglund,

dels de likalydande motionerna I:
101, av herr Thorsten Larsson m. fl.,
samt II: 149, av herrar Källstad och 
Mattsson,

dels de likalydande motionerna I:
308, av herr Blomquist m. fl., och II: 
396, av herr Nordstrandh,

dels de likalydande motionerna I:
31S, av fröken Stenberg m. fl., och II: 
683, av herr Nilsson i Tvärålund m. fl.

I motionerna I: 318 och II: 683 hade 
anhållits, att riksdagen måtte fatta be
slut om inrättande av en professur i 
informationsbehandling, särskilt nume
risk analys, vid Umeå universitet från 
och med den 1 juli 1969.

Utskottet hade i den nu förevarande 
punkten av angivna orsaker hemställt,

1. att riksdagen måtte med bifall till 
Kungl. Maj :ts förslag och med avslag 
å motionerna I: 101 och II: 149, såvitt 
nu vore i fråga,

a) bemyndiga Kungl. Maj :t att inrät
ta professurer i enlighet med vad i 
statsrådsprotokollet över utbildnings- 
ärenden för den 3 januari 1968 föror
dats,

b) till Samhällsvetenskapliga fakul
teterna m. m.: Avlöningar för budget
året 1968/69 anvisa ett förslagsanslag 
av 41 893 000 kronor,
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2. att riksdagen måtte avslå motio

nerna I: 101 och II: 149 i vad de av- 
såge utredning om inrättande av ytter
ligare professurer i utvecklingspsyko
logi, särskilt förskolålderns psykologi 
och pedagogik,

3. att riksdagen måtte avslå motio
nerna I: 37 och II: 54,

4. att riksdagen måtte avslå motio
nerna I: 308 och II: 396,

5. att riksdagen måtte avslå motio
nerna I: 318 och II: 683.

Fröken STENBERG (h):
Herr talman! Statsutskottet har på 

sidan 6 i sitt utlåtande nr 41 avstyrkt 
en flerpartimotion, i vilken vi motio
närer har hemställt att riksdagen ville 
besluta inrättandet av en professur i 
informationsbehandling, särskilt nume
risk analys, vid Umeå universitet 
fr. o. m. den 1 juli 1969.

Utskottet framhåller att utbildning i 
ämnet informationsbehandling förekom
mer vid samtliga universitet och att uni- 
versitetskanslersämbetet i hög grad upp
märksammat betydelsen av ämnesområ
det. Efter detta konstaterande avstyr- 
kes motionen med den motiveringen att, 
för det första, forskningssidan av äm- 
nesdelen numerisk analys finns repre
senterad genom fyra professurer och, 
för det andra, rekryteringssituationen är 
besvärlig. Det synes mig därför, herr 
talman, finnas anledning att ge en kom
mentar till utskottets skrivning och till 
ärendets gång.

I betänkandet »Högre utbildning och 
forskning i Umeå II», SOU 1963: 76 si
dan 31, kan man läsa: »Kommittén räk
nar vidare med att statskontoret i sitt 
arbete prövar förutsättningarna för att 
i Umeå inrätta en lärostol i numerisk 
analys.» Det gjorde också statskontoret, 
som föreslog inrättandet av ett ordina
rie universitetslektorat från och med 
den 1 juli 1965 och en professur från 
och med den 1 juli 1967, bägge tjäns
terna i informationsbehandling. Också 
UKÄ tog upp förslaget.

1965 kom en proposition nr 40, som

behandlade förslagen. Där skrev dåva
rande departementschefen angående 
den föreslagna professuren i Umeå: 
»Jag ansluter mig i princip till detta 
förslag men finner att frågan tills vi
dare bör anstå till dess ämbetet i en
lighet med vad jag anfört i det föregå
ende fastställt professurens inriktning 
och närmare preciserat benämningen av 
densamma.» UKÄ prövade professurens 
inriktning och har i två år äskat en pro
fessur i informationsbehandling, sär
skilt numerisk analys. UKÄ anför i äm
betets petita för budgetåret 1968/69: 
»Matematisk naturvetenskapliga fakul- 
tetsberedningen som funnit den nume
riska analysen utgöra det grundläg
gande utbildnings- och forskningsområ
det inom informationsbehandlingsfältet 
har förordat att professuren benämnes 
informationsbehandling, särskilt nume
risk analys.» UKÄ biträdde också detta 
förslag och föreslog en professur vid 
Umeå universitet från och med budget
året 1968/69. Men detta förslag har efter 
vad jag förstår inte rönt något gensvar 
från statsmakterna.

Det är nu endast Umeå universitet 
som saknar professur i informationsbe
handling. Det är beklagligt. Antalet stu
derande vid den filosofiska fakulteten 
har ökat snabbare än väntat. Ett stort 
antal studerande, som har läst matema
tik, matematisk statistik och statistik, 
skulle gärna vilja komplettera sin exa
men med betyg i informationsbehand
ling. Så länge det saknas en permanent 
organisation i Umeå för detta ämne, är 
sådan undervisning omöjlig. Det har 
inte gått att rekrytera en extra universi
tetslärare för den undervisning i in
formationsbehandling som skulle börja 
innevarande år. Många av de eventuellt 
tillgängliga lärarkrafterna håller själva 
på med licentiatstudier och söker ej då 
till lärosäte, som saknar fast organisa
tion i ämnet.

Siffror är ju talande, och jag har en 
liten statistik här, en prognos på an
talet studerande i detta ämne — in
formationsbehandling — 1970/71 vid
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Umeå universitet under förutsättning 
att det skulle bli beslut på professur i 
ämnet. 1970/71 skulle det då finnas 100 
studerande för 1 betyg, 60 för 2 betyg, 
20 för 3 betyg, 10 för 4 betyg samt 10 
licentiander. Inför nästa år, 1968/69, 
har för närvarande 60 ettbetygsstude- 
rande och 30 tvåbetygsstuderande vid 
Umeå universitet enligt uppgift inga 
chanser till undervisning i ämnet infor
mationsbehandling. Det finns kanske 
anledning att minnas att arbetsmark
nadsstyrelsen i sin information till stu
derande brukar påpeka, att arbetsmark
naden har ett stort behov av akademi
ker med utbildning i databehandling. 
Det är förresten kanske den informa
tionen som var orsaken till den tidigare 
här i afton givna uppgiften om det höga 
antalet kvalificerade praktikantsökan
de som ett företag hade fått.

Om vikten av forskning och veten
skaplig verksamhet på databehandlings- 
området råder det väl, efter vad jag 
förstår, ingen diskussion. Från talar
stolar och i massmedia talas det om in
novationer och om nödvändigheten av 
att så snabbt som möjligt omsätta forsk
ningsresultat i kommersiellt syfte, allt 
för att höja bruttonationalprodukten. 
Ett lands framåtanda och effektivitet 
kan avläsas i bruttonationalproduktens 
tillväxt. Då gäller det också att utnyttja 
alla tillgängliga resurser. Det måste väl 
då också gälla forskning och utbildning.

Umeå universitets stora datamaskin
anläggning står klar sommaren 1968. 
Genom ett beslut om inrättande av pro
fessur i informationsbehandling, sär
skilt numerisk analys, vid Umeå univer
sitet från den 1 juli 1969 skulle också 
undervisningen i detta ämne kunna bör
ja såsom avsett var. Därför, herr talman, 
ber jag att få yrka bifall till motionerna 
I: 318 och II: 683, vilka behandlas un
der punkten 6, mom. 5 i statsutskottets 
utlåtande nr 41.

I detta anförande instämde herr Gus
tafsson, Nils-Eric, (ep).

Herr MÅRTENSSON (s):
Herr talman! Mitt inlägg skall inte bli 

långt.
Fröken Stenberg har talat om att det 

finns fyra professurer i det aktuella 
ämnet. Hon har vidare sagt, vilket också 
utskottet anfört, att rekryteringsläget är 
besvärligt.

En motionär kan alltid — speciellt 
när det rör sig om endast någon en
staka professur — finna åtskilliga skäl 
för bifall till sin framställning. Utskot
tet, som har att ta ställning till propo
sitionen, vilken rör sig över hela fältet, 
måste givetvis till viss del göra andra 
bedömningar. I det här fallet finner 
utskottet inte skäl tala för ett bifall till 
motionen.

Jag ber att få yrka bifall till utskot
tets hemställan.

Fröken STENBERG (h):
Herr talman! Med anledning av vad 

statsutskottets ärade talesman anfört 
skulle jag faktiskt vilja skärpa min kom
mentar till utskottets skrivning — så 
till vida att uttalandena om att utbild
ning i ämnet informationsbehandling 
sker vid rikets samtliga universitet ter 
sig litet överraskande från Umeå uni
versitets synpunkt. En viss orientering 
har givits av datamaskincentralens 
tjänstemän, men det är inte undervis
ning som ger betyg och examen.

Det är klart att något kategoriskt ut
talande beträffande antalet ansökningar 
till lärartjänster inte kan göras här. 
Men när det nu talas om rekryterings- 
svårigheter på lärarfältet, vill jag min
nas att det talades om detta också 1963, 
när verksamheten vid matematiska in
stitutionen skulle starta. Men den gång
en beslöt riksdagen att en professur 
skulle inrättas. Den tjänsten var vakant 
i två och ett halvt år och tillsattes först 
den 1 februari 1967. Tjänsten hade dock 
varit besatt med tillförordnade lärar- 
krafter, och tack vare detta kunde verk
samheten byggas upp. Det gick att få 
lärarkrafter till en fast organisation.
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I år finns det i Umeå 440 ettbetygs- 
studerande och 330 tvåbetygsstuderan- 
de i ämnet matematik. Det kan väl 
knappast anses vara rationellt att unge
fär 20 procent av dessa studerande, som 
enligt uppgift önskar betyg i ämnet in
formationsbehandling, särskilt nume
risk analys, inte kan få det vid det uni
versitet där de studerar. Därför tycker 
jag nog att det verkligen borde ligga 
i statsmakternas intresse att lösa den 
krissituation som faktiskt i detta avse
ende föreligger för vårt yngsta univer
sitet.

Bifalles inte motionsyrkandet — och 
jag har mina misstankar på den punk
ten — så vill jag med adress till utbild
ningsdepartementet och det statsråd 
som nu finns här i kammaren föreslå 
att man allvarligt överväger vilka åt
gärder som kan vidtagas för att under
visning i det aktuella ämnet skall kun
na startas vid Umeå universitet inne
varande år.

Herr talman! Jag vidhåller mitt yr
kande om bifall till motionerna.

Sedan överläggningen ansetts här
med slutad, yttrade herr talmannen, 
att med anledning av vad därunder yr
kats propositioner komme att framstäl
las först särskilt angående mom. 1—4 
av utskottets i förevarande punkt gjor
da hemställan samt därefter särskilt 
rörande mom. 5.

På gjord proposition bifölls vad ut
skottet i mom. 1—4 hemställt.

Därefter gjordes enligt de avseende 
mom. 5 förekomna yrkandena proposi
tioner, först på bifall till utskottets 
hemställan samt vidare på bifall till 
motionerna I: 318 och II: 683; och för
klarades den förra propositionen, vil
ken förnyades, vara med övervägande 
ja besvarad.

Punkten 7

Om ytterligare professurer i geriatrik

Kungl. Maj:t hade föreslagit riksda
gen att dels bemyndiga Kungl. Maj:t att 
inrätta och ändra benämningen på pro
fessurer i enlighet med vad i statsråds
protokollet över utbildningsärenden för 
den 3 januari 1968 förordats, dels till 
Medicinska fakulteterna in. m.: Avlö
ningar för budgetåret 1968/69 anvisa 
ett förslagsanslag av 78 455 000 kronor.

I detta sammanhang hade utskottet 
behandlat

dels de likalydande motionerna I: 2, 
av herr Sörenson in. fl., och II: 3, av 
herr Hamrin i Kalmar m. fl.,

dels de likalydande motionerna I:
100, av herr Torsten Andersson in. fl.,
och 11: 177, av herr Gustafsson i Udde
valla m. fl.,

dels de likalydande motionerna I:
159, av herr Nyman m. fl., samt II: 212, 
av herrar Mattsson och Källstad, 

dels de likalydande motionerna I:
228, av herr Dahlén m. fl., och II: 299, 
av herr Wedén m. fl., såvitt nu vore 
i fråga,

dels de likalydande motionerna I:
309, av herrar Hedström och Per Ja
cobsson, samt II: 398, av herr Skoglund 
in. fl.,

dels de likalydande motionerna I:
313, av fru Lilly Ohlsson och fru Land
berg, samt II: 391, av fru Eriksson i 
Stockholm och fru Thnnvall,

dels de likalydande motionerna I:
526, av herr Ahlmark m. fl., och II: 
666, av herr Bengtson i Solna m. fl., 
såvitt nu vore i fråga,

dels de likalydande motionerna I:
542, av fröken Stenberg m. fl., och II: 
673, av fru Heurlin in. fl.,

dels motionen II: 4, av herr Lund
berg,

dels motionen II: 213, av fru Ryding 
in. fl.,

dels motionen 11:281, av hem Sjö- 
nell m. fl., såvitt nu vore i fråga,
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dels motionen II: 568, av herr förste 
vice talmannen von Friesen,

dels motionen II: 670, av fru Eriks
son i Stockholm och herr Martinsson, 

dels motionen II: 672, av herr förste 
vice talmannen von Friesen m. fl., 

dels motionen II: 675, av fru Kris- 
tensson och fröken Ljungberg, 

dels ock motionen II: 692, av herr 
Wennerfors.

I motionerna I: 159 och II: 212 hade 
anhållits, att riksdagen måtte dels be
sluta inrätta ytterligare två professurer 
i geriatrik från och med budgetåret 
1969/70, dels besluta placera i motio
nerna föreslagna två professurer i ge
riatrik vid lärosätena i Stockholm och 
Göteborg, dels i skrivelse till Kungl. 
Maj :t begära förslag till personalför
teckning för dessa professurer, dels i 
skrivelse till Kungl. Maj :t hemställa om 
skyndsam utredning genom universi- 
tetskanslersämbetets försorg rörande 
ämnesinriktningen för de två föreslag
na professurerna, dels i skrivelse till 
Kungl. Maj :t hemställa om skyndsam 
utredning genom universitetskanslers- 
ämbetets försorg om inrättande snarast 
möjligt av professurer i geriatrik även 
i Lund och Umeå samt dels i skrivelse 
till Kungl. Maj :t hemställa om skynd
sam utredning genom universitetskans- 
lersämbetets försorg om ett sammanfö
rande av de geriatriska forskningsin
satserna i en forskningsenhet på riks
planet.

Utskottet hade i den nu föredragna 
punkten på anförda skäl hemställt,

1. att riksdagen måtte avslå motio
nerna I: 526 och II: 666 i vad de av- 
såge inrättande från och med budget
året 1968/69 av en professur i närings- 
lära vid karolinska institutet,

2. att riksdagen måtte avslå motio
nerna I: 542 och II: 673 i vad de av- 
såge inrättande från och med budget
året 1968/69 av sex forskningstjänster 
vid Ulleråkers och Rålambshovs sjuk
hus,

Om ytterligare professurer i geriatrik
3. att riksdagen måtte avslå motio

nen 11:4 i vad den avsåge inrättande 
från och med budgetåret 1968/69 av 
en professur i harnkirurgi vid Uppsala 
universitet,

4. att riksdagen måtte avslå motio
nen II: 281 i vad den avsåge omvand
ling från och med budgetåret 1968/69 
till professur av laboraturen i klinisk 
alkoholforskning vid karolinska insti
tutet,

5. att riksdagen måtte avslå motio
nen II: 672 i vad den avsåge inrättande 
från och med budgetåret 1968/69 av en 
professur i klinisk näringslära vid Gö
teborgs universitet,

6. att riksdagen måtte avslå motio
nen II: 675 i vad den avsåge inrättande 
från och med budgetåret 1968/69 av en 
tjänst som biträdande överläkare, till
lika klinisk lärare i rättspsykiatri vid 
rättspsykiatriska kliniken i Stockholm,

7. att riksdagen måtte med bifall till 
Kungl. Maj:ts förslag och med avslag 
å motionerna I: 526 och II: 666, I: 542 
och 11:673, 11:4, 11:281, 11:672 och 
II: 675, samtliga motioner såvitt nu vore 
i fråga,

a) bemyndiga Kungl. Maj:t att inrätta 
och ändra benämningen på professurer 
enligt vad i statsrådsprotokollet över 
utbildningsärenden för den 3 januari 
1968 förordats,

b) till Medicinska fakulteterna m. m.: 
Avlöningar för budgetåret 1968/69 an
visa ett förslagsanslag av 78 455 000 
kronor,

8. att riksdagen måtte avslå motio
nerna I: 100 och II: 147 om en person
lig forskartjänst för prosektorn Sven 
Olof Brattgård,

9. att riksdagen måtte avslå motio
nerna 1:159 och II: 212 i vad de av
såge inrättande från och med budget
året 1969/70 av två professurer i ge
riatrik, dessa professurers placering 
samt förslag och utredning om deras 
ämnesinriktning m. m.,

10. att riksdagen måtte avslå motio
nerna 1:159 och II: 212 i vad de av-
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Om ytterligare professurer i geriatrik 
såge utredning angående inrättande av 
professurer i geriatrik i Lund och 
Umeå,

11. att riksdagen måtte avslå motio
nerna I: 159 och II: 212 i vad de av- 
såge utredning om ett sammanförande 
av de geriatriska forskningsinsatserna 
i en forskningsenhet på riksplanet,

12. att riksdagen måtte avslå motio
nerna I: 309 och II: 398 om en labora- 
tur i gynekologisk radioterapi vid 
Umeå universitet,

13. att riksdagen måtte avslå motio
nen II: 213 om professurer i medicinsk 
statistik vid karolinska institutet och 
Göteborgs universitet,

14. att riksdagen måtte avslå motio
nen II: 568 om en lärartjänst i rätts
psykiatri vid rättspsykiatriska kliniken 
i Stockholm,

15. att riksdagen måtte avslå motio
nen II: 670 om åtgärder för tryggande 
av docenten Bellmans kärlkirurgiska 
verksamhet,

16. att riksdagen måtte avslå motio
nerna 1:2 och 11:3 om utredning an
gående psykoterapeutisk utbildning,

17. att riksdagen måtte avslå motio
nerna 1:228 och 11:299 i vad de av- 
såge förslag om ökad kapacitet för lä
karutbildningen,

18. att riksdagen måtte avslå motio
nerna 1:228 och 11:299 i vad de av- 
såge förslag om ökad kapacitet för 
sjukgymnastutbildningen,

19. att riksdagen måtte avslå motio
nerna 1:313 och 11:391 om utredning 
angående utbildning av s. k. läkartera- 
peuter,

20. att riksdagen måtte avslå motio
nen II: 692 om utredning angående ett 
institut för utbildning av röstvårdare 
och talpedagoger.

Reservation hade anförts, utom av 
annan, av herrar Axel Andersson (fp), 
Bengtson (ep), Thorsten Larsson (ep), 
Wirtén (fp), Mattsson (ep), Gustafsson 
i Skellefteå (fp), Källstad (fp), West
berg (fp) och Elmstedt (ep), vilka an
sett, att utskottets yttrande bort i viss

del erhålla den lydelse, som i reserva
tionen angivits, samt att utskottet bort 
under 9—11 hemställa,

9. att riksdagen måtte med bifall till 
motionerna I: 159 och II: 212, såvitt nu 
vore i fråga,

a) besluta inrätta ytterligare två pro
fessurer i geriatrik från och med bud
getåret 1969/70,

b) besluta placera dessa två profes
surer i geriatrik vid lärosätena i Stock
holm och Göteborg,

c) i skrivelse till Kungl. Maj:t be
gära förslag till personalförteckning för 
dessa professurer,

d) i skrivelse till Kungl. Maj:t hem
ställa om skyndsam utredning genom 
universitetskanslersämbetets försorg rö
rande ämnesinriktningen för professu
rerna,

10. att riksdagen måtte med bifall till 
motionerna I: 159 och II: 212, såvitt nu 
vore i fråga, i skrivelse till Kungl. Maj :t 
hemställa om skyndsam utredning ge
nom universitetskanslersämbetets för
sorg om inrättande snarast möjligt av 
professurer i geriatrik även i Lund och 
Umeå,

11. att riksdagen måtte med bifall till 
motionerna I: 159 och II: 212, såvitt nu 
vore i fråga, i skrivelse till Kungl. Maj :t 
hemställa om skyndsam utredning ge
nom universitetskanslersämbetets för
sorg om ett sammanförande av de ge
riatriska forskningsinsatserna i en 
forskningsenhet på riksplanet.

Herr ANDERSSON, AXEL, (fp):
Herr talman! Frågan om inrättande 

av ytterligare professurer i geriatrik 
är ju inte precis någon nyhet. Förra 
onsdagen var det en framstående leda
mot av kammaren som något ironiskt 
frågade en del motionärer och reser
vanter vad som gjorde att de återkom 
år efter år — jag hade ett intryck av 
att han ville ge dem rådet att upphöra 
med att besvära kammaren på det sät
tet och att han sneglade mot det gamla 
fina ordspråket som säger »den råd 
lyder är vis». Men nu finns det ju ock
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så andra ordspråk, bl. a. ett som säger 
»när skalkar locka, så följ icke». Jag 
vill ju inte precis utpeka den ärade 
kammarledamoten som en skalk, men 
det kan i alla fall vara tillåtet att er
inra om ordspråkets förekomst!

Öser man emellertid vidare i vår 
rika skatt av ordspråk träffar man på 
ett som jag tycker passar bäst in i det
ta sammanhang. Det är kort, består 
bara av två ord och lyder »trägen vin
ner». Vi har faktiskt upplevt en del på 
det området — jag skall bara nämna 
ett par exempel. Inom åttonde huvud
titeln har vi från folkpartiets sida se
dan många år försökt driva fram öka
de anslag till pedagogiskt utvecklings
arbete; alla våra motioner har avsla
gits, men i år hände det plötsligt — 
och jag har tidigare överlämnat en 
blomma till statsrådet Palme för detta 
— att anslaget till pedagogiskt utveck
lingsarbete ökades med över 4 miljo
ner kronor.

Också när det gäller geriatriken hade 
en hel del motionerande förekommit 
innan riksdagen, mot departementets 
vilja, beslöt inrätta den första profes
suren i geriatrik. Det var väl därför 
som den ofta kom att kallas riksdagens 
egen professur. Nu har det ju inte gått 
särskilt fort med att förverkliga riks
dagens beslut om denna professur, men 
under arbetet med detta blev det tyd
ligt och klart — man visste det väl 
också förut — att geriatriken är ett så 
vitt fält att man inte kan klara det med 
en enda professur. Den kommitté som 
hade att behandla den första professu
rens inriktning framlade tre olika för
slag: neuropsykiatrisk geriatrik, kli- 
nisk-fysiologisk geriatrik, klinisk-meta- 
bolisk geriatrik. Det är därför som vi 
nu återkommer med förslag till riks
dagen att i första hand ytterligare två 
professurer i geriatrik skall inrättas. 
Det är klart utrett att det finns folk 
som kan klara dessa uppgifter. Vi me
nar också att när denna forskning 
kommit i gång — vi hoppas att det blir 
vid alla våra universitet — bör den

Om ytterligare professurer i geriatrik 
sammanföras till en forskningsenhet. 
Vår befolkningsutveckling går ändå i 
den riktningen att vården av och om
sorgen om åldringarna blir ett allt stör
re problem för samhället. Och proble
met blir sannerligen inte mindre ge
nom att det råder en så stor brist på 
forskning inom detta område. Det är 
en samhällsangelägenhet av allra största 
vikt att vi får till stånd en forskning 
i större utsträckning eller över huvud 
taget får till stånd en forskning så att 
vi vet hur vi skall handla i framtiden.

Jag ber med dessa få ord, herr tal
man, att få yrka bifall till den av mig 
m. fl. anförda reservationen under den
na punkt.

Häri instämde herr Larsson, Thor-
sten, (ep).

Herr MÅRTENSSON (s):
Herr talman! Den »riksdagsprofes- 

sur» som herr Andersson talar om är 
rätt intressant i och för sig. Riksdagen 
beslöt år 1964 att professuren skulle 
inrättas. Den har ännu inte tillsatts, 
beroende på att de sakkunniga inte är 
överens. Det visar med all tydlighet att 
det är nödvändigt när man skall in
rätta en professur att veta ämnesin
riktningen och vilket lärosäte profes
suren skall knytas till. Det är ting som 
måste undersökas. När riksdagen år 
1964 beslöt om denna professur ledde 
det till att universitetskanslersämbetet 
fick i uppdrag att göra en utredning 
genom en kommitté. De medicinska 
fakulteterna fick yttra sig, men de var 
inte överens om vare sig ämnesinrikt
ning eller var den första professuren 
skulle inrättas.

Universitetskanslersämbetet är ju 
fullt införstått med att det föreligger 
behov av ett ökat antal professurer på 
detta område. Man har ju också gjort 
upp en långtidsplan, i vilken man i 
varje fall preliminärt har sagt att ytter
ligare en professur bör inrättas 1970/ 
71.

Det är väl förståeligt om utskottsma-
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Om ytterligare professurer i geriatrik 
joriteten under sådana förhållanden 
ställer sig tveksam till en framställning 
om att ytterligare två professurer från 
och med budgetåret 1969/70 skulle in
rättas och sedan två till. Vi finner att 
man i detta fall måste vara litet för
siktig, och vi tror att det är klokt att 
följa kanslersämbetet på denna punkt 
och avvakta det förslag som så små
ningom kommer därifrån.

Med detta, herr talman, yrkar jag bi
fall till utskottets hemställan.

Herr ANDERSSON, AXEL, (fp):
Herr talman! Den historieskrivning 

som herr Mårtensson anförde var ju 
alldeles riktig, och jag har inte några 
invändningar att göra mot den. Men 
denna historieskrivning visar väl ändå 
två saker. Det var naturligtvis mycket 
svårt att bestämma ämnesinriktningen 
inom ett så stort område när det bara 
var fråga om en enda professur. Det 
fanns så många viktiga ämnen att välja 
mellan, och det gällde att bestämma sig 
för ett av dessa. När vi nu har en pro
fessur bör det ju bli något lättare att 
avgöra vilka ämnesområden som skall 
ges ytterligare två professurer. Det är 
också lättare att bestämma sig för pla
ceringen. I fråga om placeringen gick 
ju departementet emot expertisen och 
stannade för Uppsala.

Över huvud taget tycker jag att den 
motivering som herr Mårtensson anför
de talar för att vi bör bestämma oss 
så snabbt som möjligt, ty det kommer 
ändå att ta ganska lång tid innan dessa 
professurer blir verklighet. Detta är 
ett angeläget ärende som man inte kan 
skjuta på mycket längre.

Överläggningen ansågs härmed slu
tad, varefter herr talmannen yttrade, 
att med anledning av vad därunder yr
kats propositioner beträffande utskot
tets i förevarande punkt gjorda hem
ställan komme att framställas först sär
skilt i fråga om mom. 9—11 samt där
efter särskilt rörande utskottets hem
ställan i övrigt.

Därefter gjorde herr talmannen i en
lighet med de avseende mom. 9—11 
framkomna yrkandena propositioner, 
först på bifall till vad utskottet hem
ställt samt vidare på antagande av det 
förslag, som innefattades i den av herr 
Axel Andersson m. fl. vid punkten av
givna reservationen; och förklarade 
herr talmannen, efter att hava uppre
pat propositionen på bifall till vad ut
skottet hemställt, sig finna denna pro
position vara med övervägande ja be
svarad.

Herr Andersson, Axel, begärde vote
ring, i anledning varav uppsattes samt 
efter given varsel upplästes och god
kändes en omröstningsproposition av 
följande lydelse:

Den, som bifaller vad statsutskottet 
hemställt i sitt utlåtande nr 41 punkten 
7 mom. 9,10 och 11, röstar 

Ja,
Den, det ej vill, röstar 

Nej;
Vinner Nej, antages det förslag, som 

innefattas i den av herr Axel Anders
son m. fl. vid punkten avgivna reser
vationen.

Sedan kammarens ledamöter intagit 
sina platser samt voteringspropositio- 
nen ånyo upplästs, verkställdes till en 
början omröstning genom uppresning. 
Herr talmannen förklarade, att enligt 
hans uppfattning flertalet röstat för ja
propositionen.

Då emellertid herr Andersson, Axel, 
begärde rösträkning, verkställdes nu 
votering medelst omröstningsapparat; 
och befunnos vid omröstningens slut 
rösterna hava utfallit sålunda:

Ja —89;
Nej — 38.

Därjämte hade 4 ledamöter tillkänna
givit, att de avstode från att rösta.

Sedermera bifölls på gjord proposi
tion vad utskottet i övrigt hemställt i 
denna punkt.
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Om anslag för arvoden till
Punkterna 8—15

Vad utskottet hemställt bifölls.

Punkten 16

Om anslag för arvoden till praktikhand
ledare vid journalisthögskolorna

Kungl. Maj:t hade föreslagit riksda
gen att till Journalisthögskolorna: Av
löningar för budgetåret 1968/69 anvisa 
ett förslagsanslag av 1 429 000 kronor.

I detta sammanhang hade utskottet 
behandlat de likalydande motionerna 
I: 533, av herr Möller, och II: 567, av 
herr Carlshamre, vari yrkats, att riks
dagen skulle besluta anvisa medel för 
arvoden till praktikhandledare vid 
journalisthögskolorna.

Utskottet hade i den nu ifrågavaran
de punkten på åberopade grunder hem
ställt,

1. att riksdagen måtte med bifall till 
Kungl. Maj:ts förslag och med avslag 
å motionerna I: 533 och II: 567, såvitt 
nu vore i fråga, till Journalisthögsko
lorna: Avlöningar för budgetåret 1968/ 
69 anvisa ett förslagsanslag av 
1 429 000 kronor,

2. att riksdagen måtte i anledning av 
motionerna 1:533 och 11:567 giva 
Kungl. Maj:t till känna vad utskottet i 
punkten anfört.

Herr MÖLLER (s):
Herr talman! Låt mig bara säga ett 

par ord i anslutning till denna fråga 
som handlar om utbildning vid journa
listhögskolorna. Jag har motionerat till
sammans med herr Carlshamre i andra 
kammaren. Det gäller egentligen en 
fortsättning av det beslut riksdagen 
fattade förra året när man reformera
de utbildningen vid journalisthögsko
lorna i Stockholm och Göteborg. I 
samband därmed förlängdes utbild
ningstiden, och man föreskrev att en 
termin av utbildningstiden skulle ut
göras av studiepraktik. Den utredning

praktikhandledare vid journalisthögskolorna 
som föregick detta beslut hade före
slagit att medel skulle anvisas för prak
tikhandledare vid journalisthögskolor
na. Jag har förstått att man i utbild
ningsdepartementet mottagit detta för
slag med välvilja, men i den slutliga 
gnuggningen av statsverkspropositio
nen kom anslaget bort. Vi har nu i mo
tionerna hemställt att riksdagen i år 
skulle anvisa medel till arvoden för 
praktikhandledare.

Utskottet har behandlat motionen 
mycket välvilligt men har inte ansett 
sig kunna tillstyrka den i år, eftersom 
det inte föreligger något fullt utformat 
förslag och motionen inte ger tillräck
ligt underlag för beslutet om medels
anvisningen, säger utskottet. Efter att 
ha erinrat om att anslag tillerkänts för 
motsvarande ändamål åt socialhögsko
lorna tillägger utskottet — och det vill 
jag uttala min tacksamhet för — att ut
skottet förutsätter att Kungl. Maj :t när
mare överväger denna fråga och fram
lägger förslag till riksdagen. Utskottet 
hemställer att riksdagen med anled
ning av motionen ger till känna för 
Kungl. Maj:t vad utskottet anfört. Det 
är alltså en formlig beställning till 
Kungl. Maj:t som statsutskottet föreslår 
riksdagen att göra.

Jag är, herr talman, ytterst tillfreds
ställd över det sätt på vilket utskottet 
behandlat motionen och förutsätter att 
Kungl. Maj:t skall dra de rätta slutsat
serna därav. Jag ber därmed att få yr
ka bifall till utskottets hemställan.

Efter härmed slutad överläggning bi
fölls vad utskottet i den under behand
ling varande punkten hemställt.

Punkterna 11—20 

Vad utskottet hemställt bifölls.
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Punkten 21

Ang. vuxenutbildningen

Kungl. Maj:t hade föreslagit riksda
gen att till Viss utbildning via radio 
och television m. m. för budgetåret 
1968/69 anvisa ett reservationsanslag 
av 11 035 000 kronor.

I detta sammanhang hade utskottet 
behandlat

dels de likalydande motionerna I: 
215, av herrar Bengtson och Dahlén, 
samt II: 282, av herrar Wedén och Hed
lund, vari hemställts, att riksdagen måt
te besluta

I. att i skrivelse till Kungl. Maj:t an
hålla om en samlad översyn av hela 
vuxenutbildningsområdet genom en 
parlamentariskt sammansatt kommitté, 
vari även skulle ingå representanter för 
näringsliv och organisationsväsende, 
varvid särskild uppmärksamhet borde 
ägnas

a) av företag, organisationer och 
myndigheter m. fl. bedriven vuxenut
bildning,

b) det fria folkbildningsarbetet och 
dess relation till den målinriktade 
vuxenutbildningen,

c) radio-TV:s verksamhet för vuxen
utbildningen,

d) korrespondensundervisningens 
möjligheter att komplettera annan 
vuxenutbildning och samordnas med 
denna,

e) de vuxenstuderandes speciella 
studiesituation med hänsyn till deras 
förkunskaper och studieförutsättningar 
m. m. samt

f) frågan om införande av ett rätt
vist studiesocialt stöd åt de vuxenstu
derande;

II. att i skrivelse till Kungl. Maj :t an
hålla om förslag

1) att i varje kommun och län skulle 
finnas vuxenutbildningsråd och vuxen
utbildningsnämnder, upprättade av och 
underställda skolstyrelse respektive 
länsskolnämnd, varvid sammansättning 
och uppgifter skulle fastställas med be

aktande av de förslag yrkesutbildnings- 
beredningen framlagt,

2) att minimiantalet 12 aktiva stude
rande för att få anordna ämneskurs 
med hänsyn till glesbygdernas förhål
landen kunde genom dispens av Kungl. 
Maj :t eller myndighet Kungl. Maj :t för
ordnade sänkas liksom antalet 35 aktiva 
studerande för delning av ämnesgrupp,

3) att undervisningen vid ifrågava
rande preparandkurser för real- eller 
studentexamen i princip skulle vara 
kostnadsfri,

4) att privatistens examination skulle 
vara kostnadsfri samt begära, att Kungl. 
Maj :t utfärdade föreskrifter härom,

5) att vid förgymnasial och gymna
sial utbildning de korrespondensstude
rande — i den mån de ej antoges vid 
de statliga vuxenskolorna — borde be
redas kostnadsfri undervisning enligt i 
motionerna angivna riktlinjer,

dels de likalydande motionerna I: 218 
av fru Nilsson m. fl., och II: 275, av 
herr Elmstedt in. fl., vari yrkats,

I. att riksdagen skulle för sin del be
sluta om ett förslagsanslag om 830 000 
kronor för budgetåret 1968/69 för be
stridande av korrespondensstuderan
des kostnader för brevkurser, prepa
randkurser och tentamina på i motio
nerna anförda grunder,

II. att riksdagen skulle besluta att i 
skrivelse till Kungl. Maj:t anhålla om 
skyndsam utredning och förslag beträf
fande frågan om stödet till de korres
pondensstuderande, som icke avsåges 
under I,

dels de likalydande motionerna I: 
532, av herr Lidgard och fröken Sten
berg, samt II: 688, av herr Nordstrandh 
m. fl., vari föreslagits, att riksdagen 
skulle besluta, att ersättning skulle utgå 
till korrespondensstuderande för avgif
ter för dels deltagande i preparandkurs- 
undervisning, dels avläggande av tenta
men, samt i skrivelse till Kungl. Maj:t 
hemställa, att Kungl. Maj :t måtte fram
lägga förslag till regler för ersättning 
till korrespondensstuderande som ej 
vore elever vid statens skola för vuxna
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i Norrköping för deras utgifter för så
dan undervisning, som ej utgjordes av 
preparandkursundervisning,

dels ock de likalydande motionerna 
I: 548, av herrar Wirtén och Nyman, 
samt II: 677, av herr Källstad m. fl., vari 
anhållits, att riksdagen i skrivelse till 
Kungl. Maj :t måtte hemställa om dels 
i första hand att den i annan motion 
föreslagna parlamentariskt sammansat
ta kommittén angående vuxenutbild
ningen även måtte få i uppdrag att ut
reda frågan om inrättande av Sveriges 
Utbildningsradio-TV och ett Radio-TV- 
korrespondensuniversitet, dels i andra 
hand utredning och förslag beträffande 
inrättande av Sveriges Utbildningsra- 
dio-TV och ett Radio-TV-korrespon- 
densuniversitet.

Utskottet hade i den nu föredragna 
punkten av angivna orsaker hemställt,

1. att riksdagen måtte till Viss utbild
ning via radio och television m. m. för 
budgetåret 1968/69 anvisa ett reserva
tionsanslag av 11 035 000 kronor,

2. att riksdagen måtte avslå motioner
na I: 215 och II: 282 i vad de avsåge en 
samlad översyn av vuxenutbildningsom
rådet genom en parlamentariskt sam
mansatt kommitté,

3. att riksdagen måtte avslå motio
nerna I: 215 och II: 282 i vad de avsåge 
vuxenutbildningsråd och vuxenutbild
ningsnämnder,

4. att riksdagen måtte avslå motioner
na 1:215 och 11:282 i vad de avsåge 
minimiantalet studerande för anord
nande av ämneskurs,

5. att riksdagen måtte avslå motioner
na 1:215 och 11:282 i vad de avsåge 
det antal studerande som skulle erford
ras för att ämneskurs skulle få delas,

6. att riksdagen måtte
a) avslå motionerna 1:215 och II: 

282, 1:532 och 11:688 samt 1:218 och 
11:275, samtliga motioner i vad de 
avsåge att de korrespondensstuderandes 
examination i princip skulle vara kost
nadsfri,

Ang. vuxenutbildningen
b) avslå motionerna 1:215 och II: 

282, I: 532 och II: 688 samt I: 218 och 
11:275, samtliga motioner i vad de av
såge att de korrespondensstuderandes 
deltagande i preparandkursundervis
ning i princip skulle vara kostnadsfri,

c) avslå motionerna I: 215 och II: 282 
samt I: 218 och II: 275, samtliga motio
ner i vad de avsåge att de korrespon
densstuderandes deltagande i brevun
dervisning i princip skulle vara kost
nadsfri, ävensom motionerna I: 532 och 
II: 688 i vad de avsåge hemställan till 
Kungl. Maj :t om förslag till ersättning 
till i motionerna angivna korrespon
densstuderande för utgifter för sådan 
undervisning som ej vore preparand
kursundervisning,

7. att riksdagen måtte avslå motio
nerna 1:218 och 11:275 i vad de av
såge anvisande av ett förslagsanslag av 
830 000 kronor till bestridande av kor
respondensstuderandes kostnader för 
brevkurser, preparandkurser och ten
tamina,

8. att riksdagen måtte avslå motio
nerna 1:218 och 11:275 i vad de av
såge utredning och förslag om stöd till 
korrespondensstuderande som endast 
studerade enstaka ämnen,

9. att riksdagen måtte avslå motioner
na I: 548 och II: 677 i vad de avsåge 
utredning om inrättande av Sveriges 
Utbildningsradio-TV,

10. att riksdagen måtte avslå motio
nerna I: 548 och II: 677 i vad de av
såge inrättande av ett Radio-TV-korres- 
pondensuniversitet.

Reservationer hade avgivits

1) beträffande frågan om en samlad 
översyn av hela vuxenutbildningsområ
det genom en parlamentariskt samman
satt kommitté, av herrar Axel Anders
son (fp), Kaijser (h), Bengtson (ep), 
Ottosson (h), Wallmark (h), Thorsten 
Larsson (ep), Wirtén (fp), Bohman 
(h), Mattsson (ep), Turesson (h), Gus
tafsson i Skellefteå (fp), Källstad (fp), 
Westberg (fp) och Elmstedt (ep), vil
ka ansett, att utskottets yttrande bort
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Ang. vuxenutbildningen
i viss angiven del hava den lydelse, re
servationen visade, samt att utskottet 
bort under 2 hemställa, att riksdagen 
måtte i anledning av motionerna I: 215 
och II: 282, såvitt nu vore i fråga, hos 
Kungl. Maj :t anhålla, att en parlamenta
riskt sammansatt kommitté måtte tillsät
tas i syfte att utreda hur en vidgad 
vuxenutbildning borde organiseras och 
finansieras;

2) beträffande frågan om principbe
slut om kostnadsfri examination och 
kostnadsfri undervisning vid prepa- 
randkurser för sådana studerande, som 
avsåge att uppnå grundskole-, realsko- 
le- eller gymnasiekompetens, av herrar 
Axel Andersson (fp), Kaijser (h), 
Bengtson (ep), Ottosson (h), Wallmark 
(h), Thorsten Larsson (ep), Wirtén 
(fp), Bohman (h), Mattsson (ep), Tu
re sson (h), Gustafsson i Skellefteå 
(fp), Källstad (fp), Westberg (fp) och 
Elmstedt (ep), vilka ansett, att utskot
tets yttrande i viss del bort erhålla den 
lydelse, som i reservationen angivits, 
samt att utskottet bort under 6 a och b 
hemställa, att riksdagen måtte,

6 a) i anledning av motionerna I: 215 
och II: 282 samt I: 532 och II: 688 även
som med bifall till motionerna I: 218 
och II: 275, samtliga motioner såvitt nu 
vore i fråga, besluta, att examinationen 
i princip skulle vara kostnadsfri för 
korrespondensstuderande, som avsåge 
att uppnå grundskole-, realskole- eller 
gymnasiekompetens,

b) i anledning av motionerna 1:215 
och II: 282 samt I: 532 och II: 688 även
som med bifall till motionerna 1:218 
och II: 275, samtliga motioner såvitt nu 
vore i fråga, besluta, att deltagande i 
preparandkursundervisning i princip 
skulle vara kostnadsfri för korrespon
densstuderande, som avsåge att uppnå 
grundskole-, realskole- eller gymnasie
kompetens;

3) beträffande frågan om principbe
slut om kostnadsfri brevundervisning 
för sådana korrespondensstuderande, 
som avsåge att uppnå grundskole-, real
skole- eller gymnasiekompetens,

a) av herrar Axel Andersson (fp), 
Kaijser (h), Ottosson (h), Wallmark 
(h), Wirtén (fp), Bohman (h), Tures- 
son (h), Gustafsson i Skellefteå (fp), 
Källstad (fp) och Westberg (fp), vilka 
ansett, att utskottets yttrande bort i viss 
angiven del hava den avfattning, reser
vationen visade, samt att utskottet bort 
under 6 c hemställa, att riksdagen måt
te i anledning av motionerna I: 215 och 
II: 282 samt I: 218 och II: 275 ävensom 
med bifall till motionerna I: 532 och 
II: 688, samtliga motioner såvitt nu vore 
i fråga, besluta att hos Kungl. Maj :t 
hemställa om förslag till regler för er
sättning till korrespondensstuderande, 
som ej vore elever vid statens skola för 
vuxna i Norrköping, för deras utgifter 
för sådan undervisning, som ej utgjor
des av preparandkursundervisning;

b) av herrar Bengtson (ep), Thorsten 
Larsson (ep), Mattsson (ep) och Elm
stedt (ep), vilka ansett, att utskottets 
yttrande bort i viss angiven del lyda 
så, som reservationen visade, samt att 
utskottet bort under 6 c hemställa, att 
riksdagen måtte i anledning av motio
nerna I: 215 och II: 282 samt I: 532 och 
11:688 ävensom med bifall till motio
nerna 1:218 och 11:275 besluta, att 
brevundervisning, under förutsättning 
att studiemålet uppnåddes, i princip 
skulle vara kostnadsfri för korrespon
densstuderande, som avsåge att uppnå 
grundskole-, realskole- eller gymnasie
kompetens;

4) beträffande frågan om anvisande 
av medel till bestridande av vissa kost
nader för de korrespondensstuderande, 
av herrar Bengtson (ep), Thorsten 
Larsson (ep), Mattsson (ep) och Elm
stedt (ep), vilka, under förutsättning av 
bifall till reservationerna 2 och 3 b, 
ansett, att utskottets yttrande i viss del 
bort erhålla den avfattning, som i re
servationen angivits, samt att utskottet 
bort under 7 hemställa, att riksdagen 
måtte med bifall till motionerna I: 218 
och 11:275, såvitt nu vore i fråga, till 
Bestridande av korrespondensstuderan
des avgifter för brevkurser, preparand-
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kurser och tentamina för budgetåret 
1968/69 anvisa ett förslagsanslag av 
830 000 kronor;

5) beträffande frågan om stöd till 
korrespondensstuderande som endast 
studerade enstaka ämnen, av herrar 
Bengtson (ep), Thorsten Larsson (ep), 
Mattsson (ep), Westberg (fp) och Elm- 
stedt (ep), vilka ansett, att utskottets 
yttrande i viss angiven del bort lyda så, 
som denna reservation visade, samt 
att utskottet bort under 8 hemställa, 
att riksdagen måtte med bifall till mo
tionerna 1:218 och 11:275, såvitt nu 
vore i fråga, besluta att hos Kungl. Maj :t 
anhålla om skyndsam utredning och 
förslag beträffande frågan om stöd till 
korrespondensstuderande, som endast 
studerade enstaka ämnen;

6) beträffande frågan om utredning 
angående inrättande av ett Radio-TV- 
korrespondensuniversitet, av herrar 
Axel Andersson (fp), Kaijser (h), 
Bengtson (ep), Ottosson (h), Wallmark 
(h), Thorsten Larsson (ep), Wirtén 
(fp), Bohman (h), Mattsson (ep), Tu- 
resson (h), Gustafsson i Skellefteå (fp), 
Kållstad (fp), Westberg (fp) och Etm- 
stedt (ep), vilka ansett, att utskottets 
yttrande bort i viss del erhålla den 
ändrade avfattning, reservationen visa
de, samt att utskottet bort under 10 
hemställa, att riksdagen måtte med bi
fall till motionerna 1:548 och 11:677, 
såvitt nu vore i fråga, besluta att hos 
Kungl. Maj :t anhålla om utredning av 
frågan om inrättande av ett Radio-TV- 
korrespondensuniversitet, vilken utred
ning borde företagas av den i motio
nerna I: 215 och II: 282 förordade par
lamentariska kommittén, om denna 
komme till stånd, och eljest av en sär
skilt tillkallad utredning.

Herr LARSSON, THORSTEN, (ep):
Herr talman! När vi tidigare här i 

dag debatterat den väldiga anhopning
en av studerande vid universitet och 
högskolor och talet om en framtida ar
betslöshet för dessa, kan det synas vara 
en egendomlighet att det i dag reses

Ang. vuxenutbildningen
krav på även en bättre och mera om
fattande vuxenundervisning.

Men är det så felaktigt, detta krav 
från oppositionen? Säkerligen inte, 
tvärtom måste en väl avvägd vuxen
undervisning bli ett nödvändigt kom
plement och skapa möjlighet till nya 
sysselsättningsområden för många. Ut- 
bildningsfrekvensen är mycket olika 
länderna emellan, men en stark sådan 
kännetecknar ett land med god och 
hög levnadsstandard. I USA studerar 
över 70 procent av ungdomarna mellan 
15 och 19 år, i Portugal cirka 17 pro
cent. Även om våra siffror ligger högt 
för den studerande ungdomen måste 
en väl planerad och genomförd vuxen
undervisning åstadkommas. Detta 
främst av de skäl som mittenmotionen 
anför.

För det första har vi att beakta rätt
visekravet. Den nuvarande generatio
nen vuxna hade inte tillgång eller möj
ligheter till studier i den utsträckning 
som dagens ungdom har. Det beräknas 
att upp till 80 procent av de vuxna en
dast har folkskolan som sin utbildning. 
En del av dessa har kanske lyckats av
sätta tid till en eller annan mindre kurs. 
Givetvis önskar många en möjlighet till 
komplettering av sitt vetande. För 
många är och blir det även ett livsvill
kor och en nödvändighet i det arbete 
som de har eller söker. En del har kan
ske även rent av lyckats få tid till en 
folkhögskolekurs.

Herr talman! Många erkännanden åt 
folkhögskolan har getts här i riksdagen. 
I år fyller den svenska folkhögskolan 
100 år. Det har varit 100 gagnerika år 
i den svenska folkbildningens tjänst. 
Mången har där som vuxen fått ett 
verkligt intresse för studier. Mången 
har där fått en vidgad syn på männi
skor, samhälle och kultur. Jag tror att 
vi mitt uppe i 1960-talets stora utbild- 
ningsdrive har anledning att tacksamt 
se tillbaka på den hundraåriga bild
nings- och fostrargärning som folkhög
skolan utfört. Men jag tror också att vi 
har anledning att hoppas på ett fram-
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tida engagemang av denna skolform 
för just vuxenutbildningen. Detta är det 
andra skälet.

Det tredje skälet för en god vuxenut
bildning är att effektiviteten i produk
tionen kräver en sådan. I våra dagar 
upplever vi med all önskvärd tydlighet 
en omställningsprocess och en struktur
omvandling av det svenska näringslivet, 
en omvandling som inte bara är be
tingad av den nuvarande lågkonjunktu
ren utan på sikt innebär en anpassning 
till en rationell och ekonomisk pro
duktion.

Näringslivet kommer att kräva den 
härför nödvändiga utbildningen. Där
för är det även berett att satsa på en 
lika nödvändig omskolning.

Det fjärde skälet är därför angelägen
heten för samhället att vara behjälpligt 
med en sådan utbildning.

Det femte skälet anses vara det fram
tida behovet av en god vuxenutbild
ning, ty ganska många »skoltrötta» ele
ver som av en eller annan anledning 
inte klarade sin studiegång måste helt 
enkelt få denna möjlighet när deras stu
diehåg vaknar vid litet mognare ålder, 
eller kanske de helt enkelt får ett be
hov därav för sitt arbete och sin sys
selsättning.

Nu säger utskottsmajoriteten att an
gelägenheten av och motiveringen för 
vad som här föreslås inte bestrids men 
att man klarat av detta genom den 
proposition som antogs i fjol. Nej, vi är 
nog av den uppfattningen att fjolårsbe- 
slutet uppenbarligen inte är till fyllest. 
Utbildningsministern angav själv för
slaget i fjol som en etapp på vägen. 
I vårt land brukar ju även stora och 
betydelsefulla förslag vara väl förbe
redda och utredda. Jag tycker att detta 
verkligen saknas här. Ingen kan heller 
påstå något annat. Såväl i denna mo
tion från mittenpartierna som i reserva
tionen förordas starkt, att en parla
mentarisk utredning skall syna hela 
detta angelägna utbildningsfält. Ingen 
kan väl på allvar anföra annat än att 
denna kommitté får många angelägna

och konkreta frågor att pröva. Jag skall 
inte här upprepa dem. Jag kan i stäl
let nöja mig med att hänvisa till vad 
som står på sidorna 4 och 5 i motio
nen.

Det framförs vidare i motionen för
slag om att man ute i kommuner och 
län bör under nuvarande skolstyrelser 
och länsskolnämnder upprätta en sär
skild nämnd för vuxenundervisning. I 
en sådan nämnd kan då exempelvis fin
nas företrädare för näringsliv, arbets
organisationer och bildningsorganisa- 
tioner, särskilt som dessa enligt nuva
rande arbetsfördelning får hand om 
viktiga avsnitt av vuxenutbildningen. 
De erfarenheter som vi ute i kommu
nerna redan har av detta talar för den 
synpunkten.

Yi har vidare en del kritiska syn
punkter på frågan om kursdeltagaran
talet, även om den inte har tagits upp 
i reservationen. Men jag vill ändå i 
kammaren anföra att det elevantal som 
nu krävs för upprättande av ämneskurs, 
nämligen ett genomsnittligt antal av 
lägst tolv studerande med viss möjlig
het för Kungl. Maj :t att ge dispens för 
ett antal av lägst åtta elever i glesbygd, 
uppenbarligen är i knappaste laget. Den 
uppfattningen att denna fråga bör prö
vas litet generöst har nämligen knap
past slagit igenom på något sätt. Det 
har tvärtom berättats för mig att det 
i vissa län är på det sättet att det, om 
inte detta heliga tal av tolv hålls utan 
krymper efter en viss tid, finns möj
lighet för statsmakterna att dra in stats
bidraget. Enligt beräkningarna faller 
regelmässigt 20 procent av de studeran
de bort, varför skolstyrelserna av läns- 
skolnämnderna helt enkelt rekommen
deras att ha minst 14 å 15 elever vid 
kursens början, och det är väl knap
past möjligt på många platser. Jag har 
velat nämna detta, herr talman, ty jag 
tycker att tillämpningen av dessa be
stämmelser varit litet väl restriktiv 
och att bestämmelserna bör tillämpas 
mera generöst med hänsyn till förhål
landena på landsbygden.
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Jag vill sedan, herr talman, övergå 
till ett annat område under samma 
punkt. Det finns vid detta utlåtande 
flera reservationer som rör den studie
sociala situationen för brevskole- och 
korrespondensstuderande. Jag tror att 
vi måste se detta som ett direkt uttryck 
för den ocnhetligliet som präglar be
stämmelserna på detta område. Det 
råder bristande överensstämmelse dels 
mellan de olika formerna för vuxenut
bildning, dels mellan olika korrespon
densstuderande. För att få en rationell 
handläggning och för att skapa rätt
visa för de studerande är det nödvän
digt att riksdagen redan nu fattar ett 
principbeslut i denna fråga. En sådan 
reform är enligt vårt förmenande myc
ket angelägen för att skapa enhetlighet 
och rättvisa. Vi föreslår därför i den 
med 2 betecknade reservationen att 
riksdagen nu beslutar att examinatio
nen i princip skall vara kostnadsfri för 
korrespondensstuderande som avser att 
uppnå grundskole-, realskole- och gym
nasiekompetens.

Det är visserligen sagt att skolöver
styrelsen utreder denna fråga. Den ut
redningen kommer väl endast att röra 
formalia, vilket på intet sätt hindrar att 
riksdagen uttalar sig för den fria prin
cipen. Det måste i stället, som jag ser 
det, underlätta utredningens arbete om 
det blir ett riksdagsbeslut redan nu. Vi 
yrkar därför att examinationen skall 
vara kostnadsfri för korrespondensstu
derande. Den principen är redan tilläm
pad i motsvarande och andra skolfor
mer. Vidare stöder de nu gällande reg
lerna elever inskrivna vid statens skola 
för vuxna i Norrköping, men inte ele
ver från annat korrespondensinstitut. 
Det innebär sämre förhållanden för de 
senare. En sådan skillnad är helt en
kelt orättvis, och orättvisor bör inte 
förekomma. Därför borde vi fatta ett 
beslut som ger dessa elever rättvisa. 
Det är även innebörden i yrkandet i 
reservation 2.

Centerpartiet har ytterligare ett par 
reservationer. Samma rättviseskäl som
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jag förut talat om kan även åberopas 
vad det gäller kostnaderna för själva 
brevstudierna. Centerpartiet föreslår i 
reservation 3 b att riksdagen beslutar 
om befrielse från avgifter för de brev
studier, genom vilka de studerande av
ser att uppnå grundskole-, realskole- el
ler gymnasiekompetens. Vidare har vi i 
konsekvensens namn föreslagit att me
del anvisas härför till ett belopp av 
830 000 kronor.

Även de korrespondensstuderande 
som läser enstaka ämnen borde, efter 
en utredning och förslag från Kungl. 
Maj :t, få stöd till sina studier. Det har 
vi föreslagit i reservation 5.

Låt mig så till slut bara säga några 
ord om reservation 6, som rör frågan 
om utredning angående inrättande av 
ett radio-TV-korrespondensuniversitet. 
Vi har vid många tillfällen tidigare krävt 
att radio och TV i större utsträckning 
skall tas i utbildningens tjänst. Här 
finns också anledning att erinra om de 
goda erfarenheter av etermediaunder
visning som ettbetygskursen i statskun
skap för några år sedan gav. Det finns 
andra skäl att bygga ut etermediautbild
ningen. Inte minst när det gäller vuxen
utbildningen är den av betydelse. Den 
måste i allmänhet ske på deltid, och det 
blir fråga om ganska kort lektionstid 
åt gången. Särskilt i ett sådant läge 
måste det vara av stor betydelse att de 
studerande slipper påfrestande resor till 
och från en skollokal. Utbildningen 
kommer i stället hem till dem via radio 
och TV. Det torde vidare vara ett re
lativt billigt sätt för distribution av 
kunskap.

Givetvis är det inte bara vuxenutbild
ning som radio och TV kan användas 
till. En inte obetydlig del av den aka
demiska utbildningen borde också kun
na ges via etermedia. Särskilt för folk 
med akademisk examen, vilka efter 
några års tjänstgöring kanske vill skaf
fa sig ytterligare något betyg, borde det 
vara av utomordentligt värde att få 
denna utbildning i hemmet och slippa 
resa till en avlägsen universitetsort.
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Etermedia skulle förmodligen också 
kunna tillgodose efterfrågan på s. k. 
akademisk kunskap eller annan kun
skap som mera syftar till utbildning 
än till bildning.

Herr talman! I reservation 6 ingår 
också ett förslag som förordar en ut
bildning på akademisk nivå med kor
respondensstudier i anslutning därtill, 
och jag yrkar bifall till detsamma. Sam
manfattningsvis yrkar jag bifall till alla 
de reservationer där mitt namn före
kommer.

llerr WALLMARK (li):
Herr talman! Även vi i riksdagen 

kanske kan vara litet rationella. Därför 
vill jag med samma motivering som 
den herr Thorsten Larsson har använt 
yrka bifall till reservationerna 1 och 2.

Beträffande frågan om den kostnads
fria brevundervisningen för korrespon
densstuderande som avser att uppnå 
grundskole-, realskole- eller gymnasie
kompetens och som studerar vid annat 
korrespondensinstitut än det i Norrkö
ping har högern och folkpartiet inte 
ansett sig kunna gå så långt som cen
terpartiet när de begär ett principbeslut 
nu, utan vi anser att det först erfordras 
en utredning innan detta principbeslut 
fattas.

Jag ber därför, herr talman, att få 
yrka bifall till reservation 3 a.

Herr statsrådet PALME:
Herr talman! Vid denna tidpunkt 

kanske jag inte skall förlänga debatten 
för mycket. Jag vill dock gratulera herr 
Thorsten Larsson till hans klärvoajans. 
Han talade om att bestämmelsen beträf
fande glesbygdsgrupperna tillämpas på 
ett sådant sätt, att när antalet studeran
de sjunker under åtta så dras stödet in. 
Eftersom denna bestämmelse träder i 
kraft först den 1 juli 1968, så är ju herr 
Larsson en framstående sibylla när det 
gäller att förutsäga vad myndigheterna 
möjligen skulle kunna tänkas komma

att ta sig före efter den 1 juli 1968. Jag 
är övertygad om att myndigheterna vid 
handläggningen av sådana ärenden 
kommer att visa all tillbörlig generosi
tet — efter den 1 juli 1968.

I övrigt, herr talman, vill jag bara 
säga att vi på vuxenutbildningens om
råde just nu upplever en mycket snabb 
och därmed också kostnadskrävande 
expansion. De statliga skolorna för vux
na i Norrköping och Härnösand byggs 
ut. Man har vid dem fr. o. m. nästa läs
år möjlighet att ta emot enbart brev- 
skolestuderande. Vi kommer snart att 
i en proposition ta upp frågan om stat
liga bidrag till elevhem i dessa städer.

Den 1 juli i år byggs vuxenutbild
ningen på det kommunala planet in i 
ungdomsutbildningen under den kom
munala skolstyrelsens ledning. Statsbi
draget till kvällsgymnasier höjs från 79 
till 100 procent. Avgränsning av utbild
ningsprogrammet har gjorts gentemot 
folkbildning, så att man undviker gräns- 
tvister. Statsbidraget till studiecirklar 
höjs från 15 till max. 20 kronor per stu
diecirkeltimme. Statsbidraget till folk
högskolor har i år förstärkts. Osv. osv. 
Bakom detta ligger utredningar — gym- 
nasieutredningen, yrkesutbildningsbe- 
redningen, arbetsmarknadsutredningen 
m. fl.

Att i detta skede av snabb expansion 
tillsätta en ny »omnibusutredning» om
fattande hela vuxenutbildningen, tror 
jag inte speciellt skulle stimulera verk
samheten. Det skulle lätt bli så att frå
gan om fortsatt expansion bara hän- 
sköts till den utredningen, och sedan 
fick man ett stopp på verksamheten.

Just nu är tiden inne att handla så 
mycket vi har krafter till. När denna 
handlingens period är avslutad kan det 
vara skäl att göra en utredning om allt
sammans. Det är ju i och för sig ett 
ganska gott betyg åt den verksamhet 
som pågår, att reservanterna i stort sett 
— med undantag för de här obetydlig
heterna i fråga om korrespondensun
dervisningen — inte har några konkre
ta ändrings- eller påbyggnadskrav utan
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nöjer sig med ett vanligt krav på utred
ning av frågan om vi i framtiden skall 
kunna göra ännu mera.

.lag skall inte gå in på de olika reser
vationerna mer än på en punkt, nämli
gen den sista där man kräver ett radio- 
och TV-universitet, dvs. att etermedia 
mer aktivt skall användas i vuxenut
bildningen. Den reservationen måste 
emellertid innebära en missuppfattning 
av verkligheten, ty vad som just nu 
byggs upp via TRU-kommittén är ju 
vad man mycket väl skulle kunna kalla 
för ett radio-TV-universitet eller vuxen- 
utbildningsuniversitet eller vad man nu 
vill kalla det. En TV-ateljé har köpts i 
Stocksund för 2,1 miljoner kronor. 
Verksamheten har fått sådana anslag 
att TRU-kommittén kan producera 400 
TV-program och 600 radioprogram per 
år. Det är över 11 miljoner kronor som 
går till sådana ändamål. Jag skall inte 
gå in på alla de program som nu för
bereds, men förutom inriktningen på 
den tekniska utbildningen i Linköping 
och försöksprogram på gymnasierna in
riktas hela TRU-kommitténs verksam
het i hög grad just på vuxenutbildning
en. Man sätter i gång bara om en må
nad med ett första program i ämnet.

På den punkten är därför det som ni 
kräver allaredan gjort. Vi är i full fart 
med den verksamheten. Vi har kanske 
inte precis en så grandios skylt som 
reservanterna möjligen skulle önska. På 
det vi redan gör vill ni sätta upp skyl
ten radio-TV-universitetet eller vad det 
heter. Vi har den mera blygsamma skyl
ten TRU-kommittén, men bakom den 
skylten pågår en intensiv verksamhet 
just i den riktning som reservanterna 
eftersträvar.

Herr LARSSON, THORSTEN, (ep):
Herr talman! Jag skall ärligen säga 

att jag var något fundersam över om 
jag skulle ta upp frågan om studiegrup
perna, men jag förstod att jag gjorde 
rätt när statsrådet Palme gick upp och 
sade att bestämmelserna skulle tilläm-
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pas generöst. Även om han ansåg att jag 
var en sibylla förhåller det sig så, att 
dessa bestämmelser redan är utfärdade 
till skolstyrelserna. I varje fall har vi 
i min kommun från länsskolnämnden 
fått besked om att vi skall räkna med 
14 å 15 deltagare i kurserna innan vi 
sätter i gång. Det är ju fråga om hur 
pass långt man skall ligga framme här. 
.lag vill än en gång tacka för detta stats- 
rådsord här i kammaren, att det skall 
vara generositet i tillämpningen. Det 
vill jag särskilt framhålla.

Jag noterade också att statsrådet Pal
me gick ganska lätt förbi huvudpunk
ten, nämligen nödvändigheten av en ny 
utredning för denna vuxenutbildning. 
Denna fråga är inte utredd. I en så stor 
fråga bör man inte handla så att man 
bara tror någonting. Man skall också 
veta någonting. När det gäller radio-TV 
skulle det enligt vad statsrådet Palme 
sade ha varit någon sorts blygsamhet 
som så att säga skulle ha vilselett oss. 
I så fall må det vara oss förlåtet, ty vi 
har ju inte precis märkt någon blyg
samhet tidigare från det hållet.

Herr MÅRTENSSON (s):
Herr talman! Jag kan av flera skäl 

fatta mig kort i mitt anförande. Vuxen
utbildningen var föremål för en myc
ket ingående debatt när propositionen 
lades fram i fjol, och vad som i år pre
senteras i fråga om motioner och reser
vationer är ju i stort sett ett eko av vad 
som då fördes fram. Vidare har stats
rådet Palme gått närmare in på vuxen
utbildningen och även berört en del av 
de reservationer som är fogade till ut- 
skottsutlåtandet.

Jag kan därför, herr talman, följa 
herr Wallmarks exempel och vara ra
tionell. Jag kan kanske till och med 
vara så rationell att jag inskränker mig 
till att yrka bifall till utskottets hem
ställan.

Efter det överläggningen förklarats 
härmed slutad, yttrade herr förste vice 
talmannen, som för en stund övertagit
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ledningen av kammarens förhandling
ar, att med anledning av föreliggande 
yrkanden propositioner komme att 
framställas särskilt beträffande varje 
moment av utskottets i förevarande 
punkt gjorda hemställan, varvid dock 
mom. 1 och 3—5 komme att samman
föras.

På gjord proposition bifölls till en 
början vad utskottet i mom. 1 och 3—5 
hemställt.

Sedermera gjorde herr förste vice tal
mannen enligt de rörande mom. 2 fö
rekomna yrkandena propositioner, först 
på bifall till utskottets hemställan samt 
vidare på antagande av det förslag, som 
innefattades i den av herr Axel An
dersson m. fl. vid punkten avgivna, 
med 1 betecknade reservationen; och 
förklarade herr förste vice talmannen, 
sedan han upprepat propositionen på 
bifall till utskottets hemställan, sig anse 
denna proposition vara med övervägan
de ja besvarad.

Herr Larsson, Thorsten, begärde vo
tering, i anledning varav uppsattes samt 
efter given varsel upplästes och god
kändes en så lydande omröstningspro- 
position:

Den, som bifaller vad statsutskottet 
hemställt i sitt utlåtande nr 41 punkten 
21 mom. 2, röstar

Ja;
Den, det ej vill, röstar 

Nej;

Vinner Nej, antages det förslag, som 
innefattas i den av herr Axel Anders
son m. fl. vid punkten avgivna, med 1 
betecknade reservationen.

Sedan kammarens ledamöter intagit 
sina platser samt voteringspropositio- 
nen ånyo upplästs, verkställdes till en 
början omröstning genom uppresning. 
Herr förste vice talmannen förklarade, 
att enligt hans uppfattning flertalet rös
tat för ja-propositionen.

Då emellertid herr Larsson, Thor
sten, begärde rösträkning, verkställdes

nu votering medelst omröstningsappa- 
rat; och befunnos vid omröstningens 
slut rösterna hava utfallit sålunda:

Ja —70;
Nej — 55.

Därjämte hade 5 ledamöter tillkänna
givit, att de avstode från att rösta.

I fråga om mom. 6, fortsatte herr 
förste vice talmannen, komme propo
sitioner att framställas först särskilt an
gående mom. 6 a och b samt därefter 
särskilt beträffande mom. 6 c.

I vad gällde mom. 6 a och b gjorde 
herr förste vice talmannen propositio
ner, först på bifall till vad utskottet 
hemställt samt vidare på antagande av 
det förslag, som innefattades i den av 
herr Axel Andersson m. fl. vid punkten 
avgivna, med 2 betecknade reservatio
nen; och förklarade herr förste vice tal
mannen, efter att hava upprepat pro
positionen på bifall till vad utskottet 
hemställt, sig finna denna proposition 
vara med övervägande ja besvarad.

Herr Larsson, Thorsten, begärde vo
tering, i anledning varav uppsattes samt 
efter given varsel upplästes och god
kändes en omröstningsproposition av 
följande lydelse:

Den, som bifaller vad statsutskottet 
hemställt i sitt utlåtande nr 41 punkten 
21 mom. 6 a och b, röstar 

Ja;
Den, det ej vill, röstar 

Nej;
Vinner Nej, antages det förslag, som 

innefattas i den av herr Axel Anders
son m. fl. vid punkten avgivna, med 2 
betecknade reservationen.

Sedan kammarens ledamöter intagit 
sina platser samt voteringspropositio- 
nen ånyo upplästs, verkställdes till en 
början omröstning genom uppresning. 
Herr förste vice talmannen förklarade, 
att enligt hans uppfattning flertalet rös
tat för ja-propositionen.

Då emellertid herr Larsson, Thorsten, 
begärde rösträkning, verkställdes nu vo
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tering medelst omröstningsapparat; och 
befunnos vid omröstningens slut röster
na hava utfallit sålunda:

Ja —71;
Nej — 55.

Därjämte hade 4 ledamöter tillkänna
givit, att de avstode från att rösta.

Vidkommande mom. 6 c, yttrade nu 
herr förste vice talmannen, hade yrkats

l:o) att utskottets hemställan skulle 
bifallas;

2:o), av herr Wallmark, att det för
slag skulle antagas, som innefattades i 
den av herr Axel Andersson m. fl. vid 
punkten avgivna, med 3 a betecknade 
reservationen; samt

3:o), av herr Larsson, Thorsten, att 
kammaren skulle godkänna det förslag, 
som innehölles i den av herr Bengtson 
m. fl. vid punkten anförda reservatio
nen 3 b.

Därefter gjorde herr förste vice tal
mannen propositioner enligt berörda 
yrkanden och förklarade sig anse pro
positionen på bifall till utskottets hem
ställan vara med övervägande ja besva
rad.

Herr Andersson, Axel, begärde vote
ring, i anledning varav herr förste vice 
talmannen upptog vartdera av de båda 
återstående yrkandena med hemställan, 
huruvida kammaren ville antaga det
samma till kontraproposition i den fö
restående omröstningen; och förklarade 
herr förste vice talmannen sig finna 
de härå avgivna svaren hava utfallit 
med övervägande ja för deras åsikt, som 
ville till kontraproposition antaga bifall 
till herr Wallmarks yrkande.

Herr Larsson, Thorsten, äskade emel
lertid votering om kontrapropositionens 
innehåll, i anledning varav uppsattes 
samt efter given varsel upplästes och 
godkändes en så lydande omröstnings- 
propositionen:

Den, som till kontraproposition i hu
vudvoteringen angående statsutskottets
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utlåtande nr 41 punkten 21 mom. 6 c 
antager det förslag, som innefattas i 
den av herr Axel Andersson m. fl. vid 
punkten avgivna, med 3 a betecknade 
reservationen, röstar 

Ja;
Den, det ej vill, röstar 

Nej;

Vinner Nej, har till kontraproposi
tion i nämnda votering antagits det för
slag, som innefattas i den av herr Bengt
son m. fl. vid punkten avgivna, med 
3 b betecknade reservationen.

Sedan denna voteringsproposition 
ånyo upplästs, verkställdes omröstning
en genom uppresning; och befanns där
vid, att flertalet röstade för ja-proposi
tionen.

I följd därav uppsattes, upplästes och 
godkändes för huvudvoteringen en om- 
röstningsproposition av följande ly
delse:

Den, som bifaller vad statsutskottet 
hemställt i sitt utlåtande nr 41 punkten 
21 mom. 6 c, röstar 

Ja;
Den, det ej vill, röstar 

Nej;

Vinner Nej, antages det förslag, som 
innefattas i den av herr Axel Andersson 
m. fl. vid punkten avgivna, med 3 a be
tecknade reservationen.

Sedan denna voteringsproposition 
ånyo upplästs, verkställdes till en bör
jan omröstning genom uppresning. Herr 
förste vice talmannen förklarade, att 
enligt hans uppfattning flertalet rös
tat för ja-propositionen.

Då emellertid herr Andersson, Axel, 
begärde rösträkning, verkställdes nu vo
tering medelst omröstningsapparat; och 
befunnos vid omröstningens slut röster
na hava utfallit sålunda:

Ja —71;
Nej — 53.

Därjämte hade 5 ledamöter tillkänna
givit, att de avstode från att rösta.
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På gjord proposition bifölls därpå 

utskottets i mom. 7 gjorda hemställan.

Med avseende å mom. 8 gjorde herr 
förste vice talmannen propositioner, 
först på bifall till utskottets hemstäl
lan samt vidare på antagande av det 
förslag, som innefattades i den av herr 
Bengtson m. fl. vid punkten avgivna, 
med 5 betecknade reservationen; och 
förklarade herr förste vice talmannen, 
sedan han upprepat propositionen på 
bifall till utskottets hemställan, sig an
se denna proposition vara med övervä
gande ja besvarad.

Herr Larsson, Thorsten, begärde vote
ring, i anledning varav uppsattes samt 
efter given varsel upplästes och god
kändes en så lydande omröstningspro- 
position:

Den, som bifaller vad statsutskottet 
hemställt i sitt utlåtande nr 41 punkten 
21 mom. 8, röstar

Ja;
Den, det ej vill, röstar 

Nej;

Vinner Nej, antages det förslag, som 
innefattas i den av herr Bengtson m. fl. 
vid punkten avgivna, med 5 betecknade 
reservationen.

Sedan denna voteringsproposition 
ånyo upplästs, verkställdes till en bör
jan omröstning genom uppresning. Herr 
förste vice talmannen förklarade, att 
enligt hans uppfattning flertalet röstat 
för ja-propositionen.

Då emellertid herr Larsson, Thor
sten, begärde rösträkning, verkställdes 
nu votering medelst omröstningsappa- 
rat; och befunnos vid omröstningens 
slut rösterna hava utfallit sålunda:

Ja —97;
Nej — 21.

Därjämte hade 11 ledamöter tillkän
nagivit, att de avstode från att rösta.

Ytterligare bifölls på gjord proposi
tion utskottets hemställan i mom. 9.

Slutligen gjordes enligt de beträffan
de mom. 10 framkomna yrkandena pro
positioner, först på bifall till utskottets 
hemställan samt vidare på antagande 
av det förslag, som innefattades i den 
av herr Axel Andersson m. fl. vid punk
ten avgivna, med 6 betecknade reserva
tionen; och förklarades den förra pro
positionen, som upprepades, vara med 
övervägande ja besvarad.

Punkterna 22—25

Vad utskottet hemställt bifölls.

Punkten 26

Lades till handlingarna.

Vid förnyad föredragning av statsut
skottets utlåtande nr 42, i anledning av 
Kungl. Maj :ts i statsverkspropositionen 
gjorda framställningar angående de 
statliga företagsnämndernas verksamhet 
samt i anledning av riksdagens år 1967 
församlade revisorers berättelse i vad 
avser förslagsverksamheten inom stats
förvaltningen, bifölls vad utskottet i 
detta utlåtande hemställt.

Ang. arvsbeskattningen

Föredrogs ånyo bevillningsutskottets 
betänkande nr 19, med anledning av 
motioner angående arvsbeskattningen.

Bevillningsutskottet hade till behand
ling i ett sammanhang upptagit följan
de motioner, nämligen

1) de likalydande motionerna I: 260, 
av herr Nils Theodor Larsson m. fl., 
och II: 322, av herr Gustafsson i Borås 
m. fl., vari anhållits, att riksdagen måt
te antaga i betänkandet infört förslag 
till förordning angående ändrad lydel
se av 3 och 38 §§ förordningen den 6 
juni 1941 (nr 416) om arvsskatt och 
gåvoskatt, vilket förslag avsåg, att stif
telser med huvudsakligt syfte att främja 
vissa allmännyttiga ändamål skulle be
frias från arvsskatt;
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2) de likalydande motionerna 1:392, 
av herr Werner, och II: b73, av herr 
Hermansson m. fl., varit yrkats bland 
annat, att riksdagen i skrivelse till 
Kungi. Maj :t skulle begära utredning 
angående vissa förändringar av beskatt
ningen, bland annat i syfte att åstad
komma större skatteuttag från mera be
tydande arvslotter och att avskaffa skat
tefriheten för vissa stiftelser.

Sistnämnda motioner hade i detta be
tänkande behandlats endast såvitt av- 
såge ändringar i arvsbeskattningen.

Utskottet hade i det nu föreliggande 
betänkandet på anförda skäl hemställt, 
att riksdagen måtte avslå

1) motionerna I: 260 och II: 322,
2) motionerna 1:392 och 11:473, i 

vad motionerna behandlats i detta be
tänkande.

Reservation hade avgivits av herrar 
Stefanson (fp), Lundström (fp), Fåll
din (ep), Magnusson i Borås (h), Gus
tafson i Göteborg (fp) och Vigelsbo 
(ep), fru Nettelbrandt (fp) samt herr 
Eriksson i Bäckmora, vilka på åberopa
de grunder ansett, att utskottet bort 
under 1 hemställa, att riksdagen i an
ledning av motionerna 1:260 och II: 
322 måtte i skrivelse till Kungl. Maj :t 
anhålla om förslag till nästa års riksdag 
angående ändring av förordningen om 
arvsskatt och gåvoskatt i syfte att från 
arvsskatt befria såväl ideell stiftelse och 
sammanslutning, som främjade t. ex. 
religiösa, välgörande eller eljest allmän
nyttiga ändamål, som folketshusför- 
ening, bygdegårdsförening eller annan 
liknande sammanslutning, som hade till 
främsta syfte att anordna eller tillhan
dahålla allmän samlingslokal.

Herr LUNDSTRÖM (fp):
Herr talman! Motioner av samma slag 

som nu föreliggande har under många 
år väckts här i kammaren och under 
lika många år avslagits.

Yrkandet i motionen 1:260 kan kort 
sammanfattas så, att stiftelser och sam-

5 Första kammarens protokoll 1968. Nr 12

Ang. arvsbeskattningen
manslutningar som är befriade från gå
voskatt också skall vara befriade från 
arvsskatt. Så är nu bara fallet beträffan
de arv till vissa ändamål av särskilt hög 
samhällsnytta, medan för andra stiftel
ser och sammanslutningar som främ
jar religiösa, välgörande, konstnärliga, 
idrottsliga eller andra liknande kultu
rella eller eljest samhällsnyttiga ända
mål föreligger arvsbeskattning, dock en
ligt en lägre taxa.

Om en person under sin livstid ger 
en sådan sammanslutning en gåva så är 
den skattefri, men om gåvan har for
men av ett testamente så skall arvs
skatt utgå. Detta förefallar vara ett 
säreget sorts kineseri, och ingen har 
under årens lopp lyckats förklara för 
mig varför det skall vara så. Även be
villningsutskottet fann för ett par år se
dan anledning konstatera, att de i mo
tionerna framförda synpunkterna i och 
för sig var värda beaktande.

Men trots detta har den årligen åter
kommande motionen aldrig tillstyrkts 
av utskottet, som ständigt har motive
rat sin ståndpunkt med att en arvs- 
skatteutredning borde avvaktas. Men 
någon utredning kom inte under alla 
åren — inte förrän i fjol. Riksdagen be
gärde en sådan utredning år 1958, men 
regeringen lät nio år gå innan den biföll 
riksdagens önskan. I fjol tillsattes allt
så den s. k. kapitalskatteberedningen, 
som skall göra en översyn av förmögen
hets- samt arvs- och gåvobeskattningen. 
Nu föreligger äntligen för bevillnings
utskottets majoritet en pågående utred
ning att hänvisa till.

När det har tagit så lång tid för re
geringen att effektuera riksdagens år 
1958 uttalade beställning — som för 
övrigt har upprepats i motiveringen till 
utskottets betänkanden under årens 
lopp — undrar man hur lång tid det 
kan ta innan kapitalskatteberedningen 
blir färdig. Utskottet ger självt svaret 
när det skriver, att »de vittomfattande 
direktiven för den nu tillsatta utred
ningen antyder att utredningsarbetet 
kommer att ta avsevärd tid». I det ut-
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talandet kan man helhjärtat instämma.

Samtidigt anför emellertid utskottet 
ett annat skäl för att för närvarande av
slå motionen, nämligen att koncentra- 
tionsutredningen har fäst uppmärk
samheten på stiftelsernas roll vid för- 
mögenhetsfördelningen. Eftersom ka- 
pitalskatteberedningen givetvis skulle 
uppmärksamma även detta spörsmål, är 
nu utskottet oroligt för att ett bifall till 
den föreliggande motionen skulle inver
ka störande på utredningsarbetet och i 
något avseende kunna binda utredning
en.

Reservanterna delar inte dessa farhå
gor. Förslaget gäller ju inte den sortens 
stiftelser som åsyftas i koncentrations- 
utredningens betänkande, utan ideella 
stiftelser av den typ som har att främja 
de uppräknade ändamålen. Det är orim
ligt att under många år framöver fort
sätta som nu med att låta gåvor till dy
lika ideella stiftelser och sammanslut
ningar, som främjar religiösa, välgöran
de eller eljest allmännyttiga ändamål, 
vara skattefria men däremot ta ut skatt 
då givaren väntar med att överlämna 
sin gåva tills han är död.

Reservanterna anser för övrigt att 
arvsskattebefrielse även bör kunna gäl
la för testamente till folketshusförening- 
ar, bygdegårdsföreningar och liknande 
sammanslutningar, som har till uppgift 
att tillhandahålla allmänheten samlings
lokaler. Även dessa sammanslutningar 
är för närvarande befriade från gåvo
skatt men däremot inte från arvsskatt.

Den arvsskattebefrielse som reservan
terna aktualiserar är tekniskt lätt att 
lösa. Den medför inga komplikationer 
som gör det nödvändigt att avvakta ka- 
pitalskatteberedningens arbetsresultat.

Jag ber därför, herr talman, att få 
yrka bifall till den vid bevillningsut
skottets betänkande fogade reservatio
nen.

Herr ERICSSON, JOHN, (s):
Herr talman! Herr Lundström har re

dogjort för innehållet i detta betänkan

de, för majoritetens argument och re
servanternas önskemål.

Jag ber kammarens ledamöter upp
märksamma att i de motioner, som har 
föranlett reservationen, hade man ett 
förslag om en lagtext. Den har reservan
terna inte velat ansluta sig till, utan det 
har blivit en reservation där man hem
ställer om en skrivelse till Kungl. Maj:t 
och förslag till nästa års riksdag. Man 
har i reservationen fört fram ändamål, 
som inte tidigare var nämnda i motio
nerna, uppenbarligen i syfte att stärka 
reservationen.

Jag skall inte uppehålla mig vid frå
gan vad det är för orsaker som gjort 
att man inte yrkat bifall till motioner
na. Jag kan bara konstatera detta fak
tum. Man skall nog också uppmärksam
ma den ytterligare motion som förelig
ger till behandling i detta betänkande 
och som tvärtom yrkar på en skärp
ning av lagstiftningen när det gäller 
skattefrihet för stiftelser m. m.

Jag har också ett behov av att säga, 
att man nog överdriver syftet med 
skattefrihet i fråga om testamentariska 
förordnanden. Jag vet av personlig er
farenhet att det är många som påver
kar människor att lämna gåvor. Detta 
sker i mycket stor utsträckning, och 
bland de människor som vill lämna bi
drag till olika ändamål tror jag att det 
finns många som har reda på skatte
förordningarna. I den mån de inte har 
det, förekommer det rätt många text- 
förklarare, som ser till att gåvorna blir 
givna på sådant sätt att skatterna kan 
undgås. Om inte så sker blir det ett 
mindre belopp i skatt, det erkänner
jag-

Men när det nu pågår en utredning 
om arvslagstiftningen, tycker vi att det 
finns starka motiv till att man avvak
tar denna utredning, som har arbetat 
rätt länge. Inom utskottsmajoriteten har 
vi sagt att det inte finns någon anled
ning att inta en annan ståndpunkt än ti
digare till dessa motioner, och jag yr
kar bifall till utskottets hemställan.
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Sedan överläggningen ansetts härmed 

slutad, yttrade herr förste vice talman
nen, att med anledning av vad därun
der yrkats propositioner komme att 
framställas särskilt beträffande vardera 
punkten av utskottets i förevarande be
tänkande gjorda hemställan.

I fråga om punkten 1, fortsatte herr 
förste vice talmannen, hade yrkats dels 
att utskottets hemställan skulle bifallas, 
dels ock att det förslag skulle antagas, 
som innefattades i den vid betänkan
det avgivna reservationen.

Därefter gjorde herr förste vice tal
mannen propositioner enligt dessa båda 
yrkanden och förklarade sig finna pro
positionen på bifall till utskottets hem
ställan vara med övervägande ja besva
rad.

Herr Stefanson begärde votering, i 
anledning varav uppsattes samt efter gi
ven varsel upplästes och godkändes en 
omröstningsproposition av följande ly
delse :

Den, som bifaller vad bevillningsut
skottet hemställt i sitt betänkande nr 
19 punkten 1, röstar 

Ja;
Den, det ej vill, röstar 

Nej;

Vinner Nej, antages det förslag, som 
innefattas i den vid betänkandet av
givna reservationen.

Sedan kammarens ledamöter intagit 
sina platser samt voteringspropositio- 
nen ånyo upplästs, verkställdes till en 
början omröstning genom uppresning. 
Herr förste vice talmannen förklarade, 
att enligt hans uppfattning flertalet rös
tat för ja-propositionen.

Då emellertid herr Stefanson begärde 
rösträkning, verkställdes nu votering 
medelst omröstningsapparat; och be- 
funnos vid omröstningens slut rösterna 
hava utfallit sålunda:

Ja —70;
Nej — 52.

Därjämte hade 3 ledamöter tillkänna
givit, att de avstode från att rösta.

Sedermera bifölls på gjord proposi
tion utskottets hemställan i punkten 2.

Ang. resultatutjämning vid beskattningen 
m. m.

Föredrogs ånyo bevillningsutskottets 
betänkande nr 22, med anledning av 
motioner angående resultatutjämning 
vid beskattningen in. m.

Till behandling i ett sammanhang 
hade bevillningsutskottet upptagit föl
jande motioner, nämligen

1) de likalydande motionerna I: 180, 
av herr Mattsson m. fl., och II: 234, av 
herr Magnusson i Borås m. fl., i vilka 
anhållits, att riksdagen måtte

a) antaga i motionerna infört förslag 
till förordning angående ändring av 2, 
8 och 9 §§ förordningen den 8 april 
1960 (nr 63) om rätt till förlustutjäm
ning vid taxering för inkomst;

b) antaga i motionerna infört förslag 
till förordning om rätt till utjämning 
i vissa fall av statlig inkomstskatt i 
samband med inkomststegring eller in
komstminskning;

c) i skrivelse till Kungl. Maj :t hem
ställa om skyndsam utredning angåen
de möjligheterna till en fullständig re
sulta tutjämning, varvid i första hand 
borde prövas frågan om resultatutjäm- 
ning genom den s. k. kontometoden, 
samt att förslag i detta syfte snarast 
måtte föreläggas riksdagen;

2) de likalydande motionerna 1:254, 
av herr Bengtson m. fl., och II: 324, av 
herr Hedlund m. fl., i vilka yrkats, att 
riksdagen i skrivelse till Kungl. Maj:t 
skulle anhålla om förslag till 1969 års 
riksdag om samlade åtgärder för öka
de möjligheter till konsolidering och 
självfinansiering i jordbruket i syfte att 
främja rationalisering och effektivise- 
ring av jordbruksdriften i enlighet med 
motionernas syfte;
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3) de likalydande motionerna I: 382, 

av lierr Johan Olsson in. fl., och II: 471, 
av herr From m. fl., i vilka föreslagits, 
att riksdagen i skrivelse till Kungl. Maj :t 
skulle anhålla om utredning och för
slag angående ändring i nuvarande be- 
skattningsmetoder med begränsad re- 
sultatutjämnande effekt, syftande till 
ökad användning av en generell konto
metod med större möjligheter till lika 
behandling av skattskyldiga;

4) de likalydande motionerna I: 490, 
av herr Eskilsson m. fl., och II: 799, av 
herr Eliasson i Moholm m. fl., i vilka 
anhållits, att riksdagen i skrivelse till 
Kungl. Maj :t måtte hemställa om en all
sidig utredning rörande jordbrukets ka
pital- och skatteproblem i enlighet med 
vad i motionerna anförts;

5) de likalydande motionerna I: 634, 
av herr Gösta Jacobsson, och II: 812, av 
herr Magnusson i Borås, i vilka hem
ställts, att en särskild bestämmelse måt
te införas i kommunalskattelagen röran
de rätt till avdrag för avsättning till 
garantireserv avseende kostnader för 
åtaganden i enlighet med vad i motio
nerna angivits;

6) de likalydande motionerna I: 635, 
av herr Axel Kristiansson, och II: 807, 
av herr Josef son i Arrie m. fl., i vilka 
anhållits, att riksdagen i skrivelse till 
Kungl. Maj :t måtte hemställa om skynd
sam utredning och förslag i fråga om 
införande av rätt till öppen resultatut
jämning vid beskattningen genom an
vändning av kontometoden;

7) motionen II: 475, av herr Johans
son i Skärstad in. fl., i vilken motion 
yrkats, att riksdagen i skrivelse till 
Kungl. Maj :t skulle anhålla om utred
ning av frågan om inkomstutjämning 
för konstnärer; ävensom

8) motionen 11:603, av herr Åberg, 
i vilken föreslagits, att riksdagen skulle 
besluta sådan lagstiftning, att yrkesfis
kare erhölle rätt att göra skattefri av
sättning med 20 procent av årets brutto
överskott till fond för resultatutjämning 
att användas inom fem år.

m. in.
De under 2 och 4 upptagna motio

nerna hade i detta betänkande behand
lats endast i vad avsåge frågan om 
resultatutjämning vid beskattningen. 
Övriga yrkanden i dessa motioner be
handlades av utskottet i annat samman
hang.

De i motionerna 1:180 och 11:234 
framlagda förordningsförslagen avsågo, 
att i fråga om fåmansbolag hinder för 
förlustavdrag icke skulle möta, om skilj
aktighet i ägarförhållandena betingades 
av att aktier, som övergått till annan 
på grund av arv, testamente eller bodel
ning, överfördes på tidigare ägare av 
aktier i bolaget. Som villkor för rätt 
till förlustavdrag borde enligt motionä
rerna gälla, att deklarationsskyldighet 
förelegat för förluståret eller för något 
av de två närmast föregående beskatt
ningsåren. Vidare hade motionärerna 
förordat, att ett av 1957 års skatteutred- 
ning framlagt förslag till förordning om 
rätt till utjämning av statlig inkomst
skatt å merinkomst i vissa fall skulle — 
med vissa ändringar — antagas av riks
dagen.

Utskottet hade i det nu ifrågavaran
de betänkandet av angivna orsaker 
hemställt,

A. beträffande ändringar i förord
ningen om förlustutjämning

att riksdagen måtte avslå motionerna 
I: 180 och II: 234;

B. beträffande progressionsutjäm- 
ning

att riksdagen måtte avslå motionerna 
I: 180 och II: 234;

C. beträffande allmän öppen resultat
utjämning

att riksdagen måtte avslå
1) motionerna I: 180 och II: 234,
2) motionerna 1:254 och 11:324, i 

vad de behandlats i detta betänkande,
3) motionerna I: 382 och II: 471,
4) motionerna 1:490 och 11:799, i 

vad de behandlats i detta betänkande,
5) motionerna I: 635 och II: 807;
D. beträffande inkomstutjämning för 

konstnärer
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att riksdagen måtte avslå motionen 

II: 475;
E. beträffande rätt för fiskare att 

göra skattefri avsättning till resultatut
jämningsfond

att riksdagen måtte avslå motionen 
II: 603;

F. beträffande rätt till avdrag för av
sättning till garantireserv

att riksdagen måtte avslå motioner
na I: 634 och II: 812.

Reservationer hade anförts

beträffande ändringar i förordningen 
om förlustutjämning

A) av herrar Lundström (fp), Tistad 
(fp), Fälldin (ep), Magnusson i Borås 
(h) och Vigelsbo (ep), fru Nettelbrandt 
(fp) samt herrar Eriksson i Bäckmora 
(ep) och Enskog (fp), vilka, under åbe
ropande av innehållet i motionerna I: 
180 och II: 234, ansett, att utskottet bort 
under A hemställa, att riksdagen, med 
bifall till motionerna I: 180 och II: 234 
i denna del, måtte antaga det vid mo
tionerna fogade förslaget till förordning 
angående ändring av 2, 8 och 9 § § för
ordningen den 8 april 1960 (nr 63) 
om rätt till förlustutjämning vid taxe
ring för inkomst;

beträffande progressionsutjämning
B) av herrar Lundström (fp), Tistad 

(fp), Fälldin (ep), Magnusson i Borås 
(h) och Vigelsbo (ep), fru Nettelbrandt 
(fp) samt herrar Eriksson i Bäckmora 
(ep) och Enskog (fp), vilka, under åbe
ropande av innehållet i motionerna 
1:180 och 11:234, ansett, att utskottet 
bort under B hemställa, att riksdagen, 
med bifall till motionerna 1:180 och 
II: 234 i denna del, måtte antaga det 
vid motionerna fogade förslaget till för
ordning om rätt till utjämning i vissa 
fall av statlig inkomstskatt i samband 
med inkomststegring och inkomstminsk
ning;

beträffande allmän öppen resultatut
jämning, inkomstutjämning för konstnä
rer och rätt för fiskare att göra skatte

fri avsättning till resultatutjämnings
fond

C) av herrar Lundström (fp), Tistad 
(fp), Fälldin (ep), Magnusson i Borås 
(h) och Vigelsbo (ep), fru Nettelbrandt 
(fp) samt herrar Eriksson i Bäckmora 
(ep) och Enskog (fp), vilka, under åbe
ropande av innehållet i motionerna 
I: 180 och II: 234, I: 254 och II: 324, I: 
382 och 11:471, 1:490 och 11:799, I: 
635 och II: 807 samt II: 475 och II: 603, 
ansett, att utskottet bort under C, D 
och E hemställa, att riksdagen, med an
ledning av

1) motionerna I: 180 och II: 234,
2) motionerna 1:254 och 11:324, i 

vad de behandlats i detta betänkande,
3) motionerna 1:382 och 11:471,
4) motionerna 1:490 och 11:799, i 

vad de behandlats i detta betänkande,
5) motionerna 1:635 och 11:807,
6) motionen 11:475,
7) motionen II: 603

i skrivelse till Kungl. Maj :t måtte be
gära förslag till 1969 års riksdag om rätt 
till allmän öppen resultatutjämning vid 
beskattningen;

beträffande rätt till avdrag för avsätt
ning till garantireserv

D) av herrar Lundström (fp), Tistad 
(fp), Fälldin (ep), Magnusson i Borås 
(h) och Vigelsbo (ep), fru Nettelbrandt 
(fp) samt herrar Eriksson i Bäckmora 
(ep) och Enskog (fp), vilka, under åbe
ropande av innehållet i motionerna I: 
634 och II: 812, ansett, att utskottet bort 
under F hemställa, att riksdagen, med 
anledning av motionerna I: 634 och II: 
812, i skrivelse till Kungl. Maj:t måtte 
begära skyndsam utredning om möjlig
heterna till avdrag för avsättning till 
garantireserv.

Herr JACOBSSON, GÖSTA, (h):
Herr talman! Bevillningsutskottets be

tänkande nr 22 behandlar en rad mo
tioner som alla syftar till att åstadkom
ma en rättvisare beskattning, framför 
allt av företagare med särskilt sikte på



134 Nr 12 Onsdagen den 20 mars 1968 em.

Ang. resultatutjämning vid beskattningen m. in.
de mindre företagens kapitalförsörj
ningsproblem. Men inte bara inkomst 
av rörelse och jordbruk, utan även in
komst av tjänst beröres. Flertalet av 
motionerna är gamla bekanta. Jag skall 
därför inte gå så djupt i problematiken.

I ett fall är det emellertid fråga om 
en ny blomma i motionsörtagården. Jag 
skall därför något närmare skärskåda 
detta blomster.

Samtliga reservationer är gemensam
ma för högerpartiets, folkpartiets och 
centerpartiets representanter i utskot
tet. Att högerpartiets förstakammarre- 
presentanter saknas bland reservanter
na beror på att vi den dag då ärendet 
avgjordes hade laga förfall. Icke desto 
mindre står vi självfallet helhjärtat bak
om samtliga fyra reservationer.

Vad först angår reservation A be
träffande ändring i förordningen om 
förlustutjämning har motionärerna i 
denna del åberopat att gällande bestäm
melser om rätt att avdragsvis utnyttja 
förlust i familjebolag under vissa förut
sättningar kan leda till obilliga resul
tat. I ett sådant fall då t. ex. änka och 
barn till en hälftendelägare till familje
bolag saknar ekonomiska möjligheter 
att behålla aktierna och därför säljer 
dessa till den andra hälftendelägaren, 
kommer denne att helt förlora sin rätt 
till avdrag för förlust som uppkommit 
innan han övertog den efterlevandes 
aktier. Det är ett inte alldeles ovanligt 
fall i det praktiska livet.

Yrkandet går ut på att rätt till avdrag 
skall kvarstå om den som övertagit ak
tierna på grund av arv, testamente eller 
bodelning överlåter dessa till någon 
som redan är ägare till aktier i före
taget. Det är alltså en relativt liten krets 
av människor som det kan bli fråga om.

Vidare påyrkas att som villkor för 
rätt till förlustutjämning skall gälla, att 
deklarationsskyldighet förelegat under 
förluståret eller något av de två när
mast föregående beskattningsåren. Till
räckliga garantier mot missbruk torde 
detta oaktat föreligga.

Reservation B gäller genomförandet

av progressionsutjämningen vid be
skattningen. Det är att märka att en så
dan utjämning förordades av 1957 års 
skatteutredning, ehuru den hittills icke 
lett till lagstiftning. Skatteutredningens 
förslag innebar att fysiska personer äg
de påkalla progressionsutjämning om 
den beskattningsbara inkomsten med 
minst 12 000 kronor översteg näst före
gående års motsvarande inkomst. Det 
skulle då ske en viss utjämning. I mo
tionerna har föreslagits att minimibe
loppet skulle sättas till 10 000 kronor.

Förslaget innebar beträffande äkta 
makar, att hänsyn togs till det samman
lagda beloppet av makarnas beskatt
ningsbara inkomster. Det kunde bl. a. 
medföra skattelindring för nygifta un
der första året i samband med att en 
av makarna fick ökad inkomst eller bå
da började förvärvsarbete. Att de på
tagligaste verkningarna av progressiv
skatten — som utskottet säger — un
danröjts genom lagstiftning om acku
mulerad inkomst och annan lagstiftning 
är gott och väl. Man borde emellertid 
av rättviseskäl här kunna gå något läng
re. Rätten till utjämning borde också 
kunna föreligga vid fallande inkomst.

I reservationerna A och B finns lag
text.

I reservationen C behandlas en myc
ket betydelsefull sak, nämligen frågor
na om allmän öppen resultatutjämning 
och inkomstutjämning för konstnärer 
och rätt för fiskare att göra skattefri 
avsättning till resultatutjämning.

Som bekant medger svensk skattelag
stiftning inte möjlighet till allmän öp
pen resultatutjämning. Lagstiftaren hål
ler i princip styvt på beskattningsårets 
enhet och slutenhet, dock inte hundra
procentigt. Genom reglerna för varu
lagervärdering ges sålunda möjlighet 
till vissa vinstdispositioner i utjämnan
de syfte. Alla skattskyldiga kan inte an
vända denna möjlighet, och för dessa 
skulle kontometoden utgöra en lämplig 
utväg. Frågan om införande av en så
dan resultatutjämning med anlitande 
av kontometod prövades också av 1957
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års skatteberedning, men avvisades med 
hänsyn till de statsfinansiella verkning
arna. Bevillningsutskottets majoritet 
har dessutom invänt att kontometodens 
införande skulle kräva genomgripande 
ändringar av olika regler i skattelag
stiftningen.

I ett fall tillåtes en sådan metod — 
jag tänker på skogskontot — och den 
metoden har här slagit mycket väl ut. 
Enligt min mening finns det mycket 
som talar för införande av resultatut
jämning mellan olika år genom konto
metoden. Man skulle kunna anföra be
stämda regler om hur det skulle gå till. 
Särskilt bra skulle det vara för mindre 
företagare. Vissa gränser fick givetvis 
uppdras. Under vissa förutsättningar 
skulle det avsatta beloppet bli föremål 
för efterbeskattning eller återföretas till 
beskattning, och därigenom skulle stat 
och kommun kunna få sitt.

Systemet skulle bl. a. bli av betydelse 
för jordbrukare, ty för jordbrukarna 
följer goda och dåliga år inte så sällan 
på varandra. Även för fiskare, för vilka 
goda och dåliga år avlöser varandra, 
skulle systemet vara av värde. Detsam
ma skulle vara fallet när det gäller fria 
yrkesutövare som författare och konst
närer.

Reservanterna har särskilt behjärtat 
fiskerinäringens aktuella svårigheter. 
Dessa har belysts i nyligen visade pro
gram i TV och radio. I Skåne bedrivs 
fiske i stor utsträckning i Simrishamn, 
som jag känner väl till, och fiskarna 
har där samma bekymmer som sina 
kolleger över hela landet. De har ju un
der de senaste åren fått vidkännas en 
inkomstminskning med 30 å 40 procent, 
och deras levnadsstandard har kraftigt 
sjunkit, när de flesta andra yrkeskate
gorier fått sin levnadsstandard höjd. 
Det hade varit värdefullt, om de hade 
kunnat genom kontoavsättning under 
goda år utjämna skattebördan. Riks
dagen har all anledning att ägna fiskar
na sitt intresse för att undersöka på 
vilket sätt de kan hjälpas.

En resultatutjämning skulle under

lätta möjligheterna till investeringar i 
fartyg, redskap och annan dyrbar ut
rustning. I Norge finns motsvarande 
rätt till avdrag i förväg. Yrkandet i re
servationen i denna del går ut på att 
riksdagen i skrivelse till Kungl. Maj:t 
begär förslag till 1969 års riksdag om 
rätt till allmän öppen resultatutjämning 
vid beskattningen.

Vad slutligen angår den med D be
tecknade reservationen, som gäller det 
nya motionsblomster som jag nyss 
nämnde, går den ut på att riksdagen 
i skrivelse till Kungl. Maj :t begär skynd
sam utredning om möjligheterna till av
drag för avsättning till garantireserv. 
Motionärerna har i denna del visserli
gen fått en s. k. välvillig skrivning av 
utskottets majoritet, som hänvisar till 
den pågående företagsskatteutredning- 
en, men utskottet yrkar i alla fall av
slag på motionen.

Vad reservanterna syftar på är den 
företeelse som består däri att företagen 
åtar sig garantirisk för levererade va
ror, t. ex. maskiner, eller för utförda 
arbeten. Garantitidens längd kan växla. 
Enligt god redovisningssed bör sådana 
åtaganden redovisas som skuld i sälja
rens räkenskaper — revisorerna kräver 
merendels detta, och det är givetvis 
också företagsekonomiskt riktigt. Men 
säljaren blir trots detta inte berättigad 
till avdrag i beskattningshänseende. För 
ett sådant avdrag kräves nämligen i 
allmänhet att en faktisk förlust konsta
terats. Det räcker inte med en framde
les befarad förpliktelse. Säljaren kom
mer emellertid härigenom ofta att redo
visa en alltför hög vinst. Förlusten 
kommer först surt efter som arbogaöl. 
I det praktiska livet gäller ofta sådana 
garantirisker för maskiner och byggna
der m. m. och avdrag har i praxis väg
rats.

Ett annat fall tar sikte på avdrag för 
avsättning för upplupna kostnader av
seende kontraktsenliga återställningsar- 
beten på fastigheter som innehåller 
grustäkt. Dessa avdrag har vägrats. Av- 
dragsrätten bedömes över huvud taget



136 Nr 12 Onsdagen den 20 mars 1968 em.

Ang. resultatutjämning vid beskattningen m. m.
i praxis såsom mycket restriktiv. Det 
kräves uppenbarligen en uttrycklig be
stämmelse i kommunalskattelagen för 
att hithörande avdrag skall kunna gö
ras.

Herr talman! Jag yrkar bifall till 
samtliga fyra reservationer med herr 
Lundström som första namn.

Häri instämde herr Eskilsson (h).

Herr FÄLLDIN (ep):
Herr talman! Det är, som herr Gösta 

Jacobsson sade, gamla bekanta som vi 
talar om. Han har gått igenom de mo
tiveringar som vi reservanter bar an
fört. Det finns därför ingen anledning 
för mig att upprepa dessa, utan jag skall 
bara be att få anföra ytterligare några 
motiveringar beträffande reservation C.

Resultatutjämning genom en konto
metod för jordbruk är ett krav som 
har rests tidigare; det är alltså ingen 
nyhet. Det finns ett skördeskadeskydd 
ur vilket pengar utbetalas då skörden 
har slagit fel osv., men utbetalningen 
sker i regel året efter det skadan in
träffat och det medför bekymmer ur 
skattesynpunkt. Det vore självklart en 
fördel om man finge bygga upp ett re
sultatutjämningskonto ungefär som 
skogskontometoden för att klara dessa 
olägenheter.

I många mindre företag, där man an
vänder sig av den mera dolda metoden 
att reglera via varulagrets storlek och 
avskrivningar på detta, kan man sätta 
i fråga om denna metod är tillräcklig. 
Det är det sätt man använder sig av 
för att klara inkomstvariationer under 
åren. Erfarenheterna av kontometoden 
när det gäller skogskonto är ändå såda
na, att det inte kan sägas vara några 
egentliga risker eller olägenheter ur 
samhällets synpunkt att tillåta en sådan 
metod även för företagsamheten i öv
rigt.

Det finns ytterligare en kontometod 
som är förbehållen vissa skattskyldiga, 
nämligen konj unkturfondsavsättningar- 
na. Dessa är knutna till ett konjunktur-

politiskt resonemang. Jag är inte före
språkare för att den kontometod, som 
efterlyses i reservation G, skall byggas 
upp på det viset. Jag tror nämligen 
inte man kan tänka sig en prövning i 
varje enskilt fall.

Vi är emellertid klara över att inves
teringsfonderna inte bara har använts 
av konjunkturpolitiska skäl, utan det 
har även funnits andra skäl. Man kan 
påstå att i vissa fall är användningen 
av dem rena skattefavörer åt speciella 
typer av företag.

Det vore en kompensation åt de före
tagargrupper det här gäller med en 
rejäl öppen resultatutjämningsmöjlig
het genom en kontometod. Samma re
sonemang kan självfallet gälla för vis
sa andra yrkesutövare. I motionen har 
man exempelvis pekat på konstnärerna. 
Jag vet att utskottet hänvisar till pro- 
gressionsutjämningsmöjligheten genom 
att räkna deras inkomster som ackumu
lerad inkomst bakåt. Det finns själv
klart vissa möjligheter att där eliminera 
progressionseffekten, men det lär inte 
kunna bestridas att ett sådant här kom
plement också skulle vara av betydelse 
för denna kategori av yrkesutövare.

Herr talman! Jag skall be att få yrka 
bifall till samtliga reservationer som är 
fogade till detta betänkande.

Herr WÄRNBERG (s):
Herr talman! Samtliga motioner och 

reservationer som behandlas i bevill
ningsutskottets betänkande nr 22 har 
det gemensamt, att de innebär förslag 
till skattelättnader genom att bryta sön
der beskattningsårets enhet och genom 
att från år till år flytta inkomster eller 
förluster.

Rent allmänt kan sägas, att skattelätt
nader på en punkt innebär antingen att 
statens utgifter måste lånefinansieras 
eller att skatteskärpning kommer till 
för andra skattebetalare. Frågan är då 
om de grupper, som man här ömmar 
för, i detta läge bör prioriteras fram
för andra grupper.
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Nu vill jag dock rent principiellt de

klarera att skatteårets slutenhet för mig 
inte är någonting heligt. Det är möjligt 
att vi för att få ett enklare skattesystem 
kommer fram till att man framför allt 
för löntagare måste tumma på regeln 
om skatteårets slutenhet — och kanske 
tumma på den åt båda hållen för både 
längre och kortare tid. Men det kan väl 
knappast ändå vara önskvärt att för 
stora grupper skattebetalare bygga upp 
ett fondsystem med vilande skatteskul
der åratal framåt i tiden, ja kanske livet 
ut, och att skatteskulderna t. o. m. skall 
ärvas. Ett sådant system kan ju knap
past vara önskvärt.

För att gå in på de mera konkreta 
spörsmålen och därvid börja med kra
vet att andra än de, som haft deklara- 
tionsplikt och fullgjort densamma under 
ett förlustår, skulle kunna utnyttja för
lustavdraget, så har utskottsmajoriteten 
alltid hävdat att det väl ändå är bara 
personer som har någon form av för
värvsverksamhet som bör kunna få gö
ra förlustavdrag. Exempelvis en stude
rande, som kan visa förlust därigenom 
att han haft möjlighet att göra allmänna 
avdrag, bör ju rimligtvis inte få använ
da dessa till att ett senare år pressa ner 
sin skattenivå. Förlusten kan ju t. o. m. 
ha uppstått genom det konstlade kom
munalskatteavdraget som vi numera har 
fått.

För undvikande av missbruk hävdar 
således utskottsmajoriteten fortfarande, 
att deklarationsplikt måste ha förelegat 
och även fullgjorts under själva förlust
året.

Det är samma risk för missbruk som 
gör att utskottet inte vill vara med om 
några uppmjukningar av förlustav- 
dragsreglerna för dödsbo och de s. k. 
fåmansbolagen. Det är ändå en och 
samma skattskyldig, hävdar vi, som 
skall erhålla förlustutjämning. Förlust 
i ett företag får aldrig bli en handels
vara att överlåtas till mera lyckligt lot
tade vinstgivande företag.

Inte heller när det gäller progres- 
sionsutjamning har utskottsmajoriteten
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velat ändra sin inställning från tidigare 
år. Yi tycker att man med fog kan 
säga, att den som har höga inkomster 
ett år också har högre skattekraft vid 
det tillfället och då skall han också 
betala skatt efter den högre progressio
nen. Härleder sig inkomsten från flera 
års arbete så finns förordningen om 
ackumulerad inkomst att tillgå och i 
fråga om exempelvis flera års skogstill- 
växt, som är uttagen på en gång, finns 
alltså möjligheten att använda skogs
konto.

I detta sammanhang ber jag att till 
herr Fälldin få säga, att skogskontot 
inte är uppbyggt som en allmän resul
tatutjämningsfond utan det är helt en
kelt ett komplement till lagstiftningen 
om ackumulerad inkomst för de fall 
då flera års inkomst tas ut på en enda 
gång därför att tillväxten inte kan av
verkas varje år.

Bilden kan kompletteras med en er
inran om att vi har det förlustavdrag, 
som är nämnt förut, och vi har företa
garnas möjligheter till avskrivning på 
inventarier och lager.

Som herr Jacobsson sade nyss har 
de två punkter som hittills berörts va
rit underbyggda med lagförslag från re
servanternas sida. I de två andra reser
vationerna vill man ha kungaskrivel- 
ser. I ena fallet begär man åtgärder 
till 1969 års riksdag, och när det gäller 
avdrag för avsättning till garantireserv 
nöjer man sig med att begära en utred
ning.

När det gäller den öppna resultatut
jämningen genom någon form av konto
avsättningar, så är det utan tvekan den 
punkt i dagens utskottsbetänkande, som 
kommer att kosta samhället de mesta 
pengarna och som enligt vad jag nämn
de i början innebär de största övervält- 
ringskonsekvenserna.

Utskottsmajoriteten har därför ställt 
sig tveksam till att i nuläget göra nå
got på denna punkt utan att det samti
digt görs en översyn av den totala före
tagsbeskattningen, inklusive avskriv- 
ningsreglerna. Yi tycker därför att dis-
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kussionen i denna fråga bör anstå tills 
den sittande företagsbeskattningsutred- 
ningen lägger fram sitt förslag, och den 
tidpunkten ligger ju ganska nära.

Utskottsmajoriteten anser också att 
det är tämligen obehövligt att skriva 
till Kungl. Maj :t och begära förslag i 
ärendet nu när det gäller företagarnas 
beskattning, inklusive sådana företaga
re som jordbrukare och fiskare. Vi hän
visar även där till företagsbeskattnings- 
utredningen.

För den yrkesgrupp som ytterligare 
nämnts, konstnärerna, finner utskottet 
att deras progressionsproblem redan är 
lösta genom lagen om ackumulerad in
komst och även genom portionsvisa ut- 
betalningsmöjligheter.

Vad slutligen beträffar avsättningen 
till garantireserv ställer sig utskottet 
mycket välvilligt, det erkände också 
herr Jacobsson. Man är liksom medve
ten från utskottsmajoritetens sida om 
att garantiåtaganden kan innebära sto
ra kostnader, som bör vara skattemäs- 
sigt täckta. Den utredning som reser
vanterna begär finns dock redan. Det 
är en fråga som enligt vår mening mås
te ligga inom ramen för det uppdrag 
företagsbeskattningsutredningen har, 
och därför måste en begäran om yt
terligare utredning vara överflödig.

Herr talman! Med det anförda ber 
jag att få yrka bifall till bevillnings
utskottets hemställan på alla punkter.

Herr LUNDSTRÖM (fp):
Herr talman! Med anledning av att 

utskottets talesman hänvisade till före- 
tagsskatteberedningen, som blir färdig 
under det här året, vill jag erinra om 
att såvitt jag förstår detta endast gäller 
vissa delar av dess verksamhet. När 
man därför med hänvisning till denna 
utredning anser det onödigt att skriva 
till Kungl. Maj :t rörande t. ex. fiskar
na, så tror jag inte att det är en hållbar 
motivering för att vänta.

När frågan beträffande fiskarna har 
behandlats har man alltid hänvisat till

m. m.

de möjligheter till avskrivning på båtar 
och redskap som fiskarna har. Man 
kan emellertid mot detta anföra, att av
skrivningen ju sker efter en fastställd 
plan och att fiskarna givetvis strävar 
efter att följa den planen såväl under 
goda som dåliga år. Avskrivningsmöjlig- 
heterna tillgodoser därför inte syftet 
med den resultatutjämning som före
slås, och dessutom motsvaras avskriv
ningarna av en värdeminskning på bå
tar och redskap och i de flesta fall ock
så av amorteringar på lån som har ta
gits för dessa investeringar. Därför kan 
man inte säga att det finns sådana möj
ligheter till en utjämning som vore 
önskvärda.

Jag kan alltså inte finna annat än 
att det föreligger skäl för ett bifall till 
reservationen under punkt C.

Herr FÄLLDIN (ep):
Herr talman! Herr Wärnberg startade 

sitt anförande med att sätta i fråga, om 
detta hörde till det som över huvud ta
get var angeläget av skattereformer, om 
man nu skulle diskutera ur den syn
punkten.

Får jag påminna om att herr Wärn
berg ju har skrivit under en mening i 
utskottsutlåtandet, där det heter: »Ut
skottet har tidigare flera gånger utta
lat, att det inte minst från rättvisesyn
punkt, skulle vara till fördel om möj
ligheter kunde öppnas till en mera vid
sträckt resultatutjämning i beskattning
en.» Återgivandet av utskottets tidiga
re inställning har jag uppfattat som om 
det vore en inställning, som utskottets 
majoritet fortfarande står fast vid. Då 
är det väl onödigt att vidare diskute
ra den.

Visst är skogskontot en komplettering 
till skattesystemet i övrigt, men det är 
ju också en komplettering som vi begär 
när vi talar om kontometoden. Vi vill 
dock inte ersätta något annat. Det sägs 
att skogskontot är en komplettering till 
reglerna om ackumulerad inkomst. Den 
stora fördelen med skogskontot är ju att
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man så att säga kan ha en buffert fram
för sig för att möta framtida påfrest
ningar.

Vad finns det egentligen för skäl i 
detta avseende, som inte har parallelli- 
tet inom de områden som vi i övrigt 
vill fånga in under en sådan här kon
tometod?

På progressionssidan kan det själv
klart innebära vissa minskade inkoms
ter för statsverket, men det är ju egent
ligen en form av skattekredit och inte en 
form av skattefrihet som dessa förslag 
syftar till. Efter en viss uppbyggnadspe
riod, där de kan få ett utslag på statsin
komsterna, skall det väl rulla jämnt. 
Man har då bara skapat möjligheter till 
att ha en reserv genom att införa denna 
skattekredit.

Herr WÄRNBERG (s):
Herr talman! Till herr Lundström vill 

jag säga, att fiskarbefolkningen har 
exakt samma avskrivningsregler som 
andra företagare har, kanske till och 
med något gynnsammare. Men det var 
en verklig nyhet för mig, att denna 
yrkeskategori inte använder sina av- 
skrivningsmöjligheter på det sätt som 
andra företagare gör, nämligen att go
da år skriva av mycket och dåliga år 
inget alls eller mycket litet. Så gör 
nämligen andra företagare, som använ
der möjligheterna till progressionsut- 
jämning. Det är märkligt att inte även 
denna yrkeskategori gör på det sättet.

Dessutom behöver väl denna yrkes
kategori just i dag inte några stora av- 
skrivningsmöjligheter för att plöja ned 
vinster, utan det gäller väl för denna 
yrkeskategori att få ihop inkomster som 
det över huvud taget går att leva på. Jag 
tycker alltså inte att frågan om större 
avskrivningsmöjligheter för fiskarbe
folkningen genom olika fonder har nå
got större intresse just nu.

För att fortsätta med herr Fälldin, så 
medger jag att det i stort sett är fråga 
om en skattekredit. Men den krediten 
skall i alla fall under en uppbyggnads- 
tid betalas av andra grupper. Jag fråga

de förut, om det verkligen är en önsk
värd politik att bygga upp latenta skat
teskulder hos den ena yrkesgruppen 
efter den andra bara för att de skall ha 
någonting att falla tillbaka på den da
gen då det går något sämre. Vad är det 
som säger att inte även varenda lönta
gare i det här landet kan tycka att det 
vore skönt att ha ett litet kapital att 
falla tillbaka på? Vem vill inte sätta 
in pengar på banken och ha dem ståen
de där skattefritt? Det kan ju bli säm
re tider för löntagarna också! Skall vi 
ordna med ett glapprum, då ingen vill 
betala några skatter förrän de fyllt sina 
fonder? När fonderna fyllts, skulle det 
naturligtvis resas krav på att nya fon
der måste skapas, osv.

Det speciella konto som herr Fäll
din har ivrat för är i varje fall inte av
sett för småbrukarna. Efter vad jag kan 
förstå, har de verkligen inte inkomster 
i det progressiva skiktet, och avsikten 
med resultatkontona är ju i första hand 
att mildra progressionen. För gifta in
komsttagare börjar progressionen nå
gonstans i inkomstskiktet mellan 20 000 
och 25 000 kronor. De jordbrukare som 
har större markinnehav redovisar nume
ra i allmänhet sin verksamhet på bok- 
föringsmässiga grunder, och därmed 
är det ett faktum att de har precis sam
ma möjligheter som alla andra företaga
re, nämligen att med avskrivningsreg- 
lerna moderera sin inkomst år från år.

Om vi tar in allting i bilden, så är 
våra avskrivningsregler i dag så gynn
samma, att knappast något annat land 
har maken till dem. Jag tycker inte att 
detta är fel, men det finns då heller 
ingen anledning att plottra med konton 
av hundratals slag för att människor 
skall skaffa sig skatteskulder i framtiden 
av det skälet att de inte vill betala skatt 
just nu. Om man har skattekraft, är det 
rimligt att man betalar sin skatt med 
den progression som blir tillämplig vid 
det tillfälle då man har inkomsten i 
fråga.

Herr talman! Jag har ingen anledning 
att ändra mitt yrkande.
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Överläggningen ansågs härmed slu

tad, varefter herr förste vice talman
nen yttrade, att med anledning av vad 
därunder yrkats propositioner komme 
att framställas särskilt beträffande var
je punkt av utskottets i förevarande be
tänkande gjorda hemställan, varvid 
dock punkterna C—E komme att sam
manföras.

I fråga om punkten A, fortsatte herr 
förste vice talmannen, hade yrkats dels 
att utskottets hemställan skulle bifallas, 
dels ock att det förslag skulle antagas, 
som innefattades i den av herr Lund
ström m. fl. vid betänkandet avgivna, 
med A betecknade reservationen.

Därefter gjorde herr förste vice tal
mannen propositioner enligt dessa båda 
yrkanden och förklarade sig finna pro
positionen på bifall till utskottets hem
ställan vara med övervägande ja besva
rad.

Herr Jacobsson, Gösta, begärde vote
ring, i anledning varav uppsattes samt 
efter given varsel upplästes och god
kändes en så lydande omröstningspro- 
position:

Den, som bifaller vad bevillningsut
skottet hemställt i sitt betänkande nr 22 
punkten A, röstar

Ja;
Den, det ej vill, röstar 

Nej;

Vinner Nej, antages det förslag, som 
innefattas i den av herr Lundström 
m. fl. vid betänkandet avgivna, med A 
betecknade reservationen.

Sedan kammarens ledamöter intagit 
sina platser samt voteringspropositio- 
nen ånyo upplästs, verkställdes till en 
början omröstning genom uppresning. 
Herr förste vice talmannen förklarade, 
att enligt hans uppfattning flertalet rös
tat för ja-propositionen.

Då emellertid herr Jacobsson, Gösta, 
begärde rösträkning, verkställdes nu vo
tering medelst omröstningsapparat; och

m. m.
befunnos vid omröstningens slut röster
na hava utfallit sålunda:

Ja — 69;
Nej — 55.

Därjämte hade 1 ledamot tillkänna
givit, att han avstode från att rösta.

Vidare gjorde herr förste vice tal
mannen enligt de rörande punkten B 
framkomna yrkandena propositioner, 
först på bifall till utskottets hemställan 
samt vidare på antagande av det för
slag, som innefattades i den av herr 
Lundström m. fl. vid betänkandet av
givna, med B betecknade reservationen; 
och förklarade herr förste vice talman
nen, efter att hava upprepat propositio
nen på bifall till utskottets hemställan, 
sig anse denna proposition vara med 
övervägande ja besvarad.

Herr Jacobsson, Gösta, begärde vote
ring, i anledning varav uppsattes samt 
efter given varsel upplästes och godkän
des en omröstningsproposition av föl
jande lydelse:

Den, som bifaller vad bevillningsut
skottet hemställt i sitt betänkande nr 22 
punkten B, röstar

Ja;
Den, det ej vill, röstar 

Nej;

Vinner Nej, antages det förslag, som 
innefattas i den av herr Lundström 
m. fl. vid betänkandet avgivna, med B 
betecknade reservationen.

Sedan denna voteringsproposition 
ånyo upplästs, verkställdes till en bör
jan omröstning genom uppresning. Herr 
förste vice talmannen förklarade, att 
enligt hans uppfattning flertalet röstat 
för ja-propositionen.

Då emellertid herr Jacobsson, Gösta, 
begärde rösträkning, verkställdes nu vo
tering medelst omröstningsapparat; och 
befunnos vid omröstningens slut röster
na hava utfallit sålunda:

Ja — 69;
Nej — 55.
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Därjämte hade 1 ledamot tillkänna

givit, att han avstode från att rösta.

Med avseende å punkterna C—E gjor
de herr förste vice talmannen proposi
tioner, först på bifall till vad utskottet 
hemställt samt vidare på antagande av 
det förslag, som innefattades i den av 
herr Lundström m. fl. vid betänkandet 
avgivna, med G betecknade reservatio
nen; och förklarade herr förste vice tal
mannen, sedan han upprepat proposi
tionen på bifall till vad utskottet hem
ställt, sig finna denna proposition vara 
med övervägande ja besvarad.

Herr Jacobsson, Gösta, begärde vote
ring, i anledning varav uppsattes samt 
efter given varsel upplästes och god
kändes en så lydande omröstningspro- 
position:

Den, som bifaller vad bevillningsut
skottet hemställt i sitt betänkande nr 22 
punkterna C—E, röstar 

Ja;
Den, det ej vill, röstar 

Nej;
Vinner Nej, antages det förslag, som 

innefattas i den av herr Lundström 
m. fl. vid betänkandet avgivna, med C 
betecknade reservationen.

Sedan denna voteringsproposition 
ånyo upplästs, verkställdes till en bör
jan omröstning genom uppresning. Hem 
förste vice talmannen förklarade, att 
enligt hans uppfattning flertalet röstat 
för ja-propositionen.

Då emellertid herr Jacobsson, Gösta, 
begärde rösträkning, verkställdes nu vo
tering medelst omröstningsapparat; och 
befunnos vid omröstningens slut röster
na hava utfallit sålunda:

Ja —70;
Nej — 55.

Därjämte hade 1 ledamot tillkännagi
vit, att han avstode från att rösta.

Vidkommande punkten F, yttrade nu 
herr förste vice talmannen, hade yrkats 
dels att utskottets hemställan skulle bi
fallas, dels ock att det förslag skulle

antagas, som innefattades i den av herr 
Lundström m. fl. vid betänkandet av
givna, med D betecknade reservationen.

Därpå gjorde herr förste vice talman
nen propositioner enligt dessa båda yr
kanden och förklarade sig anse propo
sitionen på bifall till utskottets hem
ställan vara med övervägande ja besva
rad.

Herr Jacobsson, Gösta, begärde vote
ring, i anledning varav uppsattes samt 
efter given varsel upplästes och god
kändes en omröstningsproposition av 
följande lydelse:

Den, som bifaller vad bevillningsut
skottet hemställt i sitt betänkande nr 22 
punkten F, röstar

Ja;
Den, det ej vill, röstar 

Nej;

Vinner Nej, antages det förslag, som 
innefattas i den av herr Lundström 
m. fl. vid betänkandet avgivna, med D 
betecknade reservationen.

Sedan denna voteringsproposition 
ånyo upplästs, verkställdes till en bör
jan omröstning genom uppresning. Herr 
förste vice talmannen förklarade, att 
enligt hans uppfattning flertalet röstat 
för ja-propositionen.

Då emellertid herr Jacobsson, Gösta, 
begärde rösträkning, verkställdes nu vo
tering medelst omröstningsapparat; och 
befunnos vid omröstningens slut röster
na hava utfallit sålunda:

Ja —70;
Nej — 53.

Därjämte hade 1 ledamot tillkänna
givit, att han avstode från att rösta.

Ang. lokaliseringspolitikens framtida 
utformning

Föredrogs ånyo bankoutskottets utlå
tande nr 14, i anledning av motioner 
angående lokaliseringspolitikens fram
tida utformning.
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I ett sammanhang hade bankoutskot

tet behandlat ett antal motioner, vilka 
alla avsågo utredning angående lokali
seringspolitikens framtida utformning.

I de likalydande motionerna I: 265, 
av herr Lundin m. fl., och II: 333, av 
herr Asp m. fl., hade anhållits, att riks
dagen i skrivelse till Kungl. Maj :t måtte 
hemställa om att de i motionerna anför
da synpunkterna måtte beaktas i direk
tiv till en kommande utredning om lo
kaliseringspolitikens framtida utform
ning.

I de likalydande motionerna 1:394, 
av herr Paul Jansson, och II: 493, av 
herr Haglund m. fl., hade hemställts, att 
riksdagen i skrivelse till Kungl. Maj :t 
måtte anhålla, att motionerna måtte 
överlämnas till den i statsverkspropo
sitionen aviserade utredningen om lo
kaliseringspolitikens framtida utform
ning i och för bearbetande av däri an
givna grundläggande principer för den 
fortsatta strukturrationaliseringen.

I de likalydande motionerna 1:395, 
av herr Lundin in. fl., och II: 495, av 
herr Nilsson i Östersund m. fl., hade yr
kats, att riksdagen i skrivelse till Kungl. 
Maj :t skulle anhålla om utredning och 
förslag angående möjligheter för sam
hället att styra industrilokaliseringen till 
områden inom landet som kunde bedö
mas som utvecklingsbara från både in
dustriell och samhällsekonomisk syn
punkt.

I de likalydande motionerna I: 663, 
av herr Holmberg m. fl., och II: 832, av 
herr Bohman m. fl., hade föreslagits, att 
riksdagen i skrivelse till Kungl. Maj:t 
skulle anhålla, att den utredning röran
de den fortsatta lokaliseringspolitiska 
stödverksamheten in. in., som chefen för 
inrikesdepartementet bemyndigats till
sätta, måtte givas parlamentarisk sam
mansättning och direktiv i överensstäm
melse med de riktlinjer, som angivits i 
motionerna.

Utskottet hade i det nu föredragna 
utlåtandet hemställt, att riksdagen måt

te i anledning av följande motioner, 
nämligen

1) I:663 och II:832;
2) I: 265 och II: 333;
3) 1:394 och 11:493; samt
4) I: 395 och II: 495,

i skrivelse till Kungl. Maj :t giva till 
känna vad utskottet i utlåtandet anfört.

Reservation hade avgivits av herrar 
Ståhle, Åke Larsson, Palm, Lundin, Hag- 
nell, Franzén i Motala, Ekström i Igge- 
sund och Haglund (alla s), vilka ansett, 
att utskottets yttrande bort i viss del 
erhålla i reservationen angiven lydelse.

Reservanternas förslag avsåg den i 
motionerna 1:663 och 11:832 berörda 
sammansättningen av utredningen om 
den fortsatta lokaliseringspolitiska stöd
verksamheten m. m. Reservanterna ha
de ansett, att riksdagen icke hade an
ledning påyrka, att ledamöterna i den 
rådgivande nämnd med parlamenta
risk förankring, som den sakkunnige, 
åt vilken utredningsuppdraget anför- 
trotts, fått vid sin sida, skulle få ställ
ning som kommittéledamöter.

Vid utlåtandet fanns därjämte fogat 
ett särskilt yttrande av herrar Åker
lund (h), Lundberg (h) och Begnéll 
(h).

Herr STÅHLE (s):
Herr talman! I bankoutskottets före

liggande utlåtande i anledning av mo
tioner angående lokaliseringspolitikens 
framtida utformning har den grupp 
som jag företräder inom utskottet ge
nom lottningsförfarande blivit reservan
ter.

Reservationen gäller endast en pas
sus i utlåtandet, nämligen yrkandet i 
motionsparet I: 663 och II: 832 av her
rar Holmberg och Bohman m. fl. där 
man hemställer att den utredning som 
chefen för inrikesdepartementet bemyn
digats tillsätta ges en parlamentarisk 
sammansättning.

Vi reservanter anser att detta önske
mål är väl tillgodosett genom person
valet i den rådgivande nämnd som den
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sakkunnige har vid sin sida och med 
vilken han skall kunna överlägga om 
problem som har samband med utred
ningen. Den rådgivande nämnden, be
stående av fem ledamöter som redan 
tillsatts, har enligt reservanterna fått en 
mycket bred parlamentarisk samman
sättning då samtliga ledamöter är häm
tade ur riksdagen och företräder de 
fyra största partierna, varav två leda
möter också hör hemma i denna kam
mare.

På övriga punkter i utskottsutlåtan- 
det är vi alla överens. Vi noterar med 
tacksamhet departementschefens direk
tiv till utredningen, att den lokalise- 
ringspolitiska stödverksamheten skall 
fortsätta efter den nuvarande försökspe
riodens utgång vid slutet av budgetåret 
1969/70. Erfarenheterna av den hittills
varande försöksverksamheten skall där
vid tas till vara.

De riktlinjer för lokaliseringspoliti
ken som statsmakterna fastställde år 
1964 kan sammanfattas på följande sätt.

Lokaliseringspolitiken skall främja 
en sådan lokalisering av näringslivet att 
landets tillgångar av kapital och ar
betskraft blir fullt utnyttjade och förde
las så, att ett snabbt ekonomiskt fram
åtskridande befordras. Samhället bör 
emellertid också styra utvecklingen i så
dana banor att det stigande välståndet 
fördelas rättvist så att människorna i 
olika delar av landet erbjuds en till
fredsställande social och kulturell ser
vice. Lokaliseringspolitiken skall vidare 
inriktas på att minska de anpassnings
svårigheter som den enskilde ställs in
för i ett utvecklingsskede som känne
tecknas av omfattande strukturrationa
lisering inom näringslivet med åtföljan
de befolkningsomflyttning.

De sålunda uppställda målen för loka
liseringspolitiken avses icke skola prö
vas av den nya utredningen. Den tidi
gare utformade målsättningen skall tills 
vidare stå fast. Det pågår för övrigt 
redan en omfattande utredningsverk
samhet avseende det lokaliseringspoli- 
tiska stödet. Man kan exempelvis peka

på den expertgrupp för regional utred
ningsverksamhet, vilken bl. a. arbetar 
med att närmare analysera verkningar
na av lokaliseringsstödet. Vidare finns 
en särskild arbetsgrupp inom Kungl. 
Maj :ts kansli, vilken har till uppgift 
att se över möjligheterna att förbättra 
levnadsförhållandena för befolkningen 
i glesbygderna. En försöksverksamhet 
med regional planering på länsnivå, 
»Länsplanering 67», har påbörjats un
der år 1967. Syftet med denna plane
ring är att nå fram till målsättningar 
för den regionala utvecklingen, vilka 
skall kunna bilda underlag för såväl 
samhällsorganens som näringslivets 
överväganden om beslut om investe
ringarnas lokalisering.

Som vi här hör har den sakkunnige 
med sin rådgivande nämnd redan en 
stor mängd material till förfogande för 
sitt kommande utredningsarbete.

Med dessa korta påpekanden, herr 
talman, ber jag att få yrka bifall till 
reservationen.

Herr LUNDBERG (h):
Herr talman! Bankoutskottets vice 

ordförande har dels talat för reserva
tionen och dels redogjort för utred
ningsdirektiven. Det finns enligt min 
åsikt i dag icke någon anledning att 
dra i gång en allmän lokaliseringsde- 
batt. Utskottet hänvisar ju till utred
ningsarbetet och överlåter åt utred
ningen att beakta de i motionerna fram
förda synpunkterna.

Oenigheten inom utskottet rör sig 
denna gång om en detaljfråga av tek
nisk natur, som herr Ståhle redan fram
hållit, men icke desto mindre av både 
vikt och betydelse. Frågan gäller: Hur 
bör en utredning som skall handskas 
med en stor och väsentlig fråga se ut? 
Reservanterna tillstyrker Kungl. Maj :ts 
redan träffade arrangemang med en 
sakkunnig, som skall utreda frågan och 
som vid sidan skall ha en rådgivande 
nämnd, med vilken han vid behov kan 
överlägga. Reservanterna anför vidare
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att denna metod är väl beprövad. Ja, 
visst har det förekommit utredningar, 
särskilt inom justitiedepartementets 
område, av denna typ. Det sitter en nu 
— domstolsutredningen -— men det är 
dock en utredning som är helt väsens
skild från lokaliseringsutredningen.

Man kan lägga olika meningar i ord, 
men nog får jag den uppfattningen att 
sedan väl nämnden blivit helt parla
mentariskt sammansatt — och högst till
fredsställande sammansatt — menar re
servanterna att allt är gott och väl. Man 
får också intrycket att reservanterna 
menar att utredningar av detta slag 
är vanliga och effektiva. Erfarenheter
na är kanske litet blandade. Länsindel- 
ningsutredningen var en sådan här ut
redning med en nämnd, fastän den i 
praktiken på slutet omvandlade sig till 
en vanlig utredning, eftersom alla namn 
stod under betänkandet.

Utskottets mening är i varje fall att 
en vanlig parlamentarisk utredning med 
fullt ansvar för de enskilda ledamöter
na är den bästa metoden. Farhågor för 
att en sådan utredning inte skulle kun
na fungera anser jag tyda på att man 
är onödigt pessimistisk i förskott. Vis
serligen är man pressad av tidsbrist, 
men det beror väl på hur utrednings
arbetet bedrivs.

Herr talman! Jag ber att få yrka bi
fall till utskottets förslag.

Till utskottets utlåtande är även fo
gat ett särskilt yttrande, avgivet av ut
skottets högerledamöter. Vi framhåller 
där att utredningen måste komma att 
arbeta under stor tidspress, eftersom 
resultat skall redovisas i så god tid att 
förslag till lokaliseringspolitisk verk
samhet skall kunna läggas fram våren 
1970. Vi godtar därför att utredningens 
uppdrag begränsas till de som nämnes 
i direktiven — analys av erfarenheter
na av den hittillsvarande fördelningen 
av lokaliseringsstödet på skilda regio
ner, frågan om den geografiska avgräns- 
ningen av stödet och resultatredovis
ning av försöken med länsplanering. 
De resultat som kommer fram skall se

dan ligga till grund för den lokalise
ringspolitik som kommer att bedrivas 
de närmaste åren efter 1970, och vi för
utsätter att den även då får karaktär 
av fortsatt försöksverksamhet.

Vi anser nämligen att utöver detta 
bör den i motionerna I: 663 och II: 832 
aktualiserade väsentligt större frågan 
om den framtida lokaliseringspolitikens 
anpassning till en samordnad regional 
planeringsverksamhet utredas av en 
särskild parlamentarisk utredning. Ut
skottet anser liksom vi att detta är en 
högst väsentlig fråga, men hänvisar —- 
såsom herr Ståhle tidigare varit inne 
på — bland annat till »Länsplanering 
67» och uppföljningen av andra utred
ningar på länsplanet. Vi anser alltså 
inte detta till fyllest, utan vi vill att 
hela problemet skall läggas under en 
särskild parlamentarisk utredning. Det 
är nu vår förhoppning att Kungl. Maj:t 
tänker på saken och tar initiativ i den 
riktningen. I annat fall får vi återkom
ma då formella möjligheter till detta 
föreligger.

Efter det överläggningen förklarats 
härmed slutad, gjorde herr talmannen 
i enlighet med därunder framkomna 
yrkanden propositioner, först på bifall 
till vad utskottet hemställt samt vidare 
på bifall till utskottets hemställan med 
den ändring, som förordats i den vid ut
låtandet avgivna reservationen; och för
klarade herr talmannen, sedan han upp
repat propositionen på bifall till utskot
tets hemställan oförändrad, sig anse 
denna proposition vara med övervägan
de ja besvarad.

Herr Ståhle begärde votering, i an
ledning varav uppsattes samt efter gi
ven varsel upplästes och godkändes en 
så lydande omröstningsproposition:

Den, som bifaller vad bankoutskottet 
hemställt i sitt utlåtande nr 14, röstar 

Ja;
Den, det ej vill, röstar 

Nej;
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Vinner Nej, bifalles utskottets hem

ställan med den ändring, som förordats 
i den vid utlåtandet avgivna reserva
tionen.

Sedan kammarens ledamöter intagit 
sina platser samt voteringspropositio- 
nen ånyo upplästs, verkställdes till en 
början omröstning genom uppresning. 
Herr talmannen förklarade, att enligt 
hans uppfattning flertalet röstat för nej
propositionen.

Då emellertid herr Lundberg begär
de rösträkning, verkställdes nu votering 
medelst omröstningsapparat; och be- 
funnos vid omröstningens slut rösterna 
hava utfallit sålunda:

Ja —54;
Nej — 69.

Därjämte hade 1 ledamot tillkänna
givit, att han avstode från att rösta.

Föredrogos ånyo bankoutskottets ut
låtanden:

nr 15, i anledning av motion angå
ende den regionala planeringen och den 
samhällsekonomiska målsättningen;
samt

nr 16, i anledning av skrivelse från 
riksdagens ombudsmän angående tjäns
teorganisationen vid riksdagens om- 
budsmannaexpedition.

Vad utskottet i dessa utlåtanden hem
ställt bifölls.

Föredrogos ånyo första lagutskottets 
utlåtanden:

nr 18, i anledning av motion angåen
de preskriptionstiden för talan om äk
tenskaplig börd; samt

nr 19, i anledning av motioner angå
ende straff för försök till frihetskrän- 
kande otukt och till våldförande.

Vad utskottet i dessa utlåtanden hem
ställt bifölls.

Föredrogos ånyo andra lagutskottets 
utlåtanden:

nr 12, i anledning av motion om änd
ring av bestämmelserna angående inva- 
liditetstillägg och invaliditetsersättning; 
samt

nr 13, i anledning av motioner angå
ende barnpensionen inom den allmänna 
försäkringen.

Vad utskottet i dessa utlåtanden hem
ställt bifölls.

Ang. behovsprövningen av studiemedel 
för gift studerande

Föredrogs ånyo andra lagutskottets 
utlåtande nr 14, i anledning av motio
ner angående behovsprövningen av stu
diemedel för gift studerande.

Andra lagutskottet hade behandlat 
sex till lagutskott hänvisade motioner, 
nämligen

1) de likalydande motionerna I: 137, 
av herr Blomquist, samt II: 18't, av fru 
Sundberg och herr Nordstrandh, i vilka 
anhållits, att riksdagen i skrivelse till 
Kungl. Maj :t måtte hemställa, att Kungl. 
Maj:t måtte framlägga förslag om att 
endast egen inkomst skulle ligga till 
grund för behovsprövning av studieme
del för gift studerande;

2) de likalydande motionerna I: 188, 
av fru Diesen och fröken Stenberg, samt 
II: 249, av herrar Nordstrandh och 
Wennerfors, i vilka motioner, såvitt nu 
vore i fråga, yrkats, att riksdagen i skri
velse till Kungl. Maj :t skulle anhålla, att 
behovprövning av studiemedel mot ma
kes inkomst av förvärvsarbete skulle 
slopas; ävensom

3) de likalydande motionerna I: 408, 
av herr Lidgard, och II: 512, av fru 
Kristensson, i vilka motioner föresla
gits, såvitt nu vore i fråga, att riksda
gen skulle besluta, att vid fastställande 
av studiemedelsbelopp hänsyn icke 
skulle tagas till makes inkomst.
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Utskottet hade i det nu ifrågavarande 

utlåtandet på anförda skäl hemställt, att 
följande motioner, nämligen

1) I: 137 och II: 184,
2) 1:408 och 11:512, såvitt nu vore 

i fråga,
3) 1:188 och IT: 249, såvitt nu vore 

i fråga,
icke måtte föranleda någon riksdagens 
åtgärd.

Reservation hade anförts av herrar 
Blomquist (h) och Carlshamre (h), vil
ka ansett, att utskottets yttrande bort 
i viss angiven del hava den lydelse, 
reservationen visade, samt att utskottet 
bort hemställa, att riksdagen, med bi
fall till följande motioner, nämligen

1) 1:137 och II: 184,
2) 1:408 och 11:512, såvitt nu vore 

i fråga,
3) 1:188 och 11:249, såvitt nu vore 

i fråga,
måtte besluta att i skrivelse till Kungl. 
Maj :t anhålla om förslag, att endast den 
studerandes egen inkomst skulle ligga 
till grund för behovsprövning av stu
diemedel till gift studerande.

Herr LIDGARD (h):
Herr talman! Jag vill bara i allra 

största korthet ansluta mig till den re
servation som herr Blomquist avgett vid 
detta ärende, som gäller behovspröv
ning av studiemedel för gift studerande.

Det är naturligtvis litet besynnerligt 
att just i dag ansluta sig till en reserva
tion som denna när det lagts fram en 
utredning som visar hur skuldsättning
en för akademiker ökat under de år som 
studiemedelsreformen varit i kraft. 
Denna skuldsättning har stigit från i 
genomsnitt ungefär 11 000 kronor till 
ungefär 21 000 kronor. Ett bifall till re
servationen skulle ju egentligen inne
bära att ännu flera människor skulle 
komma in under den fördömelse som 
det ändå innebär att bli belastad med 
en stor skuld.

Å andra sidan, så länge vi nu har det
ta studiemedelssystem, så länge vi får

dras med det, får man ändå försöka se 
till att det fungerar på ett principiellt 
riktigt sätt. Vi är väl nu inne i en situa
tion, rent samhälleligt, där det är en 
allmän tendens att betrakta också äkta 
makar som enskilda individer i ekono
miska sammanhang. Om man ansluter 
sig till en sådan uppfattning, har man 
naturligtvis svårt att acceptera att den 
ena makens inkomst skall negativt åter
verka på behovsprövningen av de stu
diemedel som skall tillfalla den andre 
studerande maken.

Herr talman! Jag ber att få yrka bi
fall till reservationen.

Herr LARSSON, LARS, (s):
Herr talman! Herr Lidgards inlägg i 

debatten gjorde mig något förvånad, ef
tersom utskottets utlåtande och motio
nerna — i den mån de här behandlas 
— gäller huruvida makes inkomst skall 
ligga till grund för beräkningen av stu
diemedel till den andre maken. Herr 
Lidgard tog upp diskussionen om den 
s. k. ökade skuldsättningen inom stu
diemedelssystemet, något som knappast 
hör till detta ärende.

Om vi däremot läser reservanternas 
synpunkter, finner vi att de säger att 
»rent principiella skäl» talar för att nu
varande bestämmelser ändras. Detta 
skulle betyda att reservanterna menar 
att man skulle följa den principen att 
två makar, vilkas ekonomiska förhål
landen ändock är ganska integrerade, 
vid beräkningen av studiemedel skulle 
behandlas var för sig. Jag vill gärna 
säga att denna principiella uppfattning 
har kommit till uttryck vid utformning
en av studiemedelsförordningen.

Det är kanske inte så lätt att vid den
na sena timme på ett begripligt sätt be
skriva reglerna för reduktion av studie
medel med hänsyn till makens ekono
mi, men jag vill säga att jag betraktar 
reglerna som sådana som mycket gene
rösa.

Man tillåter under ett läsår att den 
studerande har en egen inkomst på 80 
procent av basbeloppet enligt lagen om
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allmän försäkring utan att någon reduk
tion av studiemedlen sker, och dessa är 
som bekant maximerade till 140 pro
cent av basbeloppet. Om inkomsten f. n. 
överstiger 4 600 kronor under ett år, 
sker reduktion med två tredjedelar av 
det överskjutande beloppet. Gäller det 
makes inkomst — och det är det vi nu 
diskuterar —■ tillätes ett fribelopp av 
280 procent av basbeloppet under ett 
läsår, och därefter sker reduktion med 
en tredjedel av den överskjutande in
komsten.

Man kan naturligtvis fråga vilken fi
losofi det är som ligger bakom detta 
system. Det förhåller sig på det sättet 
att man har försökt bedöma storleken 
av studiemedlen på grundval av den 
studerandes egen ekonomi. Två makar 
som båda studerar får alltså lika stora 
studiemedelsbelopp. I dag betraktar vi 
det såsom självklart. Jag är övertygad 
om att många pensionärer skulle vara 
överlyckliga, om det vore lika själv
klart att två makars folkpension skulle 
vara dubbelt så stor som pensionsbe
loppet till en pensionär. Det föreligger 
sålunda redan nu ett förhållande inom 
studiemedelssystemet som principiellt 
är detsamma som det motionärerna sä
ger sig vilja åstadkomma.

En ensam studerande kan alltså un
der en termin ha studiemedel med 70 
procent och inkomst med 40 procent av 
basbeloppet utan att någon reduktion 
sker av studiemedlen. Två makar som 
båda studerar har samma förmåner för
dubblade. Om endast den ene av makar
na studerar, borde ju den andre per 
halvår få ha en inkomst som motsvarar 
110 procent av basbeloppet. Han får 
med hänsyn till inkomstskatten ha en 
inkomst på 140 procent av basbeloppei 
utan att någon reduktion sker av ma
kens studiemedel. Det kan sägas att det 
redan på denna punkt föreligger en 
liten favör gentemot två makar som bå
da studerar. Lägger man så till, att re
duktionen av studiemedel med hänsyn 
till makens inkomst bara sker med hälf
ten av det belopp som gäller för egen 
inkomst, framstår kombinationen stu

derande och arbetande make som ännu 
förmånligare i jämförelse med kombi
nationen två makar som båda studerar.

Motionärernas förslag medför ytterli
gare fördelar för dem som redan nu 
har vissa sådana. De regler som jag har 
försökt redogöra för innebär att i dags
läget kan den ene av makarna ha en 
årsinkomst på 16 000 kronor utan att 
det blir någon reduktion av den stude
rande makens studiemedel. Hel reduk
tion inträffar inte förrän familjein
komsten överstiger 40 000 kronor. Det 
är ett generöst system, det vill jag gär
na ha sagt. Det finns andra områden 
där i första hand samhällsresurser be
höver sättas in för att åstadkomma 
bättre ekonomiska förhållanden för fa
miljen. Propositionen nr 42, som vi all
deles nyss har fått, ger vid en genom
läsning besked om det.

Jag ber att få yrka bifall till andra 
lagutskottets utlåtande nr 14.

Sedan överläggningen ansetts härmed 
slutad, gjorde herr talmannen enligt 
därunder förekomna yrkanden proposi
tioner, först på bifall till utskottets hem
ställan samt vidare på antagande av det 
förslag, som innefattades i den vid ut
låtandet avgivna reservationen; och för
klarade herr talmannen, efter att hava 
upprepat propositionen på bifall till ut
skottets hemställan, sig finna denna pro
position vara med övervägande ja be
svarad.

Herr Lidgard begärde votering, i an
ledning varav uppsattes samt efter gi
ven varsel upplästes och godkändes en 
omröstningsproposition av följande ly
delse :

Den, som bifaller vad andra lagut
skottet hemställt i sitt utlåtande nr 14, 
röstar

Ja;
Den, det ej vill, röstar 

Nej;

Vinner Nej, antages det förslag, som 
innefattas i den vid utlåtandet avgivna 
reservationen.
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Sedan kammarens ledamöter intagit 
sina platser samt voteringspropositio- 
nen ånyo upplästs, verkställdes omröst
ningen genom uppresning; och befanns 
därvid, att flertalet röstade för ja-pro
positionen.

Om höjning och indexreglering av stu
diebidrag, m. m.

Föredrogs ånyo andra lagutskottets 
utlåtande nr 15, i anledning av motio
ner om höjning och indexreglering av 
studiebidrag, in. m.

Till behandling hade andra lagut
skottet förehaft fyra till lagutskott hän
visade motioner, nämligen

1) de likalydande motionerna 1: 277, 
av herr Larsson, Thorsten, m. fl., och 
II: 341, av herr Dahlgren m. fl., i vilka 
motioner bland annat yrkats, att riks
dagen skulle besluta att i skrivelse till 
Kungl. Maj :t anhålla om skyndsam ut
redning och förslag dels beträffande 
frågan om höjning av studiebidraget 
inom studiemedelsförordningen till 0,5 
ATP-basbelopp per år och i anslutning 
därtill en motsvarande höjning av det 
s. k. förhöjda studiebidraget inom stu- 
diehjälpsreglementet, dels beträffande 
frågan om värdebeständighet för alla 
förmåner inom studiehjälpsreglemen- 
tet; ävensom

2) de likalydande motionerna 1:408, 
av herr Lidgard, och II: 512, av fru 
Kristensson, vari bland annat föresla
gits, att riksdagen skulle besluta, att 
bidragsdelen av studiemedlen från och 
med läsåret 1968/69 skulle uppräknas 
med 245 kronor till 1 995 kronor per 
läsår samt att studiebidragsmedlen 
skulle indexregleras i enlighet med vad 
som gällde studiemedlens totalbelopp.

Utskottet hade i det nu föreliggande 
utlåtandet på åberopade grunder hem
ställt, att motionerna I: 277 och II: 341 
samt I: 408 och II: 512, samtliga motio
ner såvitt nu vore i fråga, icke måtte 
föranleda någon riksdagens åtgärd.

Reservation hade avgivits av herrar 
Eric Carlsson (ep), Edström (fp), 
Blomquist (h), Blom (fp), Anderson i 
Sundsvall (fp), Rimmerfors (fp) och 
Johansson i Skärstad (fp), vilka an
sett, att utskottets yttrande bort i viss 
del erhålla den lydelse, som i reserva
tionen angivits, samt att utskottet bort 
hemställa,

A. att riksdagen i anledning av före
varande motioner, 1:277 och 11:341 
samt I: 408 och II: 512, samtliga motio
ner såvitt nu vore i fråga, måtte i skri
velse till Kungl. Maj :t anhålla om 
skyndsam utredning beträffande frå
gan om värdebeständighet av dels stu
diebidraget inom studiemedelsförord
ningen, dels samtliga förmåner enligt 
studiehjälpsreglementet; samt

B. att motionerna, såvitt nu vore i 
fråga och i den mån de icke besvarats 
genom vad reservanterna under A hem
ställt, icke måtte föranleda någon riks
dagens åtgärd.

Herr BLOMQUIST (h):
Herr talman! Vi har i vårt land be

slutat oss för att verkligen skapa förut
sättningar för en så fullödig och om
fattande utbildning åt vår ungdom som 
möjligt. Det är stora summor vi satsar 
årligen på denna sektor, men det är be
fogat med den nyss antydda målsätt
ningen för ögonen.

Det finns anledning att då och då ta 
upp studiemedelsförordningen till skär
skådande. Inte heller system, vilka de 
än är, är nämligen värdebeständiga. An
nars handlar detta utskottsutlåtande om 
problemet med studiebidragens even
tuella värdebeständighet.

Nu är det ju så att bidragssumman 
inom studiemedelsbeloppet har varit 
konstant sedan den 1 januari 1965 då 
studiemedelssystemet infördes. Då var 
basbeloppet 5 000 kronor och studie- 
medelssumman 7 000, varav studiebi
draget utgjorde 1 750 kronor dvs. 25 
procent.

Fr. o. in. den 1 januari 1968 är bas
beloppet 5 700 kronor och studieme-
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delssumman är 7 980 kronor, varav stu
diebidraget utgör 1 750 kronor, motsva
rande 21,9 procent.

Om man låter studiemedelsbeloppen 
följa inflationen, så innebär ett system 
med fast studiebidragsbelopp att stu
denternas upplåningsbehov ökar för 
varje år. Detta bör rimligtvis medföra 
att akademikernas ekonomiska stan
dard också riskerar att sjunka för varje 
år i jämförelse med andra grupper. Där
för är det väl rimligt att studiemedels- 
bidraget successivt höjes åtminstone i 
takt med penningvärdets fall. Detta kan 
självfallet ske genom höjning efter sär
skilt beslut av riksdagen, men jag me
nar att den smidigaste vägen måste va
ra att göra detta bidrag liksom flertalet 
andra bidrag värdebeständigt via in
dexreglering — något som också väl 
överensstämmer med studiemedelsbe- 
loppets indexreglering.

Herr talman! Jag vill med dessa ord 
yrka bifall till reservationen av herr 
Eric Carlsson m. fl.

Herr LARSSON, THORSTEN, (ep):
Herr talman! Reservationen vid detta 

utlåtande biträder en motion som väckts 
i denna kammare av mig m. fl. och i 
andra kammaren av herr Dahlgren m. fl. 
Motionen är inte ny. Den härleder sig 
ända från riksdagsbehandlingen av stu- 
diemedelsförordningen och -reglementet 
år 1964. I princip ville vi redan då ge 
studiebidraget värdebeständighet. Lå
nen beräknas efter basbelopp, och vi 
tyckte att det skulle vara konsekvent 
och riktigt om även bidragsbeloppet 
beräknades på det sättet. Vi föreslog då 
0,5 basbelopp. Om denna motion kan 
man säga detsamma som sagts om 
Gustaf II Adolf — den har med åren 
blivit tämligen fet, dvs. den har med 
åren blivit tämligen dyr, så dyr att det 
i dag skulle kosta mellan 103 och 108 
miljoner kronor att genomföra dess 
förslag, eller bara sedan i fjol en ökning 
med cirka 25 miljoner kronor. Visser
ligen ligger en viss höjning i antalet 
studerande — det bestrider jag inte —

men genom bidragets oföränderlighet 
kan man också påstå att inflationen be
rövat de studerande ganska många mil
joner.

Den socialdemokratiska regeringens 
oförmåga eller bristande vilja, eller vad 
man vill kalla det för, att stoppa in
flationen kan alltså i dag räknas i gans
ka många miljoner för dessa studeran
de. Tidningarna talar i dag om ökad 
skuldbörda för de studerande, och jag 
tror det är riktigt. Jag tror att det är 
mycket angeläget — och det finns också 
ett rättviseskäl — att om inflationen 
skall fortsätta göra dessa bidrag värde
beständiga.

Herr talman! Jag yrkar bifall till re
servationen.

Herr LARSSON, LARS, (s):
Herr talman! Det är riktigt som herr 

Thorsten Larsson har antytt att denna 
motion om indexreglering och stan
dardbeständighet för vissa studiesocia
la förmåner har varit föremål för de
batt alltsedan 1964. Det som möjligen 
förvånat mig i den hittills förda diskus
sionen är att ingen av de båda föregåen- 
da talarna har nämnt studiehjälpssy- 
stemets förmåner. Jag vill gärna uppre
pa vad jag tidigare sagt i olika samman
hang, nämligen att om de samhälleliga 
insatserna skall vidgas när det gäller 
studiestödet tror jag att erfarenheten pe
kar på att de i första hand bör sättas 
in just på den gymnasiala studiesidan 
tillsammans med vuxenutbildningen.

En motion av herr Thorsten Larsson 
och en högervariant av samma motion 
har lett till en reservation. Fru Kristens- 
son och herr Lidgard har ansett att den 
ökade skuldsättningen skulle klaras ge
nom en ökning av studiebidraget med 
245 kronor, medan herr Thorsten Lars
son har vidhållit sitt gamla förslag, som 
går ut på 1 100 kronor per läsår. Den 
upplysningen kan kanske i den här all
männa skuldsättningsdebatten vara in
tressant att få lämna kammarens leda
möter.
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Utvecklingen av kostnaderna, som 
herr Larsson talade om, beror naturligt
vis i stor utsträckning, i varje fall när 
det gäller det senaste året, på ett ökat 
antal studerande. Vi har under det se
naste läsåret haft en ökning med inte 
mindre än 20 procent.

Reservanterna har samlats kring en 
uppfattning om att förmånerna borde 
vara värdebeständiga på det sättet, att 
de skall behålla det relativa värde de 
hade vid den tidpunkt då riksdagen 
bestämde deras storlek. Utöver den sam
hällsekonomiska aspekten har jag där
för ytterligare ett motiv för att inte kun
na acceptera den tankegången. Jag me
nar att det måste vara nödvändigt för 
riksdagen att tid efter annan kunna 
ta del av resultaten av reformer av så 
genomgripande storlek som det ändå 
gäller här. Det rör sig om en total ram 
på 1 200 miljoner kronor för nästa bud
getår för det sammanlagda studiestödet. 
Riksdagen bör vara oförhindrad att ta 
ställning efter att ha dragit slutsatser 
av utvecklingen och överväga de om
prövningar som bör ske.

Jag skall därför, herr talman, sluta 
med att hänvisa till den proposition 
som bara för några timmar sedan lä
des på våra bänkar, nämligen nr 42. I 
den lämnas ett besked från statsrådets 
sida om att man i utbildningsdeparte
mentet förbereder en översyn av de in- 
komstprövade förmånerna inom studie- 
hjälpssystemet och att förslag till för
bättringar avses att föreläggas nästa 
års riksdag. Det är förslag som jag 
tycker är riktiga. Det är den vägen 
man bör handskas med detta system.

Jag ber att få yrka bifall till utskottets 
förslag.

Överläggningen ansågs härmed slu
tad, varefter herr talmannen jämlikt 
därunder framkomna yrkanden gjorde 
propositioner, först på bifall till utskot
tets hemställan samt vidare på anta
gande av det förslag, som innefattades 
i den vid utlåtandet avgivna reserva
tionen; och förklarade herr talmannen,

efter att hava upprepat propositionen 
på bifall till utskottets hemställan, sig 
finna denna proposition vara med 
övervägande ja besvarad.

Herr Larsson, Thorsten, begärde vo
tering, i anledning varav uppsattes 
samt efter given varsel upplästes och 
godkändes en så lydande omröstnings- 
proposition:

Den, som bifaller vad andra lagut
skottet hemställt i sitt utlåtande nr 15, 
röstar

Ja;
Den, det ej vill, röstar 

Nej;

Vinner Nej, antages det förslag, som 
innefattas i den vid utlåtandet avgivna 
reservationen.

Sedan kammarens ledamöter intagit 
sina platser samt voteringspropositio- 
nen ånyo upplästs, verkställdes omröst
ningen genom uppresning; och befanns 
därvid, att flertalet röstade för ja-pro- 
positionen.

Föredrogos ånyo andra lagutskottets 
utlåtanden:

nr 16, i anledning av motioner om 
fri sjukhusvård under obegränsad tid 
för folkpensionärer m. fl.; och

nr 17, i anledning av motion angå
ende sjukpenningklass vid arbetslöshet 
m. m.

Vad utskottet i dessa utlåtanden hem
ställt bifölls.

Föredrogos ånyo tredje lagutskottets 
utlåtanden:

nr 13, i anledning av väckta motio
ner angående dels slopande av obliga
toriskt läkarintyg för körkort, dels för
nyelse av läkarintyg för körkortsinne- 
havare och dels periodisk hälsokontroll 
av körkortsinnehavare;

nr 14, i anledning av väckt motion 
angående utbetalningen av belopp som 
enligt naturvårdslagen nedsatts hos 
länsstyrelse;
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Om förbud mot
nr 19, i anledning av väckta motio

ner angående nedläggning och avlys
ning av flottled;

nr 20, i anledning av motioner om 
vissa åtgärder mot djurplågeri; och

nr 21, i anledning av motion om in
rättande av ett överorgan för bekäm
pandet av djurplågeri.

Vad utskottet i dessa utlåtanden hem
ställt bifölls.

Om förbud mot användning av spö m. m. 
vid hästtävling

Föredrogs ånyo tredje lagutskottets 
utlåtande nr 22, i anledning av väckt 
motion om förbud mot användning av 
spö m. m. vid hästtävling.

Tredje lagutskottet hade behandlat en 
inom riksdagens andra kammare och 
till lagutskott hänvisad motion, nr 121, 
av herr Gustafsson i Borås m. fl.

I motionen hade föreslagits, att i la
gen om djurskydd av den 19 maj 1944 
skulle införas förbud mot att under 
träning eller tävling inom hästsporten 
använda spö eller annat drivningsme- 
del eller att på annat sätt med våld 
driva fram en häst.

Utskottet hade i det nu föredragna 
utlåtandet av angivna orsaker hem
ställt, att förevarande motion, II: 121, 
icke måtte föranleda någon riksdagens 
åtgärd.

Reservation hade anförts av herr 
Gustafsson, Nils-Eric, (ep), vilken an
sett, att utskottets yttrande i viss an
given del bort erhålla den lydelse, re
servationen visade, samt att utskottet 
bort hemställa, att riksdagen i anled
ning av motionen II: 121 i skrivelse till 
Kungl. Maj :t måtte giva till känna vad 
reservanten anfört.

Herr GUSTAFSSON, NILS-ERIC, (ep):
Herr talman! Måhända tycker någon 

av kammarens ledamöter att viktigare 
ting än frågan om spö eller inte vid

användning av spö m. m. vid hästtävling 
s. k. hästsporttävlingar borde uppta 
riksdagens förhandlingar. Kanske har 
de personer, som tänker så, rätt i sin 
uppfattning, men jag kan för min del 
inte inse att våra boxningsdebatter här 
i kammaren, som ju brukar pågå gans
ka länge, principiellt och ur humanitär 
synpunkt har större berättigande än da
gens ämne. Boxarna går frivilligt in i en 
ring. Hästen på trav- eller galoppbanan 
har av naturliga skäl ingen möjlighet att 
uttrycka en egen vilja.

Utskottsmajoriteten, som i absoluta 
tal är överväldigande, har till svar på 
den fyrpartimotion som detta utlåtande 
grundar sig på uttalat vad man brukar 
beteckna såsom välvilja. I den reserva
tion som jag har fogat till utlåtandet har 
jag sagt, att de kontrollåtgärder mot 
djurplågeri som för närvarande vidtas 
knappast är till fyllest. I anledning av 
motionens motivering har jag hem
ställt om riksdagens skrivelse till Kungl. 
Maj :t med övervägande av tanken om 
förbud mot användande av spö eller an
nat drivningsmedel vid tävlingar.

Jag anser att humanitära värdering
ar borde utgöra skäl för riksdagen, som 
just vid detta tillfälle är så välbesatt, 
att markera en verkligt positiv stånd
punkt genom att rösta för reservationen. 
Den här gången gäller det inte Bo Hög
berg eller Bo Pettersson eller vad de kan 
heta, men det gäller det husdjur som är 
en av människans allra äldsta kamrater 
och medhjälpare. Det gäller hästen, och 
det gäller humanitet.

Herr talman! Jag yrkar bifall till den 
reservation som jag avgivit, och jag 
avser att påyrka rösträkning.

Häri instämde herr Carlsson, Eric, 
(ep).

Herr ARVIDSON (h):
Herr talman! För en månad sedan ta

lade jag om från denna talarstol att jag 
vill ha bort spö från trav- och galopp- 
tävlingar, men jag betonade att spö skall 
få användas vid träning, alltså vid in- 
ridning och inkörning av hästar. I mo-
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tionen krävs förbud mot spö även vid 
träning, och det är något som jag inte 
gillar. För den händelse någon djär
ves begära votering vid denna sena tim
me kommer jag att rösta med utskottet, 
och jag har nu motiverat varför.

Herr KARLSSON, GÖRAN, (s):
Herr talman! Eftersom utskottets le

damöter i praktiken är lika kamratliga 
mot hästarna som herr Nils-Eric Gus
tafsson, ber jag att få yrka bifall till 
utskottets förslag.

Efter det överläggningen förklarats 
härmed slutad, gjorde herr talmannen 
enligt därunder förekomna yrkanden 
propositioner, först på bifall till ut
skottets hemställan samt vidare på an
tagande av det förslag, som innefatta
des i den vid utlåtandet avgivna reser
vationen; och förklarade herr talman
nen, sedan han upprepat propositionen 
på bifall till utskottets hemställan, sig 
anse denna proposition vara med över
vägande ja besvarad.

Herr Gustafsson, Nils-Eric, begärde 
votering, i anledning varav uppsattes 
samt efter given varsel upplästes och 
godkändes en omröstningsproposition 
av följande lydelse:

Den, som bifaller vad tredje lagut
skottet hemställt i sitt utlåtande nr 22, 
röstar

Ja;
Den, det ej vill, röstar 

Nej;

Vinner Nej, antages det förslag, som 
innefattas i den vid utlåtandet avgivna 
reservationen.

Sedan kammarens ledamöter intagit 
sina platser samt voteringspropositio- 
nen ånyo upplästs, verkställdes till en 
början omröstning genom uppresning. 
Herr talmannen förklarade, att enligt 
hans uppfattning flertalet röstat för ja
propositionen.

Då emellertid herr Gustafsson, Nils- 
Eric, begärde rösträkning, verkställdes 
nu votering medelst omröstningsappa- 
rat; och befunnos vid omröstningens 
slut rösterna hava utfallit sålunda:

Ja — 58;
Nej — 43.

Därjämte hade 18 ledamöter tillkän
nagivit, att de avstode från att rösta.

Föredrogos ånyo tredje lagutskottets 
utlåtanden:

nr 23, i anledning av väckt motion 
angående grustäkt; och

nr 24, i anledning av väckta motio
ner om vissa åtgärder i samband med 
grustäkt.

Vad utskottet i dessa utlåtanden hem
ställt bifölls.

Föredrogos ånyo jordbruksutskottets 
utlåtanden:

nr 3, i anledning av Kungl. Maj:ts i 
statsverkspropositionen gjorda fram
ställningar rörande utgifterna på kapi
talbudgeten för budgetåret 1968/69 in
om jordbruksdepartementets verksam
hetsområde;

nr 8, i anledning av motioner angå
ende taxorna inom lantmäteriväsendet 
och lantbruksnämnderna; samt

nr 9, i anledning av motioner angå
ende stödfartyg för vinterfisket utan
för den norska kusten,

varvid utlåtandet nr 3 företogs 
punktvis till avgörande.

Vad utskottet i dessa utlåtanden hem
ställt bifölls.

Om tillgodoseende av jämlikhets- och 
grundtrygghetsprincipen vid utform

ningen av socialpolitiken m. m.

Föredrogs ånyo allmänna bered
ningsutskottets utlåtande nr 11, i an
ledning av motioner om tillgodoseende
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Om tillgodoseende av jämlikhets- och

av jämlikhets- och grundtrygghetsprin- 
cipen vid utformningen av socialpoli
tiken m. m.

1 de likalydande, till allmänna be
redningsutskottet hänvisade motioner
na I: 727, av herr Bengtson m. fl., och 
II: 931, av herr Hedlund in. fl., hade 
yrkats, att riksdagen hos Ivungl. Maj :t 
skulle anhålla, att en skyndsam utred
ning måtte verkställas beträffande för
utsättningarna för att giva reformpoli
tiken en sådan allmän inriktning, att 
kraven på jämlikhet och grundtrygg
het tillgodosåges.

Utskottet hade i det nu ifrågavaran
de utlåtandet på anförda skäl hemställt, 
att de likalydande motionerna I: 727 
och 11:931 icke måtte föranleda någon 
riksdagens åtgärd.

Reservation hade avgivits av herrar 
Eric Gustaf Peterson (fp), Axel Kris
tiansson (ep), Kilsmo (fp), Ernst Ols
son (ep), Skoglösa (ep), Larsson i 
Borrby (ep) och Andersson i Örebro 
(fp), vilka ansett, att utskottets yttran
de bort i viss del hava den lydelse, som 
i reservationen angivits, samt att ut
skottet bort hemställa, att riksdagen 
med bifall till de likalydande motio
nerna 1:727 och 11:931 i skrivelse till 
Kungl. Maj :t måtte anhålla, att en 
skyndsam utredning måtte verkställas 
beträffande förutsättningarna för att 
giva reformpolitiken en sådan allmän 
inriktning, att kraven på jämlikhet och 
grundtrygghet tillgodosåges.

Herr KRISTIANSSON, AXEL, (ep):
Herr talman! Den motion vi nu har 

att behandla gäller jämlikhets- och 
grundtrygghetsprinciperna inom social
politiken.

Utskottsmajoriteten finner »i likhet 
med motionärerna att principen om 
jämlikhet och grundtrygghet bör vara 
vägledande för den samhälleliga re
formverksamheten». Så har också varit 
fallet, konstaterar man. Socialpolitiken 
har medfört inkomstutjämningar, skat-

grundtrygghetsprincipen vid utformningen av 
socialpolitiken m. m. 

tepolitiken likaså. Utskottsmajoriteten 
är alltså till freds och yrkar pliktskyl- 
digast avslag på motionen.

Utskottsreservanterna, här bestående 
av centerns och folkpartiets represen
tanter, är emellertid inte fullt så nöjda 
utan förmenar att jämlikhets- och 
grundtrygghetsprincipen i avsevärt 
ökad omfattning bort och bör beaktas, 
och finner skäl tillstyrka kravet på en 
utredning om förutsättningarna härför.

Till denna redovisning bör naturligt
vis — om än kort med hänsyn till den 
sena timmen — fogas några sakskäl. 
Som ett mer allmängiltigt sådant vill jag 
anföra att låginkomstproblemet mitt i 
höginkomstproblematiken trots allt är 
ett av våra besvärligaste problem; och 
här måste vi kallt notera att klyftorna 
ingalunda minskat utan tvärtom bara 
ökat under årens lopp. Detta ligger vis
serligen något vi sidan om socialpoli
tiken, men vi vet ju alla att den senare 
i stort sett är en spegelbild av inkomst
fördelningen och att detta går igen på 
så gott som alla socialpolitikens områ
den. Nivelleringen härvidlag följer män
niskan praktiskt taget från vaggan till 
graven.

Också skattepolitiken, som i utskotts- 
utlåtandet anges ha en inkomstutjäm- 
nande effekt, finns det anledning att 
se något närmare på. Jag tror att i varje 
fall de senaste årens utveckling är klart 
annorlunda än vad i utlåtandet anfö- 
res. Det torde här räcka med att peka 
på vad den ökande kommunalskatten, 
som utgår proportionellt, betyder för de 
små inkomsttagarna — det är sanner
ligen ingen utjämning. Detsamma gäl
ler förskjutningen från direkt progres
sivt uttagen statsskatt till indirekt skatt. 
Oavsett hur man här kompenserar, 
kvarstår det faktum att den nya skatte- 
formen befäster och förstorar inkomst
klyftorna.

Herr talman! Jag vill med det anför
da yrka bifall till den vid utskottsutlå- 
tandet fogade reservationen.

Nr 12
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och grundtrygghetsprincipen vid utformningen av
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Om tillgodoseende av jämlikhets-

socialpolitiken m. m.
Herr MÖLLER (s):
Herr talman! Reservanterna önskar 

att en skyndsam utredning skall göras 
om förutsättningarna för att ge reform
politiken, som det heter, en sådan all
män inriktning att kraven på jämlik
het och grundtrygghet tillgodoses.

Det är ganska självklart att utskotts- 
majoriteten inte motsätter sig att dessa 
principer lägges till grund för det fort
satta reformarbetet. Det kan rimligen 
inte någon i riksdagen göra. Men vi har 
inte trott på det recept som motionä
rerna och reservanterna har lagt fram, 
nämligen att man skulle försöka sam
manfatta dessa principer i en särskild 
utredning och göra dem till en riktlinje 
för hela reformarbetet. Vi anser att des
sa principer bör ligga i botten för varje 
del av reformarbetet, för varje utred
ning som sysslar med det sociala, det 
skattepolitiska eller övriga reformarbe
tet. På denna grund har utskottet av
styrkt motionen.

Det skulle finnas ganska mycket att 
säga om motionärernas och reservan
ternas beskrivning av utvecklingen i 
fråga om inkomstutjämningen i samhäl
let, men jag skall inte fresta tålamodet 
med att gå in på en sådan analys. Jag 
vill ändå säga att det inte är någon rätt
visande beskrivning som motionärerna 
och reservanterna med sina onyansera
de uttalanden gör. Det kunde nog an
föras åtskilliga exempel på att den är 
orättvis och att bättre resultat än så 
har uppnåtts i skatte- och socialpoli
tiken.

Det väsentliga är emellertid att en 
tillfredsställande situation inte har ska
pats. Det finns ännu mycket att göra 
för att främja principerna om jämlik
het och trygghet och även mycket att 
göra för att främja utjämningen mellan 
folkgrupperna i ekonomiskt avseende 
och på annat sätt.

Inom det parti som jag har äran fö
reträda har dessa principer ständigt be
tonats. Vi har ansett att de bör och 
måste vara vägledande i det fortsatta

reformarbetet. Jag vill påpeka att ut
skottet i sitt utlåtande gör en rad er
inringar om pågående utredningar, som 
är väsentliga just ur likställighetssyn- 
punkt, och om propositioner som ny
ligen har mognat och som berör sam
ma ämne.

Med hänvisning till det anförda hem
ställer jag, herr talman, om bifall till 
utskottets utlåtande.

Sedan överläggningen ansetts härmed 
slutad, gjorde herr talmannen jämlikt 
därunder förekomna yrkanden propo
sitioner, först på bifall till utskottets 
hemställan samt vidare på antagande 
av det förslag, som innefattades i den 
vid utlåtandet avgivna reservationen; 
och förklarade herr talmannen, efter 
att hava upprepat propositionen på bi
fall till utskottets hemställan, sig finna 
denna proposition vara med övervä
gande ja besvarad.

Herr Kristiansson, Axel, begärde vo
tering, i anledning varav uppsattes 
samt efter given varsel upplästes och 
godkändes en så lydande omröstnings- 
proposition:

Den, som bifaller vad allmänna be
redningsutskottet hemställt i sitt utlå
tande nr 11, röstar 

Ja;
Den, det ej vill, röstar 

Nej;
Vinner Nej, antages det förslag, som 

innefattas i den vid utlåtandet avgivna 
reservationen.

Sedan kammarens ledamöter intagit 
sina platser samt voteringspropositio- 
nen ånyo upplästs, verkställdes till en 
början omröstning genom uppresning. 
Herr talmannen förklarade, att enligt 
hans uppfattning flertalet röstat för ja
propositionen.

Då emellertid herr Kristiansson, Axel, 
begärde rösträkning, verkställdes nu 
votering medelst omröstningsapparat; 
och befunnos vid omröstningens slut 
rösterna hava utfallit sålunda:
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Ja —92;
Nej —21.

Därjämte hade 9 ledamöter tillkänna
givit, att de avstode från att rösta.

Ang. samhällsplaneringen

Föredrogs ånyo allmänna bered
ningsutskottets utlåtande nr 12, i an
ledning av motioner angående sam
hällsplaneringen m. m. och om åtgär
der för att lösa trafikproblemen inom 
större tätorter.

Till allmänna beredningsutskottet ha
de hänvisats

1) de likalydande motionerna I: 736, 
av fru Elvy Olsson och fru Nilsson, 
samt II: 938, av herr Larsson i Borrby 
och herr Boo;

2) motionen II: 928, av herr Grebäck 
m. fl.; ävensom

3) motionen II: 948, av herrar Sjö- 
nell och Grebäck.

I motionerna I: 736 och II: 938 hade 
anhållits, att riksdagen i skrivelse till 
Kungl. Maj:t måtte hemställa om åtgär
der för att skapa värdemått och mål- 
sättningsnormer för samhällsplanering
en och välfärdsutvecklingen i enlighet 
med vad i motionerna anförts.

Utskottet hade i det nu föreliggande 
utlåtandet på åberopade grunder hem
ställt,

1) att de likalydande motionerna I: 
736 och 11:938 icke måtte föranleda 
någon riksdagens åtgärd;

2) att motionen 11:928 icke måtte 
föranleda någon riksdagens åtgärd;

3) att motionen 11:948 icke måtte 
föranleda någon riksdagens åtgärd;

Reservation hade anförts, vid 1 i ut
skottets hemställan, av herrar Axel 
Kristiansson (ep), Ernst Olsson (ep), 
Skoglösa (ep) och Johansson i Växjö 
(ep), vilka ansett, att utskottets yttran
de i viss angiven del bort hava den 
lydelse, reservationen visade, samt att

Ang. samhällsplaneringen 
utskottet bort under 1 hemställa, att 
riksdagen med bifall till de likalydan
de motionerna I: 736 och II: 938 i skri
velse till Kungl. Maj :t måtte anhålla om 
åtgärder för att skapa värdemått och 
målsättningsnormer för samhällsplane
ringen och välfärdsutvecklingen i en
lighet med vad i motionerna anförts.

Herr KRISTIANSSON, AXEL, (ep):
Herr talman! Beträffande det ut- 

skottspaket som här föreligger vill jag 
säga några ord om motionerna I: 736 
och II: 938, för vilka till utskottets ut
låtande fogats en reservation av cen
terns utskottsrepresentanter.

Motionerna i fråga är ett inlägg i den 
miljöpolitiska debatt som allt fler gläd
jande nog är positivt inställda till. Jag 
vill säga att den miljöpolitiska debat
ten stundom är diffus och opreciserad. 
Den saknar konkretiseringar och be
stämda målsättningar. Utan tvekan 
skulle definitioner här vara av stort 
värde.

Utan att påstå att dessa motioner gör 
begreppen helt klara, vill jag ändå på
stå att motionärerna här diskuterar i 
sammanhanget väsentliga problemställ
ningar. Frågan om vad som är måttet 
på vår standard — varvid detta begrepp 
något utvecklats —• är ytterst intres
sant. Det vanliga måttet, nationalin
komsten och dess förändringar, håller 
enligt motionärerna inte, och jag in
stämmer helt häri. Motionärerna har 
här uppmärksammat de icke betalda 
hemarbetande kvinnornas insatser 
exempelvis — såvitt jag vet mäts inte 
deras insats i nationalinkomstbegrep
pet. Om man teoretiskt kunde tänka sig 
att dessa 1 300 000 kvinnor tog och fick 
förvärvsarbete skulle självfallet vår na
tionalinkomst stiga rätt väsentligt, men 
ingalunda skulle vår standard stiga i 
samma takt. Motionärerna berör också 
frågan om hushållningen med och an
vändningen av våra naturresurser och 
—- inte minst viktigt — den mänskliga 
organismens förmåga att anpassa sig 
till omgivningen och dess behov.
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Ang. samhällsplaneringen
Motionen slutar med en hemställan 

om att riksdagen i skrivelse till Kungl. 
Maj :t måtte anhålla om åtgärder för att 
skapa värdemått och målsättningsnor- 
mer för samhällsplaneringen och väl- 
färdsutvecklingen.

.Tåg vill avslutningsvis anföra att mo
tionärerna i statens planverks yttrande 
fått mycket starkt stöd för sina syn
punkter. Jag citerar: »I takt med den 
pågående urbaniseringen påverkas allt 
fler människor av sådana miljöfaktorer 
som sammanhänger med hög befolk- 
ningskoncentration. Det gäller här inte 
bara immissioner av buller och ljuska
raktär etc. och den adderade effekten 
av dessa utan över huvud taget frågan 
om tolerabla gränser för belastningen 
på människan som biologisk varelse.»

Herr talman! Med stöd av det sagda 
vill jag således yrka bifall till den vid 
utskottsutlåtandet fogade reservationen.

Herr HEDLUND (s):
Herr talman! Även om klockan är 

mycket och det är en liten motion vi 
behandlar, så är det en mycket stor frå
ga som motionärerna här tagit upp. 
Man har i botten ett allmänt resone
mang om vad som är välfärdsfaktorer 
i samhället, och man vill påstå att vi 
hittills har saknat en målsättning för 
utvecklingen av välfärden. Det är möj
ligt att denna målsättning har varit 
skiftande, men den har väl ändå alltid 
funnits. Om man enbart studerar ut
skottsutlåtandet, kan man kanske inte 
tränga riktigt in i motionens innebörd. 
Därför skall jag be att få ta upp några 
synpunkter som har framförts i motio
nen.

Man säger att buller, luft- och vatten
föroreningar och den miljöförstöring 
som pågår är minusposter i välfärdsut- 
vecklingen. Man säger att nedskräp
ningen, naturförstöringen, stressen och 
psykiska störningar också är minuspos
ter i välfärdsutvecklingen. Man pekar 
på att man inte kan mäta välfärden på 
det sätt man gör nu. Man säger att en

optimal välfärd inte kräver en allt hög
re inkomst, utan man skall göra en op
timal fördelning mellan arbete och fri
tid. Man tar upp programformuleringar 
till diskussion.

Här måste väl ändå något väsentligt 
ha gått förbi motionärerna. Vi har re
dan nu kommit rätt långt när det gäller 
fördelningen mellan arbetstid och fri
tid, vi har en arbetstidslagstiftning som 
reglerar den saken. Vi har en semester
lagstiftning, och vi har arbetarskydd 
in. fl. åtgärder som gäller just de frågor 
som motionärerna här har berört. Vi 
har förbud mot vissa bekämpningsme
del och mot vissa gifters spridande osv., 
och vi har en byggnadslagstiftning som 
reglerar en stor del av vår verksamhet. 
Vi har för något år sedan antagit en 
strandlag som innebar ett ganska kraf
tigt ingrepp i välfärdsutvecklingen, som 
då riktades in mera på att bevara en 
riktig miljö. Jag undrar var herr Kris
tiansson stod i det fallet?

Nu vill man ha ytterligare åtgärder 
och en annan målsättning. Ytterligare 
åtgärder kommer att medföra krav på 
ökade samhällsresurser. Det medför 
ökade skatter och som följd därav en 
minskad konsumtion. På det sättet kan 
man naturligtvis styra välståndsutveck
lingen över till naturvård och plane
ringsverksamhet. Om man nu skall full
följa det miljöpolitiska program som 
herr Kristiansson så ivrigt pläderar för, 
kommer det kanske också att innebära 
en skärpt lagstiftning som ger ökad 
makt åt de verk som vi har, planerings- 
verket och det nya naturvårdsverket. 
Är man ute efter att ge de nyskapade 
institutionerna ökad makt eller att ska
pa de ökade ekonomiska resurser som 
vi måste kräva? Det kommer att kosta 
pengar för näringsliv och för kommu
ner, om man nu skall genomföra detta.

Utskottets majoritet har inte ansett 
att det funnits skäl att tillstyrka motio
nen i denna form. Vi tror inte att de 
åtgärder som krävs behöver utredas. 
Här krävs åtgärder av en annan karak
tär, mera makt åt de planerande myn-
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digheterna, naturvårdsverket m. m. och 
mera pengar för att avvärja den för
störelse som pågår.

Jag ber att få yrka bifall till utskot
tets hemställan.

Herr KRISTIANSSON, AXEL, (ep):
Herr talman! Jag konstaterar med 

tillfredsställelse att herr Hedlund sade 
att det var ett väsentligt och viktigt äm
nesområde som vi hade tagit upp här.

Jag vill sedan säga till herr Hedlund 
att han tydligen inte har läst vår mo
tion tillräckligt noga. Han bör kanske 
göra det. Den innehåller ungefär — jag 
skall uttrycka mig kortfattat eftersom 
det är en så sen timma — att männi
skan inte lever av bröd allena. Det är 
kontentan av vår motion.

Överläggningen ansågs härmed slu
tad, varefter herr talmannen yttrade, 
att med anledning av vad därunder yr
kats propositioner beträffande utskot
tets i förevarande utlåtande gjorda 
hemställan komme att framställas först 
särskilt angående punkten 1 samt där
efter särskilt i fråga om punkterna 2 
och 3.

Därefter gjorde herr talmannen en
ligt de avseende punkten 1 förekomna 
yrkandena propositioner, först på bi
fall till utskottets hemställan samt vi
dare på antagande av det förslag, som 
innefattades i den vid utlåtandet av
givna reservationen; och förklarade 
herr talmannen, efter att hava uppre-

Ang. samhällsplaneringen 
pat propositionen på bifall till utskot
tets hemställan, sig finna denna pro
position vara med övervägande ja be
svarad.

Herr Kristiansson, Axel, begärde vo
tering, i anledning varav uppsattes 
samt efter given varsel upplästes och 
godkändes en omröstningsproposition 
av följande lydelse:

Den, som bifaller vad allmänna be
redningsutskottet hemställt i sitt utlå
tande nr 12 punkten 1, röstar 

Ja;
Den, det ej vill, röstar 

Nej;

Vinner Nej, antages det förslag, som 
innefattas i den vid utlåtandet avgivna 
reservationen.

Sedan kammarens ledamöter intagit 
sina platser samt voteringspropositio- 
nen ånyo upplästs, verkställdes om
röstningen genom uppresning; och be
fanns därvid, att flertalet röstade för 
ja-propositionen.

Sedermera bifölls på gjord proposi
tion vad utskottet i punkterna 2 och 3 
hemställt.

Justerades protokollsutdrag för den
na dag, varefter kammarens samman
träde avslutades kl. 00.27.

In fidem 

K.-G. Lindelöw

/Solveig Gcmert
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